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Αθήνα, σήµερα την 1η Νοεµβρίου 2018, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.49’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 31-10-2018
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΘ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
31 Οκτωβρίου 2018, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση της απόφασης (ΕΕ, Ευρατόµ) 2018/994
του Συµβουλίου της 13ης Ιουλίου 2018 για την τροποποίηση της
πράξης περί εκλογής των µελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
µε άµεση και καθολική ψηφοφορία, που προσαρτάται στην από-
φαση 76/787/ΕΚΑΧ, ΕΟΚ, Ευρατόµ της 20ής Σεπτεµβρίου 1976
του Συµβουλίου.»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 2
Νοεµβρίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 107/29-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Κέλλα προς
τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Τεράστια κενά σε Ειδική Αγωγή – Παράλληλη Στήριξη».

2. Η µε αριθµό 102/26-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Να γίνει ρύθµιση πενήντα δόσεων από τη
ΔΕΗ στους ΤΟΕΒ Ιρίων – Δρεπάνου - Ασίνης και τους άλλους
ΤΟΕΒ».

3. Η µε αριθµό 114/30-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Άµεση λήψη µέτρων προστασίας των εργαζοµένων
στο εργοστάσιο της «ΛΑΡΚΟ» στη Λάρυµνα Φθιώτιδας για την
αποφυγή εργατικών ατυχηµάτων».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 108/29-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Πειραιώς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κα-
τσαφάδου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Ηλεκτρονικό περιβαλλοντικό µητρώο… µε χάρτινο φά-
κελο».

2. Η µε αριθµό 104/29-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –

ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς τον Υπουργό Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «“Χρυσά κλειδιά” και απευθείας
αναθέσεις για τους πρόσφυγες».

3. Η µε αριθµό 113/30-10-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Μεγάλες ελλείψεις διδακτικού προ-
σωπικού στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση Πειραιά».

4. Η µε αριθµό 90/23-10-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αι-
κατερίνης Ιγγλέζη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ελλείψεις σε διδακτικό προσωπικό
στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση στον Νοµό Χαλκιδικής».

5. Η µε αριθµό 74/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Ο σχεδιασµός για τη ναυτική εκπαίδευση».

6. Η µε αριθµό 81/22-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ.
Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης,
µε θέµα: «Αδιέξοδη η κατάσταση της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζά-
χαρης (ΕΒΖ)».

7. Η µε αριθµό 92/23-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Γεωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Οικονοµίας
και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Κυβερνητική παραπληροφόρηση, ότι
προστατεύονται οι εγγυητές των υπερχρεωµένων νοικοκυριών».

8. Η µε αριθµό 53/11-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Ενίσχυση του Λιµενικού Σώµατος εν όψει θέσπι-
σης ΑΟΖ και εξόρυξης υδρογονανθράκων και φυσικού αερίου».

9. Η µε αριθµό 20/3-10-2018  επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Συνεχίζεται η τουρκική προκλητικότητα στο Αι-
γαίο.»

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 798/20-8-2018 ερώτηση του Βουλευτή Λακω-
νίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Πα-
ραµονή και αναβάθµιση της Νοσηλευτικής Σχολής του Πανεπι-
στηµίου Πελοποννήσου στη Σπάρτη».

2. Η µε αριθµό 1326/6-9-2018 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-
νών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γε-
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ωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Απίστευτη αναλγησία της ΔΕΗ σε
βάρος καταναλωτών της, που συνοδεύεται και από αφάνταστη
ταλαιπωρία τους στα καταστήµατα της ΔΕΗ».

3. Η µε αριθµό 115/18-7-2018 ερώτηση της Βουλευτού Α’ Αθη-
νών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Σο-
βαρά προβλήµατα προκαλεί στους κατοίκους των Αγίων Θεοδώ-
ρων του Δήµου Ανδραβίδας – Κυλλήνης η λειτουργία µονάδας
επεξεργασίας υποπροϊόντων κρέατος».

4. Η µε αριθµό 1048/30-8-2018 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βα-

σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να επιλυθεί το πρόβληµα που έχει
προκύψει για τους επί πτυχίω φοιτητές του Τµήµατος Πολιτικών
Δοµικών Έργων της Σχολής Εφαρµογών του Τ.Ε.Ι. Κρήτης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω, επίσης, την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 23ο Γυµνάσιο της Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα αρχίσουµε µε τη τρίτη µε αριθµό 112/30-10-2018 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Για
την ολοκλήρωση του έργου άρδευσης και αναδασµού στην πε-
διάδα στις εκβολές του Μόρνου».

Ορίστε, κύριε Μωραΐτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, για αυτό το έργο άρ-

δευσης και αναδασµού στις εκβολές του Μόρνου στη Φωκίδα το
ΚΚΕ έκανε πρώτη ερώτηση το 2005, φέρνοντας τότε στη Βουλή
τις έντονες αντιδράσεις των κατοίκων και των αγροτών της πε-
ριοχής για τον τρόπο κατασκευής του έργου και τον αναγκαστικό
αναδασµό. Από τότε κύλησε πολύ νερό στο αυλάκι, δεν κύλησε,
όµως, σταγόνα στους αύλακες του συγκεκριµένου έργου, για να
ποτίσουν τα χωράφια τους οι αγρότες. Γι’ αυτό και το έργο δι-
καιολογηµένα χαρακτηρίζεται από τους αγρότες ως γεφύρι της
Άρτας. 

Αυτό το έργο ξεκίνησε ως αντιστάθµισµα για τη µείωση της
παροχής του νερού λόγω του φράγµατος του Μόρνου. Αυτό το
έργο έχει µείνει από το 2011 ανολοκλήρωτο και µε κακοτεχνίες
και µε αµφισβητούµενες διοικητικές παραλαβές και αυτό είναι το
πιο σηµαντικό. 

Όλα αυτά έχουν ως αποτέλεσµα οι παραγωγοί να αφήνουν
χέρσα στην κυριολεξία, ακαλλιέργητα τα χωράφια τους  και έτσι
να χάνουν εισοδήµατα που για τους περισσότερους από αυτούς
αποτελούν εισοδήµατα επιβίωσης. 

Επίσης µειώνεται δραµατικά το εισόδηµά τους, γιατί ιδιαίτερα
µετά το 2010 δεν καταβάλλεται η αποζηµίωση της ηρτηµένης σο-
δειάς, η οποία δινόταν για το χρονικό διάστηµα 2007-2010. 

Ένα άλλο σοβαρό ζήτηµα είναι ότι οι αγροτικοί δρόµοι σε πολ-
λές περιπτώσεις γίνονται αδιάβατοι λόγω της µη ύπαρξης απο-
στραγγιστικών έργων που δεν έχουν ολοκληρωθεί, µε αποτέλε-
σµα να έχουµε ακόµα και πληµµύρες, ενώ είναι έντονη η ανησυ-
χία πως όσο δεν ολοκληρώνεται ο αναδασµός, οι ιδιοκτησίες βρί-
σκονται στον αέρα. 

Οι κάτοικοι και οι ιδιοκτήτες χρόνια τώρα, µε όλες τις κυβερ-
νήσεις, ζουν τον εµπαιγµό και την κοροϊδία, υποσχέσεις επί υπο-
σχέσεων από τις κυβερνήσεις, από την τοπική αυτοδιοίκηση α’
και β’ βαθµού, των δήµων δηλαδή και της Περιφέρειας Στερεάς
Ελλάδας. Τους τάζουν χρόνια τώρα ότι το έργο ολοκληρώνεται,
ότι έχουν βρεθεί χρήµατα και ότι είναι θέµα χρόνου. 

Το ίδιο ακριβώς –και µην το επικαλεστείτε, κύριε Υπουργέ-
έγινε και σε µία σύσκεψη που πραγµατοποιήθηκε την περασµένη
Δευτέρα από τον κ. Κασίµη. Και εκεί ειπώθηκε ότι θα δοθούν κά-
ποια χρήµατα, 20 εκατοµµύρια ευρώ, στην Περιφέρεια Στερεάς
Ελλάδας, που από αυτά τα χρήµατα τα 5 εκατοµµύρια ευρώ θα
προοριστούν για το συγκεκριµένο έργο. 

Οι κάτοικοι, κατά τη γνώµη µας, πρέπει να βγάλουν συµπερά-
σµατα για αυτό που ζουν χρόνια τώρα, που η κοροϊδία διαδέχεται
η µία την άλλη, όπως και οι κυβερνήσεις διαδέχονται η µία την
άλλη. Και αυτοί παραµένουν στο ίδιο έργο θεατές και δικαιολο-
γηµένα χαρακτηρίζουν αυτό το έργο ως γεφύρι της Άρτας. 

Κύριε Υπουργέ, είναι απόλυτα δικαιολογηµένη η οργή και η
αγανάκτηση των αγροτών και των κατοίκων της περιοχής για ένα
διαχρονικό, δίκαιο και σοβαρό αίτηµά τους, που βλέπουν να µην
υλοποιείται. 

Και σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, συγκεκριµένα: Πρώτον, τι
µέτρα θα πάρετε και πότε θα εξασφαλιστούν αυτά τα χρήµατα,
για να υπάρχει επαρκής χρηµατοδότηση για την ολοκλήρωση
του έργου; 

Δεύτερον, τι θα κάνετε και αν είναι στις προθέσεις σας να δώ-
σετε ηρτηµένες αποζηµιώσεις για τις σοδειές µετά το 2010,
µέχρι να γίνει δηλαδή η οριστική παραγραφή του έργου; Αυτό,
άλλωστε –και θα το πούµε και στη δευτερολογία- προβλέπεται
από τους αναγκαστικούς αναδασµούς. 

Το κυριότερο από όλα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι θέτουµε το

εξής ερώτηµα: Θα υπάρχουν τεράστιες ευθύνες και στη δική σας
Κυβέρνηση, εάν το έργο θεωρηθεί συνεχιζόµενο. Εάν γίνει αυτό,
είναι ξεκάθαρο ότι θα γίνει µε στόχο κάποιοι να απαλλαγούν από
τις ευθύνες τους. Δηλαδή, ποιοι; Αυτοί που παρέλαβαν το έργο
στο παρελθόν και έχουν σοβαρές ευθύνες. Και αν πάρουµε ως
αποτέλεσµα και τη διαβίωση, που ενδεχοµένως να πείτε ότι θα
δοθούν οι αποζηµιώσεις, είναι 700.000 ευρώ επί οκτώ χρόνια, δη-
λαδή είναι περίπου 5,5 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ποιος θα πληρώσει αυτά τα χρήµατα, όταν αυτό το έργο
έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί εδώ και αρκετά χρόνια και κάποιοι
έβαλαν φαρδιά – πλατιά την υπογραφή τους να παραληφθεί ένα
έργο το οποίο σήµερα είναι ανενεργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, για το θέµα που φέρνετε σήµερα στη Βουλή
αξίζει να διευκρινιστούν ορισµένα θέµατα.

Από το 1992-1993, όταν η χώρα µας αντιµετώπισε πολύ µε-
γάλη ξηρασία και η Αθήνα είχε µεγάλο πρόβληµα στην ύδρευσή
της, λήφθηκε η απόφαση για τη µεταφορά πόσιµου νερού από
τον Μόρνο προς την Αθήνα. Ήταν ένα έργο µέγιστης προτεραι-
ότητας και φυσικά έκτακτης ανάγκης την εποχή εκείνη. 

Λόγω, λοιπόν, της κατασκευής του φράγµατος και της εκτρο-
πής του νερού για την ύδρευση της Αττικής µειώθηκε και η δια-
θεσιµότητα του νερού προς τους αγρότες για άρδευση. Απο-
φασίστηκε ως αντιστάθµισµα την εποχή εκείνη, πρώτον, η κατα-
σκευή αρδευτικού έργου στην πεδιάδα του Μόρνου και, δεύτε-
ρον, η καταβολή αποζηµιώσεων ηρτηµένης εσοδείας λόγω
έλλειψης νερού στους αγρότες οι οποίοι δεν µπορούσαν πλέον
να ποτίσουν τα χωράφια τους.

Αντικείµενο του έργου αυτού ήταν η κατασκευή δικτύων µετα-
φοράς νερού, αντλιοστασίων και δεξαµενής νερού, µε σκοπό τη
γεωργική αξιοποίηση. Συγκεκριµένα αποφασίστηκε η κατασκευή
τριάντα πέντε χιλιοµέτρων δικτύου διωρύγων από άοπλο σκυρό-
δεµα, αποστραγγιστικών χωµάτινων τάφρων, τρία αντλιοστάσια,
δεξαµενή αναρρύθµισης του νερού και αγροτικού οδικού δι-
κτύου.

Από αυτή την απόφαση και µετά, το 2003 έγινε διαγωνισµός
για την κατασκευή του έργου και εγκρίθηκε το 2005, µε απόφαση
του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης κατ’ επιταγήν απόφασης
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Το έργο ονοµάστηκε «Δίκτυο
ανοικτών διωρύγων πεδιάδας Μόρνου Φωκίδος» και ο συνολικός
προϋπολογισµός ήταν 9.241.466 ευρώ. Το 2006 ανατέθηκε η
εκτέλεση εργασιών κατασκευής του έργου µε δεύτερη φάση και
προϋπολογισµό 12.956.610 ευρώ. Η προθεσµία αποπεράτωσης
που δόθηκε τότε ήταν τριάντα µήνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας τους κυρίου Υπουργού)

Το πρόβληµα, λοιπόν, του έργου αρχίζει όταν η περιοχή άρ-
χισε να αλλάζει χρήσεις, να αξιοποιείται και τουριστικά. Φτά-
νουµε στο 2017, οπότε µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων και κατ’ εφαρµογήν δικαστικής απόφα-
σης οριζόταν η διάλυση της εργολαβικής σύµβασης. Αυτή η από-
φαση ενέχει τη θέση βεβαίωσης περάτωσης του έργου. Στις 12
Οκτωβρίου του τρέχοντος έτους, πριν από λίγες ηµέρες, µε από-
φαση του Υπουργείου εγκρίθηκε η αναβολή ολοκλήρωσης της
προσωρινής παραλαβής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας τους κυρίου Υπουργού)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό γίνεται, γιατί υπάρχει βούληση του Υπουργείου για την

εκτέλεση συµπληρωµατικών έργων όπως και εσείς αναφέρατε,
ούτως ώστε το έργο να καταστεί λειτουργικό, κάτι που δεν έχει
γίνει εδώ και δέκα χρόνια. Αυτό µας ενδιαφέρει. 

Η χρηµατοδότηση του έργου θα γίνει από εθνικούς πόρους,
αφού προηγουµένως εκπονηθεί και εγκριθεί η σχετική µελέτη.
Είναι ξεκάθαρο ότι τα χρήµατα για την υλοποίηση της µελέτης
θα δοθούν από εθνικούς πόρους πλέον. Γι’ αυτό και στις 12
Οκτωβρίου λήφθηκε αυτή η απόφαση της αναβολής ολοκλήρω-
σης της προσωρινής παραλαβής του έργου, για να µπορέσουµε
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να συνεχίσουµε και να ολοκληρώσουµε το έργο.
Για το θέµα της ηρτηµένης παραγωγής θα σας πω στη δευτε-

ρολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μωραϊτη, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, περιγράψατε την όλη

διαδροµή του έργου. Εµείς δεν ρωτήσαµε αυτό ούτε αµφισβη-
τούµε όλα αυτά που έχουν γίνει.

Σας είπαµε καθαρά ότι από το 2005 µεταφέραµε εδώ στη
Βουλή τη διαφωνία των κατοίκων. Πρώτον, ότι αυτό το έργο δεν
θα εξυπηρετούσε τους φτωχούς αγρότες όπως και έγινε, και ιδι-
αίτερα το έργο του αναγκαστικού αναδασµού. Πότε, κύριε
Υπουργέ, κάνουµε αναγκαστικό αναδασµό; Όταν έχουµε ιδιοκτη-
σίες διάσπαρτες και θέλουµε να τις συγκεντρώσουµε σε ένα ση-
µείο, για να πάρουν οι παραγωγοί που έχουν ιδιοκτησίες σε ένα
και δύο και τρία σηµεία κάποιες ιδιοκτησίες σε ένα σηµείο.

Αυτό δεν συµβαίνει στη συγκεκριµένη περίπτωση, γι’ αυτό
εµείς αναζητάµε ευθύνες. Για παράδειγµα, σχεδόν το 85% των
ιδιοκτητών είναι µικροϊδιοκτήτες που έχουν πεντέµισι στρέµµατα.
Άλλον εξυπηρετούσε αυτό το έργο, τους εργολάβους που ρο-
κάνιζαν τα χρήµατα όλο αυτό το χρονικό διάστηµα χωρίς να το
ολοκληρώσουν, όπως επίσης και κάποια άλλα συµφέροντα που
υπάρχουν στην περιοχή.

Αυτό φαίνεται εδώ καθαρά και από την ολοκλήρωση του έρ-
γου. Κατ’ αρχάς, από µαρτυρίες των κατοίκων –των οποίων δεν
ξέρω αν είστε γνώστης- η δεξαµενή, να το πω λαϊκά, είναι σου-
ρωτήρι στην κυριολεξία. Έχει διαρροές, µε αποτέλεσµα να µην
υπάρχει πίεση του νερού για να ποτιστούν αυτά τα κτήµατα, αν
γίνει το έργο, µε φυσική ροή. Παλιότερα το έργο είχε ανοικτούς
αύλακες. Σήµερα λένε ότι θα γίνουν σωληνωτοί αύλακες. Γιατί
αλλάζει η µελέτη; Ποιος έκανε την πρώτη µελέτη, η οποία δεν
ανταποκρινόταν πραγµατικά στις ανάγκες των κατοίκων;

Σε ό,τι αφορά αυτό που είπαµε νωρίτερα, για το αν το έργο
θεωρηθεί συνεχιζόµενο, θα πουν ότι όλα έγιναν καλά και δεν θα
αναλάβει κανένας την ευθύνη από όλους αυτούς που έβαλαν την
υπογραφή τους το προηγούµενο διάστηµα.

Εµείς θεωρούµε ότι αυτά που λέτε σήµερα, όπως κάνατε και
στη σύσκεψη, είναι υποσχέσεις. Έχουµε χρέος να πούµε ότι οι
κάτοικοι πρέπει να βγάλουν συµπεράσµατα από την πείρα τους
και από αυτό που έγινε τα προηγούµενα χρόνια. Κατά τη γνώµη
µας, δεν θα ολοκληρωθεί αυτό το έργο, γιατί δεν είναι το µόνο
έργο που καρκινοβατεί σε όλη τη χώρα. Δυστυχώς πολλά από
αυτά τα έργα είναι µη επιλέξιµα γιατί δεν αφήνουν κέρδη, δεν
λειτουργούν ανταποδοτικά για τα επιχειρηµατικά συµφέροντα.

Κύριε Υπουργέ, ο προκάτοχός σας, ο κ. Αποστόλου, όταν είχε
επισκεφτεί την περιοχή πριν από περίπου ενάµιση χρόνο, είχε
διαβεβαιώσει κατηγορηµατικά τους κατοίκους ότι εντός του 2018
θα λειτουργήσει αυτό το έργο. Εµείς πιστεύουµε ότι κάτι παρό-
µοιο είναι και οι σηµερινές υποσχέσεις. Ρωτάµε καθαρά: Τα χρή-
µατα αυτά, δηλαδή τα 5 εκατοµµύρια περίπου, είναι εξασφαλι-
σµένα; 

Οι κάτοικοι µεταφέρουν και ένα άλλο ζήτηµα, αν το έργο θα
γίνει µε ευθύνη του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων ή της Περιφέρειας ή του Υπουργείου Υποδοµών.

Αυτό που είναι σίγουρο, κύριε Υπουργέ, είναι ότι οι κάτοικοι
βρίσκονται σε απόγνωση. Έχουν χάσει το εισόδηµά τους όλα
αυτά τα χρόνια. Στο παρελθόν, έστω και µε αυτόν τον παραδο-
σιακό τρόπο που πότιζαν στην περιοχή, υπήρχαν δυναµικές καλ-
λιέργειες, όπως καλαµπόκι, τριφύλλι και άλλες καλλιέργειες, που
άφηναν ένα εισόδηµα στους κατοίκους της περιοχής.

Σήµερα, στην κυριολεξία, έχει αχρηστευτεί ο κάµπος και µι-
λάµε για ένα κάµπο της τάξης των οκτώ χιλιάδων στρεµµάτων
περίπου. Οι αγρότες δεν καλλιεργούν, γι’ αυτό είναι επιτακτική
ανάγκη, όπως σας είπαµε, να δοθεί η ηρτηµένη σοδειά όλα αυτά
τα χρόνια που έχουν µεσολαβήσει στα οποία δεν µπορούν οι
αγρότες να καλλιεργήσουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ένα άλλο σοβαρό ζήτηµα είναι τα πληµµυρικά φαινόµενα που
θα εµφανιστούν. Αν δεν γίνουν αποστραγγιστικά έργα τώρα, θα
υπάρξουν τέτοια φαινόµενα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να γίνει υπόθεση των κατοίκων της

περιοχής γιατί, όπως σας είπα, ο εµπαιγµός καλά κρατεί αρκετά
χρόνια. Φαίνεται καθαρά ότι δεν είναι στις προθέσεις και της ση-
µερινής Κυβέρνησης να ολοκληρώσει αυτό το έργο. Ακόµα και
αν το ολοκληρώσει, εµείς επιµένουµε στο εξής: Σπαταλήθηκαν
χρήµατα στο παρελθόν, γιατί για σπατάλη µιλάµε όταν αναφε-
ρόµαστε σε κάποια εκατοµµύρια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, κύριε Μωραΐ-
τη, να απαντήσει ο κύριος Υπουργός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Πρέπει να δώσετε µια απάντηση. Οι
κάτοικοι της περιοχής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να του δώσουµε τον
λόγο όµως για να δώσει την απάντηση, την τελευταία έστω.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, απορώ από πού συνάγεται το
ότι δεν είναι στις προθέσεις της σηµερινής Κυβέρνησης να ολο-
κληρωθεί το έργο. Σας εξήγησα το ιστορικό µέχρι και σήµερα.
Από αυτό συνάγεται ακριβώς ότι είναι απόλυτα στις προθέσεις
µας να γίνει αυτό που δεν έγινε δέκα χρόνια τώρα, δηλαδή να
γίνει το έργο λειτουργικό. Αυτό είναι που ενδιαφέρει τους κατοί-
κους και να είστε σίγουροι ότι οι κάτοικοι ξέρουν ότι δεν είµαστε
όλοι ίδιοι. Αυτό είναι ξεκάθαρο. 

Οφείλω να πληροφορήσω και εσάς και την Εθνική Αντιπροσω-
πεία ότι αυτό δεν είναι το µόνο έργο που έχει τελµατώσει, είτε
γιατί έχει δικαστικές εµπλοκές είτε γιατί έχει νοµικά προβλήµατα
ή τεχνικά προβλήµατα. Υπάρχει µια πλειάδα έργων που είναι τελ-
µατωµένα. Αυτά είναι απόλυτα βέβαιο ότι η Κυβέρνηση θα τα
ολοκληρώσει, θα τα ξεµπερδέψει και τεχνικά και νοµικά όπου
χρειάζεται.

Να είστε σίγουροι η Εθνική Αντιπροσωπεία, εσείς προσωπικά
και οι κάτοικοι ότι δεν θα µείνει καµµία σκιά και για κανέναν. Να
είναι σίγουροι όλοι όσοι εµπλέκονται και έχουν ευθύνες ότι αυτές
οι ευθύνες θα αποδοθούν σε όλους. Κουκούλωµα δεν υπάρχει
για κανέναν. Ασυλία δεν υπάρχει για κανέναν. Θα φανεί για όλα
τα έργα –γιατί εδώ µιλάµε για προϋπολογισµούς που από τον
αρχικό έχουν υπερπολλαπλασιασθεί- γιατί δεν ολοκληρώθηκαν
και γιατί έφτασε ο προϋπολογισµός τους εκεί που έφτασε, µέχρι
την τελευταία δεκάρα. Γι’ αυτό πρέπει να είναι σίγουρος ο ελλη-
νικός λαός. Πρέπει να είναι σίγουρος ότι µόνο µ’ αυτή την Κυ-
βέρνηση µπορεί να γίνει αυτό. 

Τώρα, όσον αφορά την ηρτηµένη παραγωγή, αυτό το έργο
είχε ενταχθεί στο «ΠΑΑ 2007-2013», µέσα δηλαδή στην προηγού-
µενη προγραµµατική περίοδο και µόνο. Μέσα σ’ αυτή την προ-
γραµµατική περίοδο ήρθε µόνο µια απόφαση δικαιούχων για το
2010, η οποία πληρώθηκε. Έκτοτε δεν έχει έρθει άλλη απόφαση
- πρόταση πληρωµής για ηρτηµένη παραγωγή στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης. Όπως γνωρίζετε καλά, αυτή είναι µια
ενέργεια που την αποκλειστική αρµοδιότητα την έχει η περιφέ-
ρεια. 

Όταν, λοιπόν, το µόνο αίτηµα που έχει έρθει στο Υπουργείο
στο πλαίσιο της προγραµµατικής περιόδου 2007-2013 ήταν το
2010, αυτή που ήρθε στο Υπουργείο αυτή πληρώθηκε. Έκτοτε
δεν έχει γίνει καµµία άλλη κίνηση και, όπως καταλαβαίνετε, δεν
µπορεί κάποιος να δώσει χρήµατα, χωρίς να ακολουθηθούν οι
δέουσες διαδικασίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κλείνοντας, θέλω να σας υπενθυµίσω ότι για το συγκεκριµένο
έργο ήδη έχουµε δικαστική απόφαση, η οποία οδήγησε στην
απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης το 2017. Άρα, δεν
συνάγεται από πουθενά ότι δεν θα ακολουθηθεί η νοµιµότητα
και δεν θα ολοκληρωθεί το έργο.

Όσον αφορά τα χρήµατα –και µ’ αυτό κλείνω- αυτά σαφώς
είναι δεσµευµένα. Τα χρήµατα για τη χρηµατοδότηση τόσο της
µελέτης όσο και της κατασκευής της ολοκλήρωσης από εθνικούς
πόρους, από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, είναι δε-
σµευµένα. Το έργο θα γίνει.
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Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Θα ήθελα να κάνω γνωστό στο Σώµα ότι η τέταρτη µε αριθµό

75/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικο-
λάου Κούζηλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Προστασία
πληρωµάτων από εγκατάλειψη πλοίου εσωτερικών πλόων», δεν
θα συζητηθεί.

Επίσης η πέµπτη µε αριθµό 1/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού
Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Αντωνίου Γρέγου προς την Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Περί του Μουσείου Μακε-
δονικού Αγώνα και λοιπών φορέων, συλλόγων και σωµατείων της
Μακεδονίας και του άρθρου 6 της συµφωνίας Ελλάδας - Σκο-
πίων», δεν θα συζητηθεί.

Ακόµη η πρώτη µε αριθµό 106/29-10-2018 επίκαιρη ερώτηση
του πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Σταύρου Καλαφάτη προς τον Υπουργό Εξωτερι-
κών, µε θέµα: «Στις τελευταίες θέσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση η
Ελλάδα στη φτώχεια και στην παιδική φτώχεια», δεν θα συζητη-
θεί λόγω αναρµοδιότητας. Αρµόδιο είναι το Υπουργείο Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Η δεύτερη µε αριθµό 97/23-10-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Εξωτερι-
κών, µε θέµα: «Καζάνι έτοιµο να εκραγεί το κρατίδιο των Σκο-
πίων», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµοδίου Υπουρ-
γού.

Το ίδιο ισχύει και για την τρίτη µε αριθµό 98/24-10-2018 επί-
καιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών
του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς
τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Συνεχίζεται το πογκρόµ
κατά των Ελλήνων στη Χιµάρα».

Τώρα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 116/30-10-2018 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγ-
κέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε θέµα «Αντιµετώπιση σοβαρών προβληµάτων που προ-
κύπτουν από την υιοθέτηση των νέων σχεδίων οριοθέτησης του
χάρτη των µειονεκτικών περιοχών». 

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η ερώτηση, κύριε Υπουργέ, αφορά την αλλαγή των κριτηρίων

και του χάρτη ουσιαστικά των περιοχών που χαρακτηρίζονται ως
µειονεκτικές, ένα εργαλείο που πολλές δεκαετίες τώρα χρησί-
µευσε στην πολιτεία και στην Ευρωπαϊκή Ένωση για πολιτικές
στήριξης των κατοίκων, αλλά ιδιαίτερα των παραγωγών κάθε
κλάδου, προκειµένου να αντεπεξέλθουν στις αντίξοες συνθήκες
κάτω από τις οποίες ζουν σ’ αυτές τις περιοχές και βέβαια κάτω
από τις οποίες καλλιεργούν ή εκτρέφουν. 

Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω ότι η αλλαγή των κριτηρίων βάσει
του Κανονισµού προβλέπεται από 1-1-2019, γιατί πολλοί αγρότες
και κτηνοτρόφοι έχουν µια αγωνία για φέτος. Φέτος δεν υπάρ-
χουν αλλαγές, ισχύει το παλιό καθεστώς και υποθέτω ότι θα πλη-
ρωθούν κανονικά. Θα µας το πείτε.

Όµως, το πρόβληµα από το πρότυπο του 2019 και ύστερα θα
πρέπει να αντιµετωπιστεί τώρα, γιατί η µελέτη η οποία έγινε και
η οποία δείχνει σε πολλές περιοχές της χώρας µείωση αυτών
που χαρακτηρίζονται ως µειονεκτικές θα στερήσει τη στήριξη
από δεκάδες χιλιάδες παραγωγούς και αυτό δεν συνάδει µε την
πραγµατική κατάσταση.

Συγκεκριµένα για την Κρήτη, πρέπει να σας πω ότι πενήντα
οκτώ περιοχές που εξαιρούνται δεν προχωρούν βάσει οποιασ-
δήποτε ερµηνείας του ίδιου του κανονισµού. Μόνο µε στρεβλή
ερµηνεία θα µπορούσε να γίνει αυτό. Θεωρώ, βεβαίως, ότι η
Κρήτη ούτως ή άλλως έπρεπε να είχε εξαιρεθεί για δύο λόγους:

Ο πρώτος λόγος είναι να είχε εξαιρεθεί από τις µειώσεις στις
µειονεκτικές περιοχές. Ο πρώτος λόγος είναι ότι είναι στην
πρώτη γραµµή λόγω της κλιµατικής αλλαγής για ερηµοποίηση.

Αυτό το δείχνουν όλες οι µελέτες και τα σηµάδια είναι εµφανή
παντού.

Ο δεύτερος λόγος είναι ότι είναι νησί και έχετε δηλώσει εδώ
στο Κοινοβούλιο ότι όλα τα νησιά θα εξαιρεθούν από την αλλαγή
κριτηρίων λόγω του νησιωτικού χαρακτήρα. Σε κάθε όµως περί-
πτωση, αυτό που ζητούµε είναι να γίνει ορθή εφαρµογή των κρι-
τηρίων, να λάβετε υπόψη σας την πραγµατική κατάσταση σε
σχέση µε τις συνθήκες και την κλιµατική αλλαγή και όλες αυτές
οι περιοχές να συνεχίσουν να είναι στις µειονεκτικές, ούτως ώστε
να µη χάσουν την στήριξη και τις πολιτικές που η ελληνική πολι-
τεία και η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει επεξεργαστεί γι’ αυτούς.

Και θα ήθελα να ακούσουµε τις προθέσεις τις δικές σας και
του Υπουργείου συνολικά γι’ αυτό το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, ειλικρινά σας ευχαριστώ για
τη σηµερινή ερώτηση γιατί µου δίνετε τη δυνατότητα να διευκρι-
νίσουµε µερικά πράγµατα:

Το πρώτο είναι ότι σαφώς και φέτος θα πληρωθούν µε το
παλιό καθεστώς όλες οι περιοχές, αλλά και το 2019 και το 2020
µε σταδιακή αποµοίωση θα πληρωθούν όλες οι περιοχές οι ο-
ποίες ήταν µέχρι σήµερα. Από του χρόνου θα αρχίσουν να πλη-
ρώνονται και οι καινούργιες περιοχές που θα ενταχθούν, γιατί
δεν βγαίνουν µόνο οι περιοχές. Και αυτό δεν έχει γίνει κατα-
νοητό. Κάποιες όπου άρθηκαν οι περιορισµοί που υπήρχαν από
το 1980 -όταν ήταν ο πρώτος κανονισµός, ο πρώτος ορισµός για
τις µειονεκτικές περιοχές- είναι αυτές που βγαίνουν, αλλά άλλες
όπου δηµιουργήθηκαν προβλήµατα, όπως περιγράφονται στα
κριτήρια του κανονισµού 1305/2013 είναι αυτές που µπαίνουν.
Προστίθενται περιοχές.

Εγώ θέλω να τονίσω ότι θα προχωρήσουµε στη δίκαιη και αν-
τικειµενική οριοθέτηση των περιοχών µε µειονεκτήµατα προκει-
µένου να διασφαλίσουµε τις επιδοτήσεις των αγροτών. Και αυτό
θα γίνει έγκαιρα και θα γίνει και σωστά. 

Γνωρίζετε ότι τα νέα κριτήρια που έχουν τεθεί από τον κανονι-
σµό 1305, αυτά τα κριτήρια είναι πολύ συγκεκριµένα και µέσα σε
αυτά τα πλαίσια πρέπει να κινηθούµε. Δεν µπορούµε να κινη-
θούµε διαφορετικά. Έχει δηµιουργηθεί ένα πλαίσιο που µέσα σε
αυτό θα κινηθούµε. Γιατί, ξέρετε κάτι; Εάν στείλουµε κάτι διαφο-
ρετικό και εκτός κριτηρίων στην επιτροπή, πολύ απλά θα απορ-
ριφθεί και θα γυρίσει πίσω. Δεν θέλουµε να κάνουµε µία κίνηση
που να είναι µόνο κίνηση εντυπωσιασµού, αλλά θα πρέπει να
γίνει κάτι που να είναι ουσίας.

Γνωρίζετε, επίσης, ότι από τις αρχές της δεκαετίας του 1980 -
αυτό που είπαµε- οι περιοχές έχουν αλλάξει, έχουν βελτιωθεί
όσον αφορά τη δηµιουργία αρδευτικών έργων που έχουν γίνει
κατά καιρούς στην επικράτεια, έχουν αλλάξει και έχουν προσαρ-
µοστεί καλλιέργειες, οπότε έχει αλλάξει και το οικονοµικό δυνα-
µικό της χώρας.

Είχαµε µία διαδικασία διαβούλευσης. Σε αυτή τη διαδικασία
διαβούλευσης κατατέθηκαν πολύ σοβαρές προτάσεις, µε τεκµη-
ριωµένα όντως επιχειρήµατα. Όλα αυτά έχουν ληφθεί υπ’ όψιν
και στον βαθµό που είναι σύµφωνα µε τα κριτήρια του κανονι-
σµού 1305 έχουν ενταχθεί.

Θα σας αναφέρω δύο χαρακτηριστικά: Διαπιστώσαµε ότι
υπάρχουν περιοχές που έχουν βιοφυσικούς περιορισµούς. Αυτό
είναι το βασικό για τον κανονισµό. Είναι το πρώτο σκαλί, αν θέ-
λετε. Διαπιστώσαµε ότι µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε και
άλλα κριτήρια πάνω από αυτά, προκειµένου να εντάξουµε περισ-
σότερες περιοχές. Δηλαδή όπου υπάρχει κτηνοτροφία, δίνεται
µια προτεραιότητα στη διατήρησή της, κάτι που εµείς αξιοποι-
ούµε στο έπακρο. Βάλαµε, λοιπόν, ως επιπλέον στη διεύρυνση
κριτηρίων να ενσωµατώσουµε τα δηµοτικά διαµερίσµατα στις
ορεινές και στις µειονεκτικές περιοχές όπου υπάρχει σηµαντική
έκταση βοσκοτόπων.

Το δεύτερο κριτήριο είναι οι οικονοµικές επιδόσεις σε επίπεδο
νοµού µε βάση την τυπική απόδοση των καλλιεργειών και των
εκτροφών. Δηλαδή, νοµοί που παρουσιάζουν τυπική απόδοση µι-
κρότερη του 100% του µέσου εθνικού όρου και υπάρχουν φυσι-
κοί περιορισµοί, θα πρέπει και αυτοί να ενταχθούν στις µειονε-
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κτικές περιοχές. Εποµένως ενσωµατώσαµε και δηµοτικά διαµε-
ρίσµατα νοµών που η παραγωγικότητά τους µε βάση την τυπική
απόδοση είναι χαµηλότερη του µέσου όρου. Άρα, καταλαβαίνετε
ότι µόνο µε αυτά τα δύο κριτήρια έχουµε µια πολύ µεγάλη διεύ-
ρυνση των περιοχών που εντάσσονται πλέον στις µειονεκτικές
περιοχές.

Να ξεκαθαρίσουµε, όµως, από αυτό το σηµείο ότι στο τέλος
οι συνολικές εκτάσεις που θα µπουν µε τα επιπλέον κριτήρια που
µόλις σας ανέφερα θα είναι στα ίδια επίπεδα που ήταν µέχρι
τώρα οι µειονεκτικές περιοχές στη χώρα, αφού οι ορεινές δεν
αλλάζουν. Μιλάµε για τις µειονεκτικές. Θα είναι στα ίδια επίπεδα
οι συνολικές εκτάσεις. Επίσης, ο συνολικός προϋπολογισµός θα
είναι στα ίδια επίπεδα, έτσι ώστε να καλυφθούν και οι περιοχές
οι νέες που εντάσσονται και οι περιοχές, οι οποίες δεν πληρού-
σαν κάποιο από τα κριτήρια που έθετε ο Κανονισµός 1305.

Για την Κρήτη θα σας µιλήσω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να µου απαντήσετε γιατί ενώ έχετε

πει εδώ, στη Βουλή, απαντώντας στον κ. Μωραΐτη, ότι οι νησιω-
τικές και παραµεθόριες περιοχές εντάσσονται όλες στις περιο-
χές µε ειδικά µειονεκτήµατα -άρα, και από εκεί διασφαλίζεται ότι
δεν πρόκειται κανένας να αδικηθεί- γιατί δεν το κάνετε για την
Κρήτη; Και βέβαια, δεν έχει λάβει υπ’ όψιν του το Γεωπονικό Πα-
νεπιστήµιο τον κίνδυνο της ερηµοποίησης, της αλλαγής των συν-
θηκών. Διότι, ναι µεν βλέπει σε ποιες περιοχές αυξήθηκε η αρ-
δευτική κάλυψη, παραδείγµατος χάριν, η δυνατότητα άρδευσης,
αλλά δεν βλέπει ότι αυτή η δυνατότητα δίδεται, ώστε να εξισορ-
ροπήσει την αύξηση των µειονεκτηµάτων που γίνεται. Γιατί δεν
είναι στατικά τα µειονεκτήµατα. Για την Κρήτη είναι αυξητικά
λόγω της κλιµατικής αλλαγής. Και αυτό δεν το έχουν λάβει
υπ’όψιν τους στη µελέτη. Γι’ αυτό λέω ότι είναι στρεβλή η εφαρ-
µογή των κριτηρίων.

Είναι θετικό αυτό που είπατε για κάποια κριτήρια που θα
µπουν. Όµως, σας άκουσα να λέτε για σταδιακή αποµείωση το
2019 και το 2020. Μπαίνουν νέες περιοχές, είπατε. Θα ήθελα να
ξέρω στην Κρήτη ποιες είναι, όχι µόνο εγώ, αλλά και οι κάτοικοι
και οι παραγωγοί αυτών των περιοχών. Μπαίνουν, όµως, και νέοι
δικαιούχοι. Και αυτό ανοίγει ένα επιπλέον θέµα. 

Ανοίγει το εξής θέµα, κύριε Υπουργέ: Για φέτος το ύψος για
την εξουσιοδοτική, που είναι περίπου 1.100.000.000, αν γνωρίζω
καλά, υπάρχει. Για το 2019 και το 2020 στα πλαίσια όλου του
προγράµµατος υπάρχει; Ή έχει προβλεφθεί ότι θα ζητήσουµε να
δοθεί άδεια να µπει από εθνικούς πόρους, προκειµένου να µην
θεωρηθούν κρατικές ενισχύσεις; Θα χρειαστεί ο προϋπολογι-
σµός του 2019 και του 2020 να αυξηθεί µε την όποια εφαρµογή,
λόγω του ότι περίπου ένα και κάτι υπάρχει στο ταµείο; Σε κάθε
περίπτωση, να δούµε συγκεκριµένα για αυτά, τα οποία σας είπα
για την Κρήτη. Ο κ. Μπούρας σας είχε απασχολήσει εκείνη την
ώρα και ίσως δεν το ακούσατε. Αυτό είναι βασικό για εµάς, διότι
συνεχώς µιλάµε για τα νησιά και όταν φτάνουµε στην Κρήτη λέτε
«εδώ δεν µπορούµε να την εφαρµόσουµε». Γιατί; 

Κύριε Υπουργέ, θα ήµουν ευτυχής και εγώ και οι παραγωγοί
της Κρήτης εάν είχαµε συγκεκριµένες απαντήσεις.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, για τις νησιωτικές και τις πα-
ραµεθόριες περιοχές, θέλω να σας τονίσω ότι όλες εντάσσονται
στο χάρτη των µειονεκτικών περιοχών, αλλά και των περιοχών
µε ειδικά µειονεκτήµατα.

Ωστόσο, µε την Κρήτη -όπως γνωρίζετε πολύ καλά και από τη
µεγάλη σας θητεία-, δεν µπορούν να εφαρµοστούν ακριβώς τα
ίδια κριτήρια, γιατί δεν θα περάσουν από την επιτροπή. Δεν µπο-
ρεί να θεωρηθούν η Κρήτη και η Εύβοια µε τα ίδια κριτήρια της
νησιωτικότητας. Αυτό είναι ξεκάθαρο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η Εύβοια δεν είναι νησί. Έχει
σταθερή σύνδεση.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Έχουµε τη γέφυρα που µας χαλάει τη
µανέστρα!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν µπορούν να εφαρµοστούν τα ίδια κριτήρια.
Το λέω ξανά.

Ωστόσο, σχετικά µε την περιφέρεια της Κρήτης, αυτό που εν-
διαφέρει περισσότερο την περιοχή σας: Ο Νοµός Λασιθίου είναι
σχεδόν εξ ολοκλήρου ορεινός νοµός. Οπότε δεν τίθεται θέµα,
ανήκει στις ορεινές περιοχές.

Στον Νοµό Ηρακλείου, µε το κριτήριο των βοσκοτόπων -γιατί
υπάρχει σοβαρή κτηνοτροφία-, εντάσσονται οι περισσότερες πε-
ριοχές. Όµως, υπάρχουν κάποιες περιοχές όπου η συνολική τυ-
πική απόδοση των καλλιεργειών -όπως ξέρετε, υπάρχουν δυ-
ναµικές περιοχές στον Νοµό Ηρακλείου-, είναι µεγαλύτερου του
εθνικού µέσου όρου και δεν υπάρχουν βοσκοτόπια. Αν υπήρχαν
βοσκοτόπια, µε το κριτήριο των βοσκοτόπων όπου υπάρχουν,
αυτό το υπερβαίνει.

Στον Νοµό Ρεθύµνου, οι οικονοµικές επιδόσεις συνολικά του
νοµού υπολείπονται σηµαντικά του µέσου όρου. Οπότε και εκεί
επικρατεί το κριτήριο των οικονοµικών επιδόσεων και έχουµε και
εκεί ένταξη περιοχών.

Στην περιοχή των Χανίων έχουµε και τα δύο κριτήρια. Έχουµε
και περιοχές όπου υπολείπονται του εθνικού µέσου όρου, αλλά
και περιοχές που έχουν βοσκοτόπια. Οπότε και οι περισσότερες
περιοχές του Νοµού Χανίων, µε αυτά τα δύο κριτήρια που εντάσ-
σουµε προς εξέταση, είναι και εκεί καλυµµένες. Ωστόσο, υπάρ-
χουν και εκεί κάποιες περιοχές στις οποίες έχουν δηµιουργηθεί
πρόσφατα εγγειοβελτιωτικά έργα, επενδύσεις στην άρδευση δη-
λαδή, οι οποίες περιοχές, όπως καταλαβαίνετε, µε τις νέες επεν-
δύσεις δεν µπορούν να ενταχθούν.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, όλα αυτά είναι και υπό την αίρεση
της έγκρισης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Για αυτό πρέπει να
είµαστε απόλυτα προσεκτικοί και απόλυτα τεκµηριωµένοι σε
αυτό που λέµε. Διότι, στόχος µας είναι στο τέλος του έτους να
µην κινδυνεύσουν ούτε επιδοτήσεις των αγροτών ούτε να έχουµε
κάνει κάτι το οποίο θα µας γυρίσει πίσω και θα πρέπει να το µα-
ζέψουµε. Σε κάθε περίπτωση, η πρότασή µας θα πρέπει να είναι
σύµφωνη µε τα κριτήρια που θέτει ο κανονισµός. Αυτόν τον κα-
νονισµό έχουµε, τον 1305/2013. Με αυτόν και στο πλαίσιο αυτού
του κανονισµού πρέπει να κινηθούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 105/29-10-2018 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Σίµου Κεδίκογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Έργο “Παράκαµψη Χαλκίδας – Ν. Λάµ-
ψακος - Ψαχνά”».

Κύριε Κεδίκογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, να δούµε πότε θα τερµατιστεί αυτή η αδικία

εις βάρος της Εύβοιας. Μια αδικία που -γιατί πολλοί αναρωτιούν-
ται γιατί η Εύβοια βρίσκεται τουλάχιστον είκοσι χρόνια πίσω από
την υπόλοιπη Ελλάδα, σε ό,τι αφορά τα οδικά έργα- οφείλεται
στον αποκλεισµό της Εύβοιας από τα διευρωπαϊκά δίκτυα και ξε-
κίνησε από την κυβέρνηση Σηµίτη το 2000. Όταν σε όλη την υπό-
λοιπη Ελλάδα έβρεχε λεφτά για οδικά έργα, πάνω από την
Εύβοια είχαν βάλει µια οµπρέλα.

Το 2013 πετύχαµε την άρση αυτού του αποκλεισµού, µε τη
βοήθεια του τότε Πρωθυπουργού Αντώνη Σαµαρά και εντάχθηκε
η Εύβοια στα διευρωπαϊκά δίκτυα. Μπορέσαµε να προχωρή-
σουµε γρήγορα. 

Θέλω να σηµειώσω -και να ευχαριστήσω, µε την ευκαιρία- τη
δουλειά που έκαναν όλο το διάστηµα που δεν υπήρχαν χρηµα-
τοδοτήσεις οι άνθρωποι σας στη Διεύθυνση Μελετών του Υπουρ-
γείου. Έκαναν πάρα πολύ καλή δουλειά και ακριβώς επειδή είχαν
έτοιµες τις µελέτες, όταν το 2013 πετύχαµε την ένταξη της Εύ-
βοιας στα διευρωπαϊκά δίκτυα, όλα έτρεξαν πολύ γρήγορα.

Μέσα σε λιγότερο από ενάµιση χρόνο είχε ενταχθεί στο ΕΣΠΑ,
είχε γίνει η εξαγγελία της δηµοπράτησης στις αρχές του 2015,
µετά ενέσκηψε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και από εκεί αρχί-
ζουν τα προβλήµατα. 
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Μέχρι τις 23 Δεκεµβρίου του 2015 το έργο παραµένει εντός
ΕΣΠΑ. Σε τότε απάντηση της κυβέρνησής σας, το Υπουργείο
Ανάπτυξης έλεγε ότι το έργο οδικής κατασκευής «Παράκαµψη
Χαλκίδας» είναι στο εγκεκριµένο επιχειρησιακό πρόγραµµα «Υ-
ποδοµές Μεταφορών» και έχει διασφαλιστεί η δυνατότητα συγ-
χρηµατοδότησης από το Ταµείο Συνοχής. Αυτά τα έλεγε το
Υπουργείο Ανάπτυξης. Το δικό σας Υπουργείο έλεγε ότι το σύ-
νολο των µελετών είναι έτοιµο -όπως σας είχα πει είχε γίνει καλή
δουλειά- και ο αναγκαίος χρόνος για την κατασκευή του έργου
είναι σαράντα µήνες. Μέχρι εκεί πάµε καλά. 

Στις 11 Μαρτίου του 2016 µαθαίνουµε ότι σπάει στα τρία το
έργο, όµως παραµένει εντός ΕΣΠΑ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα να πάρω λίγο χρόνο από τη δευτερολογία µου, κύριε
Πρόεδρε. 

Τότε το site ypodomes.gr, επικαλούµενο πληροφορίες του
Υπουργείου Υποδοµών, έλεγε ότι σπάει µεν το έργο σε τρία κοµ-
µάτια, όπως έγινε και µε το «Πάτρα – Πύργος» -ένα σκεπτικό το
οποίο το συζητάµε-, αλλά ότι περιλαµβάνεται στον προγραµµα-
τισµό του ΕΠ-ΥΜΕΠΕΡΑΑ και έχει συγχρηµατοδότηση από το
Ταµείο Συνοχής. Μέχρι εκεί -ας πούµε- πάµε καλά.

Έρχεται ο Γενικός Γραµµατέας του ΕΣΠΑ στις 11 Οκτωβρίου
του 2016 να πει ότι ναι µεν το έργο συµπεριλαµβάνεται στα µε-
γάλα έργα -τα οποία εγκρίθηκαν το 2014-, αλλά ο προϋπολογι-
σµός υπερβαίνει κατά 50% τον υπάρχοντα προϋπολογισµό. Εδώ
αρχίζει η αδικία, γιατί από τα δεκατέσσερα έργα που ήταν σε
αυτόν τον κατάλογο, τα δεκατρία χρηµατοδοτήθηκαν κανονικά.
Μόνο για την «Παράκαµψη Χαλκίδας», ο σχετικός κατάλογος του
προγράµµατος έλεγε ότι τα δεκατρία ήταν σε εξέλιξη, αλλά η
«Παράκαµψη Χαλκίδας» θα προχωρήσει ανάλογα µε τη διαθεσι-
µότητα των πόρων. Και όµως, εκείνη την εποχή ήταν στην ίδια
κατηγορία µε το «Πάτρα – Πύργος» –για την ακρίβεια ήταν πιο
έτοιµο, όπως οµολογήσατε και εσείς στη συνέχεια- και έµεινε
πίσω αυτό το έργο.

Στις 21 Φεβρουαρίου -γιατί ακόµα δεν είχαµε επίσηµη ενηµέ-
ρωση από σας και σας ρώτησα και εγώ- µου αναγνωρίσατε την
αδικία που έχει γίνει εις βάρος της Εύβοιας και µάλιστα µου εί-
πατε κάτι παραπάνω, επειδή σας είχα πει ότι είναι ίδιας ωριµό-
τητας µε το «Πάτρα – Πύργος»: «Όχι, ήταν πιο ώριµο από το
“Πάτρα – Πύργος”». Και όµως η Χαλκίδα έµεινε εκτός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να απαντήσει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, µισό
λεπτό ακόµα. Γιατί είναι µια ιστορία που, όπως βλέπετε, τραβάει
πέντε χρόνια. 

Τον Μάρτιο του 2017 µού είπατε ότι είµαστε ένα βήµα πριν
από την οριστική συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων. Είχατε πει µάλιστα ότι είναι η µεγαλύτερη αδικία που έχει
γίνει εις βάρος της Εύβοιας. Οι υπηρεσίες σας έλεγαν ότι η από-
φαση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων θα ληφθεί µετά
την ολοκλήρωση της µελέτης κόστους-οφέλους, η οποία θα έχει
ολοκληρωθεί µέχρι τον Οκτώβριο του 2017. Έχουµε φτάσει στον
Οκτώβριο του 2018. Σας ξαναρωτάω τι σηµαίνει το «ένα βήµα»
και µου λέτε «τον Οκτώβρη του 2017». Επανέρχοµαι τον Μάρτιο
αυτής της χρονιάς, γιατί είχε προηγηθεί και ένα αλαλούµ δηλώ-
σεων. Ο συµπατριώτης µου και Υφυπουργός σας κ. Μαυραγάνης
είχε πει ότι µέσα στους πρώτους έξι µήνες του 2018 θα έχει δη-
µοπρατηθεί, ενώ εσείς, στη συζήτηση του προϋπολογισµού του
2018 στη Βουλή, είχατε πει ότι θα δηµοπρατηθεί µέσα στο πρώτο
δίµηνο του 2018. Μου παρουσιάσατε την απάντηση που µου απε-
στάλη και η οποία έλεγε ότι αναµένεται η ολοκλήρωση της αξιο-
λόγησης από την ΕΤΕΠ, για να υποβληθεί το αίτηµα χρηµατο-
δότησης. Αυτό το αίτηµα, δηλαδή, δεν έχει ακόµα καν υποβλη-
θεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κεδίκογλου,
σας παρακαλώ.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Αλλά θα ήθελα να µάθω, κύριε Υπουρ-
γέ, τι στην ευχή γίνεται; Πόσο χρόνια θα περιµένουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα πρέπει να δώσου-
µε τον λόγο στον κύριο Υπουργό για να µάθετε, κύριε Κεδίκο-

γλου. Δεν γίνεται διαφορετικά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 23ο Γυµνάσιο Αθήνας (δεύτερο
τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, όντως η Εύβοια έχει υποστεί
µια τεράστια αδικία όλα αυτά τα χρόνια. Όχι µόνο στα οδικά
έργα, αλλά σε πλήθος έργων. Μπορεί να υπήρχε ο αποκλεισµός,
όπως είπατε, από την κυβέρνηση Σηµίτη το 2000. Όµως, και η
κυβέρνηση Σαµαρά κατ’ όνοµα θα µου επιτρέψετε να πω ότι είχε
εντάξει αυτά τα έργα. Το έργο «Παράκαµψη Χαλκίδας», ένα έργο
µεγάλης αναπτυξιακής αξίας, έλεγε τότε το Υπουργείο επί κυ-
βέρνησης Σαµαρά ότι τον Δεκέµβρη του 2014 ήταν έτοιµο να δη-
µοπρατηθεί, ότι έχει εξασφαλιστεί και η χρηµατοδότηση και όλα
τα υπόλοιπα. 

Να θυµίσω, λοιπόν, ότι υπήρχε overbooking στα οδικά έργα
227% για τα διευρωπαϊκά δίκτυα. Εποµένως το Υπουργείο Οικο-
νοµίας, προφανώς, µετά τις οδηγίες που είχε από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, έπρεπε κάποια έργα απ’ αυτά που δήθεν είχαν ενταχ-
θεί µε overbooking 227% στα οδικά έργα να τα περιορίσει. 

Το δεύτερο. Θυµάστε ότι η Νέα Δηµοκρατία υπερψήφισε την
αλλαγή του νόµου των δηµόσιων συµβάσεων και των δηµόσιων
έργων, για να πάµε σε καθεστώς περαιτέρω διαφάνειας, να µην
έχουµε τις παθογένειες που είχαµε τα προηγούµενα χρόνια, µε
καθυστερήσεις, αποζηµιώσεις και όλα τα υπόλοιπα. 

Αυτό µάς οδήγησε, πρώτον, να εντάξουµε στη διαδικασία του
άρθρου 7 για τις απαλλοτριώσεις του έργου, ώστε να επισπευ-
σθεί η διαδικασία. Έγινε το 2017. Εντάχθηκε, δηλαδή, στα έργα
εθνικής σηµασίας µε πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου του
2017. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι τον Δεκέµβρη του 2014 προ-
φανώς δεν ήταν έτοιµο να δηµοπρατηθεί το έργο, από τη στιγµή
που δεν είχαν γίνει ούτε οι αναγκαίες διαδικασίες για την απαλ-
λοτρίωση. 

Να θυµίσω, επίσης, ότι η έκθεση περιβαλλοντικών όρων του
έργου που εκδίδεται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος έγινε στις
2 Αυγούστου του 2016. 

Να θυµίσω, επίσης, πιθανά να µην το ξέρετε, ότι, για να τρέξει
αυτό το έργο, απαιτείτο να γίνει αναθεώρηση των εγκεκριµένου
ρυµοτοµικού σχεδίου Χαλκίδας για να συµφωνηθεί η χάραξη του
δρόµου, η τελική λύση που είχε επιλεγεί, γιατί περνούσε µέσα
από περιοχή που υπήρχε συγκεκριµένο ρυµοτοµικό σχέδιο.
Τώρα έγινε αυτό, στις 8 Οκτωβρίου του 2018. Σας τα καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Βέβαια δεν είχε γίνει ούτε µελέτη κόστους - οφέλους και, βέ-
βαια, δεν είχε γίνει η κτηµατολογική ολοκλήρωση. Δεν υπήρχαν
οι απαραίτητες απαλλοτριώσεις που δηµοσιεύθηκαν στις 8
Οκτωβρίου 2018.

Τι έχουµε κάνει εµείς; Ο αρχικός σχεδιασµός προέβλεπε τη
δηµοπράτηση του έργου για την «Παράκαµψη Χαλκίδας», το
τµήµα Νέα Λάµψακος - Ψαχνά. Αυτό ήταν δεκαεξίµισι χιλιόµετρα
και είχε προϋπολογισµό 165 εκατοµµύρια ευρώ. Αποφασίσαµε
να προωθήσουµε µια συνολική ολοκληρωµένη λύση, που θα
αφορά στα οδικά έργα από την Υψηλή Γέφυρα της Χαλκίδας ως
και την παράκαµψη Ψαχνών συνολικού µήκους είκοσι πέντε χι-
λιοµέτρων. Μετά από συνεννοήσεις από την ΕΤΕΠ και την αρµό-
δια διαχειριστική αρχή έγινε αποδεκτό να διευρυνθεί το έργο.
Φαντάζοµαι ότι συµφωνείτε κι εσείς µ’ αυτό. Δεν πρέπει να πε-
ριοριστεί στα δεκαεξίµισι χιλιόµετρα και πρέπει να πάµε στα εί-
κοσι πέντε χιλιόµετρα. Έχουµε πρόσθετα τέσσερα χιλιόµετρα
από την Υψηλή Γέφυρα Χαλκίδας µέχρι τη Νέα Λάµψακο, που
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έχει έναν προϋπολογισµό της τάξης των 25 εκατοµµυρίων και
από το τµήµα της παράκαµψης Ψαχνών, που είναι άλλα τεσσε-
ράµισι χιλιόµετρα µε προϋπολογισµό 10 εκατοµµύρια. Τα συγ-
κεκριµένα τµήµατα έχουν περιβαλλοντική αδειοδότηση σήµερα.
Άρα ο συνολικός προϋπολογισµός του έργου φτάνει τα 200 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Γνωρίζετε –το είπατε κι εσείς- για τις διαδικασίες που ζητάει η
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, για να τεκµηριωθούν οι φόρ-
τοι. 

Επίσης, έγινε η έρευνα-µελέτη προέλευσης - προορισµού,
συµπληρώθηκαν τα σχετικά ερωτηµατολόγια κι έχουν σταλεί
στην Ευρωπαϊκή Τράπεζα και στη συνέχεια απαιτήθηκε να γίνει
έλεγχος των µελετών σε ό,τι αφορά την οδική ασφάλεια, αυτό
που στην ορολογία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής λέγεται «safety
audit» και είναι απαραίτητο βάσει του π.δ.104/2011 για τα οδικά
τµήµατα που ανήκουν στο διευρωπαϊκό δίκτυο. 

Οι συγκεκριµένες µελέτες που σας αναφέρω ολοκληρώνονται
τον επόµενο µήνα, τέλος Νοέµβρη µε αρχές Δεκέµβρη, έχουν
ανατεθεί και ολοκληρώνονται τα τεύχη δηµοπράτησης για τον
διαγωνισµό του έργου. Σε συνεννόηση µε την αρµόδια διαχειρι-
στική αρχή συµφωνήθηκε ότι µέρος της δαπάνης για το συνολικό
έργο θα χρηµατοδοτηθεί από το ΕΣΠΑ 2014 - 2020. Έχουµε ξε-
κινήσει τη διαδικασία µε τον Σύµβουλο της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, την οµάδα JASPERS, προκειµένου να κατατεθεί η σχετική
αίτηση χρηµατοδότησης του έργου από το 2014 - 2020, η οποία
ολοκληρώνεται, και προφανώς όλο αυτό το υλικό, που είναι οι
µελέτες, οι έρευνες, όλα τα υπόλοιπα που έχει ζητήσει η Ευρω-
παϊκή Τράπεζα, θα χρησιµοποιηθεί για την τεκµηρίωση αυτού
του φακέλου.

Άρα η χρηµατοδότηση του έργου, που δεν ήταν εγγυηµένη µε
overbooking 227% όπως καταλαβαίνετε, τελικά γίνεται ως εξής:
Θα έχουµε χρηµατοδότηση και από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων και από το ΕΣΠΑ 2014 - 2020 και από εθνικούς πό-
ρους. Για να έχουµε µια εικόνα, ο προϋπολογισµός δηµοπράτη-
σης είναι περίπου 200 εκατοµµύρια ευρώ, µαζί µε τις προαι-
ρέσεις που θα µπουν στον διαγωνισµό. Το ποσό θα είναι ανάλογα
µε τις εκπτώσεις που θα γίνουν. Για παράδειγµα, αν έχουµε µια
έκπτωση της τάξης του 35%, το ποσό των συµβάσεων θα είναι
130 εκατοµµύρια, η ΕΤΕΠ θα χρηµατοδοτήσει µε 50%, δηλαδή
65 εκατοµµύρια ευρώ, από το ΕΣΠΑ η χρηµατοδότηση θα είναι
85% του υπόλοιπου ποσού, δηλαδή 55 εκατοµµύρια ευρώ και τα
υπόλοιπα 10 εκατοµµύρια ευρώ είναι από εθνικούς πόρους. Από
το ΕΣΠΑ, επίσης, θα χρηµατοδοτηθούν δαπάνες απαλλοτριώ-
σεων, που υπολογίζονται στα 14 εκατοµµύρια ευρώ. 

Για να µην υπάρχουν, λοιπόν, άλλες καθυστερήσεις, καθώς
αναγνωρίζουµε πραγµατικά τη σπουδαιότητα και την αναγκαιό-
τητα του συγκεκριµένου έργου, αλλά και των αναγκών που έχει
η Εύβοια και των έργων που έχουν µείνει πίσω µε ευθύνη αυτών
που είχαν ελλείψεις στον σχεδιασµό ή στην υλοποίηση των
έργων, εµείς δεσµευόµαστε για τη δηµοπράτηση του έργου, για
την ολοκλήρωση των αναγκαίων διαπραγµατεύσεων και µελετών
µέσα στη χρονιά και τη δηµοπράτηση του έργου το αργότερο
µέχρι τον Γενάρη του 2019.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. 
Έχω την αίσθηση ότι σε όλη την έκταση καλύφθηκαν και οι

ερωτήσεις και οι απαντήσεις. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Συγγνώµη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε ένα υστερό-

γραφο, όµως, κύριε Κεδίκογλου, και εσείς και ο Υπουργός. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Όποιος δεν θέλει να αλέσει, όλον τον

χρόνο κοσκινίζει. 
Είναι η πρώτη φορά που βλέπω έργο να µπαινοβγαίνει στο

ΕΣΠΑ. Ήταν στο ΕΣΠΑ, βγήκε από το ΕΣΠΑ, ξαναµπήκε στο
ΕΣΠΑ. Είπατε ότι ήταν κατ’ όνοµα έτοιµο το έργο. Από τα δεκα-
τέσσερα έργα, τα δεκατρία προχωρήσανε. Εσείς ο ίδιος είχατε
οµολογήσει ότι η «Παράκαµψη Χαλκίδας» ήταν πιο ώριµο έργο
από το «Πάτρα - Πύργος» και όµως προχώρησε το «Πάτρα - Πύρ-
γος». Λοιπόν, ποιες οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Αυτές
είναι αποφάσεις της Κυβέρνησης.

Αλλά, να έρθουµε στο ζουµί, στη χρηµατοδότηση. Να δεχθώ
εγώ ότι το έργο µπαινοβγαίνει στο ΕΣΠΑ. Η Ευρωπαϊκή Τράπεζα

Επενδύσεων, κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε όσα µαθαίνουµε, είναι
εξαιρετικά απρόθυµη να χρηµατοδοτήσει οδικά έργα. Χρηµατο-
δοτεί ενεργειακά έργα και έργα πληροφορικής. Ποια εγγύηση
υπάρχει; 

Και θα µπορούσατε, αφού αναγνωρίζετε την αδικία εις βάρος
της Εύβοιας, να δώσετε από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. Περισσεύει 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Νοµίζω ότι η Εύβοια
δικαιούται αυτά που έχει χάσει. 

Και σε ό,τι αφορά το σπάσιµο του έργου, έχω σοβαρές επιφυ-
λάξεις, κύριε Υπουργέ, γιατί στο πρώτο κοµµάτι του έργου που
αναφέρετε ότι έχει σπάσει στα δύο, εκεί πρέπει να αφαιρεθούν
χώµατα, τα οποία θα χρειαστούν στο δεύτερο κοµµάτι του έρ-
γου. Λοιπόν, αν δεν υπάρχει συνεννόηση των δύο εργολάβων,
θα δηµιουργήσει δυσλειτουργίες. 

Σε κάθε περίπτωση, επειδή, όπως λένε, εν τη παλάµη και ούτω
βοήσωµεν, η χρηµατοδότηση είναι το κύριο και από σας θέλω
την απάντηση όχι πότε θα γίνει η δηµοπράτηση, αλλά πότε προ-
βλέπεται η υπογραφή σύµβασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, και
το δικό σας υστερόγραφο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Κεδίκογλου, κατ’ αρχάς, δεν αποφασίσαµε το σπά-
σιµο του έργου. Πού το βγάλατε αυτό το συµπέρασµα; Το ανά-
ποδο ήταν.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Είπατε δύο κοµµάτια, Υψηλή Γέφυρα -
Νέα Λάµψακος...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Όχι, είπαµε ότι έχουµε προσθέσει στο τµήµα που ήταν από
εσάς, από την προηγούµενη κυβέρνηση, εξαγγελµένο ότι θα δη-
µοπρατηθεί δύο πρόσθετα τµήµατα. Ένα από την Υψηλή Γέφυρα
µέχρι τη Νέα Λάµψακο και ένα δεύτερο, που είναι η παράκαµψη
των Ψαχνών. Στον ίδιο διαγωνισµό.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Το πρώτο που είπατε ήταν ήδη µέσα,
το δεύτερο προσθέσατε τώρα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν ήταν ήδη µέσα. Κάνετε λάθος. Δεν ήταν και δεν ήταν
ώριµο. Το δεύτερο είναι ότι η ΕΤΕΠ δεν είναι απρόθυµη για τα
οδικά έργα. Αν τα έργα αυτά είναι βιώσιµα και σύµφωνα µε τις
προδιαγραφές που έχει, είναι πάρα πολύ πρόθυµη. Αν είχε γίνει
από το 2014 η µελέτη κόστους–οφέλους, θα είχατε διαπιστώσει
κι εσείς ότι είναι πρόθυµη να χρηµατοδοτήσει έργα που είναι βιώ-
σιµα και όχι να κάνετε overbooking της τάξης του 227%, δηλαδή
για έργα που δεν πρόκειται ποτέ να έχουν χρηµατοδότηση.
Όταν, δηλαδή, έχεις έναν προϋπολογισµό εκατό και δεσµεύεις
έργα προϋπολογισµού διακοσίων πενήντα, υπάρχει πρόβληµα.
Αυτό είναι κοινή λογική.

Να καταθέσω τον χάρτη που φαίνονται τα δύο τµήµατα και να
σας καταθέσω, επίσης, την πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου,
πότε έγινε, για να γίνουν γρήγορα οι απαλλοτριώσεις, να σας κα-
ταθέσω πότε εγκρίθηκαν οι περιβαλλοντικοί όροι, το 2016, που
δείχνει ότι δεν υπήρχε η πλήρης ωριµότητα του έργου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μπορεί να ήταν ώριµες κάποιες τεχνικές µελέτες, αλλά ωρι-
µότητα του έργου για να δηµοπρατηθεί δεν υπήρχε. Προφανώς
δεν είχαν γίνει ούτε απαλλοτριώσεις ούτε σχεδιασµός ούτε χρή-
µατα είχαν υπάρξει ή είχαν προβλεφθεί για τις απαλλοτριώσεις.

Θέλω, όµως, να πω κάτι. Η Εύβοια είναι αδικηµένη διαχρονικά
και από τις κυβερνήσεις αλλά και από τους τοπικούς φορείς. Κά-
ποια στιγµή, δηλαδή, πρέπει να τελειώσει το έργο και ο δρόµος
για την Κάρυστο. Είναι µερικές δεκαετίες εκεί που η περιφέρεια...

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Αλλά έχουν εκπέσει πέντε εργολάβοι
εκεί πέρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Έχουν εκπέσει πέντε εργολάβοι. Αυτό λέµε κι εµείς, ότι
δεν κάνουµε έργα που να πηγαίνουν δεκαετίες έτσι µέσα στην
ιστορία του χρόνου και να µην ολοκληρώνονται τα έργα. Πρέπει
να υπάρχουν εκείνοι οι όροι και οι προϋποθέσεις που να διασφα-
λίζουν ότι το έργο ξεκινάει και τελειώνει σε εύλογο χρονικό διά-
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στηµα, ακόµη και αν οι εργοληπτικές εταιρείες δεν είναι δυνατόν
να ανταποκριθούν στις ανάγκες που έχουν.

Αυτό κάνουµε τώρα. Το έργο, λοιπόν, θα δηµοπρατηθεί τον Ια-
νουάριο. Είναι βέβαιο ότι θα έχουµε σύµβαση πριν από τις εκλο-
γές.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Πότε θα γίνουν οι εκλογές;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Τον Οκτώβρη, στην ολοκλήρωση της τετραετίας. 
Και είναι βέβαιο, επίσης, και σας το λέω µε κάθε καλή διάθεση,

ότι το έργο θα ξεκινήσει και δεν θα έχει το παραµικρό πρόβληµα
καθυστερήσεων, είτε αφορά τις περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις
είτε αφορά τις τεχνικές µελέτες είτε αφορά τις απαλλοτριώσεις
είτε οποιαδήποτε καθυστέρηση είχαµε µέχρι τώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με το καλό, κύριε Κε-

δίκογλου, να ξεκινήσει το έργο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Κύρωση της Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και της εταιρείας “ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ”, της
εταιρείας “ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, της εταιρείας “ΕΤΒΑ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ Α-
ΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ” και της εταιρείας “ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΕΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, για την “ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ
ΘΡΙΑΣΙΟΥ ΠΕΔΙΟΥ” και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 29 Οκτωβρίου 2018, η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει
σε µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των
τροπολογιών. Το Σώµα συµφωνεί;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο, λοιπόν, έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κωνσταντί-

νος Σπαρτινός, για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα την κύρωση της σύµβασης παραχώρησης µεταξύ αφ’ ενός
του ελληνικού δηµοσίου και της «ΓΑΙΟΣΕ» και αφ’ ετέρου της
εταιρείας «ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ» και των εται-
ρειών «ΕΤΒΑ» και «ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ».

Με την επικύρωση της σύµβασης αυτής προχωράει ένα έργο
που επανειληµµένα από το 2004 είχαν προσπαθήσει οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις να το ολοκληρώσουν µε κατ’ επανάληψη απο-
τυχηµένες προσπάθειες, ένα έργο για το οποίο οι απαλλοτριώ-
σεις είχαν ξεκινήσει από το 1979. Σήµερα, αυτή η Κυβέρνηση πε-
τυχαίνει εκεί που απέτυχαν όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Προχθές, βέβαια, ακούσαµε άλλη µια φορά τον Πρόεδρο της
Νέας Δηµοκρατίας να προσπαθεί, χωρίς περίσκεψη και ανενδοί-
αστα, να υπονοµεύσει κάθε επενδυτική αναπτυξιακή προσπάθεια
της χώρας καλώντας Άραβες επενδυτές να επενδύσουν στη
χώρα µας, αλλά µόνο όταν θα είναι αυτός Πρωθυπουργός, δη-
λαδή στο απώτατο και το άδηλο µέλλον. Και ευκαιρίας δοθείσης,
βέβαια, ζήτησε για άλλη µια φορά εκλογές στην Ελλάδα µπρο-
στά σε ένα ακροατήριο Αράβων επενδυτών.

Σήµερα, λοιπόν, η Κυβέρνηση προτείνει -και η Βουλή είµαι σί-
γουρος ότι θα επικυρώσει- άλλη µια µεγάλη επένδυση, επένδυση
που θα ξεπεράσει τα 200 εκατοµµύρια ευρώ, θα δηµιουργήσει
σε βάθος δεκαετίας τρεις µε πέντε χιλιάδες νέες θέσεις εργα-
σίας, θα δώσει µεγάλη προστιθέµενη αξία στον τοµέα των συν-
δυασµένων µεταφορών και θα κάνει την Ελλάδα έναν από τους
σηµαντικότερους κόµβους συνδυασµένων µεταφορών παγκο-
σµίως, µια επένδυση που, σε συνδυασµό µε συναφή, άλλη επέν-
δυση των 300, περίπου, εκατοµµυρίων ευρώ σε όµορο οικόπεδο
ιδιοκτησίας της «ΟΣΕ Α.Ε.» θα δηµιουργήσει ένα ολοκληρωµένο
συγκρότηµα σύγχρονου διαµετακοµιστικού και εµπορευµατικού
σιδηροδροµικού κέντρου.

Πρόκειται για επένδυση που θα αυξήσει κατακόρυφα και την
αξία αυτής της όµορης ιδιοκτησίας και επένδυσης του ΟΣΕ, η
οποία παραδίδεται αυτές τις ηµέρες, και βέβαια, επιπλέον, θα
βοηθήσει στην ανάπτυξη και περιφερειακών υποστηρικτικών
συµπληρωµατικών δραστηριοτήτων από βιοµηχανίες και βιοτε-
χνίες στην περιοχή, δηλαδή θα ενισχύσει και τη µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα.

Αποδεικνύεται έτσι ότι ήταν σωστή επιλογή να µην παραχωρη-
θεί µαζί το σύνολο, δηλαδή αφ’ ενός των πεντακοσίων ογδόντα
οκτώ στρεµµάτων της σύµβασης που συζητάµε και αφ’ ετέρου
των χιλίων τετρακοσίων πενήντα, περίπου, στρεµµάτων, που είναι
η όµορη ιδιοκτησία του ΟΣΕ, επιλογή που δεν άρεσε σε κάποι-
ους, προσπαθώντας να πείσουν ότι µε τον τρόπο που προκηρύχ-
θηκε δεν θα υπήρχε ενδιαφερόµενος επενδυτής. Επενδυτής

υπήρξε, όπως υπήρξαν προσφερόµενοι επενδυτές και στον δια-
γωνισµό για το εµπορευµατικό κέντρο Θεσσαλονίκης, που εν-
τάσσεται και αυτό στον συνολικό σχεδιασµό για τα εµπορευ-
µατικά κέντρα που έχει κάνει η Κυβέρνηση και το αρµόδιο
Υπουργείο όπου έχουµε τρεις προσφέροντες.

Ίσως, λοιπόν, δεν πρέπει να εκπλήσσεται κανείς που κάποιες
πολιτικές δυνάµεις, αλλά και άλλες µη πολιτικές, σε προφανή συ-
ναντίληψη ενοχλήθηκαν πολύ µε αυτή την εξέλιξη, που, εκτός
από τους οικονοµικούς όρους που περιλαµβάνει η σύµβαση, έχει
και άλλα έµµεσα, αλλά σαφή οφέλη για το δηµόσιο µέσω της
συµµετοχής ακριβώς του δηµοσίου στην ΕΤΒΑ και στην Τράπεζα
Πειραιώς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εµπορευµατικές µεταφορές
αποτελούν έναν από τους πιο σηµαντικούς παράγοντες οικονο-
µικής ανάπτυξης µιας χώρας. Τα εµπορευµατικά κέντρα εγκαθί-
στανται σε οριοθετηµένες ζώνες παροχής υπηρεσιών συναφών
µε τις συνδυασµένες µεταφορές, καθώς και υπηρεσιών εφοδια-
στικής αλυσίδας, όπου οι επιχειρήσεις µπορούν να εγκαταστα-
θούν και να ασκήσουν τις δραστηριότητές τους.

Οι κύριες λειτουργίες που αναπτύσσουν είναι η οργάνωση και
συγκέντρωση φορτίων, η αναδιανοµή και οµαδοποίησή τους από
διαφορετικές προελεύσεις προς κοινούς προορισµούς, ο ευρύ-
τερος συντονισµός αφίξεων και αναχωρήσεων εµπορευµατικών
ροών, η συµβατική και εξειδικευµένη αποθήκευση, η οργάνωση
τελικής διανοµής, η αλλαγή µέσων µεταφοράς, η συσκευασία και
αποσυσκευασία προϊόντων, καθώς και άλλες ελαφρές µεταποι-
ητικές δραστηριότητες.

Όλες αυτές οι λειτουργίες, πέραν των απαραίτητων κτηριακών
εγκαταστάσεων, απαιτούν σύγχρονο εξοπλισµό µεταφόρτωσης
στα διάφορα µεταφορικά µέσα καθώς και υπηρεσίες πληροφο-
ρικής και τηλεµατικής για την αποτελεσµατικότερη οργάνωση
των µεταφορών.

Η δηµιουργία εµπορευµατικών κέντρων συντελεί στον εξορ-
θολογισµό του συστήµατος των συνδυασµένων µεταφορών,
στην καλύτερη οργάνωση των µεταφορικών συστηµάτων, στην
ελαχιστοποίηση του κόστους µεταφοράς των εµπορευµάτων
από τον προµηθευτή στον τελικό αποδέκτη, στη βελτιστοποίηση
των µεταφορικών αλυσίδων µε την παράλληλη παροχή υψηλής
ποιότητας υπηρεσιών ως προς την ασφάλεια και την αξιοπιστία.

Η γεωγραφική θέση της Ελλάδας παρέχει ένα µοναδικό συγ-
κριτικό πλεονέκτηµα για την ανάπτυξη τόσο του τοµέα διαµετα-
κόµισης εµπορευµάτων όσο και της λειτουργίας ως εµπορευ-
µατικής πύλης για τη µεταφορά εµπορευµάτων, τόσο στην Κεν-
τρική Ευρώπη όσο και στις ταχύτατα αναπτυσσόµενες αγορές
της Νοτιοανατολικής Ευρώπης. 

Οι εµπορευµατικές µεταφορές την τελευταία πενταετία στην
Ελλάδα έχουν παρουσιάσει µεγάλη άνοδο και αναµένεται στο
άµεσο µέλλον και µε την επένδυση αυτή να παρουσιάσουν ακόµα
µεγαλύτερη. Στρατηγικό στόχο για την Κυβέρνηση αποτελεί η
δηµιουργία ενός εµπορευµατικού κέντρου διεθνούς εµβέλειας,
που θα συµβάλλει στην αύξηση των µεταφερόµενων εµπορευ-
µατικών φορτίων µέσω του σιδηροδρόµου, καθώς και στην ανά-
δειξη της χώρας ως βασικής πύλης διακίνησης εµπορευµάτων
στα διευρωπαϊκά δίκτυα µεταφορών.

Σε αυτό το πλαίσιο οι στόχοι και οι επιδιώξεις της «ΓΑΙΑΟΣΕ»
µε την παρούσα σύµβαση συνίστανται στην ταχύτερη έναρξη λει-
τουργίας του κέντρου, στην κατασκευή σύγχρονων και λειτουρ-
γικών κτηριακών και άλλων εγκαταστάσεων και υποδοµών, στην
αξιοποίηση των δυνατοτήτων συνδυασµένων µεταφορών, στη
διασφάλιση της εξυπηρέτησης µέγιστου δυνατού αριθµού τελι-
κών χρηστών, στην παροχή υψηλής ποιότητας υπηρεσιών προς
τους χρήστες του κέντρου, στην ανάπτυξη των εµπορευµατικών
σιδηροδροµικών µεταφορών µέσω του ολοκληρωµένου σιδηρο-
δροµικού κέντρου στο όµορο οικόπεδο του ΟΣΕ, στην πλήρη
ανάπτυξη της δυναµικότητας του κέντρου και στη διασφάλιση
επαρκούς χρηµατοδότησης για την έγκαιρη κατασκευή, την
οµαλή λειτουργία και τη µελλοντική συντήρηση του κέντρου.

Με την παρούσα σύµβαση εκχωρείται ακίνητο του οποίου η
«ΓΑΙΑΟΣΕ» είναι ο αποκλειστικός κύριος νοµέας και κάτοχος, το
οποίο βρίσκεται στρατηγικά χωροθετηµένο πλησίον της πρω-
τεύουσας και του λιµανιού του Πειραιά. Επιπροσθέτως, διαθέτει
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άµεση πρόσβαση στην Αττική Οδό και στο εθνικό οδικό δίκτυο,
καθώς και άµεση προσβασιµότητα σε διευρωπαϊκό δίκτυο, αλλά
και σύνδεση µε ολόκληρο το σιδηροδροµικό δίκτυο, συµπεριλαµ-
βανοµένης της σιδηροδροµικής σύνδεσης µε το λιµάνι του Νέου
Ικονίου, όπου υπάρχει ήδη τερµατικός σταθµός εµπορευµατοκι-
βωτίων. 

Η πρόταση που κατατέθηκε µε τη σύµπραξη της «ΕΤΒΑ-ΒΙΠΕ
Α.Ε.» αφ’ ενός και της «GOLDAIR», ενός από τους µεγαλύτερους
και πλέον έµπειρους φορείς στον τοµέα των µεταφορών στην
Ελλάδα, αφ’ ετέρου, εγγυάται κατά το µέγιστο δυνατό τη δια-
µόρφωση του κατάλληλου πλαισίου για την αποτελεσµατικότερη
και ταχύτερη λειτουργία του έργου ανάπτυξης του εµπορευµα-
τικού κέντρου του Θριάσιου Πεδίου.

Η ανάδοχος εταιρεία του διαγωνισµού καλείται να αναλάβει
τη µελέτη, την ανέγερση, τη λειτουργία και τη συντήρηση του
συγκροτήµατος του εµπορευµατικού κέντρου για εξήντα έτη, µε
όλες τις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα που απορρέουν από
τους όρους της σύµβασης, που ερχόµαστε σήµερα να συζητή-
σουµε και να επικυρώσουµε.

Με την υπό κύρωση σύµβαση παραχώρησης παρέχονται στον
παραχωρησιούχο τα δικαιώµατα αποκλειστικής εµπορικής εκµε-
τάλλευσης και χρήσης του έργου και του ακινήτου, µελέτης, κα-
τασκευής, χρηµατοδότησης, λειτουργίας, εκµετάλλευσης και
συντήρησης του κέντρου. 

Από την πλευρά του ο παραχωρησιούχος αναλαµβάνει την εκ-
πόνηση των αναγκαίων για την εκτέλεση του έργου µελετών
καθώς και τους κινδύνους που σχετίζονται µε τη µελέτη, την κα-
τασκευή, τη συντήρηση, την ασφάλιση, λειτουργία, εκµετάλλευ-
ση και χρηµατοδότηση του κέντρου, εξασφαλίζοντας το σύνολο
των απαιτούµενων κεφαλαίων.

Η ανάδοχος εταιρεία αναλαµβάνει να προχωρήσει στην ανά-
πτυξη του κέντρου, εξοπλίζοντάς το σύµφωνα µε τις σύγχρονες
και λειτουργικές κτηριακές και λοιπές εγκαταστάσεις και υποδο-
µές, όπως σιδηροδροµικά και οδικά δίκτυα, δίκτυα αποχέτευσης
οµβρίων υδάτων, δίκτυα ηλεκτροφωτισµού και επικοινωνιών, χώ-
ρους διοίκησης και υποστηρικτικών λειτουργιών µε συστήµατα
τηλεµατικής και πληροφορικής, διαµορφώνοντας τους περιβάλ-
λοντες χώρους και ικανοποιώντας τους κανόνες ασφαλείας και
την προστασία του περιβάλλοντος.

Το ελληνικό δηµόσιο συµβάλλεται εκ τρίτου προς τον σκοπό
της παροχής εγγύησης υπέρ του κυρίου του έργου, δηλαδή της
«ΓΑΙΑΟΣΕ», για τις υποχρεώσεις που περιλαµβάνονται στο άρ-
θρο 3 «Διαδικασία κύρωσης µε νόµο της σύµβασης», στο άρθρο
9.4 «Εκχώρηση από τον κύριο του έργου στο δηµόσιο», στο
άρθρο 24 «Συνδροµή γεγονότων ανωτέρας βίας», στο άρθρο 28
«Μεροληπτική µεταβολή νοµοθεσίας», στο άρθρο 29 «Συνέπειες
καταγγελίας εκ µέρους του κυρίου του έργου» και στο άρθρο 30
«Συνέπειες καταγγελίας εκ µέρους του παραχωρησιούχου της
σύµβασης παραχώρησης».

Σχετικά, τώρα, µε τα προσδοκώµενα οφέλη, όπως αυτά απορ-
ρέουν από τους όρους της σύµβασης, προβλέπεται αρχικά εφά-
παξ αντάλλαγµα παραχώρησης χρήσης ύψους 10 εκατοµµυρίων
ευρώ, ενώ, πέραν αυτών, η ανάδοχος εταιρεία οφείλει να κατα-
βάλλει σε ετήσια βάση και καθ’ όλη τη διάρκεια των εξήντα ετών
ποσό που αντιστοιχεί σε ποσοστό 2,51% επί των ακαθάριστων
ετησίων εσόδων της, εγγυώµενη παράλληλα και για ποσό ελάχι-
στης καταβολής που ξεκινά από 350.000 ευρώ κατ’ έτος και αυ-
ξάνεται µε την πάροδο των ετών.

Θα ήθελα να θυµίσω, επειδή ακούστηκαν διάφορα για το
µέρος ακριβώς αυτής της σύβασης, ότι το 2006, σε µια άλλη
απόπειρα να υλοποιηθεί το έργο αυτό -σε µια εποχή, δηλαδή,
που, όπως λένε, δένανε τα σκυλιά µε τα λουκάνικα- είχαν προ-
σφερθεί όχι 10 εκατοµµύρια, αλλά 1,5 εκατοµµύριο ευρώ και σή-
µερα ασκείται κριτική για αυτή τη συγκεκριµένη οικονοµική
συµφωνία από ορισµένους. Ας κρατήσουµε, όµως, αυτό: το άθ-
ροισµα της παρούσας αξίας του ετήσιου εγγυηµένου ανταλλάγ-
µατος είναι µε τους οικονοµικούς όρους της σύµβασης 6.200.000
ευρώ. Με το ποσό αυτό ας γίνουν οι όποιες συγκρίσεις.

Επίσης, η σύµβαση παραχώρησης επιβάλλει στον παραχωρη-
σιούχο υποχρέωση υλοποίησης προγράµµατος δεσµευτικής
επένδυσης. Ο παραχωρησιούχος θα εκτελέσει και θα ολοκληρώ-

σει τις κατασκευές της πρώτης περιόδου Τ1 εντός είκοσι τεσσά-
ρων µηνών από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος παραχώρησης,
σύµφωνα µε το χρονοδιάγραµµα εφαρµογής της περιόδου Τ1,
και τις κατασκευές της περιόδου Τ2 εντός εκατόν είκοσι µηνών
από την ηµεροµηνία έναρξης. Προς παρακολούθηση και εξα-
σφάλιση της δεσµευτικής επένδυσης η σύµβαση παραχώρησης
περιλαµβάνει µηχανισµούς διασφάλισης της υλοποίησης των
υποχρεωτικών επενδύσεων που αναφέρθηκαν.

Τέλος, προβλέπεται η συµµετοχή στο έργο ανεξάρτητου µη-
χανικού, ο οποίος θα έχει καθήκοντα ελέγχου, επίβλεψης εκτέ-
λεσης των κατασκευών και έκδοσης των σχετικών βεβαιώσεων
περάτωσης εργασιών. Το κόστος του µηχανικού, µε τις όποιες
αµοιβές και έξοδα, το αναλαµβάνει ο παραχωρησιούχος, ο ο-
ποίος και υποχρεούται να του παραδίδει µηνιαίες εκθέσεις προ-
όδου, όπως και στον κύριο του έργου, µέχρι την ολοκλήρωση
της πρώτης περιόδου Τ1 της επένδυσης.

Επιτρέψτε µου εδώ ένα σύντοµο σχόλιο. Υπήρξαν στις συνε-
δριάσεις της επιτροπής κάποιες αιχµές στην κριτική από συνα-
δέλφους της Αντιπολίτευσης. Αναφέρονται ειδικότερα στην
εφαρµογή του ν.4530/2018, ο οποίος θεσπίζει σαφείς και διαφα-
νείς όρους για όλα τα εµπορευµατικά κέντρα, ενώ µε το προ-
ηγούµενο καθεστώς της προκήρυξης, που δινόταν η δυνατότητα
παρεκκλίσεων, οι παρεκκλίσεις αυτές ήταν αδιαφανείς, δεν ήταν
δηλαδή δεδοµένο από τα πριν ποιες παρεκκλίσεις θα εφαρµο-
στούν στην πράξη. 

Κριτικάρετε, λοιπόν, µια απόφαση και µια ρύθµιση η οποία έχει
απόλυτη διαφάνεια και βάζει εκ των προτέρων ίδιους όρους για
όλα τα εµπορευµατικά κέντρα, εκτός του ότι επιταχύνει τις σχε-
τικές διαδικασίες.

Επίσης, έγινε ιδιαίτερη κριτική στην πρόβλεψη για τη δυνατό-
τητα συνολικής επιτάχυνσης του έργου, το οποίο θα µπορούσε,
εάν συµφωνήσει και ο παραχωρησιούχος, να ολοκληρωθεί αντί
σε δέκα έτη, σε έξι ή και σε τρία έτη, αναπτύσσοντας έτσι γρη-
γορότερα και τις θέσεις εργασίας και αυξάνοντας γρηγορότερα
τα οφέλη για το δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε. 
Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

ήθελα να υποστηρίξω κάτι που είχα πει και στη συνεδρίαση της
επιτροπής, να γίνει, δηλαδή, αποδεκτό το αίτηµα της Πανελλή-
νιας Οµοσπονδίας Σιδηροδροµικών και στο άρθρο 3 να προστε-
θεί και εκείνη η κατηγορία των εργαζοµένων στις κλινάµαξες.
Είναι ένας µικρός αριθµός, που και αυτοί είχαν αδικηθεί µε εκεί-
νες τις περιβόητες ρυθµίσεις της προηγούµενης κυβέρνησης
που είχαν διαλύσει προσωπικό του ΟΣΕ µε ειδική εµπειρία.

Να εξεταστούν, επίσης, κάποια ανταποδοτικά οφέλη που θα
µπορούσαν να δοθούν στον Δήµο Ασπροπύργου, στον οποίο θα
γίνει και θα λειτουργήσει το έργο, µαζί µε την επιτάχυνση των
έργων, που έχουν ήδη αρχίσει πολλά απ’ αυτά στην ευρύτερη
περιοχή και τα οποία εκκρεµούσαν για πολλές δεκαετίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα σύµβαση έρχεται να
συντελέσει στην ενίσχυση της θέσης της πατρίδας µας, µεταξύ
άλλων, και ως πύλης εισόδου της Ανατολής προς τη Βόρεια Ευ-
ρώπη, µειώνοντας παράλληλα γεωγραφικές αποστάσεις και τον
χρόνο σύνδεσης. Αποτελεί µέρος της υλοποίησης του στρατη-
γικού σχεδιασµού της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Μεταφο-
ρών και Υποδοµών ειδικότερα για τα εµπορευµατικά κέντρα, που
περιλαµβάνει, εκτός του Θριασίου, και άλλο εµπορευµατικό κέν-
τρο στη Θεσσαλονίκη, όπως ήδη αναφέραµε πριν, στο Στρατό-
πεδο «Γκόνου», που ο διαγωνισµός βρίσκεται σε εξέλιξη για την
ανάδειξη επενδυτή, ο οποίος θα κατασκευάσει και θα λειτουρ-
γήσει αυτό το εµπορευµατικό κέντρο, µε προγραµµατισµό ο δια-
γωνισµός να ολοκληρωθεί µέσα στο 2018. 

Επίσης, µέσα στο πρώτο τετράµηνο του 2019 προβλέπεται να
ξεκινήσει ο διαγωνισµός για την ανάδειξη επενδυτή για την κα-
τασκευή και λειτουργία εµπορευµατικού κέντρου και στην Αλε-
ξανδρούπολη.

Η χώρας µας πλέον επανέρχεται δυναµικά και µε εξωστρέφεια
στο διεθνές προσκήνιο ως κόµβος εµπορίου, µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται και σε γεωπολιτικό επίπεδο.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής των Ελλήνων, δεκαεννέα µαθήτριες και µα-
θητές και ένας συνοδός εκπαιδευτικός από το 2ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Γλυκών Νερών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής, εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Σας ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι Βουλευτές, κατά τη

συζήτηση στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου για το παρόν
νοµοσχέδιο, ακούστηκαν -η αλήθεια είναι- πρωτοφανή πράγµατα
και έγιναν σηµαντικές αποκαλύψεις. Αποδείχθηκε πως αυτή η
σύµβαση, την οποία φέρνετε σήµερα στη Βουλή, είναι εξόχως
προβληµατική, αντιστρατεύεται το δηµόσιο συµφέρον, περιλαµ-
βάνει αντισυνταγµατικές διατάξεις και αποτελεί αποτέλεσµα πε-
ρίεργων αποφάσεων και ζυµώσεων, οι οποίες εγείρουν πολλά
ερωτηµατικά.

Προτού, όµως, προχωρήσω επί της ουσίας στον σχολιασµό
της σύµβασης, αφού, κύριε Υπουργέ, είχαµε την ευκαιρία να τα
πούµε εκτενώς στην επιτροπή, επιτρέψτε µου, διότι δεν σας βρί-
σκουµε και πολύ συχνά στη Βουλή, να κάνω µια γενικότερη ανα-
φορά, για να έχουν όλοι οι Έλληνες πολίτες και το Κοινοβούλιο
µια πλήρη εικόνα για την πολιτική που ακολουθεί το Υπουργείο
σας, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών.

Τι έχετε κάνει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, εδώ και τέσσερα χρό-
νια; Πρώτον, θεσµική παράλυση µε τον ν.4412, µε τον οποίο αλ-
λάξατε όλη τη διαδικασία της ανάθεσης των δηµοσίων έργων.
Το κάνατε, όµως, µε έναν τρόπο εξαιρετικά προβληµατικό και ελ-
λειµµατικό, που οδήγησε σε πλήρες «πάγωµα» όλων των δηµο-
πρατήσεων στο δεύτερο εξάµηνο του 2016 και στο πρώτο
τρίµηνο του 2017. Μπλοκάρατε το ΕΣΠΑ για εννέα ολόκληρους
µήνες και στην ουσία «πάγωσαν» όλα τα έργα στις περιφέρειες. 

Δεύτερο χαρακτηριστικό της θητείας σας. Απέχθεια προς τις
ανεξάρτητες διοικητικές αρχές. Θυµίζω την περίφηµη διαγωνι-
στική διαδικασία για τα κοντέινερ για τους µετανάστες, η οποία,
όπως υπογράµµισε η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων,
ήταν διάτρητη νοµικά και παραβίαζε διατάξεις, τόσο του Εθνικού
όσο και του Ενωσιακού Δικαίου. Και τότε εσείς τι λέγατε, κύριε
Υπουργέ; Καταγγέλλατε τις ανεξάρτητες αρχές ότι είναι «οάσεις
σπατάλης και ανοµίας» και «απολογούνται µόνο στον θεό», όταν
όλοι γνωρίζουµε ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση οι ανεξάρτητες
αρχές είναι ένα θεσµικό αντίβαρο στην εκτελεστική εξουσία.

Τρίτο χαρακτηριστικό. Αποστροφή σε κάθε έννοια διαφάνειας
στα δηµόσια έργα και θα σας πω µόνο ένα παράδειγµα. Από το
2015 αναβάλατε τη λειτουργία του ΕΣΗΔΗΣ, την οποία την έχετε
φέρει εδώ και ενάµιση χρόνο, αλλά λειτουργεί µε φοβερά προ-
βλήµατα. 

Τέταρτο χαρακτηριστικό. Πλήρη απουσία νέων έργων. Δεν
υπάρχει ούτε ένα µεγάλο δηµόσιο έργο που η Κυβέρνηση αυτή
έχει συµβασιοποιήσει. Απλά, τελειώνετε τα έργα των προηγου-
µένων ετών και αυτό που κάνετε είναι ότι αφήνετε τη χώρα χωρίς
κανέναν σχεδιασµό για µεγάλα έργα. Περιµένουµε, βέβαια, αφού
µας το είπατε και εσείς, µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον να δούµε τι
θα γίνει στο Καστέλι και αν όντως θα υπογραφεί η σύµβαση. 

Έρχοµαι στο πέµπτο. Εκτόξευση του κόστους των έργων. Δεν
το λέµε εµείς αυτό, το λέει η έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού
Συνεδρίου του περασµένου Μαρτίου, η οποία ήταν αποκαλυ-
πτική και επιβεβαιώνει όλα αυτά τα οποία λέει η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση. Οι καθυστερήσεις µε τα capital controls, η δήθεν
περήφανη διαπραγµάτευση που κάνατε. Τελικά τι κάνατε για τα
µεγάλα έργα; Κόστισαν 500 εκατοµµύρια παραπάνω. 

Έκτο. Πολλά λόγια, καθόλου έργα, τεράστιες καθυστερήσεις.
Επιγραµµατικά, το ξέρει πλέον όλη η χώρα. Πάτρα-Πύργος, πέ-

ρασαν τέσσερα χρόνια, το έργο το σαλαµοποιήσατε, δώσατε
τέσσερα τµήµατα σε µια εταιρεία που είναι εξόχως προβληµα-
τική, την εταιρεία του κ. Καλογρίτσα και ασφαλώς η πρόσφατη
απόφασή σας να κατοχυρώσετε το πρώτο τµήµα στην κοινοπρα-
ξία «ΤΟΞΟΤΗΣ», δεν εξέπληξε κανέναν, αλλά εξέπληξε, κύριε
Υπουργέ, την κοινή λογική. Διότι δεν σας προβληµατίζει ούτε η
τεράστια έκπτωση του 53% ούτε ότι η Τράπεζα Αττικής δεν ανα-
νέωσε την εγγυητική επιστολή καλής εκτέλεσης, δεδοµένου ότι
η εταιρεία αυτή είναι σχεδόν χρεοκοπηµένη και χρωστάει πάνω
από 120 εκατοµµύρια ευρώ. 

Μετά έρχονται οι περίφηµες εξαγγελίες του Υπουργού για τον
ΒΟΑΚ και για τη σιδηροδροµική Εγνατία. Λόγια, λόγια, λόγια!
Όπου σταθείτε, τάζετε έργα, αλλά δεν έχετε υπογράψει ούτε µία
σύµβαση εδώ και τέσσερα χρόνια για ένα µεγάλο έργο.

Πάµε στο έβδοµο. Κατηγορείτε το παλιό πολιτικό σύστηµα για
ρουσφέτια. Να δούµε τι κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Βόλεµα υµετέρων. Ογ-
δόντα στην ΕΥΑΘ, τριακόσιοι άνθρωποι στην ΕΥΔΑΠ, διακόσιοι
ενενήντα πέντε στο µετρό και τριακόσιοι είκοσι τέσσερις στην
ΕΕΣΤΥ και αυτά είναι µόνο συγκεκριµένοι οργανισµοί και ΔΕΚΟ
του Υπουργείου.

Όγδοο. Κάνατε το απίστευτο πράγµα που δεν έχει κάνει καµ-
µία χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Κρατικοποίηση ή, όπως το
λέτε, αποϊδιωτικοποίηση του ΟΑΣΘ. Το κάνατε, πανηγυρίσατε,
ήρθαν όλοι και σας χειροκροτάγανε, αλλά τώρα η κατάσταση
στη Θεσσαλονίκη είναι τραγική. το παραδέχθηκε άλλωστε και ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, στη ΔΕΘ, λέγοντας ότι η
νέα διοίκηση του ΟΑΣΘ δεν έχει ανταποκριθεί στις απαιτήσεις
και τις προσδοκίες των πολιτών της Θεσσαλονίκης.

Περνάω στο ένατο. Τραγική υποβάθµιση των αστικών συγκοι-
νωνιών. Από σήµερα, µάλιστα, οι επιβάτες του µετρό που κατευ-
θύνονται προς το αεροδρόµιο θα πρέπει να αποβιβάζονται στον
σταθµό Δουκίσσης Πλακεντίας. Ένας πολίτης, λοιπόν, που θέλει
να κατευθυνθεί από το Περιστέρι στο αεροδρόµιο, θα πρέπει να
αλλάξει τρία διαφορετικά τρένα. Αν είναι ποτέ δυνατόν!

Έτσι, λοιπόν, στηρίζει η Κυβέρνηση αυτή τους µη προνοµιού-
χους, γιατί οι αστικές συγκοινωνίες είναι οι συγκοινωνίες τις
οποίες χρησιµοποιούν οι άνθρωποι που καθηµερινά πάνε στις
δουλειές τους.

Θα ήθελα, επίσης, να συνεχίσω, λέγοντας και το εξής: Μιλάτε
για δήθεν σκάνδαλα που έχουν κάνει οι προηγούµενοι και τον τε-
λευταίο καιρό βλέπουµε ότι αυτό το κάνετε στον υπερθετικό
βαθµό, γιατί κάνει µία απόπειρα η Κυβέρνηση να κάνει µία ρε-
λάνς και να µιλήσει για σκανδαλολογία. 

Θα σας πω, όµως, ένα πράγµα. Εσείς που µιλάτε για δήθεν
σκάνδαλα, έχετε να µας πείτε τίποτα για τις εκατόν είκοσι επτά
απευθείας αναθέσεις που έχετε κάνει µέσα σε εννέα µήνες από
1-1-2017 έως 14-9-2017;

Αυτά, λοιπόν, είναι ζητήµατα, στα οποία πρέπει κάποτε να
απαντήσετε. Αυτά δεν τα έχει πει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
αλλά έγιναν γνωστά, έπειτα από έλεγχο από την Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων.

Πάµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µιλήσουµε -
επειδή έχουµε χρόνο και στη δευτερολογία- για το θέµα του
Θριασίου. 

Κατ’ αρχάς να πούµε ότι έχουµε το θέµα του «Ελευθέριος Βε-
νιζέλος». Το είπαµε και στην επιτροπή. Ήρθε η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και σας «τράβηξε το αυτί» και για τη διαδικασία και για το
τίµηµα. 

Επειδή, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, το κόµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας ανέκαθεν υπήρξε υπέρµαχος των µεγάλων στρατηγικών
επενδύσεων στη χώρα, των επενδύσεων που προσφέρουν αντα-
γωνιστικότητα στην οικονοµία και συµβάλλουν στην απασχόληση
του εργατικού δυναµικού, των επενδύσεων που πάνω απ’ όλα
εξυπηρετούν το εθνικό συµφέρον, που λειτουργούν υπέρ των
πολλών και όχι των λίγων, είµαστε υπέρµαχοι αυτής της πολιτι-
κής. Επίσης, εµείς το πράξαµε πρώτοι µε την έλευση της «COS-
CO» στον ΟΛΠ. Εµείς, λοιπόν, πιστεύουµε στην ανάγκη αξιοποί-
ησης του Θριασίου, που θα ενισχύσει τον ρόλο του Πειραιά στον
θαλάσσιο διάδροµο της Ασίας και της Ευρώπης. 

Δεν είναι δυνατόν, όµως, να στηρίξουµε τη συγκεκριµένη σύµ-
βαση που έχετε φέρει µε διαφοροποιηµένους όρους από αυτούς
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της προκήρυξης. Επί της ουσίας, κατατέθηκε µία µοναδική προ-
σφορά, την οποία παλαιότερα εσείς καταγγέλλατε στις άλλες
παραχωρήσεις συµβάσεων που γίνονταν. Δεν είναι δυνατόν να
περιµένετε να στηρίξουµε µία σύµβαση, στην οποία προβλέπεται
εφάπαξ τίµηµα, µειωµένο κατά 50%, µε την απόφαση του Διοι-
κητικού Συµβουλίου της «ΓΑΙΑΟΣΕ». 

Και δεν είναι µόνο αυτό. Οι αρχικές σας εκτιµήσεις για την
επένδυση αυτή ήταν για 250 εκατοµµύρια ευρώ. Με βάση τη
µέση µεσιτική τιµή που ισχύει σήµερα, το σύνολο της έκτασης
των κτηρίων αποτιµάται στα 150 εκατοµµύρια ευρώ. Όµως, το
συνολικό τίµηµα της σύµβασης που φέρνετε εσείς για τα εξήντα
χρόνια είναι 67 εκατοµµύρια ευρώ. 

Αν σε αυτά υπολογίσουµε και τις ευκολίες που παρέχετε, τα
δωράκια που παρέχετε στον παραχωρησιούχο, ιδίως µε τη µε-
ταφορά έργων από τη δεύτερη στην πρώτη περίοδο και, άκου-
σον άκουσον, µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, το τίµηµα
πέφτει στα 41 εκατοµµύρια ευρώ. 

Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, να περιµένετε από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση να στηρίξει αυτή τη σύµβαση, που θεσπίζει εκ των
υστέρων υπερτετραπλασιασµό του συντελεστή δόµησης και του
ποσοστού κάλυψης, δυνατότητα πώλησης της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας και απαλλαγή του παραχωρησιούχου από τα δηµοτικά
τέλη. Αυτές είναι καθοριστικής σηµασίας αλλαγές, που έγιναν
µετά την κατάθεση της µοναδικής προσφοράς, όπως κατήγγειλε
πολύ εύστοχα ο κ. Μανιάτης στην επιτροπή. 

Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, να θέλετε να στηρίξουµε αυτή τη
σύµβαση, µε την οποία το ελληνικό δηµόσιο αναλαµβάνει εγγυη-
τής όλου του επιχειρηµατικού κινδύνου µιας ιδιωτικής επένδυ-
σης. 

Δεν είναι δυνατόν να περιµένετε να ψηφίσουµε αυτή τη σύµ-
βαση, που µε αντισυνταγµατικό τρόπο προβλέπει πως κατά τη
διάρκεια της περιόδου παραχώρησης, δηλαδή για εξήντα χρό-
νια, δεν θα πρέπει να επέλθει καµµία απολύτως τροποποίηση. 

Και επειδή ο Υπουργός αναφέρθηκε αρκετές φορές στην επι-
τροπή για τη σύµβαση που είχε ξεκινήσει το 2006, θα µου επι-
τρέψετε να σας θυµίσω πώς ήταν αυτή η συµφωνία. Πρώτον, η
σύµβαση τότε, το 2006, µιλούσε για τριάντα και όχι για εξήντα
χρόνια. Δεύτερον, η δεσµευτική επέµβαση ήταν 20 εκατοµµύρια
ευρώ. Τρίτον, η έκταση παραχώρησης ήταν διακόσιες τριάντα
πέντε χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα και όχι εννιακόσιες εβδοµήντα
χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα, όπως είναι στην πράξη µε τον τε-
τραπλασιασµό των όρων δόµησης. Τέταρτον, οι εγγυήσεις του
δηµοσίου υπέρ του παραχωρησιούχου ήταν «µηδέν» και ο παρα-
χωρησιούχος αναλάµβανε το σύνολο του επενδυτικού ρίσκου -
και όχι ακριβώς το αντίθετο που κάνετε εσείς. Και, πέµπτον, η
ετήσια καταβολή ήταν 10,6% επί των ετήσιων εσόδων και όχι
2,51%.

Κύριε Πρόεδρε, η θέση της Νέας Δηµοκρατίας, µετά από αυτά
που σας είπα, νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρη: Ναι, στις επενδύσεις
που υπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον, που υπηρετούν τους πολ-
λούς και δεν περιχαρακώνουν τα οφέλη των λίγων. Αφήνουµε
την κυβερνητική πλειοψηφία να αναλάβει εξ ολοκλήρου την ευ-
θύνη γι’ αυτό που πάτε να κάνετε στο Θριάσιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Καραµανλή, και για την τήρηση του χρόνου οµι-
λίας. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννης Μανιάτης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σουαζιλάνδη, Μογγολία, Κιργιζία είναι οι χώρες που µαζί µε

την Ελλάδα του κ. Τσίπρα και του κ. Σπίρτζη βρίσκονται κάτω από
την εξηκοστή παγκόσµια θέση προσέλκυσης επενδύσεων. Η Ελ-
λάδα του κ. Τσίπρα ήταν πέρσι στην εξηκοστή έβδοµη θέση και
φέτος έπεσε άλλα πέντε σκαλοπάτια στην εβδοµηκοστή δεύτερη
θέση. Τώρα, η Ελλάδα είναι µαζί µε τη Μογγολία και την Κιργιζία,
όταν η FYROM δίπλα µας είναι στη δέκατη θέση και η Τουρκία
στην τεσσαρακοστή τρίτη θέση. 

Η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα και του κ. Σπίρτζη χαρίζει
600.000.000 ευρώ στη σύµβαση παραχώρησης του «Ελευθέριος

Βενιζέλος». Όταν αποστέλλεται η απόφαση στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή Ανταγωνισµού, επιστρέφεται ως απαράδεκτη και τα
480.000.000 ευρώ γίνονται µε εντολή της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1,1 δισεκατοµµύριο. Έχουµε δω-
ράκι 600.000.000 ευρώ στην παραχώρηση του «Ελευθέριος
Βενιζέλος». 

Έχουµε δέκα χιλιάδες ακίνητα του δηµοσίου στο υπερταµείο
της αποικιοκρατίας. Προς το παρόν, την έχει γλιτώσει η Ακρό-
πολη και ο Λευκός Πύργος. Πού ξέρεις όµως; Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει
µπροστά του και άλλους µήνες να κυβερνήσει. 

Στις αστικές συγκοινωνίες, το 2014, έχουµε αθροιστικά πλεό-
νασµα λειτουργικό 20.000.000 ευρώ. Στις αστικές συγκοινωνίες
µε τους κυρίους Τσίπρα και Σπίρτζη, το 2017, έχουµε έλλειµµα
100.000.000 ευρώ που θα τα πληρώσει ο απλός πολίτης. 

Στο µετρό της Αθήνας, στο καλύτερο µετρό της Ευρώπης, το
2014 λειτουργούσαν εξήντα συρµοί. Σήµερα, λειτουργούν µόλις
σαράντα συρµοί και έχει τριπλασιαστεί ο χρόνος αναµονής των
επιβατών του µετρό. 

Στις 25 Οκτωβρίου 2018 έχουµε Φύλλο Εφηµερίδας της Κυ-
βέρνησης µε υπογραφή Χρήστος Σπίρτζης για ιδιωτικοποίηση
των υπολοίπων είκοσι τριών περιφερειακών αεροδροµίων της
χώρας, µε τον έναν ή άλλον τρόπο, είτε µε ΣΔΙΤ είτε µε παραχώ-
ρηση. Καλά, αυτό δεν είναι ξεπούληµα άλλων είκοσι τριών περι-
φερειακών αεροδροµίων και, µάλιστα, από έναν Υπουργό που
διαρρήγνυε τα ιµάτιά του για ξεπούληµα του Ελληνικού κ.λπ.; 

Πριν περάσω στο ίδιο το αντικείµενο της σηµερινής µας συζή-
τησης, θα ήθελα να τονίσω ότι ο αξιότιµος κ. Σπίρτζης έκανε την
τιµή σε µια πρόσφατη συνέντευξή του να αναφερθεί σε εµένα
προσωπικά και να πει ότι έχουµε πολιτικές διαφωνίες. Προφανέ-
στατα έχουµε τεράστιες πολιτικές διαφωνίες µε τους ριψάσπιδες
και τους βολεψάκιδες. Και προφανέστατα έχουµε τεράστιες πο-
λιτικές διαφωνίες µε Υπουργούς που ανέχονται στο Υπουργικό
Συµβούλιο τον ακροδεξιό συνεταίρο τους Πάνο Καµµένο να τους
λέει κατάµουτρα ότι τους «λαδώνει» ο Σόρος µε 50.000.000 ευρώ
και να µην εξεγείρονται. 

Προφανέστατα υπάρχουν τεράστιες πολιτικές διαφωνίες µε
αυτούς τους Υπουργούς και µε αυτή την Κυβέρνηση.

Για να περάσουµε στο αντικείµενο της σηµερινής µας σύµβα-
σης, να ξεκαθαρίσουµε κάτι από την αρχή. Δεν υπάρχει ούτε
ένας Έλληνας που να µη θέλει την αξιοποίηση του Θριάσιου.
Προφανώς το Θριάσιο πρέπει να αξιοποιηθεί, γιατί αποτελεί
εθνικό στόχο η Ελλάδα να αποτελέσει ένα σηµαντικό διαµετακο-
µιστικό κόµβο των Βαλκανίων και όχι µόνο. Άλλο, όµως, η σωστή
αξιοποίηση του Θριάσιου και άλλο τα «δωράκια» κάποιων εκα-
τοµµυρίων ευρώ, που εµπεριέχονται σε συγκεκριµένα άρθρα της
σύµβασης, την οποία προφανώς θα καταψηφίσουµε.

Στην προηγούµενη τοποθέτησή του ο αξιότιµος Υπουργός Με-
ταφορών και Υποδοµών κ. Σπίρτζης µού είπε ότι εγώ έχω παρα-
συρθεί, επειδή έχω µεγαλώσει δίπλα στο Θέατρο της Επιδαύρου
και µιλώ για θεατρικές σκηνές. Ναι, εγώ είµαι περήφανος που
µεγάλωσα δίπλα στο Θέατρο της Επιδαύρου και που είδα δεκά-
δες ελληνικές τραγωδίες, που γράφτηκαν πριν δυόµισι χιλιάδες
χρόνια. Αυτό, όµως, που δεν θέλω είναι να ζω ιλαροτραγωδίες
γραµµένες από το χέρι του κ. Σπίρτζη και του κ. Τσίπρα, όπως
αυτή που έχουµε µπροστά µας.

Ας περάσουµε στο διά ταύτα. Πρώτον, ο πρώτος διαγωνισµός
για το Θριάσιο έγινε το 2006 - 2009. Το όφελος του ελληνικού
δηµοσίου ήταν 77 εκατοµµύρια ευρώ. Ο δεύτερος διαγωνισµός
έγινε µε υπογραφή του κ. Σπίρτζη τον Νοέµβριο του 2015 και
αφορούσε παραχώρηση για πενήντα χρόνια µε συνολικό όφελος
του δηµοσίου 63 εκατοµµυρίων ευρώ. Ο τρίτος διαγωνισµός
έγινε µετά από έναν χρόνο, τον Ιούνιο του 2016, µε υπογραφή
ξανά του κ. Σπίρτζη. Έχουµε µείωση του οφέλους του δηµοσίου
κατά 51%. Τα 63 εκατοµµύρια γίνονται 31 εκατοµµύρια. Τι κρύ-
βεται;

Θα περάσω γρήγορα διάφορες αποδείξεις που κατέθεσα στην
επιτροπή, διότι ήδη η θέση µας γι’ αυτά τα θέµατα είναι κατατε-
θειµένη και µε έγγραφα, για να φτάσω στο τελευταίο.

Δεύτερον, κατατέθηκε εναλλακτική προσφορά από την ενδια-
φερόµενη εταιρεία που απαγορεύεται και αποσύρθηκε. Και τι ζη-
τούσε η εναλλακτική προσφορά; Να απαλλαγεί η εταιρεία από
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τα δηµοτικά τέλη, από τον ΤΑΠ, από τον ΕΝΦΙΑ κ.λπ.. Και αφού
αποσύρθηκε, έγινε το χατίρι µε νόµο πια. Ξανά η Βουλή να «ξε-
πλύνει» αιτήµατα παραχωρησιούχων. Έχουµε ίδια κεφάλαια στην
πρόταση της εταιρείας στην προσφορά του συγκεκριµένου πί-
νακα µε τα δεσµευτικά κεφάλαια. Δεσµεύεται στην προσφορά
για ίδια κεφάλαια 36 εκατοµµυρίων ευρώ και στη σύµβαση γίνον-
ται 10,8. Τα υπόλοιπα 20 τι γίνονται; Δάνεια µε εγγύηση του δη-
µοσίου, του ελληνικού λαού, δηλαδή του Έλληνα πολίτη.

Όσον αφορά τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και τις εγκα-
ταστάσεις διαχείρισης αποβλήτων, δεν έχουµε καµµία αναφορά
στην προκήρυξη, ώστε να µην το ξέρει κανένας. Όµως, στη σύµ-
βαση που έρχεται, έχουµε ένα ακόµη «δωράκι». Και δυνατότητα
να εγκατασταθούν ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και µονάδες
διαχείρισης στερεών και υγρών αποβλήτων -προσοχή- όχι µόνο
για τους χρήστες του εµπορευµατικού κέντρου, αλλά και χρήση
τρίτων, να πουλάµε, δηλαδή, και υπηρεσίες σε τρίτους. 

Όσον αφορά την εγγυητική επιστολή, είναι µια εγγυητική επι-
στολή, που ονοµάστηκε µε τον νεολογισµό «πολυεπίπεδη» και η
οποία εγγυητική επιστολή εκπίπτει –άκουσον άκουσον!- και υπέρ
του παραχωρησιούχου. Πόσες φορές έχει γίνει ξανά αυτό σε δη-
µόσιες συµβάσεις;

Έκτη παρατήρηση. Έχουµε παραίτηση του ελληνικού δηµο-
σίου µε βάση τη σύµβαση από σωρεία άρθρων του Αστικού Κώ-
δικα, όπου το ελληνικό δηµόσιο αυτοδεσµεύεται ότι για τα
επόµενα εξήντα χρόνια µία σειρά πάνω από δέκα άρθρων του
Αστικού Κώδικα δεν θα τα διεκδικήσει, δεν θα τα εφαρµόσει,
ακόµα και αν ο παραχωρησιούχος δεν είναι συνεπής µε τις υπο-
χρεώσεις του. Είναι δέσµευση για εξήντα χρόνια του ελληνικού
δηµοσίου.

Όροι δόµησης του Θριάσιου. Μας λέει ο αξιότιµος κύριος
Υπουργός ότι όλη κι όλη η δόµηση θα είναι διακόσιες τριάντα
πέντε χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα και µόνο αυτή. Βέβαια -µικρή
λεπτοµέρεια- ο συντελεστής δόµησης αυξάνεται από το 0,4 σε
1,65, ο συντελεστής κάλυψης από 40% στο 60%, ο συντελεστής
όγκου από 4 στο 8,25 και το επιτρεπόµενο ύψος από δεκατριά-
µισι µέτρα στα δεκαεννιά και κατά περίπτωση στα είκοσι τέσ-
σερα. 

Αλλά ας το ξεχάσουµε ακόµη και αυτό, γιατί αυτά που προ-
ανέφερα δεν υπήρχαν στην προκήρυξη του διαγωνισµού, µπήκαν
εκ των υστέρων. 

Άρθρο 18.1.3: «Η συνολική δόµηση των κατασκευών Τ1 και Τ2
ανέρχεται σε διακόσιες τριάντα πέντε χιλιάδες τετραγωνικά
µέτρα». Μάλιστα. Προσέξτε, συνεχίζει το άρθρο: «υπό την επι-
φύλαξη όµως, του άρθρου 16.5.Α». Τι είναι αυτό το άρθρο; Είναι
ένα άρθρο το οποίο δεν υπήρχε στην αρχική προκήρυξη. Αρχίζει,
λοιπόν, αυτό το άρθρο και λέει ότι µπορούµε να µεταφέρουµε
επενδύσεις και κατασκευές που υπήρχαν στην περίοδο που δεν
υπήρχε εγγύηση του δηµοσίου, στην πρώτη περίοδο να κατα-
σκευαστούν µε την εγγύηση του δηµοσίου. Μιλάει για το σύνολο,
λοιπόν, των κατασκευών.

Άρθρο 1.1.45 καινούργιος όρος: «πρόσθετες κατασκευές». Τι
σηµαίνει «πρόσθετες κατασκευές»; Κατασκευές που δεν υπήρ-
χαν ούτε στην προκήρυξη ούτε στην αρχική προσφορά. Ποιες
είναι αυτές; Πόση έκταση θα έχουν; Πόσο όγκο; Δεν το λέει το
άρθρο 1.1.45. Όµως, το άρθρο 2.2.1.Α λέει ότι ο παραχωρησι-
ούχος µπορεί να παρασκευάσει και νέα κτήρια µέχρις εξαντλή-
σεως των ευνοϊκότερων όρων και περιορισµών δόµησης χωρίς
καταβολή προσθέτου ανταλλάγµατος στο ελληνικό δηµόσιο. Δη-
λαδή, χτίσε άλλα τριπλάσια, αλλά το δηµόσιο δεν θα εισπράξει
τίποτα, άνευ ανταλλάγµατος. 

Το 15.3.4 του δίνει µάλιστα το δικαίωµα για κτήρια που δεν
υπάρχουν, δεν υπάρχει ο όρος «πρόσθετες κατασκευές», αλλά
του δίνει το δικαίωµα να επιλέξει ελεύθερα τον κατασκευαστή
του. 

Και ένα ερώτηµα από άρθρο που δεν υπάρχει: Τι θα γίνει µετά
τη λήξη της σύµβασης; Τελειώνει η σύµβαση στα εξήντα χρόνια,
πού θα πάνε αυτές οι πρόσθετες κατασκευές; Κενό νόµου! Άρα
δεν πάνε πίσω στο ελληνικό δηµόσιο, τα κρατάει ο παραχωρησι-
ούχος για πάρτη του. Και πόσα λεφτά θα εισπράξει από την αξιο-
ποίηση αυτών των πρόσθετων κατασκευών; Άγνωστο. Όλα στην
τσέπη του. Το δηµόσιο τι αντάλλαγµα έχει από την εµπορική

αξιοποίηση των πρόσθετων κατασκευών; Μηδέν!
Κι έρχοµαι, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, στην κορυ-

φαία πράξη του σκανδάλου που έχουµε µπροστά µας. Απόφαση
του Διοικητικού Συµβουλίου της «ΓΑΙΑΟΣΕ» ηµεροµηνία 7 Ιου-
νίου 2016, η οποία πήρε αριθµό πρωτοκόλλου στις 20-2-2017,
µετά από οκτώ-εννιά µήνες, και αναρτήθηκε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» –
πότε λέτε;- στις 21-3-2018! Δηλαδή η βασική απόφαση του Διοι-
κητικού Συµβουλίου της «ΓΑΙΑΟΣΕ» για την κορυφαία επένδυση
της εταιρείας, πάρθηκε και αναρτήθηκε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» µετά
από ενάµιση χρόνο. 

Ρωτάµε, λοιπόν, τον Υπουργό: «Τι συνέβη, αγαπητέ κύριε Υ-
πουργέ;». Μας απαντά ο Υπουργός στην επιτροπή και είναι κα-
ταγεγραµµένο: «Δεν µπορούσε η καηµένη «ΓΑΙΑΟΣΕ», διότι δεν
είχε προσωπικό να καταχωρίσει στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» αυτή την από-
φαση». Και εµείς καλοπροαίρετα τον πιστεύουµε, αλλά κάνουµε
µία γρήγορη έρευνα, µήπως έχουν καταχωριστεί άλλες αποφά-
σεις της «ΓΑΙΑΟΣΕ» την ίδια περίοδο. 

Στις 16-9-2016, την ίδια περίοδο, υπάρχει ανάρτηση στη «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ» από τη «ΓΑΙΑΟΣΕ»: «Ανάθεση παροχής υπηρεσιών σε
µία µονοπρόσωπη εταιρεία ύψους 2.021 ευρώ». 

Την καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανάρτηση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω χρόνο και από τη δευτε-
ρολογία µου. 

Δεύτερη απόφαση µε ηµεροµηνία 16-6-2016, την ίδια περίοδο
που παίρνεται η κορυφαία απόφαση της εταιρείας και η ανάρ-
τησή της στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» στις 21-6-2016, µετά από πέντε µέρες:
Τι λέει; «Αποφασίζουµε την ανάθεση ανεξάρτητων νοµικών υπη-
ρεσιών ύψους 14.000 ευρώ στον δικηγόρο της Θεσσαλονίκης
κύριο τάδε». 

Την καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ερχόµαστε πια στο τι έχει αναρτήσει η εταιρεία για το µε-
γάλο ζήτηµα που συζητούµε σήµερα. Ακούστε: Θυµίζω ότι την
απόφαση του διοικητικού συµβουλίου ακόµη δεν την έχει αναρ-
τήσει για την προκήρυξη του διαγωνισµού και τα τεύχη δηµοπρά-
τησης. Όµως, τι αναρτά; Με ηµεροµηνία 25-7-2016 την απόφαση
του διευθύνοντος συµβούλου και η ανάρτηση έγινε στη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ» την 1-8-2016. Τι αποφασίζει ο διευθύνων σύµβουλος; Ορί-
ζει τον εαυτό του και άλλα δύο µέλη ως επιτροπή παραλαβής
των προσφορών, ελέγχου των δικαιολογητικών και αξιολόγησης
των διαγωνιζοµένων του έργου. 

Πόσες φορές το έχετε δει αυτό, αγαπητές και αγαπητοί συνά-
δελφοι, ο διευθύνων σύµβουλος να διορίζει τον εαυτό του πρό-
εδρο της επιτροπής ενός διαγωνισµού, σε µία τριµελή επιτροπή
-ούτε καν επταµελή ή εννεαµελή- και αυτή την απόφαση να την
αναρτά στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», αλλά να µην αναρτά την απόφαση του
διοικητικού του συµβουλίου; 

Καταθέτω στα Πρακτικά και αυτή την απόφαση. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί, άραγε, δεν έχουν αναρτήσει την απόφαση του διοικητι-
κού συµβουλίου; Μα, γιατί εδώ είναι η πέτρα του σκανδάλου.
Απόφαση διοικητικού συµβουλίου: «Σηµείο 5: Καταβολή από τον
παραχωρησιούχο εφάπαξ οικονοµικού ανταλλάγµατος -entry fee-
ύψους 20 εκατοµµυρίων ευρώ». Στη σύµβαση που έχουµε ο ανά-
δοχος υποχρεούται να κάνει εφάπαξ καταβολή τα µισά λεφτά,
µόλις 10 εκατοµµύρια ευρώ. Και τι συνεχίζει να λέει το Διοικητικό
Συµβούλιο της «ΓΑΙΑΟΣΕ»; «Σηµείο 9: Η ενδιάµεση εγγυητική
επιστολή καλής εκτέλεσης γίνεται επίσης ευλόγως 20 εκατοµµύ-
ρια ευρώ». Πόση εγγυητική επιστολή υπάρχει στη σύµβαση που
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έχουµε µπροστά µας; Είναι 10 εκατοµµύρια ευρώ. 
Αυτό είναι κραυγαλέο σκάνδαλο ή δεν είναι; Οι συνάδελφοι

της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας θα αποδεχθούν να υπερψη-
φίσουν µια σκανδαλώδη σύµβαση που µειώνει κατά 51% το όφε-
λος του δηµοσίου και που ακυρώνει στην πραγµατικότητα το
σύνολο του διαγωνισµού, δεδοµένου ότι έρχεται προς υπογραφή
µία σύµβαση που είναι εντελώς έξω από την απόφαση του διοι-
κητικού συµβουλίου του οργανισµού που προκηρύσσει τον δια-
γωνισµό, ναι ή όχι; 

Με αυτά, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, αντιλαµβάνεστε
ότι όχι απλώς είναι αδύνατον να υπερψηφίσουµε τη σύµβαση
που έχουµε µπροστά µας –και την καταγγέλλουµε- αλλά ελπί-
ζουµε ότι και εκτός της Αιθούσης και άλλοι θεσµικοί φορείς α-
κούν και παρακολουθούν αυτή τη συζήτηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Υπουργός Παι-

δείας κ. Γαβρόγλου έχει τον λόγο, για να παρουσιάσει µία τρο-
πολογία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πρόκειται για δύο άρθρα. Το πρώτο άρθρο είναι η εναρµόνιση
µε τις διατάξεις δύο νόµων –ο ένας είναι του 2010 και ο άλλος
του 1996- για τη µοριοδότηση των µόνιµων εκπαιδευτικών για τα
θέµατα των µετατάξεων. Είναι προφανές ότι δεν θα αλλάξει τί-
ποτα για όσους διανύουν το δεύτερο έτος για το οποίο ισχύει η
µοριοδότηση που έχουν ήδη λάβει. 

Το δεύτερο άρθρο αφορά τη δυνατότητα πληρωµής αναπλη-
ρωτών καθηγητών, ωροµισθίων εκπαιδευτικών, καθώς και ειδι-
κού εκπαιδευτικού και ειδικού βοηθητικού προσωπικού, που θα
γίνει µε τη χρήση πόρων του εθνικού σκέλους του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων που είναι για πρόσθετες ανάγκες που
έχουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Καλυβίων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Χρυσής Αυγής κ. Ηλίας Πανα-
γιώταρος.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ήταν 1η Νοεµβρίου του 2013, απόγευµα, όταν δύο νέοι, ο

Γιώργος Φουντούλης και ο Μανώλης Καπελώνης δέχθηκαν µία
άνανδρη, οργανωµένη, συντονισµένη, παρακρατική, «προοδευ-
τική» δολοφονική επίθεση έξω από τα γραφεία της Χρυσής Αυ-
γής στο Νέο Ηράκλειο. 

Έκτοτε πέρασαν πέντε χρόνια. Δεν έγινε καµµία προσπάθεια
από το κράτος να βρεθούν οι ένοχοι, οι δολοφόνοι, οι φυσικοί
και οι ηθικοί. Και όλα αυτά παρά το γεγονός ότι υπήρχε ένα χα-
ρακτηριστικό γνώρισµα στον έναν εκ των δύο δολοφόνων, ένα
σοβαρότατο κινητικό πρόβληµα, οπότε όσον αφορά την έρευνα
η ψαλίδα θα µπορούσε να κλείσει σε πολύ λίγους υπόπτους του
υποκόσµου -και όχι µόνον- προκειµένου να βρεθεί τουλάχιστον
ένας εκ των δύο. Είναι τόσο µικρή ψαλίδα των υπόπτων που µε-
τριούνται σε λιγότερα από τα δάκτυλα του ενός χεριού.

Ήταν τότε που ο αγαπηµένος φίλος σας -ο κ. Πρετεντέρης
από το «MEGA»- έλεγε ότι «ναι, ήταν επικίνδυνη όλη αυτή η προ-
σπάθεια, γιατί µπορούσε να έχει σκοτωθεί και κανένας άνθρω-
πος». Λες και τα δύο παλικάρια ήταν ζώα ή κάτι άλλο!

Στις 28 Οκτωβρίου του 2018 ένα άλλο παλικάρι, ο Κωνσταντί-
νος Κατσίφας, από τη σκλάβα Βόρειο Ήπειρο, από τους Βουλια-
ράτες, πεθαίνει συνειδητά για την πατρίδα, για την Ελλάδα, για
τη σκλαβωµένη ιδιαίτερη πατρίδα του, για τη σηµαία. Είδαµε και
εδώ το παρακράτος, τα «παπαγαλάκια» του να προσπαθούν να
σπιλώσουν τον εν λόγω ήρωα, τον σύγχρονο νεοµάρτυρα, µε
διάφορα ψέµατα, µε διάφορες αρλουµπολογίες κ.ά., µε κορυ-

φαίο όλων ότι δήθεν είχε συλληφθεί για κατοχή µισού κιλού
χασίς και διάφορες άλλες αηδίες, ενώ δεν ίσχυε τίποτα από όλα
αυτά. 

Ο Κωνσταντίνος Κατσίφας κατάφερε να κάνει κάτι πολύ ση-
µαντικό: Έµαθαν πλέον όλοι οι Έλληνες σε όλη τη Γη, σε όλη
την υφήλιο -κάποιοι το γνώριζαν, κάποιοι όχι- ότι υπάρχουν σκλα-
βωµένα ελληνικά εδάφη δίπλα από τα βόρεια σύνορά µας, πε-
ριοχές στις οποίες ζουν αµιγώς Έλληνες εδώ και χιλιάδες χρόνια
και προσπαθούν να έρθουν σε επαφή µε τη µητέρα Ελλάδα, αλλά
το ελληνικό κράτος κωφεύει, δεν κάνει τίποτα. 

Έδωσε αξία στους αγώνες που έδωσαν και οι πρόγονοί του
την 28η Οκτωβρίου του 1940 µόνος του, σε αντίθεση µε τους δε-
κάδες επίσηµους που βρίσκονταν στο νεκροταφείο στους Βου-
λιαράτες, Έλληνες και Αλβανοί, που όλοι µαζί πήγαν, τα είπαν,
έφυγαν σαν να µην τρέχει τίποτα, ενώ είχε συµβεί το περιστατικό.
Μία Ελλάδα η οποία, δυστυχώς, πεθαίνει από όλες τις απόψεις.

Μόλις το πρωί, ένας πρώην σύντροφος του κυρίου Υπουργού
που µόλις έφυγε, ο κ. Πάγκαλος, είπε στην τηλεόραση «καλώς
τού έκαναν του Κωνσταντίνου Κατσίφα». Βγήκαν και διάφορα
άλλα καλόπαιδα, που πολλά εξ αυτών πληρώνονται από το ελ-
ληνικό δηµόσιο, όπως κάτι «µπουµπούκια» στην «ΕΤ3» που έλε-
γαν και έγραφαν τα χειρότερα για τον εν λόγω νεαρό. 

Μιλάµε για µια χώρα που καταρρέει σε όλα τα επίπεδα. Κα-
ταρρέει δηµογραφικά, καταρρέει εθνικά, καταρρέει ηθικά, κα-
ταρρέει απ’ όλες τις απόψεις. Ο ελληνικός λαός είναι ένας λαός
οργισµένος, αλλά ανήµπορος να κάνει το οτιδήποτε. 

Γι’ αυτό κι εσείς, κύριοι της συγκυβέρνησης, άξιοι συνεχιστές
των προηγούµενων, µπορείτε και ξεπουλάτε τα πάντα σ’ αυτή
την πατρίδα έναντι πινακίου φακής, χωρίς να υπάρχει επί της ου-
σίας καµµία αντίδραση, όπως και στο εν λόγω νοµοσχέδιο. 

Είναι µια ακόµη σύµβαση, µια τεράστια επένδυση, όπως την
λέτε. Βέβαια, το «τεράστια» έχει γίνει εδώ και δεκαετίες από τον
ελληνικό λαό, όταν όλα τα έξοδα των κατασκευών αναλαµβάνον-
ταν από το ελληνικό δηµόσιο, από τους Έλληνες φορολογούµε-
νους πολίτες. Είναι απ’ αυτές τις επενδύσεις που πραγµατικά
αναβαθµίζουν την οικονοµία και την κοινωνία µιας χώρας. 

Υπάρχει, όµως, ένα τεράστιο «αλλά» και εξηγούµαστε. Το ελ-
ληνικό δηµόσιο, όπως είπαµε, έχει πληρώσει πάρα πολλά µέχρι
να έρθει αυτή η σύµβαση µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και
των εταιρειών του και κάποιων ιδιωτικών εταιρειών. Ο νέος –
εντός πολλών εισαγωγικών- «επενδυτής» που έρχεται, επί της
ουσίας πληρώνει ψίχουλα, για να µην πούµε τίποτα. Παραλαµ-
βάνει µια τεράστια επένδυση και θα έχει αποκλειστική χρήση.
Όλα ευνοϊκά γι’ αυτόν. 

Θα εξηγήσουµε και παρακάτω τι εννοούµε. Τα ακούσαµε και
από κάποιους προλαλήσαντες Βουλευτές της Αντιπολίτευσης.
Βέβαια, όταν ήταν στην κυβέρνηση έλεγαν άλλα, αλλά αυτό δεν
έχει σηµασία. 

Η εν λόγω επένδυση είπαµε ότι παραχωρείται έναντι πινακίου
φακής για δεκαετίες, για πάνω από εξήντα χρόνια, στον νέο επεν-
δυτή. Οι όροι αυτής της σύµβασης; Στην καλύτερη των περιπτώ-
σεων, αποικιοκρατικοί. Δυστυχώς η Ελλάδα εδώ και αρκετά
χρόνια συνάπτει συµβάσεις µε ιδιώτες, µε αποικιοκρατικούς
όρους επ’ ωφελεία αποκλειστικά και µόνο αυτών που πληρώνουν
–δεν πληρώνουν τίποτα- και όχι του ελληνικού δηµοσίου. Με τέ-
τοιους όρους, κύριοι της Κυβέρνησης, θα υπάρχουν πάντοτε
επενδυτές για να κάνετε το κοµµάτι σας και να λέτε ότι γίνονται
επενδύσεις στην Ελλάδα. 

Η συγκεκριµένη σύµβαση, όπως ακούσαµε στις επιτροπές και
το αναφέραµε κι εµείς, βρίθει από πλήθος αντισυνταγµατικών
όρων, άρθρων και διαφόρων άλλων. Ξεκινάµε µε κάποια απλά
πράγµατα. Γίνεται µια σύµβαση για µια επιχείρηση στην περιοχή
του πολύπαθου Θριασίου Πεδίου, εκεί όπου κάποιοι κάτοικοι των
περιοχών του Ασπροπύργου, της Μάνδρας κ.λπ., που τις τελευ-
ταίες δεκαετίες βιώνουν µια απόλυτη υποβάθµιση της περιοχής
τους, βλέπουν έναν καινούργιο επενδυτή να µην πληρώνει δηµο-
τικά τέλη, ενώ και ο τελευταίος φουκαράς που µένει στην πε-
ριοχή, είτε είναι ιδιώτης είτε επαγγελµατίας, πληρώνει δηµοτικά
τέλη. 

Βλέπουµε το ξεπούληµα που κάνετε, αν δούµε τα κόστη, πόσο
έχει για να αγοράσει κάποιος στην περιοχή. Όταν ο µέσος όρος
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στην ευρύτερη περιοχή είναι 122 ευρώ το τετραγωνικό µέτρο για
έναν συνδυασµό έκτασης µε κτήρια και όταν στην πιάτσα δίνον-
ται 100 ευρώ για την έκταση και 450 ευρώ για τα κτήρια, δίχως
τα υπόλοιπα ωφελήµατα, εσείς το δίνετε για πολύ µικρότερο
ποσό. 

Με τον ν.4530/2018 ο συντελεστής δόµησης µόνο για ακίνητα
ιδιοκτησίας ή διαχείρισης του «ΓΑΙΑΟΣΕ», κόντρα στο Σύνταγµα,
καθορίστηκε στο 1,65 αντί για 0,4 που ίσχυε κατά τη δηµοσίευση
της προκήρυξης. Το µέγιστο ποσοστό κάλυψης αυξήθηκε στο
60% αντί του 40% που ίσχυε κατά τη δηµοσίευση της προκήρυ-
ξης και το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος στα δεκαεννέα µέτρα αντί
των δεκατριάµισι µέτρων που ίσχυε κατά τη δηµοσίευση της προ-
κήρυξης. 

Αφού θέλετε να τα δώσετε στον επενδυτή, όπως θέλετε να τα
δώσετε, θα µπορούσατε να συµπεριλάβετε όλη την περιοχή µε
αυτούς τους συντελεστές δόµησης, το ποσοστό κάλυψης και οτι-
δήποτε άλλο. Σκεφθείτε, δηλαδή, κάποιος επαγγελµατίας που
δραστηριοποιείται στις µεταφορές και έχει έναν χώρο εκτός του
χώρου για τον οποίον µιλούµε, να µην µπορεί να κάνει τις αντί-
στοιχες κατασκευαστικές ενέργειες, όπως θα κάνει ο νέος ιδιο-
κτήτης. 

Ακόµη και ο τελευταίος Έλληνας γνωρίζει ότι όλοι οι Έλληνες
πολίτες είναι ίσοι απέναντι στους νόµους και το Σύνταγµα και
πρέπει να ισχύουν για όλους τα ίδια δεδοµένα, όχι αλά καρτ
όπως γίνεται στο εν λόγω νοµοσχέδιο, διότι περί αυτού ο λόγος. 

Επίσης, σε ακίνητα ιδιοκτησίας της εταιρείας «ΓΑΙΑΟΣΕ» ή σε
ακίνητα που διαχειρίζεται η εταιρεία «ΓΑΙΑΟΣΕ», σύµφωνα µε τον
ν.3891/2010 όπως ισχύει και στα οποία αναπτύσσονται εµπορευ-
µατικά κέντρα, ισχύουν οι ακόλουθοι όροι και περιορισµοί δόµη-
σης κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης,
πράξης ή απόφασης, όπως είπαµε. Αυτό στην πράξη σηµαίνει
πως αυξήθηκε η συνολική δυνατότητα δόµησης, η οποία έφτασε
τις εννιακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα από τις
αρχικές διακόσιες τριάντα πέντε χιλιάδες τετραγωνικών µέτρων. 

Εδώ, βέβαια, υπάρχει και κάτι άλλο. Η αρχική σύµβαση, η
οποία πήγε και στο Συµβούλιο της Επικρατείας και πήρε έγκριση,
έχει αλλάξει σε πολύ µεγάλο βαθµό, σε σχέση µε την τελική σύµ-
βαση η οποία έρχεται, υπογράφεται και θα ψηφίσει σήµερα η ελ-
ληνική Βουλή. 

Αυτό µας θυµίζει το τι είχε γίνει παλαιότερα. Ο κύριος Υπουρ-
γός –που επαναλαµβάνουµε ότι δεν είναι εδώ- ως βαθύ ΠΑΣΟΚ
που ήταν µέχρι πρότινος, θα πρέπει να θυµάται όταν µπήκαν οι
υπογραφές το 1996 για το αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος»,
όπως και τους αποικιοκρατικούς όρους εκεί, τους οποίους το ελ-
ληνικό δηµόσιο τους κατάλαβε περίπου είκοσι χρόνια µετά, όταν
η «HOCHTIEF» δεν πλήρωσε ποτέ δηµοτικά τέλη, δεν απέδωσε
ποτέ τον ΦΠΑ που εισέπραττε από όλους όσοι πήγαιναν στο αε-
ροδρόµιο, δεν τον απέδωσε ποτέ στο ελληνικό δηµόσιο και το
ελληνικό δηµόσιο ζηµιώθηκε µε 500.000.000 ευρώ, περίπου.
Όµως, επειδή ήταν έτσι φτιαγµένη η σύµβαση, όταν η Ελλάδα
κατέφυγε στα δικαστήρια στην Ευρώπη, στη διαιτησία, έχασε την
υπόθεση. 

Τώρα, µε το εν λόγω νοµοσχέδιο παίρνετε όλα τα κακώς κεί-
µενα των προηγούµενων, τις ατέλειες, τα κενά και προσπαθείτε
να τα νοµιµοποιήσετε, βάζοντάς τα µέσα στη σύµβαση. 

Βλέπουµε, επίσης, στην εν λόγω σύµβαση το ελληνικό δηµόσιο
να είναι εγγυητής 150.000.000 ευρώ. Δηλαδή, ο επενδυτής θα
κάνει δουλειές, θα κάνει «µπίζνες» και αν πέσει έξω, στο τέλος
θα πληρώσει το ελληνικό δηµόσιο. Είδαµε και ακούσαµε κάποια
νούµερα, τα οποία υπάρχουν και µέσα στη σύµβαση. Το δηµόσιο
πληρώνει τώρα 36.000.000 ευρώ για να πάρει µετά από εξήντα
χρόνια 31.000.000 ευρώ. Διαφήµιζε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ότι
το ελληνικό δηµόσιο θα παίρνει την ελάχιστη εγγυηµένη τιµή
6.000.000 ευρώ τον χρόνο. Αυτά τα νούµερα είναι ψίχουλα για
µία τέτοια τεράστια επένδυση µε αποκλειστική χρήση από τον
νέο επενδυτή. 

Ένα άλλο σηµαντικό κοµµάτι που δείχνει το πώς βλέπετε την
επένδυση στην πατρίδα µας και το πόσο έχετε γραµµένους στα
παλαιότερα των υποδηµάτων σας –για να µην πούµε τίποτε άλλο-
τους πάσης φύσεως µικροµεσαίους είναι ότι έχετε βάλει µέσα
στη σύµβαση όρους για fast track διαδικασίες, για αλά καρτ

απλοποίηση της γραφειοκρατίας. Βέβαια, δεν µιλάµε για τον
κάθε ταλαίπωρο που για να ανοίξει ένα περίπτερο πρέπει να έχει
ένα τρίκυκλο µε δικαιολογητικά και να τρέχει ηµέρες, εβδοµάδες
ή και µήνες για να πάρει άδειες. Αντιθέτως, ο καινούργιος επεν-
δυτής θα τα κάνει όλα αυτά χωρίς να υπάρχει τίποτε απολύτως,
κανένα πρόβληµα. Και αν παρουσιάζεται κάποιο πρόβληµα, τότε
αυτοµάτως, βάσει αυτής της σύµβασης, θα υπάρχει το µαγικό
ραβδάκι που θα τον βοηθά να ξεπεράσει όλες αυτές τις δυσκο-
λίες. 

Ωραίοι κανόνες ανταγωνισµού, κύριοι της Κυβέρνησης! Σας
λέµε συνεχώς το εξής: Πώς γίνεται σε όλα αυτά τα φιλέτα του
δηµοσίου, όπως λέτε, τα χρυσορυχεία, να υπάρχει πάντοτε µόνο
ένας επενδυτής στο τέλος! Ένας για τα λιµάνια, ένας για τα αε-
ροδρόµια, ένας για το εµπορευµατικό κέντρο του ΟΣΕ, ένας για
κάθε τι! Αυτό δεν είναι ελεύθερος ανταγωνισµός, για τον οποίο
µιλάτε τόσο πολύ και εσείς και οι προηγούµενοι. Αυτό είναι κα-
νόνες εµπορίου Βόρειας Κορέας, να καταλήγουµε δηλαδή µόνο
µε έναν κάθε φορά µέχρι να φτάσουµε στο τέλος, γιατί σίγουρα
υπήρχαν και άλλοι ενδιαφερόµενοι οι οποίοι πετάγονταν έξω µε
τον τρόπο σας, προκειµένου να γίνει η δουλειά µε αυτούς που
θέλετε. 

Εδώ πρέπει να σχολιάσουµε λίγο τα όσα είπε ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας. Η Νέα Δηµοκρατία που έχει ψηφίσει όλα τα
ξεπουλήµατα της δηµόσιας περιουσίας µέχρι τώρα, παλαιότερα
και το «Ελευθέριος Βενιζέλος», το Ελληνικό, την «COSCO», τα
αεροδρόµια, τα λιµάνια, οτιδήποτε, µίλησε για τις ανεξάρτητες
αρχές.

Η Χρυσή Αυγή έχει να πει για τις ανεξάρτητες αρχές ότι είναι
οι πλέον εξαρτηµένες και αν όχι πλέον και πάντοτε σε σχέση µε
την εκάστοτε κυβέρνηση, είναι εξαρτηµένες από αυτούς που επι-
βάλλουν στις ελληνικές κυβερνήσεις σε ποιους θα πουλήσουν,
σε ποιους θα ξεπουλήσουν, σε ποιους θα δώσουν, σε ποιους θα
παραχωρήσουν. 

Ακούσαµε και ένα σχόλιο σχετικά µε το ότι η νυν συγκυβέρ-
νηση δεν έχει φέρει κανένα µεγάλο έργο και ότι όλα αυτά είναι
έργα της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Να σας υπενθυµί-
σουµε ένα, για το οποίο θα µιλήσουµε λίαν συντόµως. Είναι η
ανάπλαση του Φαληρικού Όρµου. Ξεκίνησε µε τριακόσια και
πλέον εκατοµµύρια ευρώ και από ό,τι µάθαµε έχουν αρχίσει ήδη
οι υπερβάσεις στο κόστος του έργου. Αυτό γίνεται µε απόφαση
της περιφέρειας και του Υπουργείου. Το τι γίνεται εκεί είναι ένα
άλλο θέµα. Το ποιος πήρε τα έργα όλα είναι γνωστό. Το τι θα
γίνει στο τέλος, τις χάντρες που έριξαν στους κατοίκους για να
τους πείσουν ότι όλα καλά, αλλά στην πορεία βγαίνει αλλιώς το
έργο, είναι και αυτό κάτι το οποίο θα το συζητήσουµε. Και µιλάµε
ότι ακόµα και η εν λόγω σύµβαση είναι ο ορισµός της απόλυτης
προχειρότητας. Στις 31 Μαρτίου πρέπει να έχουν τελειώσει όλες
οι διαδικασίες και να έχουν προχωρήσει, διότι αλλιώς ως χώρα
θα πληρώσουµε ένα πολύ µεγάλο πρόστιµο. Φυσικά µέχρι τις 31
Μαρτίου το πιο πιθανό είναι να µην έχει γίνει τίποτα απολύτως.

Ψέµατα, επίσης, για τις θέσεις εργασίας όπως λέγατε παλαι-
ότερα για τον ΤΑΠ, όπως λέγε για το Ελληνικό, κ.λπ.. Υπόσχεστε
λαγούς µε πετραχήλια. Οι θέσεις θα είναι, εάν γίνει ποτέ αυτό το
έργο, συγκεκριµένες µε τους γνωστούς νέους όρους συµβάσεων
εργασίας κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρησιµοποιήσω και τη δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε.
Δώστε µου τρία λεπτά. Σας ευχαριστώ.

Λέτε για τη µείωση του κόστους µεταφοράς, του κόστους µε-
ταφοράς των προϊόντων µε όφελος την τιµή διάθεσης του προ-
ϊόντος. Η εµπειρία των τελευταίων ετών δείχνει µέχρι στιγµής ότι
όπου υπάρχει πολύς «ελεύθερος ανταγωνισµός» -το «ελεύθερος
ανταγωνισµός» εντός πολλών εισαγωγικών- οι τιµές των προϊόν-
των αυξάνονται, δεν µειώνονται. Θα δείτε τα καρτέλ στην κινητή
τηλεφωνία, καρτέλ εδώ, καρτέλ εκεί, καρτέλ παντού. Έχουµε
γίνει µια απόλυτη Κολοµβία. 

Ακούσαµε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος είπε ότι θα έπ-
ρεπε να έχουν συµπεριληφθεί και κάποια ωφελήµατα στον Δήµο
Ασπροπύργου, για τους κατοίκους της περιοχής. Μα αυτοί θα
έπρεπε να είναι το άλφα και το ωµέγα αρχικά, γιατί αυτοί βιώνουν
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καθηµερινά το απόλυτο χάος στην περιοχή τους, τους οποίους
φυσικά έχετε και αυτούς γραµµένους εκεί που δεν πιάνει µελάνι.

Δυστυχώς ή ευτυχώς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων- ή ό,τι έχει αποµείνει από τους Ανεξάρτητους Έλληνες-
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ είστε ακριβώς ίδιοι. Είστε
οι ίδιοι, κύριοι της συγκυβέρνησης, µε αυτούς που καθυβρίζατε
και σπιλώνατε µέχρι και τον Γενάρη του 2015.

Όσο για το ότι βγήκαµε από τα µνηµόνια και έρχεται η ανά-
πτυξη και ότι όλα πάνε ρολόι, το βλέπουµε καθηµερινά όπου η
φυγή των ελληνικών επιχειρήσεων στο εξωτερικό συνεχίζεται µε
κανονικούς ρυθµούς. Οι πολύ µεγάλες αλλάζουν φορολογική
έδρα, οι µικρότερες φεύγουν όπως είναι και πάνε σε όµορες
χώρες. Και πώς να µην πάνε, όταν για µία ακόµα φορά στη νέα
έκθεση που δηµοσιεύεται, στην έκθεση «Doing business», η Ελ-
λάδα από πέρυσι έπεσε πέντε θέσεις, από την εξηκοστή έβδοµη
πήγε στην εβδοµηκοστή δεύτερη; Είµαστε στην τριακοστή ένατη
θέση στην έκδοση οικοδοµικών αδειών. Πολύ πιο εύκολα βγάζει
κάποιος µια οικοδοµική άδεια στη Ζιµπάµπουε, από ό,τι θα βγά-
λει, παρ’ ότι έχει όλα τα απαραίτητα έγγραφα, στην Ελλάδα. Για
την έναρξη επιχείρησης είµαστε στην τεσσαρακοστή τέταρτη
θέση. Μας περνάνε απίστευτες χώρες τις οποίες δεν χρειάζεται
να αναφέρουµε. Στην πληρωµή φόρων είµαστε στην εξηκοστή
πέµπτη θέση. Έχετε ξεσκίσει τον οποιοδήποτε. Επαναλαµβά-
νουµε. Όσοι µπορούν να φύγουν φεύγουν και όσοι δεν µπορούν
να φύγουν κλείνουν. Είναι πολύ απλά τα πράγµατα. Είµαστε στην
ενενηκοστή ένατη θέση στη λήψη πίστωσης και στην εκατοστή
τριακοστή δεύτερη θέση στην εφαρµογή των συµβάσεων. 

Λίγοι µήνες έµειναν µέχρι να γίνουν εκλογές, µε τον άλφα ή
βήτα τρόπο, για να µπορέσει ο ελληνικός λαός να εκφράσει την
άποψή του και να στείλει τις απόψεις, τις θέσεις σας είτε σε οι-
κονοµικά είτε σε εθνικά είτε σε άλλα ζητήµατα, να στείλει την πα-
ρούσα συγκυβέρνηση στο χρονοντούλαπο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο συνάδελφος κ.

Κωνσταντίνος Τσιάρας ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο
εξωτερικό από σήµερα 1η Νοεµβρίου 2018 έως και τη Δευτέρα 5
Νοεµβρίου 2018. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Διαµάντω Μανωλάκου, εισηγήτρια του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν από έναν περίπου χρόνο στην Ελευσίνα διοργάνωσε η

Κυβέρνηση αναπτυξιακό συνέδριο, όπου ο Πρωθυπουργός εξήγ-
γειλε µια σειρά από παρεµβάσεις ενίσχυσης και στον τοµέα της
εφοδιαστικής αλυσίδας. Αναπτυξιακή φιέστα την ονόµασαν τα
συνδικάτα και οι φορείς της περιοχής που καλούσαν σε κινητο-
ποίηση. Και ναι µαζεύτηκαν πολλοί, υπογραµµίζοντας ότι ο πραγ-
µατικός λόγος του συνεδρίου δεν ήταν η ενίσχυση των εργα-
ζοµένων που πνίγηκαν από τις καταστροφές, εννοώντας τις τότε
πρόσφατες µεγάλες πληµµύρες και τους νεκρούς στη Μάνδρα,
αλλά ήταν η ενίσχυση της περιοχής του Θριασίου ως διαµετα-
κοµιστικού και βιοµηχανικού κέντρου. Ο πραγµατικός λόγος ήταν
να συζητήσουν, δηλαδή, πώς θα ενισχυθεί η πολιτική αυτή, που
δηµιούργησε εξαρχής το πρόβληµα στην περιοχή µε µοναδικό
κριτήριο τον πολλαπλασιασµό των κερδών της µεγαλοεργοδο-
σίας, µε την παραχώρηση σε αυτούς ακόµα µεγαλύτερων εκτά-
σεων γης, βουνών, ρεµάτων κ.λπ.. Και σηµείωναν ότι τα έργα
που, πραγµατικά, έχουν ανάγκη οι κάτοικοι και οι εργαζόµενοι
της περιοχής, ώστε να µην κινδυνεύουν στην πρώτη µπόρα ούτε
να κινδυνεύουν από πυρκαγιές και σεισµούς, είναι ασύµφορα οι-
κονοµικά για τους επιχειρηµατίες, και τα κόµµατά τους δεν είναι
ανταποδοτικά, δεν θα αφήσουν κέρδη. Και κατέληγαν ότι οι λαϊ-
κές ανάγκες είναι στον αντίποδα της καπιταλιστικής κερδοφο-
ρίας. 

Βεβαίως εάν είχαν διαβάσει και το περιεχόµενο της σύµβασης
παραχώρησης, που είναι το σηµερινό σχέδιο νόµου, θα έβλεπαν
ότι ακριβώς γι’ αυτή την καπιταλιστική κερδοφορία δίνουν µάχη
οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, για το ποιος θα την πρωτοκαρπωθεί.
Γι’ αυτό έχει οξυνθεί ο ανταγωνισµός και οι αντιθέσεις. Φάνηκε

ολοκάθαρα και στη συζήτηση για το νοµοσχέδιο, αφού σηµαδεύ-
τηκε από την έντονη αντιπαράθεση και επίθεση των κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης ότι αποτελεί σκάνδαλο η σύµβαση παραχώ-
ρησης. Και µάλιστα ζητήθηκαν ακόµα και παραιτήσεις. Βέβαια
δεν τις επανέλαβαν σήµερα. 

Το µεγαλύτερο σκάνδαλο, όµως, είναι η αντιλαϊκή πολιτική
σας, που φέρνει φτώχεια και βάσανα για τα λαϊκά στρώµατα και
περισσότερα κέρδη για το κεφάλαιο. Και αυτή την υπηρετείτε
όλοι σας. Γιατί, βεβαίως, δεν µιλάµε για τα πεντακόσια ογδόντα
οκτώ στρέµµατα κρατικής γης που δίνονται πάµφθηνα, αλλά για
την προστιθέµενη αξία που θα δηµιουργηθεί σε αυτά και ποιος
θα την καρπωθεί. Προστιθέµενη αξία από εναπόθεση φορτίων,
διαλογή διαµετακοµιστικών χρήσεων, µελέτη, κατασκευή και
χρηµατοδότηση του κέντρου, λειτουργία και εκµετάλλευσή του,
καθορισµός εµπορικής, επιχειρηµατικής και τιµολογιακής πολι-
τικής, κατασκευή και εκµετάλλευση εγκαταστάσεων παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας αλλά και στερεών, υγρών αποβλήτων, κα-
τασκευή κτηρίων και εγκαταστάσεων µε δοµικό συντελεστή τε-
τραπλάσιο από αυτόν της περιοχής, κατασκευή εσωτερικών έρ-
γων υποδοµής, σιδηροδροµικά και οδικά δίκτυα, δίκτυα ηλεκτρο-
φωτισµού, επικοινωνιών, αλλά και εντός του ακινήτου σιδηρο-
δροµικά έργα για τη σύνδεση µε την εθνική σιδηροδροµική υπο-
δοµή. 

Να γιατί είναι τόσο µεγάλοι και οξυµένοι οι ανταγωνισµοί στο
αστικό στρατόπεδο, για το ποιος θα καρπωθεί το καπιταλιστικό
κέρδος αυτού του µεγάλου ιδιωτικού επιχειρηµατικού έργου.
Μάλιστα είναι τόσο έντονοι οι ανταγωνισµοί, που αν και υπάρχει
συµφωνία και οµοφωνία για τη δηµιουργία του, ωστόσο υπάρχει
χρονική καθυστέρηση πολλών ετών και µε αρκετούς προβληµα-
τικούς διαγωνισµούς µε διαφορετικό τίµηµα. 

Ωστόσο οι αντιφάσεις και οι ανταγωνισµοί δηµιουργούν καθυ-
στερήσεις στην υλοποίηση του κοινού οράµατος και σχεδίου που
έχετε, για να αναδειχθεί η χώρα σε κόµβο µεταφοράς εµπορευ-
µάτων και ενέργειας. Και φυσικά µέσα από τα µνηµόνια για να
περιορίσετε ακριβώς τέτοιες καθυστερήσεις, πάτε µε τη µορφή
fast track, αλλά και µε νοµοθετικές ρυθµίσεις εξωδικαστικού χα-
ρακτήρα. 

Το ίδιο κάνετε και µε µερικές τροπολογίες που έχετε καταθέ-
σει και είναι πρόκληση. Μιλάω και για την τροπολογία για το Ελ-
ληνικό και για τον αιγιαλό, για τις οποίες θα πούµε πιο πολλά στη
δευτερολογία.

Ωστόσο εµείς το λέµε καθαρά. Δεν πρέπει να παγιδεύονται η
εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα στο να διαλέξουν ανταγω-
νιστή δηλαδή τον εκµεταλλευτή τους. Διότι όλοι έχουν ενιαία και
οµόφωνη άποψη στην εκµετάλλευση της εργατικής δύναµης.
Εξάλλου είναι χαρακτηριστικό αυτό που ζητάει σήµερα ο Σύνδε-
σµος Ελλήνων Βιοµηχάνων, οι εφοπλιστές, οι τραπεζίτες και είναι
το να µειωθεί το λεγόµενο εργασιακό κόστος, να µειωθούν οι
ασφαλιστικές εισφορές και τα φορολογικά τους βάρη και αυτό
το κάνετε στον προϋπολογισµό, να επεκταθούν τα ελαστικά ωρά-
ρια των εργαζοµένων, να διατηρηθούν οι µισθοί πείνας και να
προσελκύσουµε µεγαλύτερες επενδύσεις. Και αυτό κάνετε. 

Εξάλλου από τον Μάιο του 2017 η Κυβέρνηση υλοποιεί το
εθνικό στρατηγικό σχέδιο µεταφορών, που στοχεύει, κυρίως,
στην προώθηση των συνδυασµένων µεταφορών, τον εκσυγχρο-
νισµό των συνδέσεων των λιµανιών µε τα εσωτερικά σιδηροδρο-
µικά δίκτυα και τα κέντρα µεταφοράς εµπορευµάτων, την ολο-
κλήρωση των κύριων οδικών και σιδηροδροµικών και ευρωπαϊ-
κών δικτύων, ιδίως προς τα Βαλκάνια και την ανάπτυξη του τοµέα
των Logistics της ελληνικής εφοδιαστικής αλυσίδας.

Μέσα σε αυτά, λοιπόν, τα πλαίσια είναι η σύµβαση παραχώ-
ρησης για το εµπορευµατικό κέντρο στο Θριάσιο, που αν υλο-
ποιηθεί θα µεταβάλλει την παραγωγική διάρθρωση της Αττικής.
Ακριβώς γι’ αυτό είναι και οξυµένος ο ανταγωνισµός που εκδη-
λώνεται και µέσα στη Βουλή από διαφορετικά κόµµατα.

Φυσικά ο πλούτος που παράγεται όλα αυτά τα χρόνια, δεν µοι-
ράστηκε ποτέ στους εργαζόµενους που τον δηµιούργησαν ούτε
πρόκειται να γίνει αυτό όσο λειτουργεί ο νόµος του καπιταλιστι-
κού κέρδους, όσο λειτουργεί ο καπιταλιστικός τρόπος παραγω-
γής. Αυτό κάνετε πολλαπλά και νοµοθετικά. Το πώς εξασφαλί-
ζεται η πρόσθετη αξία, φαίνεται στην ιδιωτικοποίηση του φιλέτου
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γης και στους όρους σύµβασης παραχώρησης, που ωστόσο µε-
ρικούς από αυτούς τους αποσιωπάτε και άλλους τους µισολέτε.
Μιλάω και για τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

Συνεπώς συνοπτικά εξασφαλίζετε: Πρώτον, αύξηση του εµπο-
ρευµατικού έργου από τις συνδυασµένες µεταφορές στην επι-
λεγείσα στρατηγική γεωγραφική θέση του Θριάσιου, που εξυ-
πηρετείται από µεγάλες οδικές αρτηρίες όπως είναι η Αττική
Οδός, η λεωφόρος ΝΑΤΟ όσο και από σιδηροδροµικές γραµµές,
από τον επιλιµένιο σταθµό στο Νέο Ικόνιο.

Δεύτερον, συγκέντρωση και συγκεντροποίηση του εµπορίου
και τρελά κέρδη στους λίγους. 

Τρίτον, καθορισµός από τα µονοπώλια, από το κόστος, τιµές
εισόδου-εξόδου εµπορευµάτων, µε επιπτώσεις, βεβαίως, µέχρι
στο τι θα έχει στο τραπέζι η λαϊκή οικογένεια.

Τέταρτον, πρόσθετες και κερδοφόρες δράσεις από εκµετάλ-
λευση του απελευθερωµένου τοµέα ενέργειας απορριµµάτων
και άλλα.

Πέµπτον, εγγυητής το δηµόσιο και φοροαπαλλαγές που συ-
νοδεύουν τέτοιες παραχωρήσεις-συµβάσεις και απορρέουν και
από τον αναπτυξιακό νόµο. 

Κατά τα άλλα ο ΣΔΟΕ κάνει οικονοµικό έλεγχο και έφοδο στην
ΕΛΜΕ του Πειραιά, µε κατάσχεση στον υπολογιστή. Ούτε πολυε-
θνική να ήταν! Και τι έχει µια ΕΛΜΕ; Διαχείριση των συνδροµών.
Ντροπή! Όµως είναι ένας τρόπος για να κυνηγάτε τους πρωτο-
πόρους συνδικαλιστές. Να ξέρετε ότι δεν σας φοβούνται. Δεν
φοβούνται! Σήµερα αυτή την ώρα πάνε σε διαδήλωση στα δικα-
στήρια και εµείς είµαστε µαζί τους.

Έκτον, σε ό,τι αφορά το χαµηλό τίµηµα για το µέγεθος αυτής
της υπεραξίας που θα δηµιουργήσετε, είναι πραγµατικά εξευτε-
λιστικό. Και αυτό πάλι το τίµηµα επιστρέφει στους επιχειρηµατίες
εξ ολοκλήρου. Τίποτα στα λαϊκά στρώµατα.

Έβδοµον, τετραπλάσια αύξηση του συντελεστή δόµησης µε
επιβάρυνση, µειώνοντας παραπέρα τους λιγοστούς ελεύθερους
χώρους που έχουν αποµείνει στο ήδη επιβαρυµένο Θριάσιο
Πεδίο, ενώ σε καµµία περίπτωση δεν µπορούν να το καθαρίσουν
από τη ρύπανση.

Όγδοον, απαλλαγή από δηµοτικά τέλη φωτισµού και καθαριό-
τητας ενώ αυτά θα τα πληρώνουν οι µικροµεσαίοι επαγγελµατίες
που ήδη βρίσκονται στην περιοχή.

Ένατον, νοµοθετική κατοχύρωση ότι οι εργαζόµενοι θα είναι
µε τσακισµένα εργατικά δικαιώµατα, χωρίς να υποχρεούται ο ερ-
γοδότης σε συλλογικές συµβάσεις εργασίας, αλλά µε µονοµερή
κανονισµό εργασίας θα καθορίζει τα πάντα στη βάση µεγιστο-
ποίησης του κέρδους από τη στυγνότερη εκµετάλλευση της ερ-
γασίας. Αυτή είναι εξάλλου η δίκαιη ανάπτυξη που προπαγαν-
δίζετε και προϋποθέτει εργασιακά γκέτο. Οι όποιοι στρατηγικοί
σχεδιασµοί και «master plan» των κοινοπραξιών και των µονοπω-
λίων για την ανάπτυξή σας προϋποθέτουν την επίθεση άνευ
όρων σε κάθε εργασιακό δικαίωµα για την αύξηση του βαθµού
εκµετάλλευσης της εργασίας. 

Δέκατον, φυσικά και οι αυτοαπασχολούµενοι επαγγελµατίες
του κλάδου θα εξαφανιστούν µε µια χαψιά από τα µεγαθήρια,
αφού και συνολικά αλλάζει το τοπίο, χειροτερεύοντας τους
όρους ζωής των εργατικών λαϊκών οικογενειών στις γύρω περιο-
χές. Σε ό,τι αφορά το εφάπαξ, αντάλλαγµα ύψους 10 εκατοµµυ-
ρίων και το 2,5% επί των ακαθάριστων ετήσιων εσόδων, το 50%
πηγαίνει στο υπερταµείο και το άλλο 50% στους επενδυτές που
θα έχουν τσάµπα χρήµα. Τίποτα δεν αποµένει για τις ανάγκες
των λαϊκών οικογενειών της ευρύτερης περιοχής.

Για όλα αυτά, όµως, δεν έχετε αντιδικίες µεταξύ σας. Συµφω-
νείτε στον σχεδιασµό για τη µετατροπή της χώρας σε περιφερει-
ακό κόµβο εµπορευµατικών µεταφορών και στην υλοποίηση των
απαιτούµενων υποδοµών, αφού εξυπηρετεί αφ’ ενός την καπιτα-
λιστική κερδοφορία και αφ’ ετέρου τον στενά δεµένο µε αυτό
στόχο της γεωστρατηγικής αναβάθµισης της εγχώριας αστικής
τάξης. Αυτό δεν κάνατε και µε το λιµάνι του Πειραιά το οποίο δό-
θηκε τµηµατικά από τις κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ; Και ας µιλάτε τώρα για ξεπούληµα! Σήµερα έτσι χαρα-
κτηρίζεται το Θριάσιο. Βέβαια το έγκληµα το ολοκλήρωσε η ση-
µερινή Κυβέρνηση, δίνοντας και το υπόλοιπο κοµµάτι από το
λιµάνι του Πειραιά, το µεγαλύτερο λιµάνι της Ανατολικής Μεσο-

γείου. 
Βέβαια το κινεζικό µονοπώλιο ζητάει να τα έχει όλα και να ορί-

ζει τα πάντα. Σκοντάφτει µόνο στο ότι υπάρχουν και άλλοι µεγά-
λοι παίκτες και εδώ οι ανταγωνισµοί είναι σφοδροί, που απόνερα
φαίνονται και στις αίθουσες της Βουλής. Τη µια µέρα µιλάτε και
πιέζει το κινεζικό µονοπώλιο και την επόµενη επίσκεψη από τον
Αµερικανό Πρέσβη! Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ προσπαθεί να
διαχειριστεί τις µεγάλες αντιφάσεις της πολιτικής της, αφού από
τη µια επιδιώκει να αναδειχθεί σε αποτελεσµατικό σηµαιοφόρο
των σχεδίων του ΝΑΤΟ και των ΗΠΑ στα Βαλκάνια και στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, ενώ από την άλλη επιδιώκει να µετατρέψει τη
χώρα σε βασική πύλη µεταφοράς των εµπορευµάτων της Κίνας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίας Βουλευτού)

Όσο οξύνεται ο οικονοµικός και πολιτικός ανταγωνισµός µε-
ταξύ ΗΠΑ, Κίνας και Ευρωπαϊκής Ένωσης, τόσο περιπλέκονται
τα ζητήµατα που προσπαθεί να επιλύσει η Κυβέρνηση για να εξυ-
πηρετήσει τα συµφέροντα της ελληνικής άρχουσας τάξης. 

Ξέρουµε, λοιπόν, ότι και µε αυτή την ιδιωτικοποίηση δεν πρό-
κειται να ικανοποιηθούν οι λαϊκές ανάγκες ούτε θα βελτιωθεί το
κυκλοφοριακό ούτε θα δηµιουργηθούν νέες υποδοµές για τις
λαϊκές ανάγκες ούτε θα βελτιωθεί η θέση και τα ωράρια των αυ-
τοαπασχολούµενων και των µικρών µαγαζιών στην περιοχή. Αν-
τίθετα θα περιχαρακωθεί µε οικονοµικά τείχη το εµπορευµατικό
κέντρο και η περιοχή από τις υποβαθµισµένες λαϊκές γειτονιές.
Είναι καθαρό για ποιον γίνονται και ποιον θα ωφελήσουν αυτά
τα έργα. Το σύστηµα της εκµετάλλευσης ανθρώπου από άν-
θρωπο δεν µπορεί να εξανθρωπιστεί και δεν µπορεί να γίνει φι-
λολαϊκό ούτε στη φάση της κρίσης ούτε στην περίοδο της
ανάπτυξης. Γι’ αυτό και δεν πιστεύουµε στο παραµύθι ότι υπάρ-
χει δίκαιη ανάπτυξη που µπορεί να ωφελήσει ταυτόχρονα θύτες
και θύµατα της καπιταλιστικής εκµετάλλευσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Στο ζήτηµα, λοιπόν, της ανάπτυξης συγκρούονται δύο δρόµοι.
Ο σηµερινός καπιταλιστικός δρόµος ανάπτυξης που οξύνει τα
αδιέξοδα και ο άλλος αυτός που προτείνει το ΚΚΕ, ο σοσιαλιστι-
κός κοµµουνιστικός που έχει επίκεντρο την κάλυψη των ολοένα
διευρυνόµενων, κοινωνικών λαϊκών αναγκών. Εποµένως στο ερώ-
τηµα «Ανάπτυξη για ποιον; Για τα µονοπώλια ή για το λαό;» εµείς
αποφασιστικά απαντάµε για τον λαό και αποκαλύπτουµε το πα-
ραµύθι ότι µπορεί να συνυπάρξουν και τα δύο. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο και τα άρθρα του εκ-
τός από την πρώτη παράγραφο του άρθρου 3, όπου παρέχεται
δυνατότητα επανόδου σε εποπτευόµενους φορείς του Υπουρ-
γείου Μεταφορών υπαλλήλων ελέγχου και κίνησης αµαξοστοι-
χιών που έχουν µεταφερθεί σε φορείς του δηµοσίου και τοπική
αυτοδιοίκηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Τελειώνοντας, ζητάµε να συµπεριληφθούν και οι απολυµένοι
που εργάζονταν σε κλινάµαξες µέσω εργολάβου που κάλυπταν
πάγιες οργανικές ανάγκες για χρόνια και βρέθηκαν στον δρόµο
ανεργίας. Ούτε είκοσι άτοµα δεν είναι. Θα µπορούσε, λοιπόν, να
γίνει µε νοµοτεχνική βελτίωση, έτσι όπως την προτείνει η Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία Σιδηροδροµικών και την οποία καταθέτουµε
στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Καταψηφίζουµε επί της αρχής και τα άρθρα. Για τις τροπολο-
γίες θα µιλήσω στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε

τον ειδικό αγορητή των ΑΝΕΛ κ. Κατσίκη.
Ορίστε, κύριε Κατσίκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -πίστευα ότι

είναι µια κυρία στην Αίθουσα, αλλά τελικά διαπίστωσα ότι είναι
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δύο- η θεσµοθέτηση ενός ξεκάθαρου νοµοθετικού πλαισίου σχε-
τικά µε την ανάπτυξη εµπορευµατικού κέντρου στο Θριάσιο
Πεδίο, σύµφωνα µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις που προβλέπον-
ται στο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου, αποτελεί ένα εγχείρηµα, που
προωθείται από την ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών και φιλοδοξεί να αλλάξει τα µεταφορικά δεδοµένα της
χώρας µας. Επίσης φιλοδοξεί να την αναδείξει σε ευρωπαϊκό και
διεθνή διαµετακοµιστικό κόµβο. 

Το νέο εµπορευµατικό κέντρο Θριασίου θα προσδώσει µε τη
λειτουργία του µεγάλη προστιθέµενη αξία στον τοµέα των συν-
δυασµένων µεταφορών. Άλλωστε αποτελεί κοινή διαπίστωση,
πως ο τοµέας των οδικών µεταφορών στη χώρα µας χρήζει θε-
σµικής αναβάθµισης και εκσυγχρονισµού εδώ κα πολλά χρόνια
τόσο σε σχέση µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα στον κλάδο των µετα-
φορών και της αποθήκευσης, logistics δηλαδή, όσο και µε βάση
τις ανάγκες των τοπικών κοινωνιών της Ελλάδας, την προστασία
των εργασιακών δικαιωµάτων, την καταπολέµηση της ανεργίας,
τον τεχνολογικό εκσυγχρονισµό και τη διασφάλιση του δηµόσιου
συµφέροντος. 

Η σύµβαση αυτή που υπεγράφη, αγαπητοί συνάδελφοι, στις
30 Ιουλίου 2018 και που αναφέρεται στο ακίνητο ιδιοκτησίας ΓΑΙ-
ΑΟΣΕ, έκτασης περίπου πεντακοσίων ογδόντα οκτώ στρεµµάτων
και το οποίο βρίσκεται στο Θριάσιο Πεδίο, παραχωρείται προς
εκµετάλλευση για εξήντα χρόνια στην ανώνυµη εταιρεία «Θριά-
σιο Εµπορευµατικό Κέντρο» που συνεστήθη για τους σκοπούς
της παραχώρησης αυτής. Το ύψος του επενδυτικού αυτού σχε-
δίου είναι περί τα 200 εκατοµµύρια ευρώ και η υλοποίησή του
θα αποτελέσει την αφετηρία για ένα καλύτερο αύριο. 

Το τίµηµα της παραχώρησης θα πιστωθεί στην επιχείρηση δη-
µόσιας ωφέλειας ΓΑΙΑΟΣΕ µε µέτοχο το ελληνικό δηµόσιο και
ανέρχεται σε 10 εκατοµµύρια ευρώ που θα καταβληθούν εφά-
παξ. Ωστόσο, καθ’ όλη τη διάρκεια των εξήντα ετών θα καταβάλ-
λεται σε ετήσια βάση το 2,51% επί των εσόδων, ποσό που δεν
θα είναι χαµηλότερο των 350.000 ευρώ. 

Θεωρώ, λοιπόν, πως αυτή τη φορά πρέπει όλοι µας να σκε-
φτούµε το εθνικό συµφέρον και τις ανάγκες του τόπου µας και
όχι να επιµείνουµε σε µικροπρεπείς πολιτικές σκοπιµοτήτων, που
-αφελώς ή µη- το βάλλουν σηµαντικά. Πρέπει δηλαδή να στηρί-
ξουµε την υλοποίηση των άµεσων επενδύσεων συνολικού ύψους
τουλάχιστον 130 εκατοµµυρίων ευρώ από τα οποία τα πρώτα 70
εκατοµµύρια θα επενδυθούν κατά την πρώτη διετία και τα υπό-
λοιπα 60 σε διάστηµα οκταετίας. 

Η υλοποίηση αυτού του έργου, όπως είναι νοµίζω φανερό,
αποτελεί µια απόφαση - σταθµό στα αναπτυξιακά χρονικά της
χώρας µας, καθώς δίνει το «πράσινο φως» για τις διεθνείς διεκ-
δικήσεις της. 

Σε ό,τι αφορά, βεβαίως, τα θετικά, που τόσο η κοινωνία της
Αττικής όσο και ολόκληρη η Ελλάδα θα αποκοµίσει από αυτό το
εγχείρηµα, είναι πολλά και πασιφανή: 

Αρχικά η κατασκευή του κέντρου αυτού θα αναδείξει τη ση-
µαντική γεωστρατηγική θέση της Ελλάδας ως σταυροδρόµι των
ηπείρων σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο, πράγµα που θα ενι-
σχύσει και την ανταγωνιστικότητά της. Το οικόπεδο αυτό είναι
στρατηγικά τοποθετηµένο κοντά στην Αθήνα και στο λιµάνι του
Πειραιά, ένα από τα σηµαντικότερα λιµάνια της Μεσογείου ήδη
από την αρχαιότητα και πόλος έλξης πολλών επιχειρηµατικών κι-
νήσεων και τουριστών. Ακόµα συνδέεται άµεσα σιδηροδροµικά
µε το ευρωπαϊκό δίκτυο, αλλά και οδικώς µε την Αττική Οδό και
το υπόλοιπο εθνικό δίκτυο της χώρας, καθιστώντας έτσι την Ελ-
λάδα έναν υπερσύγχρονο διαµετακοµιστικό κόµβο και τις µετα-
φορές ένα εθνικό διαµάντι.

Η δηµιουργία, όπως προβλέπεται, τριών µε πέντε χιλιάδων θέ-
σεων εργασίας, θα καταπολεµήσει σε σηµαντικό βαθµό τα πο-
σοστά της ανεργίας, ιδιαίτερα στη δυτική Αττική, αλλά και
γενικότερα την ανεργία που µαστίζει τη χώρα µας τα τελευταία
χρόνια και οδηγεί σε ακραίες καταστάσεις εξαθλίωσης ή και µε-
τανάστευσης του παραγωγικού εργατικού δυναµικού µας. 

Πόσα χρόνια τώρα παρακολουθούµε το παραγωγικό εργατικό
και επιστηµονικό δυναµικό της χώρας µας να µεταναστεύει στο
εξωτερικό; Μέχρι πότε οι νέοι αυτής της χώρας θα αναγκάζονται
να την εγκαταλείπουν λόγω της ανάγκης τους για επιβίωση, ανέ-

λιξη και αναγνώριση, πράγµατα που είναι, βέβαια, φυσιολογικά
και επακόλουθα των κόπων τους, αλλά που δυστυχώς στη χώρα
µας δεν είναι πάντοτε δυνατά; Γιατί, λοιπόν, αυτή η χώρα να µην
µπορεί να δηµιουργήσει τις υποδοµές και τις δυνατότητες, προ-
κειµένου να µπορεί να στηρίξει και να προωθήσει αυτούς τους
ανθρώπους; 

Εγώ, προσωπικά, κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι το βάρος και
την πικρία -αν θέλετε- που νιώθει κάθε ελληνική οικογένεια, που
αναγκάζεται να αποχαιρετήσει ένα ή περισσότερα από τα µέλη
της. Αυτό, λοιπόν, το έργο είναι για µένα έργο µείζονος αξίας,
αφού θα καταφέρει να δηµιουργήσει θέσεις εργασίας, για να
απορροφήσει εργατικό αλλά και επιστηµονικό προσωπικό, λόγω
φυσικά των πολλών και υπερσύγχρονων λειτουργιών του. 

Ακόµα θα ήθελα σε αυτό το σηµείο, να αναφέρω ότι, εκτός των
ανωτέρω, το εµπορευµατικό αυτό κέντρο θα δώσει ώθηση στον
κατασκευαστικό κλάδο, ενώ χάρη στην άριστη και εξελιγµένη τε-
χνολογία που θα χρησιµοποιηθεί, θα ενισχύσει επιπροσθέτως το
µέχρι πρόσφατα πληγέν κύρος της χώρας µας διεθνώς.

Επιπλέον η δηµιουργία χώρων αποθήκευσης προϊόντων θα
προκαλέσει σηµαντική µείωση του κόστους µεταφοράς τους και
έτσι θα µειωθούν οι τιµές διάθεσής τους, πράγµα που θα προ-
άγει την καλύτερη λειτουργία της εφοδιαστικής αλυσίδας και θα
ωφελήσει γενικότερα τους καταναλωτές και την οικονοµία της
χώρας µας. Είναι γνωστό πια πως η δηµιουργία του αποτελούσε
και συνεχίζει να αποτελεί επιταγή της εθνικής οικονοµικής πολι-
τικής, αφού αυτό θα συνδράµει στην αναπτυξιακή διαδροµή της
χώρας. 

Σε συνέχεια, λοιπόν, όσων αναφέρθηκαν σε προηγούµενες συ-
νεδριάσεις, αλλά και όσων ειπώθηκαν σε αυτή τη συνεδρίαση
της Ολοµέλειας, καταλήγουµε στο συµπέρασµα πως η Ελλάδα
γενικότερα αλλά και το Θριάσιο Πεδίο ειδικότερα, πληρούν όλες
τις προδιαγραφές και ευνοούν την κατασκευή του εµπορευµατι-
κού κέντρου. Αποµένει, λοιπόν, η υποχρέωση της πολιτείας προς
τη θεσµοθέτηση ενός νοµικού πλαισίου, που θα στηρίξει την υλο-
ποίησή του και θα προωθήσει τον σκοπό της.

Η Κυβέρνηση εισάγοντας προς ψήφιση το παρόν σχέδιο νό-
µου σε µια χρονική στιγµή καθοριστική για την εθνική οικονοµία
λόγω της προϋπάρχουσας οικονοµικής κρίσης, καθιστά, κατά τη
γνώµη µου, την υπερψήφισή του, κύριοι συνάδελφοι, επιτακτική.

Το έργο αυτό έχει πολλές προεκτάσεις, τόσο οικονοµικές µε
την αύξηση, όπως προείπα, του ΑΕΠ µέσω των επενδύσεων, την
εισροή κεφαλαίου κ.λπ., όσο και κοινωνικές. Οι Έλληνες πολίτες
όχι µόνο στο κλεινόν άστυ αλλά και σε ολόκληρη την Ελλάδα, θα
ανακτήσουν τις ελπίδες και την πίστη τους σε µια Κυβέρνηση που
νοιάζεται για το δίκαιο και το συµφέρον τους.

Δεν πρέπει, λοιπόν, να βρεθούµε στον αντίποδα ούτε να δηµι-
ουργούµε άλλα εµπόδια, αλλά αντίθετα πρέπει να στηρίζουµε
έργα τέτοιων προδιαγραφών, που µας φέρνουν πιο κοντά στον
παλµό της σύγχρονης ελληνικής κοινωνίας και µας βοηθούν στην
επίτευξη του δύσκολου έργου που αναλάβαµε ως συγκυβέρ-
νηση, την έξοδο δηλαδή της Ελλάδας από την κρίση και την απο-
κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας και ανταγωνιστικότητας
διεθνώς.

Έχει έρθει πια η ώρα να προχωρήσουµε σε αυτό το µεγάλο
επενδυτικό έργο που θα ανοίξει νέους ορίζοντες, θα δώσει µια
ανάσα ανανέωσης και εκσυγχρονισµού στον κλάδο των υποδο-
µών και των συγκοινωνιών και επιπροσθέτως θα ενισχύσει ση-
µαντικά την οικονοµία της χώρας µας.

Τώρα είναι η στιγµή που πρέπει να βοηθήσουµε και να κά-
νουµε πράξη αυτά που υποσχεθήκαµε όλοι µαζί, αλλά και ο κα-
θένας προσωπικά στον ελληνικό λαό, αν δεν θέλουµε να οµι-
λούµε έπεα πτερόεντα. Σε αυτή την προσπάθεια οι Ανεξάρτητοι
Έλληνες είµαστε συµµέτοχοι και αρωγοί και υπερψηφίζουµε το
παρόν σχέδιο νόµου, υπερασπιζόµενοι το εθνικό συµφέρον, το
κύρος αλλά και την αναβάθµιση της ποιότητας ζωής των Ελλή-
νων πολιτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Προχωρούµε µε τον κ. Αµυρά, ειδικό αγορητή του Ποταµιού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Θα είµαι σύντοµος, γιατί έχω αναφερθεί εξαντλητικά στη σύµ-
βαση και στο ζήτηµα στις επιτροπές. Είχαµε, νοµίζω, µια παρα-
γωγική συζήτηση µε τον κ. Σπίρτζη. 

Εµείς θεωρούµε ότι ο κλάδος των logistics είναι πάρα πολύ
σηµαντικός για τη χώρα µας λόγω της γεωπολιτικής της θέσης.
Πριν από επτά χρόνια η περίφηµη µελέτη της McKinsey «Greece:
Ten years ahead», δηλαδή «Η Ελλάδα δέκα χρόνια µετά», είχε
τον κλάδο των logistics µέσα στους ανατέλλοντες αστέρες των
κλάδων της ελληνικής οικονοµίας ο οποίος θα έπρεπε να ανα-
πτυχθεί.

Από το 2001 έγιναν επτά προκηρύξεις διαγωνισµών, για να
φτάσουµε στο σηµερινό αποτέλεσµα. Το 2002 επί Σηµίτη, το
2004 επί Καραµανλή, το 2009 επί Γεωργίου Παπανδρέου, το
2012 επί Σαµαρά και τελικά το 2016 το σχήµα της ΕΤΒΑ µε την
«GOLDAIR CARGO» προχώρησε για τα πεντακόσια ογδόντα έξι
ή εξήντα έξι στρέµµατα. Δεν είµαι σίγουρος ποια είναι η έκταση,
ακριβώς, αλλά είναι περίπου ενενήντα γήπεδα ποδοσφαίρου.

Είναι αυτονόητο, λοιπόν, ότι τέτοιες επενδύσεις βοηθούν την
ελληνική οικονοµία. Πρέπει, όµως, να γίνονται µε όρους ανταγω-
νισµού, αλλιώς δεν υπάρχει νόηµα διεξαγωγής διαγωνισµών.

Εµείς, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα σας λέω ότι ως Ποτάµι, εί-
χαµε ψηφίσει τον ν.4530/2018 που αναφέρεται, µια διάταξη
αυτού του νόµου, στον συντελεστή δόµησης µόνο για ακίνητα
ιδιοκτησίας ή διαχείρισης της ΓΑΙΑΟΣΕ. Καθορίστηκε, λοιπόν, µε
την παρούσα σύµβαση στο 1,65% ο συντελεστής δόµησης αντί
για το 0,4% που ίσχυε κατά τη δηµοσίευση της αρχικής προκή-
ρυξης.

Έτσι τετραπλασιάστηκε στην ουσία η συνολική επιφάνεια εκ-
µετάλλευσης, θα πω εγώ και όχι δόµησης, και έτσι ο παραχωρη-
σιούχος θα µπορεί να εκµεταλλεύεται περισσότερα τετραγωνικά
µε εµπορικό τρόπο. Αντιλαµβάνοµαι ότι είναι καθ’ ύψος, ότι είναι
νέες οι προδιαγραφές οι τεχνικές, τα κοντέινερς έχουν άλλες
διαστάσεις από ό,τι πριν από είκοσι χρόνια, αλλά αυτό δεν θα
έπρεπε µε κάποιον τρόπο να το γνώριζαν όσοι συµµετείχαν στον
διαγωνισµό πέραν του παραχωρησιούχου.

Επίσης στη νέα τροποποιηµένη σύµβαση της ΓΑΙΑΟΣΕ -το συ-
ζητήσαµε και στην επιτροπή πολύ αναλυτικά είναι η αλήθεια- το
άρθρο 16.5.Α που δεν υπήρχε στην αρχική σύµβαση, δίνει τη δυ-
νατότητα στον ανάδοχο να φέρει τα έργα της δεύτερης περιό-
δου στην πρώτη. Ναι µεν πιο γρήγορα έτσι θα ολοκληρωθούν τα
έργα, ναι µεν πιο γρήγορα θα µπει στη µηχανή και η σειρά των
νέων θέσεων εργασίας, αλλά αυτό -είχα αναρωτηθεί και τότε-
δεν θα αυξήσει τον δανεισµό της εταιρείας του παραχωρησιού-
χου; Και ο οργανισµός γίνεται µε εγγύηση του ελληνικού δηµο-
σίου έναντι αποδυνάµωσης των ιδίων κεφαλαίων του ιδιώτη. Γι’
αυτό, λοιπόν, η αρχική δεσµευτική επένδυση εµφανίζεται 36,1
εκατοµµύρια ευρώ, αλλά η τελική πέφτει στα 10,8 εκατοµµύρια
ευρώ.

Θέλω επισταµένως να φέρω εδώ στον ορίζοντά µας, στο
οπτικό µας πεδίο αυτά που και ο Δήµαρχος Ασπροπύργου είχε
αναφέρει στη συνεδρίαση της επιτροπής για τους φορείς. Οι
υποδοµές εκεί της περιοχής δεν είναι τόσο ικανές για να απορ-
ροφήσουν τους κραδασµούς από µια τέτοια επένδυση. Πρακτικά
να πούµε ότι ο Ασπρόπυργος µόλις το 1996 απέκτησε γενικό πο-
λεοδοµικό σχέδιο, οπότε πάρα πολλές επιχειρήσεις σε αυτόν τον
χώρο δηµιουργήθηκαν διάσπαρτα στον Ασπρόπυργο. Από το
1996 και µετά, όµως, βόρεια της Αττικής Οδού δηµιουργήθηκαν
πολλές εταιρείες logistics, που όµως δεν µπορούν καν να πάρουν
άδεια κέντρου αποθήκευσης και διανοµής που είναι απαραίτητη
για τη λειτουργία του logistics.

Αυτές, λοιπόν, οι επιχειρήσεις που σήµερα λειτουργούν, δεν
θα βρεθούν σε δεύτερη µοίρα και σε µειονεκτική θέση έναντι του
εµπορευµατικού κέντρου; Επί ίσοις όροις κινείται ο ανταγωνι-
σµός ή υπάρχουν δύο κατηγοριών επιχειρήσεις;

Όσον αφορά τα περιβαλλοντικά προβλήµατα, για µένα είναι
εξαιρετικά σηµαντικό αυτό το ζήτηµα. Θα τετραπλασιαστεί η κυ-
κλοφορία των βαρέων οχηµάτων. Πού θα πάει όλο αυτό το καυ-
σαέριο; Στην περιοχή. Δεν βλέπω να υπάρχει πρόβλεψη για
επένδυση στο πράσινο, έτσι ώστε να απορροφηθούν τα αιωρού-
µενα σωµατίδια, το διοξείδιο του άνθρακα και όλες οι υπόλοιπες
περιβαλλοντικές επιβαρύνσεις που σαφέστατα θα επιβαρύνουν

τους πολίτες της περιοχής. Ανταπόδοση λέει ο Δήµος Ασπρο-
πύργου, ανταπόδοση ζητάει. Ποιο θα είναι το όφελος όχι κέρ-
δους, αλλά όφελος ως προς τη µείωση της περιβαλλοντικής
ζηµίας; 

Σε ό,τι αφορά αυτό που ειπώθηκε και από τους προηγούµε-
νους συναδέλφους, δηλαδή τη δυνατότητα εγκατάστασης ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας για την παραγωγή ηλεκτρικού
ρεύµατος. Η ηλεκτρική ενέργεια όπως αναφέρεται στη σύµβαση,
δεν θα είναι µόνο για ιδιοκατανάλωση, αλλά και για µεταπώληση,
όπως ρητά αναφέρεται στον όρο 2.2 στην παράγραφο 5, που
λέει: «για την εξυπηρέτηση χρηστών του συγκεκριµένου πάρκου
αλλά και την πώληση ηλεκτρικής ενέργειας προς τρίτους».

Επειδή ακούσαµε να λέει ο Υπουργός στις επιτροπές ότι τα
φωτοβολταϊκά θα είναι στις στέγες για ιδία χρήση, εδώ προκύ-
πτει ότι θα είναι και για εµπορία, αφού θα µπορούν να µεταπω-
λούνται αυτά τα αποτελέσµατα ενέργειας σε τρίτους.

Τώρα το ίδιο ισχύει και µε τις εγκαταστάσεις διαχείρισης υγ-
ρών και στερεών αποβλήτων όχι µόνο για τα επιτόπου απόβλητα
αλλά γενικότερα και για τρίτους µε βάση την ίδια παράγραφο.
Οι δυνατότητες αυτές δεν υπήρχαν στην αρχική προκήρυξη και
εποµένως το ερώτηµα που ανακύπτει είναι. Δεν θα µπορούσαµε
µε αυτές τις πρόσθετες παραχωρήσεις να αυξήσουµε και το τί-
µηµα; Ή αν υπήρχαν από την αρχή αυτές οι έξτρα παραχωρή-
σεις, µήπως θα δηµιουργούσαν ένα πρόσθετο ενδιαφέρον, έτσι
ώστε να υπάρχουν περισσότερες εταιρείες που θα διεκδικούσαν
το έργο;

Εν κατακλείδι, εµείς είµαστε θετικοί σε κάθε επένδυση που
εξυπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον και γίνεται µε όρους διαφά-
νειας, αξιοκρατίας και ωφελεί σε µακροχρόνιο και όχι βραχυπρό-
θεσµο ορίζοντα την κοινωνία, την οικονοµία ευρύτερα και όχι
µόνο στενά της περιοχής.

Το µεγάλο στοίχηµα είναι η προσέλκυση επενδύσεων σε αυτή
τη χώρα και για να γίνει αυτό πρέπει να καταπολεµηθεί η γρα-
φειοκρατία, η διαφθορά η µικρή και η µεγάλη και να καθιερώ-
σουµε τη διαφάνεια, ως το διαβατήριο που µπορεί να πάει
παντού αυτή τη χώρα, για να µην πληγωνόµαστε όλοι, όταν βλέ-
πουµε στους διεθνείς δείκτες τη χώρα µας να κατρακυλάει θέ-
σεις στο επενδυτικό κλίµα, στην ικανότητα να προσελκύει ξένους
επενδυτές και πια όχι µόνο ξένους, διότι εδώ µπαίνει ταφόπλακα
σε πάρα πολλούς τοµείς της ελληνικής οικονοµίας και στους Έλ-
ληνες επενδυτές.

Τώρα θέλω να πω δυο λόγια για τις τροπολογίες. Θα ξεκινήσω
µε την τροπολογία για το Ελληνικό. 

Με αυτή την τροπολογία αντικαθίστανται οι αναφορές στον
ν.4062/2012 µε τον ν.4495/2017. Οι αναφορές, επίσης, σε περι-
γράµµατα κτηρίων και εγκαταστάσεων µε περιγράµµατα κτηρια-
κών ενοτήτων. Προβλέπεται, επίσης, µε αυτή την τροπολογία
ενιαία µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, η οποία θα λαµβάνει
υπ’ όψιν τα συνολικά εκτιµώµενα µεγέθη της δυναµικότητας των
έργων ή δραστηριοτήτων, που εξυπηρετούν το σύνολο του µη-
τροπολιτικού πάρκου. Και καταργούνται οι διατάξεις που προ-
έβλεπαν περιβαλλοντικούς όρους για τα επιµέρους έργα και
δραστηριότητες. 

Θα σας το πω ξεκάθαρα, εγώ είµαι θετικός στην απλοποίηση
διαδικασιών και στην επιτάχυνση διαδικασιών αδειοδότησης,
προκειµένου να προχωρήσει επιτέλους το Ελληνικό. Σας θυµίζω
ότι ο κ. Πιτσιόρλας είχε πει ότι µέσα στον Οκτώβριο, πριν από
έναν µήνα στην ουσία -µε την ευκαιρία να ευχηθώ καλό µήνα, σή-
µερα έχουµε 1η του µηνός-, θα είχαν µπει οι µπουλντόζες στο Ελ-
ληνικό. Δεν το είδαµε αυτό. Έπεσε έξω ο κ. Πιτσιόρλας. Από τις
διατάξεις αυτής της τροπολογίας, όµως, δεν φαίνεται σε πρώτη
ανάγνωση να βάλλεται η νοµιµότητα των διαδικασιών. 

Είναι, όµως, απορίας άξιον και, πραγµατικά, θέλω να το θέσω,
πώς θα αντιµετώπιζε ο ΣΥΡΙΖΑ µία οποιαδήποτε κυβέρνηση, εάν
έφερνε µία τέτοια τροπολογία για απλοποίηση διαδικασιών µόνο
στο Ελληνικό; Σαν να ακούω στα αυτιά µου τις κραυγές προει-
δοποίησης, σε βάρος εκείνου που θα έφερνε µία τέτοια τροπο-
λογία. Εν πάση περιπτώσει, εµείς βλέπουµε θετικά την τροπο-
λογία.

Έρχοµαι σε ένα άλλο θέµα για το οποίο έχει βγάλει ανακοί-
νωση και το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος. Ψάχνω να βρω αυτή
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την τροπολογία, βάσει της οποίας θα αφαιρεθεί ο εκπρόσωπος
του ΤΕΕ, του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, από την επιτρο-
πή που εισηγείται στον αρµόδιο Υπουργό για έγκριση ή µη προ-
σωρινών ή µόνιµων έργων και κατασκευών σε αιγιαλό και παρα-
λία.

Δεν είναι σε εσάς;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Του Οικονοµικών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Οπότε δεν ξέρουµε εάν έχει γίνει δεκτή

ή όχι αυτή η τροπολογία. Πρέπει να το συζητήσουµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Θα έρθει να την στηρίξει ο Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ωραία. Θα τα πούµε όταν έρθει.
Οπότε, αγαπητέ κύριε Σπίρτζη, θέλω να σας πω για το µετρό

τώρα. Σας κατέθεσα και ερώτηση χθες. Γιατί από σήµερα εκείνοι
που θέλουν να µεταβούν στο αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέ-
λος» ή να πάνε από το «Ελευθέριος Βενιζέλος» στο κέντρο της
πόλης στην Αθήνα, πρέπει να αλλάξουν βαγόνι στον σταθµό της
Δουκίσσης Πλακεντίας. Αυτό γίνεται, γιατί δεν φτάνουν τα αερο-
δροµιακά -να το πούµε έτσι- βαγόνια καθώς επεκτείνεται το
µετρό µέχρι τη Νίκαια. Αυτή είναι η αιτία. Αυτό, όµως, θα γίνει
µετά από µήνες.

Το πρώτο που έχω να ρωτήσω, είναι το εξής: Γιατί κάνουµε
από τώρα αυτή την αλλαγή; Δεύτερον, πότε θα πάψει αυτή η τα-
λαιπωρία; 

Δεν πρέπει να µείνει αυτό το πράγµα για πάντα. Βλέπω και αν-
θρώπους σοβαρούς που γράφουν στο Facebook µε το ονοµατε-
πώνυµό τους την εµπειρία τους και το τι αντιµετώπισαν σήµερα
στην αλλαγή του βαγονιού, στην µετεπιβίβαση. Δεν υπήρχε στα
αγγλικά η αναγγελία. Οι τουρίστες δεν ήξεραν τι να κάνουν.
Υπήρχε µόνο µία χάρτινη ανακοίνωση στην κορυφή της κυλιόµε-
νης σκάλας, γιατί έπρεπε να περάσεις απέναντι για να πάρεις το
επόµενο µετρό για Αγία Μαρίνα. 

Εν πάση περιπτώσει, να µην τα πολυλογώ, υπήρχε µεγάλη τα-
λαιπωρία. Πρέπει η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» να έχει ανθρώπους εκεί
και να εξηγούν. Και πολύ σύντοµα να επανέλθουµε στο βασικό
πλεονέκτηµα του µετρό της πόλης, ότι µπορείς να πας και να έρ-
θεις από το αεροδρόµιο, είτε είσαι τουρίστας είτε πολίτης της
πόλης, χωρίς να αλλάζεις βαγόνι στο µέσον ή προς το τέλος της
διαδροµής. 

Αυτά είχα να σας πω. Εµείς προς το παρόν είµαστε στο «πα-
ρών». Και θα ακούσω την οµιλία σας και θα είµαι πιο συγκεκρι-
µένος στα άρθρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ.
Προχωρούµε στον κ. Γεωργιάδη, ειδικό αγορητή της Ένωσης

Κεντρώων και Αντιπρόεδρο της Βουλής.
Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να κάνω µία αναφορά πριν ξεκινήσω την

οµιλία µου, γιατί εµείς ως Ένωση Κεντρώων τιµούµε τα πενήντα
χρόνια από τον θάνατο του Γεωργίου Παπανδρέου, που σαν σή-
µερα έφυγε από την ζωή. Ήταν ο άνθρωπος που ίδρυσε το
κόµµα το οποίο εκπροσωπούµε εµείς αυτήν την στιγµή στην ελ-
ληνική Βουλή και ήταν ένας άνθρωπος που έχει µείνει στην ιστο-
ρία για τον ανένδοτο αγώνα του, για το πόσο δηµοκράτης ήταν
και πόσο πολύ ενδιαφερόταν για την Ελλάδα, τη χώρα του και
τους συµπολίτες του.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι αλήθεια ότι κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης του σχεδίου νόµου το µοναδικό στο οποίο
συµφωνήσαµε όλοι, Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση, είναι η ανα-
γκαιότητα της ολοκλήρωσης αυτού του έργου, το οποίο είναι και
ένα αίτηµα φορέων και της κοινωνίας εδώ και τουλάχιστον τέσ-
σερις δεκαετίες.

Και αυτό γιατί µε την ολοκλήρωση του εν λόγω έργου θα κα-
ταστεί σηµαντικότατος εταίρος στον κλάδο των µεταφορών και
των logistics. 

Πρόκειται σαφώς για ένα έργο στρατηγικής σηµασίας µε πολ-
λαπλές αναπτυξιακές προοπτικές, που ξεπερνά σαφέστατα και

τα σύνορα της χώρας και το οποίο θα συµβάλει στην αύξηση των
µεταφερόµενων µε τον σιδηρόδροµο εµπορευµατικών φορτίων
και την ανάδειξη, βέβαια, της Ελλάδος σε ισχυρό παράγοντα της
εφοδιαστικής αλυσίδας και σε µια κύρια πύλη διακίνησης εµπο-
ρευµάτων προς την υπόλοιπη Ευρώπη.

Πέρα από την παροχή αυτή που συζητάµε, των αναβαθµισµέ-
νων υπηρεσιών, πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας και τα εξής θε-
τικά, και µετά θα περάσω στα αρνητικά. 

Το θετικό είναι ότι τουλάχιστον τρεις χιλιάδες θέσεις εργα-
σίας, όπως έχει αναφερθεί από όλους, αναµένεται να ανοίξουν.
Θα έχουµε και µία µείωση του κόστους της µεταφοράς, το οποίο
σηµαίνει ότι εκ των πραγµάτων θα µειωθεί και το κόστος του τε-
λικού προϊόντος, άρα στο τέλος θα επωφεληθούν οι τελικοί κα-
ταναλωτές, αλλά και γενικότερα θα υπάρχει και µία ενίσχυση
ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας µας.

Και σαφέστατα άλλο ένα θετικό είναι η αναβάθµιση του Θριά-
σιου Πεδίου, αλλά και της ευρύτερης περιοχής, µε όλη την υπε-
ραξία που θα της προσδώσει. 

Το σηµερινό σχέδιο νόµου όµως, κύριε Υπουργέ, θυµίζει το
αντίστοιχο µε τα υδατοδρόµια, το οποίο ψηφίστηκε πριν από
λίγες εβδοµάδες εδώ, στην ελληνική Βουλή. Αυτό έχει να κάνει
µε την ταχύτητα µε την οποία λειτουργεί η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΝΕΛ. Θυµίζω ότι η σηµερινή Κυβέρνηση είναι αυτή που το 2016
µε την προώθηση ενός νοµοθετικού πλαισίου για τα υδατοδρό-
µια φώναζε µε τυµπανοκρουσίες, αλλά είχε υπαναχωρήσει τότε.
Χάσαµε δύο χρόνια και ξεκινήσαµε τον προηγούµενο Σεπτέµβριο
από το µηδέν, ενώ θα µπορούσε ήδη να έχει ολοκληρωθεί ένα
µεγάλο µέρος του έργου και θα µπορούσε να καλύψει µία αρ-
κετά σηµαντική εµβέλεια των σχετικών συγκοινωνιακών αναγκών
της χώρας. 

Κάτι αντίστοιχο συµβαίνει και τώρα µε τη δηµιουργία της επέν-
δυσης στο Θριάσιο Πεδίο. Με δεδοµένο ότι έχουν προηγηθεί στο
παρελθόν τέσσερις διαγωνιστικές διαδικασίες, δηλαδή οι απαι-
τήσεις και οι δυσκολίες του έργου είναι γνωστές, δεν δικαιολο-
γείται αυτή η τρίχρονη καθυστέρηση την οποία βλέπουµε να
υπάρχει και ούτε η υπαναχώρηση από παλαιότερες θέσεις και
συµβατικούς όρους.

Παρά το ότι παραχωρείται πραγµατικά ένα φιλέτο, στη σύµ-
βαση την οποία η Κυβέρνηση κατέληξε και υπέγραψε δυστυχώς
υπερτερούν τα αρνητικά έναντι των θετικών. Και ποια είναι τα αρ-
νητικά; Μπορεί να είναι θετικό για τον επενδυτή η πολύ µεγάλη
διάρκεια των εξήντα ετών της σύµβασης, αυτό όµως µπορεί να
δηµιουργεί και πολλές κωλυσιεργίες στην ολοκλήρωση και στην
εκµετάλλευση του εν λόγω έργου.

Το δεύτερο είναι ότι υπάρχει πάρα πολύ σηµαντική διαφορο-
ποίηση στην τελική σύµβαση σε σχέση µε τους όρους της προ-
κήρυξης και αυτό έχει αναφερθεί από πολλούς συναδέλφους
κατά τη διάρκεια των επιτροπών και δεν θα αναφερθώ σε συγκε-
κριµένα παραδείγµατα αυτήν τη στιγµή.

Τρίτο αρνητικό είναι οι απαράδεκτες, κατά την Ένωση Κεν-
τρώων, διευκολύνσεις, όπως η αύξηση του συντελεστή δόµησης.
Η κοινοπραξία µπορεί να κατασκευάσει πολλαπλάσια τετραγω-
νικά µέτρα σε αποθήκες, σε γραφεία, ακόµη και αθλητικές εγκα-
ταστάσεις θα µπορούσε να κάνει και να εκµεταλλευτεί όλα τα
έσοδα υπέρ της. Υπάρχει µια δηµιουργία ενός ευνοϊκού πολεο-
δοµικού, περιβαλλοντικού και αδειοδοτικού καθεστώτος, η οποία
είναι προς όφελος του αναδόχου. 

Επίσης παρά πολύ σηµαντικό είναι η µη καταβολή των αντα-
ποδοτικών τελών, το οποίο θα αφαιρέσει πόρους από την Τοπική
Αυτοδιοίκηση. Στους δήµους στους οποίους οι κάτοικοι θα τα-
λαιπωρηθούν κατά τη διάρκεια της κατασκευής του έργου κατα-
λαβαίνετε ότι αυτό θα είναι περαιτέρω αρνητικό. 

Επιπροσθέτως δίνετε την παροχή του δικαιώµατος στον ανά-
δοχο για παραγωγή και εµπορία ηλεκτρικού ρεύµατος, λειτουρ-
γία που οπωσδήποτε θα προσφέρει πρόσθετα έσοδα χωρίς
καµµία ανταπόδοση και καµµία υποχρέωση.

Τέταρτο αρνητικό είναι το πάρα πολύ χαµηλό τίµηµα, το οποίο
συµφωνείται για την ολοκλήρωση αυτής της επένδυσης, και σε
αυτό συµφωνεί σύσσωµη η Αντιπολίτευση. Και θα είµαι συγκε-
κριµένος: Εφάπαξ αντάλλαγµα 10 εκατοµµυρίων ευρώ. Ετήσια
καταβολή του ποσοστού 2,51% των εσόδων ή τουλάχιστον
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350.000 ευρώ ανά έτος για τα επόµενα εξήντα έτη µάς κάνει 21
εκατοµµύρια, άρα το άθροισµα µέχρι στιγµής είναι 31 εκατοµµύ-
ρια, και έχετε και 36 εκατοµµύρια, τα οποία είναι η δεσµευτική
επένδυση, όπως χαρακτηριστικά ονοµάζεται, εντός περιόδου Τ1
των πρώτων δυο ετών, που όλα αυτά σηµαίνουν συνολικά 67 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Τα υπόλοιπα 155 εκατοµµύρια, που γράφονται
για δεσµευτική προσφορά, προφανώς και είναι δάνεια µε εγ-
γυητή το ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή τον ελληνικό λαό. 

Άρα, είναι ιδιαίτερα χαµηλό το τίµηµα και σίγουρα πολύ χαµη-
λότερο από αυτό που είχατε ανακοινώσει, κύριε Υπουργέ, τρία
χρόνια νωρίτερα στις 20 Νοεµβρίου 2015, όπου σε σχετική ανα-
κοίνωσή σας λέγατε ότι δροµολογείτε την ανάπτυξη του εµπο-
ρευµατικού κέντρου Θριασίου Πεδίου µε µια επένδυση, η οποία
θα υπερβαίνει τα 250 εκατοµµύρια ευρώ. 

Είχα καταθέσει τη σχετική ανακοίνωση στην επιτροπή, το κα-
ταθέτω και στην Ολοµέλεια, για να είναι στη διάθεση όλων των
συναδέλφων.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης  κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μην ξεχνάµε ότι πρόκειται για µια έκταση εξακοσίων στρεµ-
µάτων, για ένα µέγεθος έργου διακοσίων τριάντα πέντε χιλιάδων
τετραγωνικών µέτρων, για µια στρατηγική θέση του εµπορευµα-
τικού κέντρου, δίπλα σε µεγάλο αυτοκινητόδροµο, σε οδικούς
άξονες και µάλιστα πάρα πολύ κοντά στο κεντρικότερο και µε-
γαλύτερο λιµάνι και πλησίον του αεροδροµίου της Αθήνας. Και
αυτό το τεράστιο έργο, αυτό το συγκριτικό πλεονέκτηµα για την
ανάπτυξη της χώρας κατάφερε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ να
το παραχωρήσει σε πολύ χαµηλότερη τιµή από τα δικά της όρια
που είχε θέσει το 2015. 

Θα κάνω και µια αναφορά για τις τροπολογίες και δεν θα χρει-
αστώ περισσότερο χρόνο για το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.
Έχουµε πει πάρα πολλά και στις επιτροπές. Η µόνη σχετική τρο-
πολογία, κύριε Υπουργέ, µε το εν λόγω σχέδιο νόµου είναι η µε
γενικό αριθµό 1790 και ειδικό 40 για τον Εµπορευµατικό Σιδηρο-
δροµικό Σταθµό και Σταθµό Διαλογής στο Θριάσιο Πεδίο. Όλες
οι υπόλοιπες τροπολογίες είναι άσχετες µε το νοµοσχέδιο. 

Συγκεκριµένα, οι τροπολογίες µε γενικούς αριθµούς 1791 και
1792 και ειδικούς 41 και 42 αντίστοιχα, η πρώτη αφορά το
Υπουργείο Υγείας και το ΚΕΕΛΠΝΟ και η δεύτερη, παρ’ όλο που
συνυπογράφεται, αφορά τους αιγιαλούς. Και έχουµε και άλλη
µια τροπολογία, την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1793 και ειδικό
43 που αφορά την προσαρµογή των διατάξεων για τις άδειες δό-
µησης που, παρά το γεγονός ότι θα επιταχύνει τις οικοδοµικές
εργασίες στο Μητροπολιτικό Πάρκο Ελληνικού - Αγίου Κοσµά,
πρέπει να πω ότι αφ’ ενός έρχεται καθυστερηµένα και αφ’ ετέρου
θα θέλαµε µια περαιτέρω ενηµέρωση από το αρµόδιο Υπουρ-
γείο. 

Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά ως Ένωση Κεντρώων επιθυµούµε
σφόδρα την πραγµατοποίηση αυτού του έργου, γιατί πιστεύουµε
πραγµατικά ότι θα συµβάλει σηµαντικά στην ολική ανάπτυξη και
στην προσπάθεια της χώρας. Από την άλλη, όµως, δεν µπορούµε
να επιβραβεύσουµε µια Κυβέρνηση η οποία καθυστέρησε την
προώθηση του έργου, όταν το αποφάσισε, και όταν αποφάσισε
να το κάνει, το έκανε µε προχειρότητα, άλλαξε τους όρους του
διαγωνισµού, προσφέρει διευκολύνσεις που δεν θα έπρεπε στον
επενδυτή και, κυρίως, αποδέχθηκε το πάρα πολύ χαµηλό τίµηµα
που θα µπορούσε να δοθεί. 

Έχουµε πάρα πολλές επιφυλάξεις και όλα οδηγούν ότι στο
τέλος της ηµέρας θα καταψηφίσουµε επί της αρχής, επί των τρο-
πολογιών και του συνόλου το εν λόγω σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Κύριε Υπουργέ, δεν θέλετε να µιλήσετε τώρα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Στο τέλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε στις

οµιλίες των Βουλευτών. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Απόστολος Καρα-

ναστάσης για επτά λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση αφορά στην
κύρωση της σύµβασης παραχώρησης που θα ανοίξει τον δρόµο
για την δηµιουργία και λειτουργία του µεγαλύτερου εµπορευµα-
τικού κέντρου της χώρας στο Θριάσιο Πεδίο, το οποίο, σύµφωνα
µε την αρµόδια Επίτροπο κ. Κρέτσου που τις προηγούµενες ηµέ-
ρες επιθεώρησε το έργο, είναι ένα από τα µεγαλύτερα εµπορευ-
µατικά κέντρα της Ευρώπης και το πιο σύγχρονο, ενός κέντρου
που κάποιες παρατάξεις σε αυτή την Αίθουσα προσπαθούν είτε
να υποβαθµίσουν τη σηµασία του είτε να το επενδύσουν, κατά
την προσφιλή συνήθεια, µε την αχλύ υποτιθέµενων σκανδάλων
ή ακόµη και να αποτρέψουν τη δηµιουργία του. 

Ξεχνούν, βέβαια, ότι οι κυβερνήσεις απ’ αυτές τις ίδιες παρα-
τάξεις προσπάθησαν στο πρόσφατο παρελθόν να το δηµιουργή-
σουν, να το κατασκευάσουν χωρίς αποτέλεσµα, όπως άλλωστε
συνέβη µε την πλειονότητα των µεγάλων έργων µε τα οποία κα-
ταπιάστηκαν και τα οποία ήρθε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να επα-
νεκκινήσει, να τα χρηµατοδοτήσει και να τα ολοκληρώσει, απο-
δίδοντας τη χρήση τους στον ελληνικό λαό.

Βέβαια, πρέπει να προσθέσω ότι είναι γνωστή η δέσµευση της
χώρας µας τώρα για την ολοκλήρωση της σύµβασης και µέρους
της κατασκευής του εµπορευµατικού κέντρου τους πρώτους
µήνες του 2019. Η µη ολοκλήρωση αυτών των δυο διαδικασιών
συνεπάγεται επιστροφή 250 εκατοµµυρίων ευρώ στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή.

Εδώ αξίζει τον κόπο να θυµηθούµε ότι η πρώτη διαγωνιστική
διαδικασία για το Θριάσιο έγινε από το 2006 µέχρι το 2009.
Υπήρχαν δύο υποψήφιοι. Ματαιώθηκε ο διαγωνισµός, γιατί απο-
σύρθηκε η προσφορά του προσωρινού αναδόχου. Σηµειωτέον
δε ότι το 2006, σε εποχή ευηµερίας, το τίµηµα είχε προσδιοριστεί
στο 1,5 εκατοµµύριο ευρώ, ενώ το 2016, εν µέσω κρίσης, ανήλθε
στα 10 εκατοµµύρια ευρώ. Φαντάζοµαι ότι από µόνο του αυτό το
γεγονός κάτι δείχνει για τον τρόπο που χειρίστηκαν το θέµα η
τότε και η νυν Κυβέρνηση.

Η δεύτερη διαγωνιστική διαδικασία έγινε από το 2010 µέχρι το
2011 και τελικά ο διαγωνισµός µαταιώθηκε το 2011, χωρίς να
υποβληθεί καµµία προσφορά. Δυο, δηλαδή, διαγωνισµοί, µε εξαι-
ρετικά χαµηλό τίµηµα, βγήκαν άγονοι. Και αναρωτιέµαι: Ήταν τυ-
χαίο; Ήταν τόσο κακή επένδυση, ώστε δεν µπορούσε να προ-
σελκύσει το ενδιαφέρον των επενδυτών; Ή µήπως ήταν ένας
τρόπος πίεσης από συγκεκριµένα συµφέροντα, για να κατευθυν-
θεί το έργο εκεί που ήθελαν, µε κόστος όσο ήθελαν; Θυµίζω ότι
µιλάµε για την εποχή του 2011, που κάποιοι ήθελαν να αγορά-
σουν ολόκληρη τη χώρα µε 1 ευρώ. 

Η τρίτη διαγωνιστική διαδικασία έγινε το 2012. Κατά την κατα-
ληκτική ηµεροµηνία, τον Απρίλιο του 2012, υποβλήθηκαν δυο
προτάσεις. Τελικά, λόγω των εκλογικών αναµετρήσεων τότε, η
διαδικασία πάλι µαταιώθηκε. 

Τώρα βρισκόµαστε στην τέταρτη διαγωνιστική διαδικασία, από
το 2014 µέχρι το 2018. Το 2015 και το 2016 η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
άλλαξε πολύ σηµαντικούς όρους της διακήρυξης. Έγινε εξαντ-
λητικός διάλογος και µια εξαντλητική διαβούλευση, πριν βγει ο
διαγωνισµός, µε όλους τους ενδιαφερόµενους. Πάρα πολλές
από τις παρατηρήσεις και από τα αιτήµατα που υπήρχαν περι-
λήφθηκαν στις αλλαγές του διαγωνισµού. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι υπήρξαν έντονες πιέσεις, όπως είπε ο
Υπουργός στη συνεδρίαση της επιτροπής, για να βγει διαγωνι-
σµός ενιαίος και για τα πεντακόσια ογδόντα οκτώ στρέµµατα και
για τα χίλια πεντακόσια, δηλαδή για το σύνολο δύο χιλιάδων δια-
κοσίων στρεµµάτων. Η Κυβέρνηση δεν ενέδωσε και πιστεύω ότι
καταλαβαίνουµε όλοι, έστω και αν µερικοί κάνουν πως δεν το κα-
ταλαβαίνουν, ότι µετά την ολοκλήρωση της επιλεγείσας διαγω-
νιστικής διαδικασίας το διαµετακοµιστικό κέντρο, που βρίσκεται
στο διπλανό από το παραχωρούµενο ακίνητο και που αντιπρο-
σωπεύει µια επένδυση αρχικού κόστους 300 εκατοµµυρίων, απο-
κτά τεράστια υπεραξία. 

Όσον αφορά δε το τίµηµα, όπως προείπα, όχι µόνο δεν είναι
χαµηλό, αλλά είναι πολλαπλάσιο των προσφορών που υπήρχαν
σε καιρούς που, όπως  ανέφεραν και κάποιοι συνάδελφοι, ήταν
τότε που έδεναν τα σκυλιά µε τα λουκάνικα. 
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Αυτά έκανε η «καταστροφική» Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, που κατα-
σπαταλά το δηµόσιο χρήµα, όπως εναγωνίως προσπαθούν να
µας πείσουν οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΚΙΝΑΛ. Το µόνο που θέλω να σηµειώσω είναι ότι εάν αυτά είναι
κριτική της Αντιπολίτευσης και όχι απορίες, είναι για µια ακόµη
φορά κατώτερη των περιστάσεων. 

Αρκετά, όµως, µε την ιστορία και τα καταδικασµένα από την
πραγµατικότητα πεπραγµένα άλλων. Ας δούµε, κύριε Πρόεδρε,
τι είναι αυτή η επένδυση, το εµπορευµατικό κέντρο και τι σηµαί-
νει για τη χώρα. 

Για πρώτη φορά στη χώρα µας διαµορφώνεται Εθνικό Στρα-
τηγικό Σχέδιο Μεταφορών σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων και τον Απρίλη του 2019 θα έχει ολοκλη-
ρωθεί. Δηµιουργήθηκε, παράλληλα, στρατηγικό σχέδιο για τα lo-
gistics. Συνεχίζονται αδιάκοπα οι προσπάθειες για επίτευξη συ-
νεργασιών µε κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και
µε τρίτες χώρες, ώστε η χώρα µας να µετατραπεί σε διαµετακο-
µιστικό κέντρο της Νοτιοανατολικής Ευρώπης, αναπτύσσοντας
τόσο τις απαραίτητες υποδοµές σύνδεσης όσο και τις παρεχό-
µενες υπηρεσίες. 

Στο πλαίσιο αυτό, δεσπόζουσα θέση θα έχει το εµπορευµατικό
κέντρο στο Θριάσιο. Πρόκειται για µια υποδοµή, που θα δώσει
άµεσα πάνω από χίλιες θέσεις εργασίας στην κατασκευή και
πάνω από τρεις χιλιάδες µόνιµες θέσεις εργασίας, που πιθανό-
τατα υπολογίζεται να φτάσουν και τις πέντε χιλιάδες. Αναµένεται
να προσδώσει µεγάλη προστιθέµενη αξία στον τοµέα των συν-
δυασµένων µεταφορών. 

Ταυτόχρονα, θα συµβάλει στην παροχή αναβαθµισµένων υπη-
ρεσιών µε παράλληλη µείωση του κόστους µεταφοράς, γεγονός
που αποτελεί βασικό παράγοντα για τη µείωση της τελικής αξίας
των προϊόντων, µε άµεση θετική επίδραση στην ανταγωνιστικό-
τητα της ελληνικής οικονοµίας, στην αύξηση του ΑΕΠ, καθώς και
στην ενίσχυση της απασχόλησης. Επιγραµµατικά είναι ο ανα-
γκαίος κρίκος στην αλυσίδα των συνδυασµένων και πολυτροπι-
κών µεταφορών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σχεδιασµός αυτής της Κυβέρ-
νησης προσανατολίζεται κυρίως στην προώθηση, τον εκσυγχρο-
νισµό και την επέκταση του δικτύου µεταφορών. Νοµίζω, όµως,
ότι έχει έρθει η ώρα να µεταβούµε στο επόµενο στάδιο και να
αναπτύξουµε την αγορά παροχής υπηρεσιών προστιθέµενης
αξίας. 

Η αύξηση του τράνζιτ φορτίου µέσω της Ελλάδας και η πα-
ροχή υπηρεσιών προστιθέµενης αξίας µπορούν να γίνουν η
κύρια δύναµη για την ανάπτυξη των logistics και να συµβάλουν
στην ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας. Για τον λόγο αυτό,
είναι αναγκαία η άµεση µετάβαση από ένα µοντέλο κυρίως µε-
ταφόρτωσης σε ένα νέο µοντέλο που προσθέτει αξία στις διε-
θνείς εµπορευµατικές ροές µέσω της Ελλάδας. Τα οφέλη θα
είναι πολλαπλά τόσο για την οικονοµία µας όσο και για τις τοπι-
κές κοινωνίες, καθώς θα δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας. 

Η Ελλάδα είναι πλέον ενεργός παίκτης και στις µεταφορές και
θα παίξει πρωταγωνιστικό ρόλο στα Βαλκάνια και τη Νοτιοανα-
τολική Ευρώπη. Και βέβαια, αξίζει να τονιστεί ότι οι σχέσεις µε
τους γείτονές µας, που αυτή η Κυβέρνηση προωθεί µε συνέπεια,
σε πείσµα του πατριδοκάπηλου αποµονωτισµού, που αποτελεί
εσχάτως δόγµα της Μείζονος Αντιπολίτευσης, όχι µόνο αναβαθ-
µίζουν τη χώρα µας ως κόµβο µεταφορών και ως προνοµιακή
χώρα επενδύσεων, αλλά αναδεικνύουν και ισχυροποιούν τη γε-
ωπολιτική µας θέση. Η χώρα µας, λοιπόν, έχει πλέον ένα συγκε-
κριµένο σχέδιο, το οποίο εφαρµόζει και υλοποιεί. 

Θα µου επιτρέψετε, ολοκληρώνοντας, να απαντήσω για το
θέµα που τέθηκε σχετικά µε τον ν.4412/2016, όσον αφορά τον
τρόπο εκτέλεσης έργων προµηθειών, υπηρεσιών και µελετών.
Μην ξεχνάµε ότι τον νόµο αυτόν τον ψήφισε και η Νέα Δηµοκρα-
τία. Σωστά τότε δεν υπήρξε µεταβατική περίοδος, γιατί ξέρουµε
ότι, όταν δίδεται µεταβατική περίοδος για την εκτέλεση έργων
και µελετών, δεν τελειώνουν ποτέ. 

Πιστεύω, λοιπόν, το εξής. Αυτή τη στιγµή, όσον αφορά τον
ν.4412/2016, εγώ προσωπικά θα µπορούσα να δεχτώ ένα µόνο
πράγµα. Αφορά µόνο τις υπερβολικά χαµηλές προσφορές, που
είναι αποτέλεσµα ανταγωνισµού. Πιστεύω ότι πρέπει να βρεθεί

µια ισορροπία, για να µπορέσει κάποια στιγµή αυτό το πρόβληµα
που υπάρχει να αντιµετωπιστεί. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι έντεκα χρόνια στο Κοινο-
βούλιο και σας µιλώ στον λόγο της τιµής µου, τέτοια λαµογιά σε
νοµοσχέδιο δεν έχω ξαναδεί. Δεν έχει ξαναγίνει αυτό. Απορώ µε
το θράσος σας. 

Για να καταλάβει ο κόσµος γιατί συζητάµε σήµερα, έχει γίνει
ένας διαγωνισµός. Στον διαγωνισµό αυτό, οι όροι του διαγωνι-
σµού προέβλεπαν -δεν λέω τις λεπτοµέρειες γιατί θέλω να µείνω
στα δύο µεγάλα θέµατα και µε ενδιαφέρει να καταλάβει ο κό-
σµος- 20 εκατοµµύρια ευρώ «ντούκου» και διακόσιες τριάντα
πέντε χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα δυνατότητα δόµησης. 

Οι αρχικοί ενδιαφερόµενοι ήταν τριάντα τρεις. Ο τελικός πλει-
οδότης ήταν ένας. Κατοχυρώνεται ο διαγωνισµός, ο οποίος είχε
κηρυχθεί άγονος πολλές φορές στο παρελθόν. Μάλιστα. Κι έρ-
χεται η Κυβέρνηση -έξυπνα ο Υπουργός διά νόµου, φυσικά, γιατί
αν δεν έκανε νόµο, θα πήγαινε κατευθείαν στον Κορυδαλλό και
δεν θα πέρναγε από ειδικό δικαστήριο- και τι κάνει; Κάνει τις δια-
κόσιες τριάντα πέντε χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα, εννιακόσιες
εβδοµήντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα και µειώνει την προκα-
ταβολή από τα 20 εκατοµµύρια ευρώ στα 10 εκατοµµύρια ευρώ,
µετά τον διαγωνισµό! 

Και ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Αφού θέλατε να το κάνετε, γιατί
δεν κάνατε τον διαγωνισµό από την αρχή µε τους νέους όρους,
για να είναι γνωστό αυτό σε όλους τους πιθανούς επενδυτές και
να αξιολογήσουν τις νέες συνθήκες µε τη δυνατότητα να παρά-
γουν ενέργεια, µε τη δυνατότητα να µην πληρώνουν τα δηµοτικά
τέλη, µε τη δυνατότητα να έχουν την εγγύηση του ελληνικού δη-
µοσίου και όλα τα άλλα που βάλατε εκ των υστέρων; 

Ποιος είναι ο λόγος που το κάνατε αυτό; Πείτε µου έστω και
µία περίπτωση από το παρελθόν που έρχεται η Κυβέρνηση και
διά νόµου αλλάζει τους όρους ενός διαγωνισµού εκ των υστέ-
ρων, χωρίς να κάνει τον διαγωνισµό από την αρχή. Και καθόµα-
στε και συζητάµε εδώ σαν τις κυρίες, λες και δεν συµβαίνει
τίποτα. Δεν έχει ξαναγίνει στο Κοινοβούλιο αυτό που γίνεται σή-
µερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Εγώ δεν µπαίνω σε αυτά που είπατε, ότι θα κάνετε την Ελλάδα
µεγάλο διεθνές κέντρο µεταφορών. 

Ακούστε, κύριε συνάδελφε, µιας και είστε πολύ νεότερος εδώ.
Όταν η κυβέρνηση Καραµανλή ψήφισε την «COSCO» για να πάει
στο λιµάνι του Πειραιά, όσοι Βουλευτές θέλαµε να πάµε στο λι-
µάνι του Πειραιά δεν µπορούσαµε, γιατί τότε ο ΣΥΡΙΖΑ είχε κλεί-
σει το λιµάνι του Πειραιά µε επεισόδια. Και εδώ ο κ. Δρίτσας
έκανε το «λιµάνι της Αγωνίας» για να εµποδίσει την πώληση του
λιµανιού στην «COSCO». Μη λέτε τώρα σε εµάς ότι θα κάνετε
την Ελλάδα κέντρο µεταφορών και ότι έχετε µεγάλο σχέδιο και
όλα τα υπόλοιπα! Στη δική µας ιδεολογία -ιδιωτικοποίηση κάνετε-
και στο δικό µας σχέδιο βαδίζετε. Αυτά που βρίζατε παλιά, τώρα
τα γλείφετε. Αυτή είναι η διαφορά. Άντε και να τα γλείφετε, δεν
πειράζει. Αυτό καλό είναι. Βάζετε µυαλό µεγαλώνοντας. Μα, να
κάνετε και λαµογιές; 

Κύριε Υπουργέ, ρωτώ ευθέως: Για ποιο λόγο δεν κάνατε τον
διαγωνισµό από την αρχή µε τους νέους όρους; Ποιος ωφελεί-
ται; Θα ελέγξετε αν κάποιος από τους συνεργάτες σας τα πήρε
γι’ αυτό που έκανε; Δεν έχει γίνει ποτέ στη Βουλή να αλλάζουν
οι όροι διαγωνισµού µετά τον διαγωνισµό! Ποτέ! Ο Σπίρτζης το
κάνει αυτό µε νόµο για τον λόγο που εξήγησα φυσικά. Και εσείς
το ψηφίζετε. 

Και αυτό δεν είναι το πρώτο που κάνετε. Αυτό έρχεται µετά το
αµίµητο γεγονός που πέρασε, δυστυχώς, στα ψιλά. Και να δεχθώ
ότι φταίµε κι εµείς που πέρασε στα ψιλά. Καθόµαστε και ασχο-
λούµαστε µε τον κ. Ξανθό αν το φάρµακο πήγε 0,23% πάνω ή
0,23% κάτω και αν εγώ διόρισα είκοσι τρεις ή είκοσι δύο στο
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ΚΕΕΛΠΝΟ. 
Έρχεται η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και σας κόβει την επέκταση

των είκοσι ετών της παραχώρησης του «Ελευθέριος Βενιζέλος»,
που το είχατε υπογράψει µε 450 εκατοµµύρια. Και µετά την πα-
ρέµβαση της Κοµισιόν, η ίδια εταιρεία για τα ίδια χρόνια παρα-
χώρησης δίνει 700 εκατοµµύρια παραπάνω. Δηλαδή, αν δεν
υπήρχε η παρέµβαση της Κοµισιόν, η υπογραφή που έβαλε η Κυ-
βέρνηση Τσίπρα θα είχε οδηγήσει το ελληνικό δηµόσιο στο να
χάσει 700 εκατοµµύρια. Και ένας από εσάς, ένας του ΣΥΡΙΖΑ –
αφήστε εµάς- δεν σηκώθηκε να ρωτήσει την Κυβέρνησή του «ρε
παιδιά, τι έγινε; Θα χάναµε 700 εκατοµµύρια από την επέκταση
του Αεροδροµίου». Κανένας σας! Ούτε που σας νοιάζει. Δεν
υπάρχει κανένα πρόβληµα! 

Ποια ήταν η δικαιολογία; «Έκανε λάθος το ΤΑΙΠΕΔ και υπολό-
γισε µε την επιβατική κίνηση του 2015 και δεν είχε προβλέψει την
κίνηση του 2016 και του 2017 και ότι αυξήθηκε. Ένα λαθάκι έκα-
ναν τα παιδιά από το οποίο όµως θα χάναµε 700 εκατοµµύρια,
αν δεν ήταν η Κοµισιόν». 

Καλά, προφανώς και για το συγκεκριµένο που µιλάµε σήµερα
θα υπάρξει παρέµβαση της Κοµισιόν. Το θεωρώ αδιανόητο να
περάσει αυτό. Τέτοια λαµογιά δεν έχει ξαναγίνει στην ιστορία!
Πρώτα απ’ όλα, οι υπόλοιποι τριάντα δύο ενδιαφερόµενοι δεν θα
κάνουν φασαρία, όταν καταλάβουν ότι χαρίζονται λεφτά στον µο-
ναδικό πλειοδότη; Του χαρίζετε λεφτά του δηµοσίου! Δικά σας
είναι, κύριε Υπουργέ, και τα χαρίζετε; Πού τα βρήκατε; Τα βρή-
κατε από τον πατέρα σας; Από τις διακόσιες τριάντα πέντε χιλιά-
δες τετραγωνικά έχουµε εννιακόσες εβδοµήντα χιλιάδες χωρίς
να πάρει το δηµόσιο µισό ευρώ. Έλα Χριστέ και Παναγία! Πού
να το πεις και ποιος να σε πιστέψει; 

Εδώ, βεβαίως, υπάρχει µιθριδατισµός. Βγαίνει ο ένας Υπουρ-
γός και λέει: «Τα παίρνει ο άλλος από τον Σόρος». Ατάραχος ο
Τσίπρας. Βγαίνει ο άλλος Υπουργός και λέει: «Μόνο εγώ υπερα-
σπίστηκα την Κυβέρνηση». Ξαναβγαίνει ο πρώτος Υπουργός και
λέει στο «STAR»: «Δεν έβρισα το σύνολο της Κυβερνήσεως. Δεν
είπα ότι τα παίρνει όλη η Κυβέρνηση. Είπα ότι τα παίρνει µόνο ο
Κοτζιάς, διότι έκανε την εταιρεία µε τις βίζες µε τον Σόρος».
Διαρρέει, σήµερα, ο Κοτζιάς: «Θα πάω στα δικαστήρια έναντι
αυτού που λέει ότι τα έπαιρνα από τις βίζες, γιατί την εταιρεία
για τις βίζες την ήξερε όλη η Κυβέρνηση». 

Και έρχεται ως κερασάκι στην τούρτα –αυτό είναι το κερασάκι-
ο Γιάνης µε ένα «ν» και λέει το αµίµητο: «Ο Σόρος πήρε τηλέ-
φωνο τον Τσίπρα για να µε βγάλει από το Υπουργικό Συµβούλιο». 

Βεβαίως, τώρα δεν σας νοιάζει ο Γιάνης, τώρα γελάτε µε τον
Γιάνη. Καλά κάνετε και γελάτε, αλλά αυτός για τον οποίο γελάτε
ήταν ο Υπουργός των Οικονοµικών σας που µας κατέστρεψε. Κι
εσείς που γελάτε, κύριε µε το µουστάκι, του δώσατε ψήφο εµπι-
στοσύνης. Καταλάβατε; Και του δώσατε ψήφο εµπιστοσύνης για
να είναι Υπουργός Οικονοµικών για να µας βάλει τα capital con-
trols και τώρα γελάτε. Γελάτε µε τον εαυτό σας, γιατί εσείς τον
κάνατε Υπουργό. Αλλά, να µη γελάτε, να κλαίτε γι’ αυτά που κά-
νατε.

Συγκεφαλαιώνω: Κύριε Υπουργέ, και το λέω επισήµως ως Νέα
Δηµοκρατία, θα εξηγήσετε στο Σώµα µε απλούς και κατανοη-
τούς όρους για ποιον λόγο αλλάξατε τους όρους αυτού του δια-
γωνισµού µετά τον διαγωνισµό; Συγκεκριµένα: Για ποιους
λόγους µειώσατε την προκαταβολή; Για ποιους λόγους αυξή-
σατε τους όρους δόµησης; Για ποιους λόγους προσθέσατε τη
δυνατότητα παραγωγής ανανεώσιµων πηγών ενέργειας; Για ποι-
ους λόγους προσθέσατε τον όρο «για τα δηµοτικά τέλη»; Και όλα
αυτά έγιναν µετά τον διαγωνισµό. 

Θα πείτε πειστικά τους λόγους στην οµιλία σας, να τους κατα-
λάβουµε, για να πειστεί και ο κάθε κακόπιστος ότι πράγµατι εί-
χατε κάποιους καλούς λόγους. Αν δεν έχετε καλούς λόγους,
µετά θα εξηγήσετε γιατί δεν κάνατε διαγωνισµό από την αρχή.
Και µετά για τα περαιτέρω, θα τα ψάξουµε όλα, όταν έρθει η
ώρα.

Σήµερα ξύπνησα -και κλείνω µε αυτό- και άκουσα ότι δήθεν θα
γίνει προκαταρκτική για την υγεία για πέντε πρόσωπα. Σας λέω,
λοιπόν, ότι καµµία προκαταρκτική δεν θα γίνει για την υγεία, γιατί
δεν µπορεί να γίνει καµµία. Γιατί η εξεταστική επιτροπή για την
υγεία ήταν ένα φιάσκο. Ψάχνατε, ψάχνατε, ψάχνατε. Δεν βρί-

σκατε τίποτα, την κλείσατε άρον-άρον. Δεν ερευνήσατε το φάρ-
µακο µε τα δήθεν «µεγάλα» δισεκατοµµύρια και δεν θα κάνετε
και προκαταρτική -και σας προκαλώ- γιατί δεν υπάρχει καµµία
ποινική ευθύνη για κανέναν Υπουργό. 

Αντίθετα, αυτό που ψηφίζετε σήµερα, κύριε Σπίρτζη -να είµα-
στε συνεννοηµένοι- θα ελεγχθεί µέχρι κεραίας!

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, για παρέµβαση ή για οµιλία θέλετε να πάρετε τον λόγο;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Επί προσωπικού θέλω να πάρω τον λόγο για να εξηγήσω
µερικά θέµατα που είπε ο κ. Γεωργιάδης, ο οποίος θεωρώ ότι
προφανώς έχει παραπληροφορηθεί από διάφορους. 

Κύριε Γεωργιάδη, εγώ κρατάω την ψυχραιµία µου. Δεν µου
αρέσει η ένταση. Θέλω, λοιπόν, να καταθέσω, για να ενηµερω-
θείτε και να µην είστε παραπληροφορηµένος, την προκήρυξη
του διαγωνισµού, η οποία έχει κατατεθεί και έχει δηµοσιευθεί
στην Επίσηµη Εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Δεν µπο-
ρεί να αµφισβητηθεί από κανέναν. Και θα σας παρακαλέσω πολύ,
αν βρείτε άλλη προκήρυξη µε 20 εκατοµµύρια που λέτε εσείς ή
µε άλλους όρους, να έρθετε να µου τη δείξετε κι εµένα. 

Η προκήρυξη συγκεκριµένα αναφέρει 10.000.000 ευρώ, του-
λάχιστον ενδεικτική επένδυση 200.000.000 ευρώ. Και στην πα-
ράγραφο 2.11.2 αναφέρει τους διακριτούς όρους για τους συ-
ντελεστές δόµησης, όπως και παρακάτω αναφέρει τις διακόσιες
τριάντα χιλιάδες τετραγωνικά που είναι δεσµευτικά για πρώτη
φορά από τις προηγούµενες διαδικασίες, που δείχνουν ότι δεν
ανεβαίνουν τα τετραγωνικά. Δεν τετραπλασιάζονται, όπως πολ-
λοί λένε. 

Αυτό έγινε για τις ανάγκες των σύγχρονων προδιαγραφών,
προκειµένου τα έντεκα µέτρα ύψος να γίνει δεκαπέντε. Απλώς ο
συντελεστής όγκου προκύπτει από ένα γινόµενο, που είναι ο συν-
τελεστής δόµησης επί του συντελεστή που προβλέπει ο νόµος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Οι πρόσθετες κατασκευές τι είναι; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Μανιάτη, σας απάντησα στην επιτροπή. Δεν θέλετε
να καταλάβετε. Θα πω µετά γιατί δεν θέλετε να καταλάβετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τι είναι οι πρόσθετες κατασκευές; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Εγώ θα σας απαντήσω και σας απάντησα και στις επιτρο-
πές. Δεν θέλετε. Τι να κάνουµε; Λέτε άλλα πράγµατα εσείς. Εγώ
µιλάω τώρα στον κ. Γεωργιάδη που τον ακούω πρώτη φορά. Σας
απάντησα στην επιτροπή. 

Το καταθέτω, λοιπόν. Δεν υπάρχει άλλο τεύχος προκήρυξης,
κύριε Γεωργιάδη, ούτε µε 20 εκατοµµύρια ούτε µε άλλους ό-
ρους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα προκήρυξη, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να κάνω µια ερώτηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Γεωργιάδη,
δεν προβλέπεται από τον Κανονισµό. Επί προσωπικού θέλετε τον
λόγο; Έχετε θέµα; Ποιο είναι το προσωπικό; Πείτε µου για να το
καταλάβω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επειδή είπε ότι δεν το
ξέρω, να κάνω µόνο µια ερώτηση για δύο δευτερόλεπτα. Για να
φανεί αν δεν το ξέρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν προβλέπεται
από τον Κανονισµό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επειδή µε προσέβαλε και
είπε ότι δεν το ξέρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε ένα λεπτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ψηφίσατε ή όχι νόµο,
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κύριε Σπίρτζη, που όλα τα ακίνητα της «ΓΑΙΑΟΣΕ» αυξάνουν τον
συντελεστή δόµησης στο 0,6; Συµπεριλαµβάνει αυτή η αύξηση
το συγκεκριµένο ακίνητο και τη συγκεκριµένο τίµηµα ή όχι; Έχει,
δηλαδή, δυνητικά ο επενδυτής δυνατότητα να φτάσει τις εννια-
κόσιες εβδοµήντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα ή όχι; Αυτή είναι
η ερώτηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν έχει τη δυνατότητα. Στην πρώτη φάση προβλέπονται
στην περίοδο κατασκευής, την Τ1, εκατόν είκοσι χιλιάδες τετρα-
γωνικά, στην περίοδο Τ2 άλλα εκατόν είκοσι χιλιάδες τετραγω-
νικά. Το σύνολο είναι διακόσιες σαράντα. Αν δείτε δε τους όρους
της προκήρυξης των προηγούµενων διαγωνιστικών διαδικασιών,
ήταν διακόσιες τριάντα πέντε-διακόσιες τριάντα έξι. Αυτό είναι
το ένα σκέλος της ερώτησης.

Το δεύτερο είναι ότι, όπως θα δείτε και στην προκήρυξη που
σας κατέθεσα, προβλέπεται κατ’ εξαίρεση διαδικασία -προβλε-
πόταν και στους προηγούµενους διαγωνισµούς που είχαν βγάλει
οι προηγούµενες κυβερνήσεις- για αλλαγή των όρων δόµησης,
προκειµένου να καλυφθούν αυτές οι ανάγκες. 

Η τροπολογία προέκυψε για δύο λόγους. Τα είπα και στις επι-
τροπές. Ο ένας είναι το ύψος, ο δεύτερος είναι να έχουµε ενι-
αίους όρους δόµησης για όλα τα εµπορευµατικά κέντρα που έχει
στο σχεδιασµό της η «ΓΑΙΑΟΣΕ» και ο τρίτος ήταν ο εξής: Αφού
ο πρώτος διαγωνισµός του 2006, που τελείωσε το 2009, ήταν
άγονος, ο δεύτερος διαγωνισµός του 2011 που, επίσης, ήταν
άγονος και προβλέπονταν τα ίδια τετραγωνικά που προβλέπονται
και τώρα, θα έπρεπε να αλλάξουν οι όροι δόµησης µε προεδρικό
διάταγµα και όχι να είναι ενιαίο για όλα τα εµπορευµατικά κέν-
τρα. Αυτό σήµαινε ότι οι υποχρεώσεις της χώρας δεν θα ήταν
καλυµµένες µέχρι τον Μάρτιο του 2019. Δηλαδή, θα έπαιρναν
τους όρους, όπως προβλεπόταν και στην προκήρυξη κατά πα-
ρέκκλιση, αλλά πολύ αργότερα, µε αποτέλεσµα η χώρα να γυρί-
σει 235 εκατοµµύρια πίσω στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, κάτι που,
απ’ ότι γνωρίζω, δεν θα το ήθελε καµµία πτέρυγα της Βουλής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε

τον κ. Μπούρα, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.
Παρακαλώ, κύριε Μπούρα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εµπορευµατικό κέντρο του

Θριασίου, εξαγγέλθηκε και σχεδιάστηκε από το 2004 και έκτοτε
πέρασε από διαδοχικά στάδια. Σκοπός του είναι να δηµιουργηθεί
στη συγκεκριµένη περιοχή του Δήµου Ασπροπύργου το µεγαλύ-
τερο εµπορευµατικό κέντρο της χώρας, από τη στιγµή που το
συνολικό σύµπλεγµα των εγκαταστάσεων του Θριασίου Πεδίου
βρίσκεται σε µια στρατηγικής σηµασίας τοποθεσία εντός Αττι-
κής, κοντά στο λιµάνι του Πειραιά, δίπλα από το λιµάνι της Ελευ-
σίνας, µε σιδηροδροµικές και οδικές συνδέσεις.

Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο συνάδελφός µου, ο Κώ-
στας ο Καραµανλής, τοποθετήθηκε αναλυτικά τόσο στην αρµό-
δια επιτροπή όσο και σήµερα εδώ στην Ολοµέλεια, για τις
λεπτοµέρειες της συγκεκριµένης σύµβασης και τις θέσεις της
Νέας Δηµοκρατίας που πάντα είναι υπέρ των στρατηγικών επεν-
δύσεων, αλλά µε πρόταγµα το δηµόσιο συµφέρον και την προ-
στασία του περιβάλλοντος και εξήγησε τόσο στην επιτροπή
αναλυτικότερα, αλλά και σήµερα επιγραµµατικότερα, γιατί κατα-
ψηφίζουµε τη συγκεκριµένα σύµβαση, την οποία θεωρούµε
σκανδαλώδη.

Συγκεκριµένα, η Κυβέρνηση προχωρά σε αλλαγή των αρχικών
όρων της σύµβασης υπέρ του παραχωρησιούχου µετά την προ-
κήρυξη µε συγκεκριµένους όρους. Η συνολική δυνατότητα δό-
µησης υπερτετραπλασιάστηκε, ο παραχωρησιούχος απαλλάσε-
ται από τα δηµοτικά τέλη, υφιστάµενα και µελλοντικά, ενώ τίθεται
ένα σοβαρότατο θέµα αντισυνταγµατικότητας του νόµου που θα
κυρώσει τη σύµβαση. Κατά τη διάρκεια της περιόδου παραχώ-
ρησης -εξήντα έτη- δε θα πρέπει να επέλθει καµµία απολύτως
τροποποίηση της ελληνικής νοµοθεσίας κ.λπ..

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ιδιαίτερα να σταθώ εγώ
ως Βουλευτής της Περιφέρειας Αττικής, και ιδιαίτερα τώρα που
χωρίστηκαν οι περιφέρειες της Δυτικής Αττικής, στα τοπικά θέ-
µατα, τα οποία δηµιουργούνται αυτήν τη στιγµή στο Θριάσιο

Πεδίο, όπου φιλοξενείται το 40% της βαριάς εθνικής βιοµηχα-
νίας, όπου υπάρχει ο µεγάλος χώρος υγειονοµικής ταφής απορ-
ριµµάτων, όπου εκεί δραστηριοποιούνται σηµαντικές παραγω-
γικές επιχειρήσεις για το καλό της ελληνικής οικονοµίας και κοι-
νωνίας και όπου, εν πάση περιπτώσει, -διαχρονικά το έλεγα και
το λέω- δυστυχώς, αντιµετωπιζόταν -και τονίζω το διαχρονικά για
να µην παρεξηγηθώ- ως η πίσω αυλή της Αθήνας. 

Και ενώ, κύριε Υπουργέ, µε την υπογραφή της σύµβασης και
τη δηµιουργία του εµπορευµατικού σταθµού έπρεπε να έχουν
ολοκληρωθεί τα αναγκαία, σηµαντικά έργα υποδοµής, όπως τα
περιέγραψε µάλιστα αναλυτικά στην επιτροπή ο Δήµαρχος
Ασπροπύργου κ. Μελετίου, έρχεστε επιπλέον µε αυτή τη σύµ-
βαση και απαλλάσσετε τον παραχωρησιούχο ακόµη και από τα
δηµοτικά τέλη, υφιστάµενα και µελλοντικά. 

Απεναντίας, θα έπρεπε –σας το έχω πει πολλές φορές και κατ’
ιδίαν- για αυτόν τον πολύπαθο δήµο και αυτή την πολύπαθη πε-
ριοχή, η οποία πράγµατι φιλοξενεί –για να µην πω «ανέχεται»-
όλες αυτές τις βαριές δραστηριότητες, όχι µόνο τα δηµοτικά
τέλη να διατηρούνται, αλλά να προβλεφθούν και αντισταθµιστικά
οφέλη. Και επειδή µπορεί να µην το ξέρετε –αλλά εγώ το ξέρω,
γιατί υπηρετώ την περιοχή πολλά χρόνια, ιδιαίτερα τη δυτική Ατ-
τική- σας λέω ότι από την επιβάρυνση του µόνου Χώρου Υγει-
ονοµικής Ταφής Απορριµµάτων προβλέπονται για τους γειτονι-
κούς δήµους –και για τον Δήµο Ασπροπύργου- λόγω της κυκλο-
φορίας βαρέων οχηµάτων, λόγω της ρύπανσης και τα λοιπά, αν-
τισταθµιστικά οφέλη. 

Θέλω ειλικρινά να µεταφέρω την αγωνία αυτών των πολιτών,
καταθέτοντας µάλιστα το µε αριθµό 471 ψήφισµα του Δηµοτικού
Συµβουλίου µια µέρα πριν να αρχίσουµε τη συζήτηση στην επι-
τροπή, προκειµένου να προβλέψετε τουλάχιστον, ή να δεσµευ-
θείτε για αντισταθµιστικά οφέλη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Μπούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και προχωράω. 
Και µε την υπογραφή της σύµβασης για τη δηµιουργία εµπο-

ρευµατικού σταθµού έπρεπε να έχουν ολοκληρωθεί –πάω στο
δεύτερο θέµα, σας τα είπε και ο δήµαρχος στην επιτροπή- ση-
µαντικά έργα υποδοµής. Αυτές οι υποδοµές θα στηρίξουν τη λει-
τουργία αυτού του κέντρου, αλλά θα επιβαρύνουν σηµαντικά
αυτόν τον δήµο. Διότι ο δήµος δεν έχει τη δυνατότητα να συντη-
ρεί δρόµους. 

Και θέλω να σας παρακαλέσω να πάµε και µαζί οποιαδήποτε
ώρα της ηµέρας και σήµερα ακόµα, µετά από τη συνεδρίαση, για
να δείτε τη Λεωφόρο Δηµοκρατίας –είναι η κεντρική λεωφόρος
του Ασπροπύργου- από όπου δεν µπορείτε να περάσετε. Οι κά-
τοικοι της περιοχήςκαι οι επαγγελµατίες διαµαρτύρονται, διότι
όλα τα βαρέα οχήµατα –πολλώ δε µάλλον όταν θα λειτουργήσει
το εµπορευµατικό κέντρο- περνούν µέσα από την καρδιά της
πόλης, από τις κεντρικές αρτηρίες, ούτε καν από τις περιφερει-
ακές.

Πρέπει, λοιπόν, να προβλέψετε την κατασκευή, αλλά και την
ολοκλήρωση σηµαντικών έργων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ποια είναι αυτά τα έργα, κύριε Υπουργέ, για να τα ακούσουν
και οι συνάδελφοι; Όσοι πάνε προς την Κόρινθο κάθε µέρα βλέ-
πουν δυο τρύπες εδώ και πολλά χρόνια εγκαταλελειµµένες στον
κόµβο του Σκαραµαγκά. 

Και λέω, λοιπόν, πρώτον –σας το είπε και ο δήµαρχος- ότι πρέ-
πει να γίνει διευθέτηση του ρέµατος Αγίου Ιωάννου. Πρέπει να
ολοκληρωθεί. Έχουν γίνει κάποια έργα, αλλά πρέπει να ολοκλη-
ρωθούν. 

Δεύτερον, πρέπει να ολοκληρωθεί ο κόµβος σύνδεσης της Πε-
ριφερειακής Αιγάλεω. Είναι το πίσω µέρος του Αιγάλεω, που έρ-
χεται πάνω από την Αττική Οδό, αλλά στον Σκαραµαγκά είναι
τυφλό, εκεί που βλέπετε εγκαταλελειµµένες εδώ και πολλά χρό-
νια δύο σήραγγες. 

Τρίτον, δύο κάθετοι άξονες σύνδεσης της νέας εθνικής οδού
Αθηνών – Κορίνθου µε τη λεωφόρο ΝΑΤΟ ή λεωφόρο Ειρήνης.
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Τέταρτον, ο κόµβος 3 της Αττικής Οδού, προκειµένου να ολο-
κληρωθούν οι παράδροµοι της Αττικής Οδού, γιατί καταλαβαί-
νετε, κύριε Υπουργέ, ότι όλα αυτά τα οχήµατα δεν µπορεί να µην
έχουν τη λειτουργία τους έξω από την πόλη.

Η ολοκλήρωση αυτών των έργων προκύπτει από την αναγκαιό-
τητα να αποσυµφορηθεί η πόλη του Ασπροπύργου από τη διέ-
λευση βαρέων οχηµάτων, που και το περιβάλλον µολύνουν και
τους δρόµους καταστρέφουν και δεν βοηθούν στην επιχειρηµα-
τικότητα, ενώ ο Δήµος Ασπροπύργου αδυνατεί, λόγω των πενι-
χρών εσόδων του, να συντηρεί συνεχώς -µιλάµε για καθηµερινή
συντήρηση- αυτό το οδικό δίκτυο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού δηλώσω και εγώ ότι εµείς
καταψηφίζουµε αυτήν τη σύµβαση, για τους λόγους που εκτέθη-
καν αναλυτικά από τον εισηγητή µας, αλλά και από άλλους εξαι-
ρετικούς συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, θα ήθελα να
δείτε και δύο έγγραφα για όλα αυτά τα παράπλευρα έργα που
είπα. Το ένα έγγραφο είναι από το 2016 και το άλλο από το 2017
του δηµάρχου Ασπροπύργου που σας ενηµέρωνε για την ανα-
γκαιότητα αυτών των έργων. Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Μπούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο έχει η κ. Βούλτεψη, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε αυτήν τη χώρα και σε αυτήν την Αίθουσα δεν θα χρειαστεί

να κουραστεί κανείς πολύ για να φανταστεί τι θα γινόταν αν κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είχε φέρει µία τέτοια σύµβαση
στο Κοινοβούλιο. 

Όλοι θυµόµαστε τι ακριβώς λέγατε εκείνο τον καιρό, κύριε
Υπουργέ, εσείς, ο Αρχηγός σας, για ξεπουλήµατα, για επενδυ-
τές, που δεν είναι επενδυτές, αλλά είναι πειρατές, οι οποίοι τώρα
ξανάγιναν επενδυτές. Και τώρα, όµως, εδώ που µιλάµε, λέτε ότι
θα κάνετε συνταγµατική αναθεώρηση και θα κατοχυρώσετε τον
δηµόσιο χαρακτήρα του νερού και του ηλεκτρικού στο Σύνταγµα,
ενώ όλα αυτά τα έχετε βάλει στο υπερταµείο και είναι ανώνυµες
εταιρείες.

Επίσης, όταν σας ρωτάµε ποιες είναι οι επενδύσεις που φέ-
ρατε στη χώρα αυτά τα χρόνια, ο κ. Τσίπρας απαντά για την
επένδυση της «DEUTSCHE TELECOM» για την ανάπτυξη τεχνι-
κού δικτύου οπτικών ινών και κάτι άλλα, µε δηµιουργία fund, της
τάξης των 400 εκατοµµυρίων.

Συγγνώµη, αλλά εάν ο ΟΤΕ δεν επενδύσει στις οπτικές ίνες, τι
θα κάνει; Θα πουλάει τσίχλες; Αυτό, λοιπόν, δεν είναι επένδυση.
Είναι υποχρέωση του ΟΤΕ να προχωράει, αλλιώς δεν θα έχει τι
να πουλήσει. 

Λέτε ότι επί των ηµερών σας ανέβηκαν οι επενδύσεις. Μα τις
παραλάβατε στα 3,6 δισεκατοµµύρια, το 2015 τις πήγατε στο 1,9
δισεκατοµµύρια και τώρα πρέπει να σας βαράµε παλαµάκια, γιατί
ξαναπήγαν στα 3,6 δισεκατοµµύρια, ενώ έχετε χάσει όλο το 2015
από πλευράς επενδύσεων. 

Θα ήθελα να µου πείτε κάποια στιγµή για ποιες ακριβώς επεν-
δύσεις µιλάτε, µε νούµερα και αριθµούς, όχι µε το παράδειγµα
της «DEUTSCHE TELECOM» στον ΟΤΕ, γιατί είναι υποχρέωση
του ΟΤΕ να επενδύει στην ίδια του τη δουλειά για να πουλάει.

Εµείς, επί κυβέρνησης Σαµαρά, που όλη µέρα υβρίζεται, εί-
χαµε συγκεκριµένες επενδύσεις. Στο 1,5 δισεκατοµµύριο ήταν ο
ΤΑΡ, ως άµεση ξένη επένδυση. Έχετε κανένα τέτοιο νούµερο να
αναφέρετε; Ο ΟΤΕ είχε ήδη πραγµατοποιήσει 2 δισεκατοµµύρια
επενδύσεις, αλλά το θεωρούσαν φυσιολογικό, για να πουλάει τα
προϊόντα του. Μόνο µε την Κίνα, έχουν υπογραφεί επί κυβέρνη-
σης Σαµαρά δεκαεννέα ελληνοκινεζικές συµφωνίες χρηµατοδό-
τησης ελληνικών επιχειρήσεων ύψους 6,5 περίπου δισεκατοµµυ-
ρίων.

Δεν µπορώ να καταλάβω πώς τα σβήνετε όλα αυτά και παρου-
σιάζετε µετά µια εικονική πραγµατικότητα, ενώ έχετε ένα θηριώ-

δες εµπορικό έλλειµµα, είστε εκτός αγορών, έχετε έναν τεράστιο
εισαγόµενο πληθωρισµό, οι τράπεζες έζησαν τέσσερα κραχ σε
έναν µήνα και στις ίδιες τις επενδύσεις, σύµφωνα µε στοιχεία της
ΕΛΣΤΑΤ, είχαµε µείωση 10,3% το πρώτο τρίµηνο και 5,4% το δεύ-
τερο τρίµηνο.

Το οικονοµικό κλίµα πέφτει. Χάσαµε τέσσερις µονάδες τον Σε-
πτέµβριο. Η οικονοµική ελευθερία είναι σε επίπεδο Βενεζουέλας.
Η ανταγωνιστικότητα είναι τέσσερις θέσεις κάτω και η επιχειρη-
µατικότητα σε επίπεδο Μογγολίας. 

Ειλικρινά, δεν µπορώ να καταλάβω πώς είναι δυνατόν, επειδή
επαναλαµβάνετε -όπως συµβαίνει στην προπαγάνδα- την ίδια
φράση «η οικονοµία πάει καλά», να το πιστεύετε κιόλας και να
θέλετε να µας κάνετε να πιστέψουµε ότι η οικονοµία πάει καλά. 

Έχω την αίσθηση επίσης –για να µπω σε ένα άλλο θέµα- ότι
την οικονοµία τη θυµάστε µόνο όταν πρόκειται να υποχωρήσετε
στα εθνικά θέµατα. Μόνο τότε µας λέτε, ας πούµε στο θέµα της
Συµφωνίας των Πρεσπών να παραχωρήσουµε γλώσσα, ταυτό-
τητα, πρόσβαση στη θάλασσα, αυτοπροσδιορισµό γιατί, λέει,
πρέπει να έχουµε καλές οικονοµικές σχέσεις µε τους Σκοπια-
νούς, τις οποίες είχαµε έτσι και αλλιώς. Γιατί πώς αλλιώς θα ζού-
σαν, αν δεν είχαν καλές σχέσεις µε την Ελλάδα και µε το ισχύον
καθεστώς; 

Δεν το κατάλαβα αυτό. Λύσατε όλα τα θέµατα της οικονοµίας
και των επενδύσεων µε όλες τις µεγάλες και ισχυρές χώρες και
τώρα το θέµα σας είναι να τα δώσουµε όλα αυτά, προκειµένου
να έχουµε κάτι το οποίο έχουµε υποχρεωτικά; 

Τα ίδια κάνετε τώρα και µε το αλβανικό θέµα: Μην πούµε κάτι,
γιατί θα χαλάσουµε τις σχέσεις τις οποίες έχουµε. Έχετε αφήσει
απροστάτευτη την ελληνική εθνική µειονότητα, αδιαφορείτε για
τα δεινά της όλα αυτά τα χρόνια, για να µην χαλάσετε το κέφι
του συντρόφου σας του Ράµα, δύο χρόνια τώρα –και το ξέρετε
καλά- επικρατεί καθεστώς απόλυτης τροµοκρατίας στην περιοχή
που ζει η ελληνική εθνική µειονότητα. 

Κάνετε ότι δεν βλέπετε και δεν ακούτε και ο κ. Τσίπρας, ο
οποίος όλη την ηµέρα κάνει τον Ταλεϊράνδο και τηλεφωνιέται µε
αρχηγούς κρατών και πηγαίνει στο Μόσταρ και µιλάει µε τους
Βαλκάνιους ηγέτες, δεν έχει σηκώσει το τηλέφωνο να κάνει το
απλό, αυτό που γινόταν πάντα και το έκαναν όλοι οι πρωθυπουρ-
γοί µας και έχω γι’ αυτό προσωπική γνώση, γιατί η ιστορία µε τη
Χιµάρα έχει ξεκινήσει από εκείνα τα χρόνια. 

Σήκωνε το τηλέφωνο ο Σαµαράς –έχω προσωπική γνώση- και
έλεγε στον Ράµα: «Πρόσεξε, γιατί τη µειονότητά µας θα την προ-
στατεύσουµε, είναι αναγνωρισµένη και να θυµάσαι ότι ο δρόµος
σου προς την Ευρωπαϊκή Ένωση περνάει από την προστασία
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων της ελληνικής εθνικής µειονότη-
τας». Δεν µπορεί τώρα να έχουν ξεσαλώσει όλοι και να µην υπάρ-
χει πλέον καθόλου αυτή η προστασία και να φοβάται ο κόσµος
να µιλήσει, ακόµη και στην Ελλάδα, γιατί ξέρει ότι έχει τους γο-
νείς του στην περιοχή και ξέρει τι γίνεται. 

Πού είναι ο κ. Τσίπρας που όλη µέρα τηλεφωνιέται µε τον κ.
Ζάεφ ως Πρωθυπουργός και Υπουργός Εξωτερικών µαζί; Δεν το
αντιλαµβάνοµαι. Και αν για τις δήθεν επενδύσεις σκοπεύετε να
παραιτηθείτε όλων των εθνικών µας δικαίων, σίγουρα είναι βέ-
βαιο ότι θα µετατρέψετε αυτούς που κάποτε αποκαλούσατε πει-
ρατές σε επενδυτές. Η πραγµατικότητα όµως θα σας διαψεύδει
πάντα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Βούλτεψη.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Θεοχαρόπουλος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θα ήθελα να υπο-
στηρίξω την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. Μήπως να προηγηθώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, για να υποστηρίξετε τη σχετική τρο-
πολογία, που φέρνετε στο νοµοσχέδιο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1791 και ειδικό 41, η ο-
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ποία αφορά την υγειονοµική πτυχή της διαχείρισης του προσφυ-
γικού. Την είχαµε περίπου προαναγγείλει και προχθές σε µια επί-
καιρη επερώτηση που έγινε από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Τι κάνει αυτή η τροπολογία; Πρώτον, παρατείνει την ισχύουσα
σύµβαση που αφορά ένα χρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα από
ένα ευρωπαϊκό ταµείο, το Πρόγραµµα «PHILOS», το οποίο υλο-
ποιεί το ΚΕΕΛΠΝΟ, ένα πρόγραµµα, το οποίο διασφαλίζει την
κάλυψη από επαγγελµατίες υγείας όλων των κατηγοριών και
όλων των ειδικοτήτων και στα κέντρα πρώτης υποδοχής και στα
camps και στις όµορες δηµόσιες δοµές. Παρατείνουµε λοιπόν,
για ένα τρίµηνο περίπου τη διαδικασία, µέχρις ότου ολοκληρωθεί
η προκήρυξη, που είναι σε εξέλιξη. Νοµίζω ότι έληξε αυτές τις
µέρες η προθεσµία υποβολής αιτήσεων. 

Είναι µία προκήρυξη, η οποία θα χρηµατοδοτηθεί από ένα νέο
πρόγραµµα, το που αυτή τη φορά είναι µέσα από το νέο Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Είναι συγχρηµατοδοτούµενο,
αλλά είναι από το εθνικό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.
Είναι ένα φιλόδοξο πρόγραµµα. Περιλαµβάνει περίπου χίλια πεν-
τακόσια άτοµα, γιατρούς, νοσηλευτές, άλλους επαγγελµατίες
υγείας, διασώστες ΕΚΑΒ, ψυχολόγους, µαίες, διαπολιτισµικούς
µεσολαβητές, διοικητικό προσωπικό, ανθρώπους που έχουν
σχέση µε την επιδηµιολογία και την επιτήρηση των λοιµώξεων,
κ.λπ..

Νοµίζω ότι είναι ένα πολύ φιλόδοξο πρόγραµµα, το οποίο µε
ασφάλεια, πραγµατικά, µπορεί να αναβαθµίσει την κρατική πα-
ρουσία, την κρατική µέριµνα για τη φροντίδα αυτών των πληθυ-
σµών, να συµβάλει στην ποιοτικότερη κάλυψη των υγειονοµικών
τους αναγκών από τη µια και από την άλλη να ενισχύσει παρεµ-
βάσεις πρόληψης και προστασίας της δηµόσιας υγείας, κάτι που
αφορά και τους τοπικούς πληθυσµούς, τις τοπικές κοινωνίες.

Όµως, επειδή η εµπειρία από τα προηγούµενα δύο πολύ επι-
τυχηµένα προγράµµατα, τα οποία υλοποιήσαµε, είναι ότι είχαµε
µία δυσκολία προσέλκυσης κυρίως γιατρών, κρίναµε απαραίτητο
να δώσουµε µ’ αυτήν την τροπολογία ορισµένα κίνητρα προσέλ-
κυσης, τα οποία είναι µισθολογικά, αλλά και βαθµολογικής, επι-
στηµονικής και υπηρεσιακής εξέλιξης.

Τι κάνουµε, λοιπόν; Πρώτον, δίνουµε τη δυνατότητα στους για-
τρούς που θα υπηρετήσουν στα κέντρα υποδοχής και ταυτοποί-
ησης και στα camps, δηλαδή στις δοµές ανοικτής φιλοξενίας, να
έχουν ουσιαστικά διπλάσιο µισθό από τον προβλεπόµενο. Αυτοί
οι γιατροί είναι γιατροί πλήρους, αλλά όχι αποκλειστικής απα-
σχόλησης και αµείβονται µε τις αποδοχές του αγροτικού για-
τρού. Διπλασιάζουµε, λοιπόν, τον µισθό τους. Θεωρώ ότι αυτό
είναι ένα σηµαντικό κίνητρο. 

Επιπλέον, στα νησιά του Αιγαίου και στον Έβρο, δηλαδή σε
περιοχές που είναι σε καθεστώς «αγόνου Α’ περιοχής», προστί-
θενται και επιπλέον 400 ευρώ, που είναι το επίδοµα της αγόνου
περιοχής, το οποίο ισχύει για όλους τους υπόλοιπους υπηρε-
τούντες αγροτικούς γιατρούς. Αυτό είναι το ένα κίνητρο.

Το δεύτερο κίνητρο αφορά στους γιατρούς, που θα υπηρετή-
σουν σε δοµές του ΕΣΥ. Αυτή η προκήρυξη αφορά, για να κατα-
λάβετε, περίπου εκατό γιατρούς. Υπάρχουν κι άλλοι διακόσιοι
γιατροί, που θα υπηρετήσουν σε δοµές του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, δηλαδή σε νοσοκοµεία ή κέντρα υγείας, τα οποία είναι
πλησίον των ΚΥΤ ή των amps. Και σ’ αυτούς προσαυξάνεται επι-
πλέον η αµοιβή µε το επίδοµα νοσοκοµειακής απασχόλησης, το
οποίο παίρνουν και οι υπόλοιποι γιατροί του ΕΣΥ, που είναι 350
ευρώ µεικτά. Αυτό είναι ένα επιπλέον κίνητρο επίσης γι’ αυτούς.

Το τρίτο κίνητρο είναι ότι όσοι υπηρετήσουν σε αυτό το πρό-
γραµµα και δεν έχουν εκπληρώσει την υπηρεσία υπαίθρου, αυτό
θα λογίζεται ως εκπλήρωση της υπηρεσίας υπαίθρου. Δηλαδή,
αν κάποιος δεν έχει κάνει το αγροτικό του και υπηρετήσει σ’ αυτό
το πρόγραµµα, που κανονικά είναι δεκαοκτώ µήνες, ουσιαστικά
απαλλάσσεται από τη θητεία του ως αγροτικός γιατρός.

Επίσης, δύο άλλα στοιχεία, που αφορούν την προϋπηρεσία
είναι τα εξής: Για τους ειδικευµένους γιατρούς, που θα υπηρε-
τήσουν σ’ αυτό το πρόγραµµα η προϋπηρεσία τους αυτή –δη-
λαδή, αυτοί οι δεκαοκτώ µήνες- θα λογίζεται ως προϋπηρεσία
ΕΣΥ. Αυτό αφορά και το υπόλοιπο προσωπικό. Η προϋπηρεσία
του λοιπού, πλην ιατρών, προσωπικού επίσης θα λογίζεται ως
προϋπηρεσία στον δηµόσιο τοµέα. Είναι ένα bonus, δηλαδή,

προϋπηρεσίας, όχι µόνο για τους γιατρούς, αλλά και για τους
υπόλοιπους επαγγελµατίες υγείας.

Κατά την άποψή µας, µ’ αυτήν την παρέµβαση ελπίζουµε ότι
θα έχουµε την πληρέστερη δυνατή ανταπόκριση στις θέσεις, τις
οποίες έχουµε προδιαγράψει. Είναι ένα πρόγραµµα προϋπολο-
γισµού ύψους 50 εκατοµµυρίων ευρώ σε βάθος δεκαοκτώ
µηνών, συν έξι µηνών, καθώς συνήθως δίνεται µια παράταση, δη-
λαδή περίπου σε ένα βάθος διετίας.

Νοµίζω ότι πραγµατικά, µας διασφαλίζει συνθήκες πολύ καλής
υγειονοµικής οργάνωσης και παρουσίας και στους χώρους, που
διαβιούν οι πρόσφυγες αυτή την περίοδο στη χώρα µας. Άρα,
δίνει και ένα αίσθηµα υγειονοµικής ασφάλειας και στους ίδιους
τους προσφυγικούς πληθυσµούς, αλλά και στους κατοίκους των
τοπικών κοινωνιών. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι µια παρέµβαση, που επενδύει και
προστατεύει τη δηµόσια υγεία. Και σαφώς, είναι στην πολιτική
κατεύθυνση µιας υγείας, η οποία είναι ανοιχτή και προσβάσιµη
σε όλους στα πλαίσια της πολιτικής της καθολικής κάλυψης. Και
νοµίζω ότι πραγµατικά, είναι αυτό που χρειάζεται σήµερα για την
αξιοπρεπή φροντίδα των ανθρώπων, που ζουν στη χώρα µας
ανεξάρτητα από την εργασία τους, την ασφάλιση, το εισόδηµά
τους, την καταγωγή τους, την εθνικότητά τους ή την κατοχή, εν
πάση περιπτώσει, νοµιµοποιητικών εγγράφων. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ζη-
τήσω ορισµένες διευκρινίσεις επί της τροπολογίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με συγχωρείτε,
έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Θεοχαρόπουλος. Θα σας δώσω µετά
τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι, όµως, η τροπολογία, κύριε Πρό-
εδρε, τώρα παρουσιάστηκε. Θα ζητήσουµε µετά τις διευκρινίσεις; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Θεοχαρό-
πουλε, αν και πάλι αφήσετε τη σειρά σας, εγώ δεν έχω αντίρ-
ρηση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ένα λεπτό θα χρειαστώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε,

υπέρ του διαλόγου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Μπουκώρο,

έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εξαγγείλατε ότι διπλασιάζετε τους µισθούς

του ιατρικού προσωπικού που θα υπηρετήσουν στα Κέντρα Προ-
σφύγων. Και είπατε ότι θα βελτιώσετε τους υγειονοµικούς ό-
ρους. Γνωρίζετε, όµως, καλύτερα από όλους µας ότι η βελτίωση
των όρων ζωής των ανθρώπων, που διαµένουν εκεί είναι ζήτηµα,
κυρίως, υποδοµών. Και οι υποδοµές σε ορισµένα από αυτά τα
Κέντρα είναι ανύπαρκτες. Πέραν τούτου, ο υπερπληθυσµός των
προσφύγων είναι η κύρια αιτία,, η οποία έχει δηµιουργήσει ει-
κόνες τύπου Μόριας και Σάµου, εικόνες ντροπής, δηλαδή, όχι
για την Ελλάδα µόνο, αλλά για την Ευρώπη ολόκληρη. Εσείς πι-
στεύετε ότι ο διπλασιασµός του µισθού των υγειονοµικών θα
λύσει το πρόβληµα; 

Θα ήθελα, επίσης, να µας δώσετε ορισµένες διευκρινίσεις για
τις προσλήψεις στις δοµές υγείας στα νοσοκοµεία, που θα θε-
ωρηθούν υπηρεσία υπαίθρου. Αν συνυπολογιστεί και το γεγονός
ότι πολλοί οπλίτες υπηρετούν σε αποµακρυσµένα νησιά, προκει-
µένου να καλύψουν τις πράγµατι µεγάλες ανάγκες, µήπως αλ-
λάζει σε µεγάλο βαθµό το καθεστώς της υπηρεσίας υπαίθρου
των γιατρών; Μήπως έχουµε οριστική µεταβολή µε τον διαγωνι-
σµό, µε την απόφαση για τους οπλίτες και όλα αυτά; Κι αυτό, εν
πάση περιπτώσει, υπακούει στους κανόνες ίσης αντιµετώπισης
των συναδέλφων σας γιατρών, ιδιαίτερα στο ξεκίνηµα της καριέ-
ρας τους;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

θέλετε να απαντήσετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

Δύο λεπτά νοµίζω ότι φτάνουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Πρώτον, προχθές κάναµε µια αναλυτική συζήτηση τεσ-
σάρων ωρών. Επερωτών κόµµα ήταν η Νέα Δηµοκρατία. Νοµίζω
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ότι απαντήσαµε απολύτως λεπτοµερώς στις αιτιάσεις και συµ-
φωνήσαµε ότι το κρίσιµο ζήτηµα είναι όντως η βελτίωση των συν-
θηκών διαβίωσης αυτών των ανθρώπων: των συνθηκών σίτισης,
στέγασης, ατοµικής υγιεινής, κλπ. Αυτό είναι το έδαφος που δεν
επιτρέπει τη διακινδύνευση σε θέµατα δηµόσιας υγείας και προ-
σωπικής υγείας αυτών των ανθρώπων. 

Άρα, προφανώς αυτός είναι ο στόχος: η µείωση της υπερσυσ-
σώρευσης του υπερπληθυσµού σε camp τα οποία προφανώς
έχουν πολύ µικρότερη χωρητικότητα, η γρήγορη διεκπεραίωση
της διαδικασίας της ευαλωτότητας, η αξιοποίηση, τέλος πάντων,
των ευκαιριών που δίνει η γνωστή Συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και Τουρκίας, έτσι ώστε αυτοί οι άνθρωποι να µετακινούνται
στην ενδοχώρα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν υλοποιείται, κύριε Υπουργέ, η
Συµφωνία ούτε στο ένα τοις χιλίοις. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αφήστε µε να απαν-
τήσω. Μην ξανακάνουµε τώρα την ίδια συζήτηση. 

Στην πραγµατικότητα -και το έχουµε εξηγήσει πάρα πολλές
φορές- δεν επιτρέψαµε, ακριβώς επειδή υπήρξαν αυτές οι πα-
ρεµβάσεις αυτά τα τρία χρόνια, το προσφυγικό να γίνει πρόβλη-
µα δηµόσιας υγείας και διότι υπήρχε ένας µηχανισµός, υπήρχε
σχέδιο, υπήρχε παρέµβαση πρόληψης, αποτροπής διασποράς
λοιµώξεων όποτε εµφανίστηκαν. Παρ’ όλα αυτά, θεωρούµε ότι
είναι απαραίτητο να υπάρχουν στάνταρντς ασφαλείας υψηλού
επιπέδου και για να έχουµε καλή φροντίδα των συγκεκριµένων
ανθρώπων που έχουν µια µεγαλύτερη ευαλωτότητα λόγω της τα-
λαιπωρίας τους κλπ –το καταλαβαίνουµε όλοι αυτό- και που
έχουν και επιπλέον ανάγκες. Έχουµε τώρα γυναίκες, οι οποίες
γεννούν συνεχώς, έχουµε βρέφη, µικρά παιδιά, έχουµε ηλικιω-
µένους, έχουµε αναπήρους, έχουµε προβλήµατα µε ψυχική
υγεία. Έχουµε, δηλαδή, µια µεγάλη γκάµα αναγκών που πρέπει
να καλυφθούν. Και δεν είναι µόνο η επείγουσα πρωτοβάθµια ή
πρωτόλεια υγειονοµική φροντίδα. 

Επειδή έχουµε, λοιπόν, όλα αυτά, θέλουµε να οργανώσουµε
ένα σύστηµα το οποίο πραγµατικά να έχει µια ασφάλεια ότι
αυτές οι ανάγκες µπορούν να καλυφθούν από το κράτος. Επι-
κουρικά, όποτε είναι απαραίτητο, υπάρχει και µια συνέργεια µε
αξιόπιστες µη κυβερνητικές οργανώσεις. Άρα, αναβαθµίζουµε
την κρατική εξουσία και την κρατική παρουσία, αναλαµβάνει η
πολιτεία την ευθύνη της διαχείρισης των προβληµάτων υγείας
αυτών των ανθρώπων και για να έχουµε προσέγγιση, γιατί είχαµε
φτάσει πριν από λίγο καιρό να έχουν µείνει µόνο είκοσι έξι για-
τροί σε όλα τα κέντρα υποδοχής-ταυτοποίησης και στα camps
σε όλη τη χώρα, αυτό δηµιουργούσε προβλήµατα και γι’ αυτό
ζητήσαµε τη συνδροµή από τον Στρατό. Έστειλε ο Στρατός δώ-
δεκα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, υγειονοµικούς, για να
βοηθήσουν. Αυτό καθυστέρησε τη διαδικασία διακρίβωσης ευα-
λωτότητας, δηµιουργούσε δυσκολίες κλπ. Θέλουµε να δώσουµε,
λοιπόν, επιπλέον κίνητρα για να αρθεί και η τελευταία…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δώστε και για τα νησιά µας όµως
που έχουν µείνει γυµνά από γιατρούς, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αφήστε τα, κύριε
Μπουκώρο, ακούστε τώρα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δώστε στα νησιά µας την …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,

µην κάνετε διάλογο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Εξήγησα ότι θα βά-

λουµε εξακόσιους. Και εάν το πρόγραµµα υλοποιηθεί στο σύ-
νολό του, θα πάνε εξακόσιοι άνθρωποι στα κέντρα υποδοχής-
ταυτοποίησης, γιατροί και υπόλοιπο προσωπικό, και οκτακόσιοι
άνθρωποι στα νησιά, στα κέντρα υγείας και στα νοσοκοµεία
τους. Αυτό το έχουµε κάνει από το 2015 και έτσι κρατήσαµε το
σύστηµα υγείας όρθιο σε µια πολύ δύσκολη περίοδο, όταν πέ-
ρασαν πάνω από ένα εκατοµµύριο άνθρωποι χωρίς να ανοίξει
µύτη από άποψη υγειονοµικής σκοπιάς. Αυτό είναι η ουσία της
παρέµβασης αυτής. Το ενισχύουµε τώρα µε επιπλέον κίνητρα για
να είµαστε σίγουροι ότι θα µπορέσουµε πραγµατικά να προσελ-
κύσουµε νέους, κατά τεκµήριο, γιατρούς, που σήµερα, αντί να
πηγαίνουν στο εξωτερικό και να µεταναστεύουν, να έχουν την
δυνατότητα αξιοπρεπούς άσκησης του επαγγέλµατος µέσα στη
χώρα και µάλιστα καλύπτοντας µια τόσο ζωτική και ευαίσθητη

κοινωνική ανάγκη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Θεοχαρό-

πουλε, ελπίζω να µην παραχωρήσετε ξανά τη θέση σας και να
µιλήσετε.

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχαρόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Επ’ ευκαιρία της παρουσίασης της τροπολογίας, θα ξεκινήσω

από αυτή την τροπολογία, κύριε Ξανθέ, και θα πάω µετά στο
κύριο µέρος του νοµοσχεδίου. Είναι σωστή η τροπολογία. Εγώ
θα σας έκανα την κριτική µόνο για ποιον λόγο έχουν καθυστερή-
σει. Δεν θα σας έλεγα αυτό, το οποίο ακούστηκε ως κριτική.
Μπορώ να σας κάνω κριτική στην Κυβέρνηση για πάρα πολλά,
για το προσφυγικό, για τις καθυστερήσεις, για την κατάσταση
που πρόκειται για ανθρωπιστική κρίση, η κριτική είναι για την Ευ-
ρώπη, είναι για την χώρα µας, είναι πολύ µεγάλο το ζήτηµα. 

Ήµουν στη Χίο τις προηγούµενες ηµέρες στο hot spot και οι
άνθρωποι µου εκεί εξηγούσαν πού καθυστερεί η διαδικασία αυτή
τη στιγµή. Εκεί στη Χίο δεν καθυστερούσε η διαδικασία ασύλου,
καθυστερούσε η διαδικασία ευαλωτότητας, γιατί υπήρχε πρό-
βληµα µε τους γιατρούς. Το διαπίστωσα! Όταν είδα την τροπο-
λογία σήµερα, είπα: «Προχθές το είδαµε, γιατί δεν έχει έρθει
τόσον καιρό;». Δηλαδή, είναι αντίθετη η κριτική και πέραν των
όποιων κυβερνητικών στοχεύσεων οι προτεινόµενες διατάξεις
είναι αναγκαίες. Δεν θα µπορούσαµε, λοιπόν, εµείς στη Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη, να είµαστε αντίθετοι σε ρυθµίσεις που
αποσκοπούν στη διαχείριση µεταναστευτικής και προσφυγικής
κρίσης, αντιµετωπίζοντας θέµατα που σχετίζονται µε το προσω-
πικό σε περιοχές που πλήττονται. 

Μειωµένο ενδιαφέρον από γιατρούς; Ναι, πολλές φορές. Μει-
ωµένο ενδιαφέρον από οδοντιάτρους, να εργαστούν σε αυτές;
Απουσία κινήτρων; Υπάρχουν όλα αυτά. Και σε αυτά πρέπει να
επέµβουµε για να µην υπάρχει καθυστέρηση, διότι οι συνθήκες
είναι τραγικές. Όποιοι δεν τις έχουν δει από κοντά, δεν µπορούν
να τις διανοηθούν. Πρόκειται περί µιας ανθρωπιστικής κρίσης και
σε επίπεδο Ευρώπης, η Ευρώπη νοµίζει ότι πετάει το πρόβληµα
στις χώρες του Νότου και η Ελλάδα νοµίζει ότι πετάει το πρό-
βληµα στα νησιά. Δεν λύνεται το προσφυγικό µε αυτόν τον
τρόπο, χρειάζονται –δεν είναι η ώρα τώρα να το συζητήσουµε
αυτό αναλυτικά- συγκεκριµένες δράσεις.

Περνάω σε µια άλλη τροπολογία, µε την ευκαιρία που ξεκίνησα
µε τις τροπολογίες, για να κλείσω, επειδή αναφερθήκατε µόλις,
τώρα, κύριε Υπουργέ. Θα αναφερθώ σε µια τροπολογία τώρα
που µας έχει έρθει του Υπουργείου Οικονοµικών. Γίνεται µια ολό-
κληρη τροπολογία, για να µειώσει τον αριθµό των µελών της Επι-
τροπής για την Εκτέλεση Προσωρινών ή Μόνιµων Έργων επί
Αιγιαλού και Παραλίας, κρίσιµο θέµα δηλαδή, και τον µειώνει τον
αριθµό των µελών της Επιτροπής, βγάζοντας µόνο τον εκπρό-
σωπο του Τεχνικού Επιµελητηρίου από την εν λόγω Επιτροπή.

Προσπάθησα να καταλάβω, είδα το έγγραφο. Πραγµατικά,
είναι αδιανόητο αυτό που συµβαίνει. Στην αιτιολογική έκθεση
αναφέρεται ότι «η µείωση των µελών της Επιτροπής καθιστά τη
συγκρότησή της απλούστερη και τις συνεδριάσεις της πιο ευέ-
λικτες», η µείωση δηλαδή κατά ένα άτοµο, ουσιαστικά να βγάλει
τον Εκπρόσωπο του Τεχνικού Επιµελητηρίου, «συµβάλει δε στην
επιτάχυνση των αδειών αδειοδότησης των έργων». Δηλαδή το
ένα µέλος του Τεχνικού Επιµελητηρίου, αυτός καθυστερούσε.
Και ο Υπουργός, ο κ. Σπίρτζης, είναι µηχανικός και ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας είναι µηχανικός! Ο Πρόεδρος δε του Τεχνι-
κού Επιµελητηρίου έστειλε επιστολή στον Πρωθυπουργό, όπου
αναφέρει ότι «ο λόγος εκδίωξης του εκπροσώπου του ΤΕΕ είναι
η απλοποίηση της λειτουργίας της εννεαµελούς επιτροπής, από
την οποία καταργείται µόνο ο εκπρόσωπός του και παραµένουν
όλοι οι υπηρεσιακοί παράγοντες», τονίζοντας χαρακτηριστικά ότι
πρόκειται καταφανώς για αστείες δικαιολογίες. Έχει να απαντή-
σει κάτι η Κυβέρνηση γι’ αυτήν την τροπολογία;

Βεβαίως, έχουµε και µια ακόµη τροπολογία του Υπουργείου
Οικονοµικών, όπου επιτέλους βλέπουµε ότι ενδιαφέρεστε για το
θέµα του Ελληνικού. Εδώ και τέσσερα χρόνια η επένδυση είναι
µπλοκαρισµένη και τώρα έρχεται στο τέλος µια τροπολογία που
επιταχύνει τα έργα στο Ελληνικό. Μετά από σχεδόν τέσσερα
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χρόνια διακυβέρνησης, µε µπλοκαρισµένη την επένδυση, θυµη-
θήκατε να φέρετε απλοποιήσεις, για να προχωρήσουν οι οικοδο-
µικές εργασίες. Αυτές οι τροπολογίες δείχνουν τις αντιφάσεις
και τα αδιέξοδα της σηµερινής κυβερνητικής πολιτικής.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέ-
διο που αφορά τη δηµιουργία του Θριάσιου Εµπορευµατικού
Κέντρου, µιας επένδυσης στρατηγικής σηµασίας που έχει ως
στόχο να καταστήσει τη χώρα διαµετακοµιστικό κέντρο και να
αναδείξει τη στρατηγική της θέση σε ευρωπαϊκές διεθνείς µετα-
φορές. Παρά το γεγονός ότι δεν αµφισβητείται η ωφελιµότητα,
χρησιµότητα και χρηστικότητα του έργου, και σε αυτήν την πε-
ρίπτωση διαπιστώνουµε ότι υπάρχουν πολλές γκρίζες ζώνες.
Έρχεται τώρα, τον Οκτώβριο -µπορούσε να έχει έρθει νωρίτερα,
δεν µπαίνω σε αυτήν την διαδικασία-, είναι αµφίβολο όµως αν θα
ξεκινήσουν οι εργασίες µέχρι το τέλος του έτους, καθώς υπάρ-
χουν ακόµη στάδια που πρέπει να ολοκληρωθούν, όπως έγκριση
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή τυχόν ύπαρξης κρατικών ενισχύ-
σεων -θα επανέλθω σε αυτό-, υπογραφή απευθείας σύµβασης
µεταξύ του κυρίου του έργου. 

Είπατε ότι εσείς προχωράτε ένα έργο που για δεκαετίες δεν
γινόταν. Πρώτα απ’ όλα, εσείς λέγατε ότι ήρθατε για να τα αλ-
λάξετε όλα και να τα κάνετε καλύτερα. Δεν βλέπω να γίνεται
αυτό και σε αυτήν την περίπτωση. Και νοµίζω ότι έχει αναλυθεί
από προηγούµενους οµιλητές για ποιον λόγο δεν γίνεται. Σε
αυτό το έργο προφανώς και θα χρειαστούν πρόσθετες επενδύ-
σεις, οι οποίες, απ’ ό,τι καταλαβαίνουµε, θα καλυφθούν µε ΣΔΙΤ.
Για εµάς δεν υπάρχει τίποτα το κακό στην περίπτωση των ΣΔΙΤ,
αλλά δεν µπορεί να µην θυµηθεί κανείς ότι η εµµονή σας στον
κρατισµό τα παλαιότερα χρόνια σάς κράτησε δέσµιους και σας
κατέστησε επί χρόνια σφοδρούς πολέµιους απέναντι στις συµ-
πράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, τις περίφηµες ΣΔΙΤ. Τις
πολεµήσατε µε λύσσα ως Αντιπολίτευση και τις µπλοκάρατε επί
δυόµισι σχεδόν χρόνια ως Κυβέρνηση. Έχω εδώ αυτά που λέ-
γατε ως Αντιπολίτευση. Δεν χρειάζεται να πω. Αν χρειαστεί θα
σας τα καταθέσω στα Πρακτικά, γιατί πραγµατικά είναι φανερή
η µετάλλαξη στην αντίθεση αυτών που λέγατε και αυτών που
πράττετε σήµερα.

Εκκινώντας από τέτοιες αντιλήψεις, λοιπόν, έπρεπε να φθάσει
ο Σεπτέµβριος του 2017 για να εγκριθούν από την Κυβέρνησή
σας τότε οι πρώτες ΣΔΙΤ για την κατασκευή σχολικών µονάδων
στα Χανιά, προώθηση-παραχώρηση ιαµατικών λουτρών στη Νί-
συρο. 

Έρχοµαι στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Οι γκρίζες ζώνες του
έχουν ήδη αναλυθεί από πολλούς συναδέλφους. Θα ήθελα για
την οικονοµία της συζήτησης να σταθώ σε κάποια ιδιαίτερα ση-
µεία. Είναι γνωστό ότι η Δυτική Αττική και η Δυτική Αθήνα είναι
υποβαθµισµένες περιοχές, µε µεγάλη ανεργία. Ακόµη και όταν
γίνονται επενδύσεις στην περιοχή, δεν διασφαλίζεται η εργασία
της τοπικής κοινωνίας. Κύριε Υπουργέ, είπατε προφανώς και
πρέπει να παρακαλέσω τη ΓΑΙΑΟΣΕ να έρθει σε µια συνεννόηση
µε τον παραχωρησιούχο για να προτιµηθούν οι άνθρωποι που
είναι στην περιοχή οι εργαζόµενοι. Μα, δεν είναι θέµα παράκλη-
σης. Είναι απαίτηση και υποχρέωση προς την τοπική κοινωνία και
θα έπρεπε οι ίδιοι εσείς να το είχατε διασφαλίσει σε αυτά που
υπογράφατε. 

Ας δούµε τώρα το θέµα των πρόσθετων εργασιών, των πρό-
σθετων κατασκευών. Άκουσα την απάντηση σας, κύριε Σπίρτζη,
ότι δεν έχει αλλάξει τίποτα, αλλά ουσιαστικά δεν αναφερθήκατε
στα άρθρα για τις πρόσθετες κατασκευές. Δεν δώσατε µια απάν-
τηση για όλα αυτά τα άρθρα, τις δυνατότητες δηλαδή χρήσης
και πώλησης ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ. Προφανώς και είναι
προς όφελος του περιβάλλοντος, δεν είναι όµως το ίδιο εµφανές
για το δηµόσιο συµφέρον. Γιατί το ελληνικό δηµόσιο παίρνει
2,5% του τζίρου του παραχωρησιούχου; Εξειδικεύεται σε κάποιο
σηµείο της σύµβασης αυτό; Ότι δηλαδή το 2,5% είναι επί του συ-
νολικού τζίρου του κέντρου από όλες του τις δραστηριότητες;
Αναφερθήκατε προηγουµένως, όταν σας είπαµε ότι έπεσε στο
µισό το τίµηµα, λέγοντας «Μα, ο διαγωνισµός µιλά για δέκα εκα-
τοµµύρια ευρώ».

Η απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου που αποφάσισε την
προκήρυξη µιλάει για 20 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά αυτό το απο-

κρύπτετε κατά τη διαδικασία της απάντησης, δηλαδή για ποιον
λόγο στην ουσία µειώνεται στο µισό το τίµηµα από την απόφαση
του Διοικητικού Συµβουλίου που αποφάσισε την προκήρυξη
µέχρι τη σηµερινή σύµβαση που έρχεται για υπογραφή. Και ξέ-
ρετε, αυτό που σας έδειξε ο αγορητής της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης, ότι δεν αναρτήθηκε στη Διαύγεια -έκανε ενάµιση
χρόνο στην ουσία για να ανάρτηση στη Διαύγεια-, είναι ή δεν
είναι παράνοµο; Πρέπει να αναρτώνται αµέσως στη Διαύγεια οι
αποφάσεις ή όχι; Απαντήσατε ότι δεν είχε προσωπικό να το
αναρτήσει. Σας αποδείξαµε ότι οι αναρτήσεις εκείνη την περίοδο
ήταν δεκάδες. Έχετε να πείτε κάτι για όλα αυτά, συγκεκριµένα
να δώσετε απαντήσεις ή γενικά και αόριστα θα κατηγορείτε την
Αντιπολίτευση, χωρίς να απαντάτε στα συγκεκριµένα στοιχεία;

Πέρα από αυτό, όµως, το Κέντρο δεν θα βρίσκεται στην
Έρηµο της Αριζόνα, αλλά θα είναι ενταγµένο µέσα σε ένα -έστω
άναρχα- δοµηµένο σύνολο, που σηµαίνει ότι θα όφειλε να πλη-
ρώνει έστω ένα πάγιο τέλος και όχι να απαλλάσσεται πλήρως
λόγω χρήσης ιδίων πηγών ενέργειας. Το ίδιο ισχύει για τα στερεά
και για τα υγρά απόβλητα, που όχι µόνο δεν προβλέπεται κάτι
τέτοιο, αλλά δεν υπάρχει καν πρόβλεψη έστω για κάποια οφέλη.

Σε ένα πρόσφατο νοµοσχέδιο, αυτό των υδατοδροµίων, εί-
δαµε ότι τα έσοδα από τα παράβολα θα πηγαίνουν στο Υπουρ-
γείο σας και εσείς θα αποφασίζετε και πάλι ποιο µέρος τους θα
πηγαίνει στους δήµους, στερώντας τους έσοδα και αυτονοµία.
Τώρα πάλι βλέπουµε νέα στέρηση εσόδων για τους δήµους.
Κατά τα άλλα, ενόψει των αυτοδιοικητικών εκλογών κόπτεστε για
χειραφετηµένη αυτοδιοίκηση µε δικούς της πόρους και αρµοδιό-
τητες. Έχετε ξεχάσει την αυτοδιοίκηση. Και µια που έχουµε τη
Συνταγµατική Αναθεώρηση και µιλάµε για την αυτοδιοίκηση, θα
υπάρξει εκεί καµιά συζήτηση για τη µεταφορά των πόρων και για
όλα αυτά που έχει γίνει προεργασία τα προηγούµενα χρόνια, για
το πώς µπορούµε και συνταγµατικά να κατοχυρώσουµε την ανε-
ξαρτησία της αυτοδιοίκησης;

Μια άλλη απορία είναι η εξής: Το επόµενο βήµα µετά την ψή-
φιση του νοµοσχεδίου από τη Βουλή είναι η έγκριση από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή τυχόν κρατικών ενισχύσεων. Είπατε, κύριε
Υπουργέ, ότι η εγγύηση που οφείλει να έχει και το Κοινοβούλιο
και η όποια κυβέρνηση είναι και τα ευρωπαϊκά όργανα και ότι αν
θα µπει θέµα κρατικών ενισχύσεων, προφανώς θα διορθωθεί η
σύµβαση. Στη, δε, έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
γίνεται αναφορά σε ενδεχόµενη δαπάνη του κρατικού προϋπο-
λογισµού σε περίπτωση κατάπτωσης των εγγυήσεων υπέρ του
κυρίου του έργου, στο πλαίσιο εφαρµογής της συναφθείσας
σύµβασης. Δηλαδή, το θεωρείτε πιθανό µε βάση τα όσα λέτε
εσείς. Για ποιον λόγο να µην έχει προβλεφθεί και προληφθεί;
Συµβάλλει ένα τέτοιο ενδεχόµενο στην αξιοπιστία της χώρας; Οι
ιδεολογικές εµµονές ως αντιπολίτευση συνέχισαν να σας συνο-
δεύουν και τώρα µέχρι το τέλος, σχεδόν, της θητείας σας και
αυτό έχει ως αποτέλεσµα τεράστιες καθυστερήσεις στην κατα-
νόηση του τρόπου που λειτουργεί ο σύγχρονος κόσµος και σε
στοιχειώδεις µεταρρυθµίσεις που προωθούν την ανάπτυξη. Στην
προσπάθειά σας να κερδίσετε κάποιον από τον χαµένο χρόνο γί-
νεστε σήµερα βασιλικότεροι του βασιλέως. Η χώρα δεν έχει την
πολυτέλεια του χρόνου, αλλά δεν την έχει κανένας την πολυτέ-
λεια -ούτε εσείς- στην Κυβέρνησή σας.

Πριν κλείσω, να αναφερθώ σε δύο ακόµη θέµατα που αφορούν
τον κύριο Υπουργό. Είχαµε εδώ πρόσφατα µια πολύ έντονη συ-
ζήτηση για τον τρόπο που χειρίζεται στη Θεσσαλονίκη ορισµένα
ζητήµατα σε σχέση µε τις µεταφορές. Αντί να απαντήσει, κατη-
γορούσε την Αντιπολίτευση ότι δεν γνωρίζει, µε αποτέλεσµα τις
επόµενες µέρες να δηµιουργηθεί µια µεγάλη αναστάτωση. Δια-
βάζω τώρα στα δηµοσιεύµατα ότι πήγε ο Υπουργός ενώπιον στε-
λεχών της Διοίκησης της ΣΤΑΣΥ και συνδικαλιστών και ανέφερε
πως κάνει προσπάθειες προκειµένου ο έλεγχος των συγκοινω-
νιών να περάσει ξανά στο Υπουργείο του, δηλαδή πέρασε τις µε-
τοχές των εταιρειών αστικών συγκοινωνιών ΟΑΣΑ, ΟΣΥ, ΣΤΑΣΥ
από τις αρχές του έτους στην ΕΕΣΥΠ, στο λεγόµενο Υπερταµείο
και σήµερα πηγαίνουν οι συνδικαλιστές και τους λέει ότι αυτό
που έκανε ο ίδιος πριν από λίγους µήνες προσπαθεί -κάνει τώρα
τον µάγκα- να το πάρει πίσω. Τι µέγιστη υποκρισία είναι αυτή; Τι
µέγιστη υποκρισία! 
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Κλείνοντας, θα αναφερθώ σε κάτι τελευταίο που αποδεικνύει
την υποκρισία της Κυβέρνησής σας. Απαντήσατε σε µια ερώτηση
-για τη συζήτηση αυτή εδώ στη Βουλή- στις επιτροπές που σας
έκανε µια δηµοσιογράφος, κύριε Υπουργέ, για το θέµα της κρι-
τικής που σας άσκησε ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, σε σχέση µε τα συγκεκριµένα στοιχεία που σας
ζητούµε και στα οποία δεν έχετε δώσει απάντηση. Ένα από αυτά
–όπως σας είπα προηγουµένως- είναι για ποιόν λόγο µειώθηκε
στο µισό το τίµηµα σε σχέση µε την απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου στη σηµερινή σύµβαση. 

Δεν έχετε απαντήσει. Σε σχέση µε την κριτική που σας κάναµε,
απάντησε ο Υπουργός ότι έχουµε συνολική αντίθεση µεταξύ
προόδου και συντήρησης, Δεξιάς και Αριστεράς, προοδευτικών
δυνάµεων και νεοφιλελευθερισµού. Απάντησε δηλαδή, µη κοι-
τώντας στον καθρέφτη της Κυβέρνησης. Συγκυβερνάτε µε τους
ΑΝΕΛ, µε ένα κόµµα µε εθνικολαϊκιστικές για εµάς θέσεις. Μετά
το πρόσφατο Υπουργικό Συµβούλιο, ο κ. Σπίρτζης είπε δηµοσίως
ότι δεν άκουσε τι είπε ο κ. Καµµένος στον κ. Κοτζιά. Κι αυτές οι
απαντήσεις θεωρούνται απαντήσεις που µπορούν να πείσουν την
κοινωνία σήµερα για την ανάγκη πραγµατικά προοδευτικών πο-
λιτικών που χρειαζόµαστε για να µπορέσουµε να υπερβούµε την
κρίση. Στην ίδια απάντηση ο κ. Σπίρτζης λέει χαρακτηριστικά ότι
«βεβαίως η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ θα µείνει για να υλο-
ποιήσει τους σκοπούς που συµφωνήθηκαν, η συµµαχία µε τις
προοδευτικές δυνάµεις όµως ήταν στρατηγική µας επιλογή». 

Κοιτάξτε. Έχει και η κοροϊδία το όριό της. Δεν µπορεί να θέ-
λετε τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, την εθνικολαϊκιστική αυτή
σύµπραξη, η οποία σας δηµιουργεί συνεχώς αδιέξοδα, στα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, στα εθνικά θέµατα, σε όλα τα ζητήµατα και
ταυτοχρόνως να µιλάτε για έναν στρατηγικό στόχο, τον οποίον
την ίδια στιγµή υπονοµεύετε. 

Δεν γίνεται να τα έχετε όλα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΕΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Ο Βουλευτής του Νοµού Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-

ώργιος Στύλιος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτε-
ρικό από 1/11/2018 έως 4/11/2018. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΕΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η

Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες και δυο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Παραλίου Άστρους Κυ-
νουρίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε µε τον κ. Γεωργαντά, Βουλευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα κάνω χρήση όλου του χρόνου µου, γιατί θα αναφερθώ

µόνο στη συγκεκριµένη τροπολογία του Υπουργού Υγείας. Θέλω
να τον ευχαριστήσω που παρέµεινε στην Αίθουσα για να µε ακού-
σει. Αυτά πάνω στα οποία θα τοποθετηθώ, κύριε Υπουργέ, νο-
µίζω ότι δεν περιποιούν τιµή σε κανέναν. 

Έχουµε για µία ακόµα φορά µια τροπολογία, η οποία έρχεται
να παρατείνει συµβάσεις έργου. Αυτή η Κυβέρνηση συνολικά νο-
µίζω ότι είναι πρωταθλήτρια πραγµατικά στις παρεµβάσεις της
σε σχέση µε τους συµβασιούχους όπου νοµοθετεί είτε κατ’ εξαί-
ρεση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, είτε µε παρατάσεις οι
οποίες είναι αντίθετες στον νόµο. Εδώ, όµως, έχετε ξεπεράσει
εαυτόν. Και θα πω τι εννοώ. Στην αιτιολογική έκθεση η παράταση
µε αυτόν τον τρόπο, µε την νοµοθετική δηλαδή παρέµβασή σας,
αιτιολογείται µε την κάλυψη επειγουσών και απρόβλεπτων αναγ-
κών. Μα, πότε αυτές οι επείγουσες και απρόβλεπτες ανάγκες σε
ένα προσφυγικό, το οποίο πλέον όλοι ξέρουµε ότι έχει ισορρο-
πήσει στη χώρα, όταν ξέρουµε ποιες είναι οι ανάγκες, όταν ξέ-
ρουµε ποιες είναι οι υποχρεώσεις µας έναντι αυτών των
ανθρώπων, επιτέλους θα περάσει σε ένα άλλο στάδιο; 

Η Νέα Δηµοκρατία το 2015, κατανοώντας απόλυτα το απρό-
βλεπτο και το υπέρµετρο µέγεθος που υπήρξε στη χώρα µας σε
σχέση µε τις προσφυγικές και µεταναστευτικές ροές, υπερψή-
φισε όποια νοµοθετική πρωτοβουλία ήρθε προκειµένου να διευ-
κολύνει το έργο της ελληνικής πολιτείας απέναντι σ’ αυτούς τους
ανθρώπους. Υπερψηφίσαµε και τις απευθείας αναθέσεις για
εκείνο το διάστηµα που έπρεπε να γίνουν και κάθε άλλη τροπο-
λογία την οποία φέρατε εδώ. Αυτό το έτος 2015. Οι προσφυγικές
και µεταναστευτικές ροές ήταν ένα εκατοµµύριο. Αυτό τελείωσε. 

Εδώ και δυο χρόνια τουλάχιστον πρακτικά και ουσιαστικά έχει
επέλθει µια οµαλότητα σε όλη αυτή τη διαδικασία. Αυτήν την
οµαλότητα γιατί δεν µπορεί να τη διαχειριστεί το κράτος, γιατί
δεν µπορεί να τη διαχειριστεί η Κυβέρνηση; Το αποτέλεσµα είναι
να ερχόµαστε συνέχεια κατ’ εξαίρεση να νοµοθετείτε, να δηµι-
ουργούνται σκιές, να δηµιουργούνται κατηγορίες για τη χώρα
µας και όλα αυτά χωρίς να προσφέρονται οι υπηρεσίες που πρέ-
πει να προσφέρονται στα κέντρα φιλοξενίας αυτών των ανθρώ-
πων. 

Και έρχεστε τώρα και υποχρεώνεστε να κάνετε το εξής παρά-
δοξο: Δίνετε δεύτερο µισθό στους γιατρούς, τους δίνετε όλα
αυτά τα προνόµια. Ξέρετε γιατί τους τα δίνετε; Ξέρετε γιατί
πραγµατικά δεν πηγαίνουν; Γιατί αισθάνονται ανασφαλείς. Γιατί
το περιβάλλον µέσα στα κέντρα αυτά είναι επικίνδυνο. Δεν θέ-
λουν να πάνε και για να µπορέσετε να τους πείσετε να πάνε, δί-
νετε όλες αυτές τις παροχές, αλλά αυτό από µόνο του είναι
οµολογία της αποτυχίας σας στην πολιτική για τους πρόσφυγες,
για τους µετανάστες, την οποία έπρεπε να έχετε ασκήσει. 

Έληξε το πρόγραµµα τον Αύγουστο. Δίνετε µια παράταση δύο
µηνών και λήγει 19 Οκτωβρίου, δηλαδή έχει λήξει. Έρχεστε
τώρα, αναδροµικά, δίνετε παράταση τριών µηνών, πάλι, χωρίς
ΠΥΣ -που σηµαίνει, κύριοι συνάδελφοι, χωρίς Πράξη Υπουργικού
Συµβουλίου- χωρίς έγκριση, χωρίς ουσιαστική καταγραφή αυτών
των προσληφθέντων στους πίνακες και στα νούµερα των προσ-
ληφθέντων, που πρέπει να γίνει -και αυτό είναι µια µεγάλη κου-
βέντα και θα τη δούµε στο εγγύς µέλλον- και δηµιουργείτε µια
νέα γενιά, ουσιαστικά, συµβασιούχων µε την επιδίωξη -έτσι όπως
το κάνετε- να τους δηµιουργήσετε την προσδοκία µονιµοποί-
ησης. 

Εγώ δεν µπορώ να πω κάτι άλλο. Δηλαδή πριν δυο µήνες δεν
ξέρατε ότι θα έρθει αυτό το πρόβληµά σας τρεις µήνες µετά ή
µάλλον το κάνατε γιατί περιµένετε το «PHILOS ΙΙ», έτσι ώστε να
µπουν αυτοί εκ νέου στις νέες συµβάσεις και µετά να µιλάµε
πλέον για τριάντα τόσους µήνες συνεχούς παροχής υπηρεσίας
µέσω συµβάσεων έργου και µετά να έχουµε τις προϋποθέσεις
για µονιµοποίηση; 

Η ελληνική κοινωνία θέλει να γυρίσει σελίδα σε όλα όσα έχουν
να κάνουν µε αυτές τις θολές διαδικασίες στις συµβάσεις έργου,
στις συµβάσεις εργασίας, στην παροχή υπηρεσίας προς το δη-
µόσιο. Πρέπει να συµβάλλετε σε αυτό και εσείς. Δεν µπορεί να
ερχόµαστε κάθε µήνα ή δύο µήνες και να µιλάµε για επείγουσες
περιπτώσεις στα κέντρα φιλοξενίας. Ποιες είναι οι επείγουσες
περιπτώσεις; Η ανικανότητά σας να τα στελεχώσετε όλα αυτά τα
κέντρα µε µόνιµο προσωπικό; Ή µήπως η ανικανότητά σας να
προβλέψετε τις ανάγκες και µέσα από νόµιµες διαδικασίες, τις
προβλεπόµενες, να µπορέσετε να προσλάβετε νέο προσωπικό
γι’ αυτές τις θέσεις; 

Νοµίζω ότι όλο αυτό προσβάλλει και αποδεικνύει και την απο-
τυχία σας συνολικά στο έργο που πρέπει να γίνει. Δεν µπορεί να
γίνει αποδεκτή από τη Νέα Δηµοκρατία µια τέτοια τακτική, την
οποία –υπενθυµίζω πάλι- τη στηρίξαµε το 2015 κατανοώντας τις
εξαιρετικές περιπτώσεις, αλλά πλέον θα είµαστε όχι µόνο αρνη-
τικοί στην υπερψήφιση, αλλά θα διερευνήσουµε και τις συνθήκες
και τις παραβάσεις του νόµου και τις διαδικασίες και τις φωτο-
γραφικές προκηρύξεις και ό,τι άλλο κρατάει σε οµηρία κάποιους
ανθρώπους, ό,τι άλλο στοχεύει στις ψεύτικες προσδοκίες σε αυ-
τούς και ό,τι άλλο επιδιώκετε για να µπορέσετε να δηµιουργή-
σετε µέσα στη δηµόσια διοίκηση ένα κοµµατικό κράτος. 

Είναι ντροπή µετά από τέσσερα χρόνια δικιάς σας διακυβέρ-
νησης, µετά από τρία χρόνια τουλάχιστον που το προσφυγικό
έχει έρθει σε µια ισορροπία να έρχονται ακόµη και τώρα νοµο-
θετικές σας πρωτοβουλίες για το προσφυγικό και το µεταναστευ-
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τικό µε τον χαρακτήρα «για κάλυψη επείγουσων και αναγκαίων
συνθηκών». 

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας Ξανθός.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ. 
Νοµίζω ότι χρειάζεται µια σύντοµη απάντηση. 
Αγαπητέ συνάδελφε, νοµίζω ότι µε την τοποθέτησή σας επι-

βεβαιώνετε αυτό το οποίο είπαµε από προχθές στην επίκαιρη
επερώτηση για το προσφυγικό την οποία κάνατε, ότι το ενδιαφέ-
ρον σας για τις ανάγκες των προσφύγων και γι’ αυτό που λέτε
εικόνες ντροπής για τη χώρα κ.λπ., είναι απολύτως υποκριτικό.
Απολύτως υποκριτικό. Δεν σας ενδιαφέρουν ούτε οι συνθήκες
διαβίωσης των προσφύγων ούτε η υγειονοµική τους φροντίδα.
Αυτό που σας ενδιαφέρει είναι να αλιεύσετε στα θολά νερά της
ακροδεξιάς στην Ελλάδα. «Ψηφαλάκια» της ακροδεξιάς θέλετε
να πάρετε µε αυτήν τη ρητορική, η οποία, πραγµατικά, δεν αντι-
στοιχεί στην πραγµατικότητα και προσβάλλει τη νοηµοσύνη µας. 

Υπάρχει Πράξη Υπουργικού Συµβουλίου.  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ξέρετε ότι έχει πάρει παράταση. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Υπάρχει Πράξη

Υπουργικού Συµβουλίου. Σας παρακαλώ πάρα πολύ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Μα, άµα λέτε ψέµατα…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Στις 6 Σεπτεµβρίου

του 2018. Υπάρχει Κοινή Υπουργική Απόφαση, αριθµός φύλλου
3877.

Εδώ, λοιπόν, έχουµε ένα νέο πρόγραµµα. Έληξε το προηγού-
µενο. Δεν προλάβαµε να γίνει µετάπτωση στο συγχρηµατοδο-
τούµενο από το εθνικό ΠΔΕ, γι’ αυτόν τον λόγο δώσαµε τις
παρατάσεις, για να µην αφήσουµε και να µην υπάρξει κενό στη
φροντίδα αυτών των ανθρώπων και άρα και στην προστασία της
δηµόσιας υγείας.

Έχουµε, λοιπόν, ένα νέο πρόγραµµα µε απολύτως διαφανείς
και αξιοκρατικές διαδικασίες. Έχουµε υλοποιήσει δύο προγράµ-
µατα και δεν τόλµησε κανείς να πει κουβέντα και έχουµε θετικές
αξιολογήσεις από την Κοµισιόν και για τα δύο, ποσοστό απορ-
ροφητικότητας 98%. Είναι υποδειγµατική η υγειονοµική φρον-
τίδα που έχει παράσχει η χώρα µας αυτά τα τρία χρόνια και αυτό
αναγνωρίζεται και από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας και από
τον Διεθνή Οργανισµό Μετανάστευσης και υπάρχουν εκθέσεις
εξαιρετικές και επαινετικές.

Τώρα, λοιπόν, πάµε σε ένα νέο, προφανώς πιο µακροπρόθε-
σµης παρέµβασης, πρόγραµµα δεκαοκτώ µηνών, που συνήθως
επεκτείνεται στους είκοσι τέσσερις µήνες, µε µια λογική επαρ-
κούς κάλυψης αυτών των αναγκών µέσα από την κρατική µέρι-
µνα για να µην έχουµε ανάγκη τη συνδροµή ούτε των Ενόπλων
Δυνάµεων, που όποτε χρειάστηκε την είχαµε, ούτε των Μη Κυ-
βερνητικών Οργανώσεων, που επίσης υπάρχουν αρκετές αξιό-
πιστες µε τις οποίες συνεργαζόµαστε. Όσο είναι δυνατόν να
καλυφθούν, λοιπόν, οι ανάγκες µέσα από την κρατική παρέµ-
βαση. Αυτό πάµε να κάνουµε. 

Δεν ισχύει ότι έχουµε µονίµως ένα πληθυσµό στη χώρα ο ο-
ποίος είναι σταθερός και ελεγχόµενος. Έχουµε συνεχώς και
κατά περιόδους αύξουσες ροές -το ξέρετε πάρα πολύ καλά- και
από τα νησιά, αλλά και από τον Έβρο. Στους πρώτους µήνες του
2018 έχουν περάσει, περίπου, δεκατρείς χιλιάδες πρόσφυγες
από τον Έβρο και έχουν ενσωµατωθεί σε διάφορα camps και
δοµές φιλοξενίας κυρίως στη βόρεια Ελλάδα. 

Άρα έχουµε µια µεταβαλλόµενη ανάγκη η οποία απαιτεί εγρή-
γορση, παράταση προγραµµάτων που ήδη λειτουργούν και επ’
ουδενί δεν µπορούµε να θέσουµε σε διακινδύνευση τη συνέχεια
της φροντίδας και πληρέστερη κάλυψη, πάντα µε έναν διαγωνι-
σµό µε όρους και κριτήρια ΑΣΕΠ. Το ΑΣΕΠ έχει εγκρίνει µέχρι
τελευταίας κεραίας τους όρους της προκήρυξης. Υπάρχει από-
λυτη διαφάνεια. Υπάρχει έλεγχος από ορκωτούς λογιστές στα
δύο προηγούµενα προγράµµατα. Θα έχουµε την έκθεση τους
σύντοµα και είµαι σίγουρος ότι δεν θα υπάρξει η παραµικρή κρι-
τική για µη καλή διαχείριση.  

Για πρώτη φορά θα έλεγα στην ιστορία του το ΚΕΕΛΠΝΟ δια-
χειρίζεται ένα τόσο σηµαντικά ευαίσθητο και υγειονοµικά ευαί-

σθητο θέµα µε όρους διαφάνειας και χρηστής διοίκησης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα σας πα-

ρακαλώ τον λόγο για δέκα δευτερόλεπτα για κάτι ανακριβές που
ακούστηκε. Δεν το συνηθίζω, το ξέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Γε-
ωργαντά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Στη σελίδα 2, παράγραφος 3 της
τροπολογίας, η οποία έχει κατατεθεί, διαβάζω: «µε την παρά-
γραφο 1 παρατείνονται αυτοδίκαια χωρίς να απαιτείται έκδοση
οποιασδήποτε περαιτέρω διοικητικής πράξης συµπεριλαµβανο-
µένης και της έκδοσης πράξης Υπουργικού Συµβουλίου». Εξαι-
ρούνται και από την έκδοση πράξης Υπουργικού Συµβουλίου.
Αυτό διαβάζω εγώ στην τροπολογία. Δεν είπα κάτι αναληθές.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Συγγνώµη, κύριε
Πρόεδρε, να το ξαναεξηγήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Συγχρηµατοδοτού-
µενο πρόγραµµα είναι, κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν είναι το ίδιο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Είναι συγχρηµατο-

δοτούµενο, βεβαίως. Απλώς είναι...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ξέρετε ότι λέει για…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ακούστε, σας παρα-

καλώ πάρα πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Το 1,9 εκατοµµύρια από ποιον δό-

θηκε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Έχετε δίκιο. Το 1,9

επιβαρύνει τον προϋπολογισµό του ΚΕΕΛΠΝΟ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Και το 3,2 το τώρα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ποιο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Τώρα πόσο θα στοιχίσει η τρίµηνη

παράταση; Και αυτό από δικά µας λεφτά είναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ακούστε τώρα. Αυτά

είναι. Το 1,9 εκατοµµύρια είναι η τρίµηνη παράταση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ήταν το δίµηνο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Το 1,9 είναι η τρί-

µηνη παράταση. Τα άλλα είναι 50 εκατοµµύρια ευρωπαϊκοί πό-
ροι, που διαχειρίζονται µε φορέα διαχείρισης το ΚΕΕΛΠΝΟ…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αυτό είναι το «PHILOS ΙΙ», δεν µας
ενδιαφέρει το «PHILOS ΙΙ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ πολύ,
κύριε Γεωργαντά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Σας παρακαλώ πάρα
πολύ! Κριτική περί αδιαφανούς διαχείρισης δεν µπορείτε να κά-
νετε σε αυτό το πρόγραµµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Πού είναι η πράξη του Υπουργικού
Συµβουλίου;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν µπορείτε να κά-
νετε σε αυτό το πρόγραµµα!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν υπάρχει πράξη Υπουργικού
Συµβουλίου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Και µην παίζετε...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Καταθέστε στα Πρακτικά την πρά-

ξη του Υπουργικού Συµβουλίου.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): …µε θέµατα δηµό-

σιας υγείας και αξιόπιστης υγειονοµικής φροντίδας των ανθρώ-
πων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Καταθέστε στα Πρακτικά την πρά-
ξη του Υπουργικού Συµβουλίου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αρκετά!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Καταθέστε την πράξη του Υπουρ-

γικού Συµβουλίου. Μην λέτε ψέµατα µέσα στην Αίθουσα του Κοι-
νοβουλίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ πολύ,
κύριε Γεωργαντά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αρκετά µε αυτήν την
λασπολογία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αρκετά µε την τροπολογία, φυσικά
αρκετά. Παρατάσεις όλα αυτοδικαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε
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τον κ. Γιόγιακα, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπ-
τά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η Κυβέρνηση για να δικαιολογήσει δικές της αστοχίες
και παραλήψεις, καταφεύγει συχνά σε λογικές συµψηφισµού.
Αυτό έκανε και εδώ ο αρµόδιος Υπουργός, όταν αναφέρθηκε
στην αρχική σύµβαση που έγινε όταν ήταν κυβέρνηση η Νέα Δη-
µοκρατία, το 2006.

Κύριε Υπουργέ, το ξαναλέµε, οι όροι της σύµβασης του 2006
ήταν πολύ πιο ευνοϊκοί για το ελληνικό δηµόσιο και στη διάρκεια
παραχώρησης και στη δεσµευτική εγγύηση και στην παραχω-
ρούµενη έκταση και στα ετήσια έσοδα και στην ανάληψη του κιν-
δύνου από τον επενδυτή.

Δυστυχώς για τη χώρα, κύριε Υπουργέ, δεν γνωρίζετε να αξιο-
ποιείτε τις µεθόδους της οικονοµίας της αγοράς και µάλλον ούτε
θέλετε να τις αξιοποιήσετε, απλώς αναγκάζεστε. Αυτό έδειξε, άλ-
λωστε, και η ιστορία µε την αλλαγή του τιµήµατος για την επέ-
κταση της σύµβασης παραχώρησης του αεροδροµίου Αθηνών
«Ελευθέριος Βενιζέλος». Πήγατε να στερήσετε 740 εκατοµµύρια
ευρώ από το ελληνικό δηµόσιο και ευτυχώς που µπήκε στη µέση
η Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
το τίµηµα εκτινάχθηκε δύο και πλέον φορές πάνω.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε δηλώσει σε όλους
τους τόνους τη διαφωνία µας µε αυτή τη σύµβαση παραχώρη-
σης:

Διαφωνούµε µε τη µείωση της προκαταβολής κατά 50%, που
µεθοδεύτηκε µετά την προκήρυξη του διαγωνισµού και µέχρι την
υπογραφή της σύµβασης. 

Διαφωνούµε µε την αλλαγή των όρων δόµησης µε την οποίαν
αυξήθηκε τέσσερις φορές η συνολική δυνατότητα δόµησης. 

Διαφωνούµε µε την απαλλαγή του παραχωρησιούχου από τα
δηµοτικά τέλη και τη δυνατότητα κατασκευής και εκµετάλλευσης
υποδοµών ηλεκτροπαραγωγής, κυρίως γιατί τέτοιες παροχές
έπρεπε να επηρεάζουν προς τα πάνω το τίµηµα της παραχώρη-
σης.

Όλες αυτές οι αλλαγές σε σχέση µε την προκήρυξη, έγιναν
αφού κατατέθηκε η δεσµευτική προσφορά, όλες είναι προς το
συµφέρον του ιδιώτη και όχι του ελληνικού δηµοσίου.

Του κάνατε όλα τα χατίρια, κύριε Υπουργέ, εσείς που κόπτεστε
για τη διάχυση της δίκαιης ανάπτυξης στην κοινωνία, εσείς που
στο παρελθόν ως αντιπολίτευση µπλοκάρατε ακόµα και επενδύ-
σεις ήπιας ανάπτυξης, όταν τώρα µοιράζετε τσιµέντο απλόχερα,
εσείς που επαναπροκηρύξατε τον διαγωνισµό µε άλλους όρους
σε σχέση µε τον πρώτο και µε σηµαντικά µειωµένο όφελος για
τον δηµόσιο τοµέα.

Για το θέµα της αντισυνταγµατικότητας του άρθρου 28 µίλη-
σαν άλλοι συνάδελφοι νοµικοί. Θέλω µόνο να πω ότι τόσο τα µε-
γέθη των εγγυήσεων από το ελληνικό δηµόσιο, όσο και η πα-
ραίτηση του δηµοσίου από διάφορα δικαιώµατα για εξήντα χρό-
νια, είναι ίσως ο ορισµός αυτού που κάποια στιγµή αποκαλού-
σατε «αποικιοκρατικοί όροι». Όλα αυτά δείχνουν ότι έχετε χάσει,
όχι µόνον κάθε ηθικό πλεονέκτηµα, αλλά και κάθε ιδεολογικό άλ-
λοθι.

Εµείς πιστεύουµε στις ιδιωτικοποιήσεις ως εργαλείο των διαρ-
θρωτικών αλλαγών που έχει ανάγκη η οικονοµία µας. Πιστεύουµε
στην αξιοποίηση του ακινήτου και στα οφέλη που µπορεί να έχει
για την ανάπτυξη των εµπορευµατικών µεταφορών και της απα-
σχόλησης.

Θεωρούµε, όµως, ότι η σύµβαση παραχώρησης έχει πολλά
προβλήµατα και πρέπει να γνωµοδοτήσει για αυτήν η Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων και πρέπει να περιµένετε τη
θέση της Γενικής Διεύθυνσης Ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, καθώς κάποιοι όροι της σύµβασης πιθανόν να εµπί-
πτουν στη νοµοθεσία περί κρατικών ενισχύσεων. Η µόνη επιλογή,
για να µην εκτεθείτε κι εσείς και κυρίως η χώρα, είναι να την απο-
σύρετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
Τώρα η κ. Παπανάτσιου Υφυπουργός Οικονοµικών θα υποστη-

ρίξει σχετική τροπολογία µε τη ρύθµιση θεµάτων σχετικά µε την

εκτέλεση προσωρινών ή µόνιµων έργων επί του αιγιαλού και της
παραλίας.

Παρακαλώ, κυρία Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο για τρία λεπ-
τά.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα στηρίξω δύο τροπολογίες, την τροπολογία µε γενικό αριθ-
µό 1792 και ειδικό 42, που είναι η τροπολογία στο άρθρο 14, πα-
ράγραφος 6 του ν.2971/2001.

Να δούµε λίγο ιστορικά το πώς είναι η συγκεκριµένη επιτροπή.
Η επιτροπή δηµιουργήθηκε το 2011, προκειµένου να αιτηθούν
έργα επί των τουριστικών δηµοσίων κτηµάτων, όπως για παρά-
δειγµα, στα παλιά ακίνητα του ΕΟΤ.

Στον νόµο του 2011 η επιτροπή προβλεπόταν εννιαµελής,
αλλά στη συνέχεια η απαρίθµηση είχε οχτώ µέλη. Δεν υπήρχε το
ένατο µέλος και µέχρι τώρα δεν έχει λειτουργήσει ποτέ η επι-
τροπή. 

Οπότε προκειµένου να λειτουργήσει η επιτροπή, υπήρχαν δύο
ενδεχόµενα. Το ένα ενδεχόµενο ήταν να προσθέσουµε ένα µέλος
ακόµη. Και το δεύτερο ενδεχόµενο ήταν να µειώσουµε την επι-
τροπή κατά ένα µέλος, για να µπορέσει να λειτουργήσει η επι-
τροπή. Στη συγκεκριµένη τροπολογία προτείνουµε, τη µικρό-
τερη, την επταµελή επιτροπή, θεωρώντας ότι είναι πιο ευέλικτη,
ενώ ταυτόχρονα εκπροσωπούνται όλα τα συναρµόδια Υπουρ-
γεία, δηλαδή: το Υπουργείο Τουρισµού µε τον Γενικό Γραµµατέα,
το Υπουργείο Ναυτιλίας, το Υπουργείο Οικονοµικών- Δηµόσια
Περιουσία, το Υπουργείο Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Μετα-
φορών και Υποδοµών, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και το
Υπουργείο Πολιτισµού µε τον Γενικό Γραµµατέα.

Θέλω να διευκρινίσω ότι δεν αφορά γενικώς κατασκευές στον
αιγιαλό, αλλά µόνο τα τουριστικά δηµόσια ακίνητα. Ανέφερα και
το παράδειγµα. Σε συνδυασµό µε την αυξηµένη τουριστική εισ-
ροή στη χώρα, προορίζονται για την εξυπηρέτηση του δηµοσίου
συµφέροντος. Δεν αποτελεί διάταξη νοµιµοποίησης έργων στα
τουριστικά δηµόσια ακίνητα. Εξάλλου –όπως ακριβώς φαίνεται
και στον νόµο- η παράγραφος δ’ λέει ότι αντικείµενο της επιτρο-
πής είναι η εξέταση και η διατύπωση γνώµης προς τον Υπουργό
Τουρισµού και Οικονοµικών. Δεν έχει κάποιο άλλο ρόλο.

Ακούστηκε κάποιο θέµα όσον αφορά ότι το Τεχνικό Επιµελη-
τήριο Ελλάδος δεν είναι το όγδοο µέλος και να προσθέσουµε κά-
ποιο ένατο. Από το Υπουργείο Υποδοµών µπορούν να εκπρο-
σωπηθούν και οι µηχανικοί, που µπορεί να είναι µέλη του Τεχνι-
κού Επιµελητηρίου Ελλάδος. Όπως επίσης -εδώ είναι και συνά-
δελφοι Υπουργοί που είναι µηχανικοί και µπορούν να πουν
περισσότερα- το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος είναι σύµβουλος
του κράτους. Άρα σε αυτήν την περίπτωση που το αντικείµενο
της επιτροπής είναι η εξέταση και η διατύπωση γνώµης, µπορεί
το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος να προβάλλει τη δική του σύµ-
φωνη γνώµη ή την αντίθεσή του.

Θα έρθω επίσης, και στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1793
και ειδικό 43. Είναι η τροποποίηση των άρθρων 3, 5 και 6 του
ν.4062/2012. Αφορά το Ελληνικό. Με τις ρυθµίσεις του άρθρου
αυτού επιδιώκεται η προσαρµογή των σχετικών µε τις άδειες δό-
µησης διατάξεων του ν.4062/2012 προς το νέο καθεστώς οικο-
δοµικής αδειοδότησης, που εισήχθη µε το ν.4495/2017.

Σαν έννοια και διακριτό στάδιο της διαδικασίας οικοδοµικής
αδειοδότησης, έχει πλέον καταργηθεί µε τον ν.4495/2017, ενώ η
νέα διαδικασία της προέγκρισης οικοδοµικής άδειας που την έχει
αντικαταστήσει είναι και προαιρετική, µε εξαίρεση συγκεκριµένες
περιπτώσεις που ορίζονται στην παράγραφο 2 του άρθρου 35
του ν.4495/2017. Ερχόµαστε, δηλαδή, καθαρά να εναρµονίσουµε
τον ν.4062/2012 µε τον ν.4495/2017 εκεί που απαιτείται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Μανιάτης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ, θέλω πραγµατικά να
σας ρωτήσω, η τροπολογία που υποστηρίξατε νωρίτερα, όπου
για τα τουριστικά ακίνητα που βρίσκονται στον αιγιαλό και την
παραλία, αφαιρείτε την εκπροσώπηση του Τεχνικού Επιµελητη-
ρίου, δεν σας κάνει να αισθάνεστε κάτι; Και απευθύνοµαι στον
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κ. Σπίρτζη και τον κ. Φλαµπουράρη που είναι µηχανικοί. Και
αφορά και τον κ. Τσίπρα.

Ακούστε, γιατί πρόκειται για µία τροπολογία ντροπής και θέλω
να ελπίζω ότι παρασυρθήκατε. Το λέω ως µηχανικός προς µηχα-
νικούς.

Ακούστε, κύριε Πρόεδρε, περί τίνος πρόκειται. Είναι µία επι-
τροπή µε υπηρεσιακούς παράγοντες που θα αξιολογεί και θα πα-
ρακολουθεί τα τουριστικά ακίνητα στον αιγιαλό και την παραλία.
Θα έχει επτά µέλη, όπως µας λέει η κυρία Υπουργός, χωρίς την
παρουσία του εκπροσώπου των εκατόν είκοσι χιλιάδων µηχανι-
κών, που είναι το Τεχνικό Επιµελητήριο µε διάφορες διοικήσεις
κατά καιρούς.

Κύριε Υπουργέ Υποδοµών, ως πρώην Πρόεδρος του ΤΕΕ, βλέ-
πω ότι το έχετε υπογράψει. Βάλατε υπογραφή σε µια τέτοια τρο-
πολογία; 

Και δεύτερον, κύριε Πρόεδρε, η παρουσία του εκπροσώπου
του ΤΕΕ θεωρείτε ότι θα σας διευκολύνει να παίρνετε πιο γρή-
γορα αποφάσεις ή αντίθετα η παρουσία του εκπροσώπου του
Τεχνικού Επιµελητηρίου θα διασφαλίζει ακόµη περισσότερο τη
διαφάνεια στη λήψη αποφάσεων; 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να προτείνω στην Κυβέρνηση και στους
δύο παριστάµενους κυρίους Υπουργούς, που είναι και µηχανικοί,
να την πάρετε πίσω αυτήν την τροπολογία και να προσθέσετε και
τον εκπρόσωπο του Τεχνικού Επιµελητηρίου και τον εκπρόσωπο
της «Κτηµατολόγιο Α.Ε.». Διότι όλο το ψηφιακό υπόβαθρο της
χώρας για τον αιγιαλό και την παραλία, το έχει το Κτηµατολόγιο.
Κάντε µία εννεαµελή επιτροπή και να είστε απολύτως βέβαιοι ότι
µε τον τρόπο αυτόν διασφαλίζετε και τη νοµιµότητα και τη δια-
φάνεια και κυρίως το δηµόσιο συµφέρον.

Θεωρώ, λοιπόν, για να συνοψίσω, ότι αυτή η τροπολογία πρέ-
πει να αποσυρθεί από την Κυβέρνηση και να επανέλθει τροπο-
λογία που να έχει µέσα και τον εκπρόσωπο του ΤΕΕ και τον
εκπρόσωπο της Κτηµατολόγιο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο

κύριος Υπουργός.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Επειδή έγινε προσωπική αναφορά, κύριε Μανιάτη, φαντά-
ζοµαι ότι θυµάστε, γιατί σας έπιασε η ευαισθησία για το Τεχνικό
Επιµελητήριο, ότι όταν ήµουν Πρόεδρος του ΤΕΕ εσείς υπογρά-
ψατε την κατάργηση του 2%, δηλαδή των πόρων του Τεχνικού
Επιµελητηρίου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Που εσείς επαναφέρατε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Βεβαίως, µε πάρα πολλούς τρόπους και µε ηλεκτρονικά
συστήµατα. Τα λέει και ο Πρόεδρος του ΤΕΕ στην ανακοίνωση
που έβγαλε για τον κ. Σταθάκη.

Φαντάζοµαι ότι θυµάστε το θεάρεστο έργο που είχατε επιδεί-
ξει να καταργήσετε τον ΟΚΧΕ και να κάνετε τη νέα «Κτηµατολό-
γιο Α.Ε.», η οποία ποτέ δεν είχε ως αρµοδιότητα τον αιγιαλό και
την παραλία. Ποτέ! Και είναι προφανές το γιατί καταργήσατε τον
ΟΚΧΕ -τα λέγαµε και τότε- όπως καταργήσατε και άλλες ανώνυ-
µες εταιρείες κρίσιµες ή οργανισµούς, όπως ήταν ο Οργανισµός
Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας, τα θυµάστε. Και δεσµεύσατε τη
χώρα σε αυτά, για να µην µπορέσουµε να επανέλθουµε στη συ-
νέχεια.

Εποµένως, σας ευχαριστούµε πάρα πολύ για τα ηθικά διδάγ-
µατα περί σεβασµού του Τεχνικού Επιµελητηρίου, αλλά δεν τα
έχουµε ανάγκη. Δεν τα έχουµε ανάγκη ειδικά από όσους έδωσαν
µία µάχη όλα τα προηγούµενα χρόνια να µην υπάρχει Τεχνικό
Επιµελητήριο καν.

Επειδή η τροπολογία είναι του Υπουργείου Οικονοµικών, εγώ
δεσµεύοµαι µέχρι το τέλος της συνεδρίασης να επικοινωνήσω
µε τον Υπουργό Οικονοµικών, προκειµένου, αν συµφωνεί, να
υπάρχει νοµοτεχνική βελτίωση στην τροπολογία και να υπάρχει
ένατο µέλος, δεύτερο από το Υπουργείο Οικονοµικών, και να µην
εξαιρεθεί ο εκπρόσωπος του Τεχνικού Επιµελητηρίου.

Αλλά, σας ευχαριστούµε πάρα πολύ, δεν χρειαζόµαστε από
εσάς ειδικά διδάγµατα για το Τεχνικό Επιµελητήριο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Μανιάτη, ζη-

τάτε τον λόγο επί προσωπικού. Να περιοριστούµε στο προσω-
πικό για να µην αρχίσει µία µεγάλη συζήτηση που είναι εκτός.

Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Για ένα λεπτό, βεβαίως.
Κύριε Πρόεδρε, ο αξιότιµος κύριος Υπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών, ως Πρόεδρος του Τεχνικού Επιµελητηρίου, γνωρί-
ζει πολύ καλά ότι το Τεχνικό Επιµελητήριο επί δικής µου υπουρ-
γίας ανέλαβε δεκάδες µελέτες, προκειµένου να στηρίξουµε τη
λειτουργία του Τεχνικού Επιµελητηρίου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Πείτε µου µία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ανάµεσα στις άλλες µελέτες και ανά-
µεσα στα άλλα έργα υποδοµής είναι το ψηφιακό υπόβαθρο για
την τακτοποίηση των αυθαιρέτων και είναι και η ψηφιακή υπο-
δοµή για την ηλεκτρονική πολεοδοµία. 

Εγώ και ο κ. Σπίρτζης λειτουργήσαµε από κοινού, το δεύτερο
εξάµηνο του 2014, σε δέκα πολεοδοµίες της χώρας και λειτούρ-
γησε αυτό το σύστηµα το οποίο πατάσσει τη διαφθορά και τη
διαπλοκή στην πολεοδοµία και η Κυβέρνηση του κ. Σπίρτζη, όταν
ο κ. Σπίρτζης έγινε Υπουργός, κατήργησε τη συγκεκριµένη διά-
ταξη και την επανέφερε τώρα, µε καθυστέρηση τριάµισι ετών.

Ας αφήσει, λοιπόν, τα διδάγµατα, περί ηθικής ο κ. Σπίρτζης,
διότι η πολιτεία όλων µας είναι γνωστή εδώ µέσα και πρέπει να
σας πω ότι χαίροµαι που άκουσα ότι παίρνει πίσω την υπογραφή
του και θα προσπαθήσει να βάλει τώρα τον εκπρόσωπο του Τε-
χνικού Επιµελητηρίου µέσα. Αυτό λέγεται άτακτη φυγή, αλλά δεν
πειράζει, καλοδεχούµενη η άτακτη φυγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ ολο-
κληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Εν τοιαύτη περιπτώσει, κύριε Υπουργέ
Υποδοµών και Μεταφορών, το ψηφιακό υπόβαθρο για την κατα-
γραφή των ακινήτων της χώρας, σας αρέσει δεν σας αρέσει, το
έχει η «Κτηµατολόγιο Α.Ε.» ή όπως αλλιώς ονοµάζεται. Είναι δη-
µόσια υπηρεσία, είναι δικό σας µαγαζί. Εσείς έχετε διορίσει τους
πάντες. Βάλτε µέσα, στοιχειωδώς, τον φορέα που έχει το ψη-
φιακό υπόβαθρο και για τον αιγιαλό και για την παραλία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Μανιάτη,
ολοκληρώστε παρακαλώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το είπατε, γι’ αυτό

το λέω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Και που, κυρίως, είναι ο µοναδικός φο-

ρέας που µπορεί αξιόπιστα, µε την αξιοποίηση δορυφορικών ει-
κόνων, να εντοπίσει όλες τις αυθαιρεσίες στον αιγιαλό και την
παραλία και να είναι ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο στα χέρια αυτής
της επιτροπής. Και επειδή έχουµε άπειρους λόγους, για να δια-
φωνούµε πολιτικά, αντιληφθείτε για µια φορά τουλάχιστον, ότι η
πρόταση που σας καταθέτουµε είναι µια πρόταση που ωφελεί
την πατρίδα, ωφελεί και την Κυβέρνησή σας και στο τέλος ωφε-
λεί το δηµόσιο συµφέρον. Δεν θα τα βάζουµε όλα στο µίξερ της
κοµµατικής αντιπαράθεσης. Καταλάβετέ το, επιτέλους. Εµείς
τουλάχιστον έτσι λειτουργούµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα παρακαλώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να το κλείσουµε,
όµως, το θέµα εδώ, κύριε Υπουργέ, γιατί ο ένας µιλάει πάνω στον
άλλον, καταλάβατε; Δεν είναι σωστό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Εντάξει, έχετε δίκιο, αλλά τι να κάνουµε; Όποιος παρακο-
λουθεί τη συζήτηση, καταλαβαίνει το µέγεθος της στρέβλωσης
των όσων κάνει η Κυβέρνηση µε αυτά που παρουσιάζει ο κ. Μα-
νιάτης. Τίποτα δεν παίρνω πίσω.

Πρώτον, είπα ότι θα επικοινωνήσω µε τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, αν συµφωνεί, να διευρυνθεί. 

Δεύτερον, δεν λέγεται πια «Κτηµατολόγιο Α.Ε.», µε τον δικό
σας νόµο λέγεται ΕΚΧΑ, να το θυµάστε. 

Τρίτον, το ψηφιακό υπόβαθρο δεν υπογράφηκε, κύριε Μα-
νιάτη, από εσάς, όταν εγώ ήµουν Πρόεδρος του ΤΕΕ. Από τον κ.
Σηφουνάκη υπογράφτηκε, όταν ήθελε η Κυβέρνηση τότε να κα-
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ταργήσει τη νοµιµοποίηση των αυθαιρέτων, σύµφωνα µε τις συν-
ταγµατικές προβλέψεις και να τα κάνει στα ΚΕΠ µε µια αίτηση.
Τα έχετε ξεχάσει αυτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Καθόλου. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Τα έχετε ξεχάσει, ήταν µετά που ήσασταν εσείς Υφυπουρ-
γός. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Η κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, πείτε το να το
ακούσουµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Στη συνέχεια που ήσασταν στην κυβέρνηση Σαµαρά εσείς
Υπουργός…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, πείτε το! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): …ότι κάνατε όλο αυτό το έργο και ευτυχώς που το Τεχνικό
Επιµελητήριο τότε έκανε το ηλεκτρονικό σύστηµα πολεοδοµιών
που εφαρµόστηκε προσφάτως, ολοκληρώθηκε όταν ήµουν εγώ
Πρόεδρος. Καλά κάνατε και το διαφηµίσατε αυτό, σας ευχαρι-
στώ πάρα πολύ και προσωπικά, γιατί όλοι έχουµε την ιστορία
µας, ακριβώς όπως το είπατε, για να φέρουµε τη διαφάνεια στη
χώρα και στα πολεοδοµικά πράγµατα.

Να σας ευχηθώ να µη ξαναστηρίξετε τον ίδιο πρόεδρο του
ΤΕΕ, όπως κάνατε στις προηγούµενες εκλογές, που δείχνει έµ-
πρακτα τη σύµπραξή σας µε το νεοφιλελευθερισµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πριν δώσω τον
λόγο στον κ. Παππά, θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Καµαρών Αχαΐας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµο-
θεσία της Οδηγίας 2014/50/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014, σχετικά µε τις ελά-
χιστες προϋποθέσεις για την προαγωγή της κινητικότητας των
εργαζοµένων µεταξύ των κρατών-µελών µε τη βελτίωση της από-
κτησης και της διατήρησης δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συν-
ταξιοδότησης (L128/1 της 30.04.2014).

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Παπ-
πάς έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ.
Πριν ακριβώς από πέντε χρόνια, την 1η Νοεµβρίου του 2013,

δύο νέοι Έλληνες, δύο χρυσαυγίτες, δύο εθνικιστές, δολοφονή-
θηκαν άνανδρα στο πεζοδρόµιο κάτω από τα γραφεία της τοπι-
κής οργάνωσης της Χρυσής Αυγής στο Νέο Ηράκλειο. Και
δολοφονήθηκαν, απλώς γιατί ήσαν µέλη του εθνικιστικού κινή-
µατος.

Εµείς στη Χρυσή Αυγή δεν ξεχνάµε τους συναγωνιστές µας
και δεν θα σταµατήσουµε να τιµούµε τη σεπτή µνήµη τους. Το
κράτος επέδειξε όλα αυτά τα χρόνια, επί µία πενταετία, µία από-
λυτη αδιαφορία για την εξιχνίαση του εγκλήµατος και δυστυχώς
οι ηθικοί αυτουργοί, οι νεκροί πολιτικά ηθικοί αυτουργοί, βρί-
σκονται ανάµεσά µας. Ελπίζουµε ότι το δίκαιο θα αποδοθεί και
θα έρθει η στιγµή, που θα έρθει η νέµεσις τόσο για τους φυσι-
κούς όσο και για τους ηθικούς αυτουργούς αυτής της στυγερής
δολοφονίας των δύο νέων Ελλήνων.

Αυτά συνέβησαν πριν από πέντε χρόνια. Δεν ξεχνούµε. Έ-
χουµε, όµως, και αυτά που συνέβησαν πριν από τέσσερις ηµέ-
ρες. Και εννοώ την άνανδρη εν ψυχρώ δολοφονία του ήρωα Βο-
ρειοηπειρώτη οµογενή, του Κωνσταντίνου Κατσίφα, στο χωριό
Βουλιαράτες της Βορείου Ηπείρου από την αλβανική αστυνοµία,
προφανώς µε άνωθεν εντολές, χωρίς καµία, θα έλεγα, παρέµ-
βαση, διαµαρτυρία ή οτιδήποτε άλλο από την ελληνική πλευρά,
από την Ελληνική Κυβέρνηση και -γιατί να µην πούµε;- από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία Νέα Δηµοκρατία σε µία

χλιαρή ανακοίνωσή της, πολιτικά ορθή, συµφώνως µε το ΝΑΤΟ,
δεν ανέφερε πουθενά τον όρο «Βόρειος Ήπειρος».

Πρέπει να τιµούµε τον ήρωα Κωνσταντίνο Κατσίφα, γιατί µε τη
θυσία του έκανε γνωστό στην πλειοψηφία των νέων ανθρώπων,
στη νέα γενιά, η οποία αγνοεί τα περί Βορείου Ηπείρου, αγνοεί
ότι υπάρχει ένα σκλαβωµένο τµήµα ελληνικής γης, µε κατοίκους
Έλληνες εδώ και χιλιάδες χρόνια και χάριν της θυσίας του Κα-
τσίφα, αυτό έγινε γνωστό στη νέα γενιά.

Επί του πολιτικού πρακτέου τώρα και των εξελίξεων που γί-
νονται αυτή τη στιγµή στα Τίρανα –και εννοώ το θέµα µε την ια-
τροδικαστική εξέταση, η οποία γίνεται από τους Αλβανούς, οι
οποίοι έχουν συστήσει µια επιτροπή εµπειρογνωµόνων τριών ια-
τροδικαστών, όπου θα είναι παρατηρητής µόνο ο δικηγόρος της
οικογενείας- η Χρυσή Αυγή άµεσα, πριν από λίγη ώρα, κατέθεσε
αναφορά, κατά το άρθρο 10 του Συντάγµατος, στην Εισαγγελέα
του Αρείου Πάγου, µε την οποία ζητούµε την παρέµβαση της ελ-
ληνικής δικαιοσύνης. 

Ζητούµε να παρέµβει η ελληνική δικαιοσύνη, ώστε να δοθεί η
δυνατότητα, αυτεπαγγέλτως δηλαδή, να παραστεί ιατροδικα-
στής από την ελληνική πλευρά, για να κάνει νεκροψία και νεκρο-
τοµή στο σώµα του ήρωα και να ενεργοποιηθούν οι αρµόδιες
ελληνικές υπηρεσίες, το Υπουργείο Εξωτερικών, η ιατροδικα-
στική υπηρεσία, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, όσο το
δυνατόν ταχύτερα.

Αντ’ αυτού, βέβαια, βλέπουµε το προσκυνηµένο ελληνικό –
βάλτε και ένα ερωτηµατικό- Υπουργείο Εξωτερικών, στο οποίο
Υπουργός είναι ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, να αναφέρεται
στην εν ψυχρώ δολοφονία του Κωνσταντίνου Κατσίφα, λέγοντας
ότι φτάσαµε σε σηµείο «απώλειας ανθρώπινης ζωής». Το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών, δηλαδή, είναι ένα κολοβό προσκυνηµένο
Υπουργείο, το οποίο αντί να χρησιµοποιεί µια γλώσσα ανάλογη
µε αυτή που καταλαβαίνουν οι Αλβανοί -και η µόνη γλώσσα που
καταλαβαίνουν οι Αλβανοί είναι η γλώσσα της δύναµης-, λέει για
«απώλεια ανθρώπινης ζωής». Μιλάει, δηλαδή, σαν ασφαλιστική
εταιρεία σε συµβόλαιο ζωής, όπου η λέξη «θάνατος» είναι απα-
γορευµένη, πολύ δε περισσότερο στην περίπτωση της στυγερής
δολοφονίας του Κωνσταντίνου Κατσίφα, όπου και η λέξη «δολο-
φονία» είναι απαγορευµένη. 

Περιµένουµε τις άµεσες αντιδράσεις της δικαιοσύνης. Εκεί θα
αποδειχθεί αν υπάρχει πραγµατικά ελληνική δικαιοσύνη. Τώρα,
θα µου πείτε, τι ρωτάω; Περιµένουµε, λοιπόν, τις άµεσες αντι-
δράσεις του Αρείου Πάγου πάνω στην αναφορά που κάναµε. 

Όµως, δεν µείναµε µόνο εκεί. Έχουµε καταθέσει ερωτήσεις
στο ελληνικό Κοινοβούλιο, όπως έχουµε καταθέσει και ανάλογη
ερώτηση στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Για όσους θέλουν να τις
βρουν τις καταθέτω στα Πρακτικά. Πάρτε την ερώτηση και την
αναφορά προς την εισαγγελέα του Αρείου Πάγου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μπαίνω στο κυρίως θέµα, στο συζητούµενο νοµοσχέδιο, που
είναι η σύµβαση παραχώρησης µεταξύ ελληνικού δηµοσίου και
των εταιρειών «ΓΑΙΑΟΣΕ» µε το Θριάσιο Εµπορευµατικό Κέντρο,
των εταιρειών «ΕΤΒΑ» και της εταιρείας «ΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ»
για την ανάπτυξη -υποτίθεται- του Εµπορευµατικού Κέντρου του
Θριασίου Πεδίου. 

Τα σχέδια αυτής της –εντός εισαγωγικών- «ανάπτυξης» έχουν
ξεκινήσει ήδη από τις αρχές της δεκαετίας του ‘70. Η υλοποίηση
έχει ξεκινήσει από το 2006 επί κυβερνήσεως της Νέας Δηµοκρα-
τίας και αναµενόταν µέχρι το τέλος του 2011 να έχει ολοκληρω-
θεί. Εταιρείες logistics έχουν ήδη εγκατασταθεί στην περιοχή, αν
και, όπως θα δούµε, δεν πρόκειται να εξυπηρετηθούν από το
παρόν νοµοσχέδιο.

Είναι ένα νοµοσχέδιο υποτιθέµενης µεταµνηµονιακής εποχής.
Εν τούτοις, η χώρα µας παραµένει, όπως όλα δείχνουν –και όλος
ο ελληνικός λαός το καταλαβαίνει-, αλυσοδεµένη λόγω των δη-
µοσιονοµικών της και λοιπών δεσµεύσεων που έχει αναλάβει
έναντι των δανειστών. Θα παραµένει σε αυτή την κατάσταση για
πάρα πολλά χρόνια, µε κοινή ευθύνη των κοµµάτων σας, του δη-
µοκρατικού τόξου δηλαδή, όπως αρέσκεστε εσείς να αυτοαπο-
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καλείστε, τα οποία ψήφισαν από κοινού το τρίτο µνηµόνιο στις
14 Αυγούστου 2015. 

Με τη σύµβαση αυτή ξεπουλάτε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί,
έναντι πινακίου φακής ένα ακόµα φιλέτο, όπως χαρακτηρίζεται
το Θριάσιο Πεδίο, αφού το ελληνικό δηµόσιο θα ξοδέψει άµεσα
36 εκατοµµύρια ευρώ, για να εισπράξει σε βάθος χρόνου, σε
εξήντα χρόνια δηλαδή, 31 εκατοµµύρια ευρώ. Μπαίνουµε µέσα.
Απλά µαθηµατικά είναι. 

Για να είµαστε ειλικρινείς, το Θριάσιο Πεδίο είναι ένα στρατη-
γικό σηµείο –η χωροθεσία του δηλαδή- σε ό,τι έχει να κάνει µε
τη γειτνίασή του µε το Λιµάνι του Πειραιά, σε ό,τι έχει να κάνει
µε το αεροδρόµιο και µε την πρόσβαση που έχει εκεί µε την Ατ-
τική Οδό, µε τη σιδηροδροµική σύνδεση κ.λπ..

Δεν πρέπει, όµως, να ξεχνάµε ότι η περιοχή που χωροθετείται
µε αυτό το νοµοσχέδιο έχει τεράστια προβλήµατα. Είναι προβλή-
µατα τα οποία εθίχθησαν και στην επιτροπή και κυρίως από αι-
ρετούς εκπροσώπους της περιοχής, όπως ο Δήµαρχος Ασπρο-
πύργου. Δεν έχουν επιλυθεί τα προβλήµατα της περιοχής, πολύ
περισσότερο τα προβλήµατα που έχουν να κάνουν µε τα logis-
tics. Τα logistics δεν έχουν άδεια και έχουν βαλτώσει κυριολε-
κτικά στην περιοχή. Είναι σε µια περιοχή που πρέπει να σηµειώ-
σουµε ότι είναι περιβαλλοντικά βεβαρηµένη, εξαιρετικά βεβαρη-
µένη. 

Η περιφερειακή οδός του Αιγάλεω δεν έχει ολοκληρωθεί. Τα
αντιπληµµυρικά έργα δεν έχουν ολοκληρωθεί. Και έρχεστε εσείς,
η σηµερινή Κυβέρνηση, η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µε δια-
δικασία fast track να κάνετε µια επένδυση µε προνοµιακούς
όρους για τους συµβαλλόµενους που αντίκειται στη δεοντολογία
του ανταγωνισµού µε τους υπόλοιπους επενδυτές της περιοχής.

Επίσης, έρχεστε κατά παράβαση κάθε έννοιας δικαίου, αντι-
συνταγµατικά, σκανδαλωδώς -θα έλεγα- να δώσετε στους επεν-
δυτές και το εξής προνόµιο: Να απαλλάσσονται οι επενδυτές
από την υποχρέωση καταβολής ανταποδοτικών τελών. Ο Δήµος
Ασπροπύργου, για παράδειγµα, θα είναι υποχρεωµένος να συν-
τηρεί τους δρόµους, τις οδούς εκεί, τον φωτισµό. Αυτό, φυσικά,
το κόστος θα επιβαρύνει τον δήµο. Κατά συνέπεια, το κόστος
αυτό µετακυλίεται στους δηµότες του δήµου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Δεν αµφιβάλλουµε, λοιπόν, ότι θέλετε να δηµιουργήσετε µια
ειδική οικονοµική ζώνη, ειδικού φορολογικού καθεστώτος και
ακολούθως ειδικού εργασιακού καθεστώτος. Θέλετε όλα αυτά.
Θέλετε εσείς οι –υποτίθεται- αριστεροί, οι νέο-αριστεροί, οι αµε-
ρικανοµπολσεβίκοι, που λέµε, να δηµιουργήσετε µια περιοχή
όπου θα υπάρχουν πραγµατικά εργαζόµενοι σκλάβοι των 200
ευρώ. 

Είναι ένα σκάνδαλο, λοιπόν, το σηµερινό νοµοσχέδιο. Και ανα-
λαµβάνετε εγγυήσεις ως σταλινικό δηµόσιο έναντι των επενδυ-
τών. Πότε ακούστηκε αυτό, να αναλαµβάνει το ελληνικό δηµόσιο
εγγυήσεις έναντι επενδυτών, δηλαδή έναντι µιας διαδικασίας επι-
χειρηµατικής, η οποία -αν θέλετε- έχει και κάποιο ρίσκο επιχει-
ρηµατικό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο λεπτά ακόµη. 
Ευχαριστώ πολύ. 
Να αναλάβει το ελληνικό δηµόσιο δεσµεύσεις, εγγυήσεις,

αλλά όταν αυτό είναι για δρόµους, για µεγάλα έργα κοινής ωφέ-
λειας. Εδώ δεν έχουµε κάποια κοινή ωφέλεια. Εδώ έχουµε ένα
επιπλέον θάψιµο –θα έλεγα- της βεβαρηµένης περιοχής του Ασ-
προπύργου. 

Είµαστε σαφώς κατά του νοµοσχεδίου, αλλά και όλων των
τροπολογιών. 

Στο σηµείο αυτό, θέλω να σταθώ κυρίως στην τροπολογία, η
οποία αναφέρεται στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Ξέρετε, όταν λέµε ΚΕΕΛΠΝΟ,
ΜΚΟ, hotspot κ.λπ., αναφερόµεθα σε ένα πάρτι εκατοµµυρίων
ευρώ που λυµαίνονται οι επιτήδειοι. Και δεν είναι µόνο στη δική
σας Κυβέρνηση επιτήδειοι. Όπως έχουµε τις «ροζ ΜΚΟ», έχουµε
και τις «µπλε ΜΚΟ». Όπως έχουµε τις απευθείας αναθέσεις σε
«ηµετέρους» ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έχουµε και τις απευθείας αναθέσεις
σε «ηµετέρους» της Νέας Δηµοκρατίας. Όλα αυτά έχουν βγει

στον αέρα για το ποιοι ωφελούνται από όλο αυτό το πανηγύρι
των εκατοµµυρίων µε τους παράτυπους µετανάστες. 

Εσείς, λοιπόν, σε αυτήν την τροπολογία µιλάτε για τα κέντρα
φιλοξενίας, υποδοχής, ταυτοποίησης κ.λπ. όπως και για τις δη-
µόσιες δοµές υγείας στη Χίο, στη Λέσβο, στη Σάµο, στην Κω και
στη Λέρο. 

Αλήθεια, στη Λέσβο τι γίνεται; Κατατέθηκε µια ερώτηση από
τη Χρυσή Αυγή, προχθές, για τα κρούσµατα φυµατίωσης που
έχουµε σε αστυνοµικούς. Θα ακολουθήσετε την πεπατηµένη, δη-
λαδή ότι ακριβώς ακολούθησε ο κύριος που συγκυβερνάει µαζί
σας, ο κ. Καµµένος για τα hotspot στην Ήπειρο που είχαµε τα
κρούσµατα φυµατίωσης σε αξιωµατικούς; Πείτε µας, λοιπόν,
γιατί φοβούµεθα ότι η πολιτική χολέρα έφερε και άλλη ασθένεια
στην Ελλάδα. Μαζί µε τους λαθροµετανάστες έφερε και τη φυ-
µατίωση. 

Εµείς τα έχουµε επισηµάνει όλα αυτά για τα ρουσφέτια που
γίνονται στο ΚΕΕΛΠΝΟ, για τον τοµέα υγείας, ότι υπάρχουν δι-
πλοθεσίτες, όπως ο γιατρός που είναι στη Λάρισα, αλλά παίρνει
και 2.500 ευρώ από τη Λέσβο. Στην εφηµερίδα «ΕΜΠΡΟΣ»
έχουµε κάνει ανάλογο δηµοσίευµα. Θα το καταθέσω για τα Πρα-
κτικά. Είναι πολύ πρόσφατη, είναι από τις 13 Οκτωβρίου 2018, η
αποκάλυψη της εφηµερίδας «ΕΜΠΡΟΣ». Το καταθέτω για να µα-
θαίνει ο κόσµος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να ξέρετε ότι εµείς ό,τι και να κάνετε, όσο κι αν µας φιµώνετε,
δεν θα σταµατήσουµε, είτε υπάρχει δίκη είτε δεν υπάρχει δίκη,
να λέµε αυτό που πιστεύουµε, να φωνάζουµε τη φωνή της αλή-
θειας και να είµαστε στο πλευρό του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά θα ακολουθήσει,
όπως µας έχει δηλώσει, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µια διευκρίνιση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για µια διευκρίνιση.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Όσον αφορά τη νοµοτεχνική βελτίωση που ζητήθηκε για το
άρθρο 14 παρ. 6 του ν.2971, για να αυξήσουµε τα µέλη, επειδή
είναι δύσκολο να φέρουµε τη νοµοτεχνική αυτή τη στιγµή –είναι
πάρα πολλοί Υπουργοί που πρέπει να υπογράψουν- και στο επό-
µενο διάστηµα θα έρθει τροποποίηση αρκετών άρθρων, δε-
σµευόµαστε να το πάρουµε υπ’ όψιν µας και να φέρουµε µια
ολοκληρωµένη πρόταση το επόµενο διάστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Καταγρά-
φηκε η άποψή σας, κυρία Υπουργέ, και η απάντηση στον συνά-
δελφο προφανώς που το υπέβαλε. 

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για τα όσα είπε η κυρία Υφυπουργός Οικονοµικών, ασφαλώς

στη θετική κατεύθυνση είναι να συµπεριληφθεί και εκπρόσωπος
του ΤΕΕ σε µια τεχνική γνωµοδοτική επιτροπή που ασχολείται µε
ένα τόσο σηµαντικό αντικείµενο. Τεχνικός σύµβουλος της πολι-
τείας είναι. Κατά συνέπεια, κρατάµε τη δέσµευση της Υφυπουρ-
γού Οικονοµικών, ότι µε την πρώτη ευκαιρία, µε το επόµενο νο-
µοσχέδιο, θα διορθωθεί κι αυτό το ζήτηµα.

Για τον σταθµό µεταφόρτωσης στο Θριάσιο, κύριε Υπουργέ,
θα λέγαµε ότι η Νέα Δηµοκρατία διαφωνεί -και το τεκµηρίωσε
αυτό και ο εισηγητής µας ο κ. Καραµανλής- µε το νοµοσχέδιο,
διότι αλλάζει ριζικά το τεχνικό, οικονοµικό και χρηµατοδοτικό
πλαίσιο της επένδυσης. Βεβαίως η κριτική που κάνετε εσείς είναι
ότι δεν έχει αλλάξει κάτι ουσιαστικό και, εν πάση περιπτώσει, η
τροπολογία για την οποία συζητάµε αφορά όλα τα οικόπεδα της
«ΓΑΙΑΟΣΕ» και προκειµένου αυτά να γίνουν ελκυστικά στους
επενδυτές. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω πολύ καλά πού ποντάρετε. Άλλωστε
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κατά την άποψή µου είστε ένας από τους πιο ευφυείς Υπουργούς
της Κυβέρνησης, αν όχι ο ευφυέστερος όλων. Ποντάρετε στο γε-
γονός ότι «η Νέα Δηµοκρατία είναι υπέρ των επενδύσεων» και
«πόσο θα αντιδράσει η Νέα Δηµοκρατία;». Καλά κάνατε και αλ-
λάξατε τους όρους για τα οικόπεδα της «ΓΑΙΑΟΣΕ». Να είναι ελ-
κυστικά στους επενδυτές. Με µια µικρή διαφορά την οποία
παραλείπετε να αναφέρετε συνεχώς, ότι ο διαγωνισµός για το
Θριάσιο είχε ολοκληρωθεί, είχε αναδειχθεί ο ανάδοχος και στη
συνέχεια επέρχονται οι γενικότερες αλλαγές που ως τέτοιες τις
περιγράφετε, εν πάση περιπτώσει. Κι αυτό δεν µπορεί να αλλά-
ξει, γιατί χρονικά έχει συµβεί κατά τον τρόπο που εµείς περιγρά-
φουµε. 

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, αν µείνει εδώ το θέµα, θα πέσει στη
λήθη. Αν, όµως, υπάρξει κάποιος ενδιαφερόµενος, ανταγωνιστής
ή αντίδικος στο µέλλον, τότε καλά ξεµπερδέµατα, κατά την
άποψή µας. Αυτό είναι το όλο ζήτηµα που µας εµποδίζει να ψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο. 

Και για την κριτική που ασκείτε, κύριε Υπουργέ, πολιτικά θα
προσεγγίσω το θέµα ότι άργησαν οι προηγούµενες Κυβερνήσεις.
Βεβαίως ο διαγωνισµός του 2006 σας αποδείξαµε µε στοιχεία
και µε τις προβλέψεις εκείνου του διαγωνισµού ότι καµµία σχέση
δεν είχε µε το σηµερινό διαγωνισµό. Δεν µπορούµε να συγκρί-
νουµε ανόµοια πράγµατα.

Όµως, κύριε Υπουργέ, ήταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε Πρωθυπουργό τον Κώστα Καραµανλή που έφερε την
«COSCO» στον Πειραιά. Αυτό αύξησε την κίνηση εµπορευµατο-
κιβωτίων και γενικότερα την εµπορική κίνηση και δηµιουργεί την
ανάγκη επίσπευσης τέτοιων υποδοµών, οι οποίες κατά την
άποψή µου θα πρέπει να επεκταθούν τάχιστα και σε όλη τη χώρα
και στη βόρεια και στην κεντρική Ελλάδα. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα και δεν µπορεί κανένας σε αυτή την Αίθουσα να προ-
σαρµόζει την πραγµατικότητα στα µέτρα του.

Σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, να είστε προσεκτικός στις δια-
τυπώσεις σας που αφορούν τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και γενι-
κότερα, γιατί ο Οκτώβριος που µας άφησε µόλις χθες βάφτηκε
κυριολεκτικά κόκκινος. Και δεν βάφτηκε κόκκινος από µια νέα
Οκτωβριανή Επανάσταση, που ίσως έχετε στο βάθος του µυαλού
σας. Βάφτηκε κόκκινος ο Οκτώβριος που µας άφησε µόλις χθες,
από το πολύ «κυβερνητικό αίµα» που έχει χυθεί αυτόν τον µήνα.

Είχαµε προηγουµένως εδώ τον Υπουργό Υγείας, που µας
έλεγε ότι διπλασιάζει τους µισθούς των γιατρών για να λύσει το
πρόβληµα στα κέντρα των µεταναστών. Αν αρκούσε αυτό, σε
κάθε πτυχή της δηµόσιας ζωής θα διπλασιάζαµε τους µισθούς
των δηµοσίων λειτουργών και θα λύνονταν όλα τα προβλήµατα.
Δέχθηκε την άποψή µας ότι είναι ζήτηµα υποδοµών και ζήτηµα
υπερπληθυσµού.

Τι έχει γίνει, όµως, κύριε Υπουργέ; Ο πρώην γενικός διευθυν-
τής υποδοµών του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής µό-
λις τον µήνα που τελείωσε χθες έχει καταγγείλει διασπάθιση κον-
δυλίων και κακοδιαχείριση στο 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πείτε
µας εσείς, που είστε Υπουργός Υποδοµών, όταν ο αρµόδιος
γραµµατέας καταγγέλλει κακοδιαχείριση, πώς µπορούν να βελ-
τιωθούν οι υποδοµές σ’ αυτά τα κέντρα;

Και αυτό δεν ήταν το µόνο. Η διοίκηση της ΔΕΗ -για να δούµε
πώς προσεγγίζει η Κυβέρνηση τα θέµατα και τι έγινε αυτόν τον
µήνα- παρουσίασε αλλοιωµένα στοιχεία. Είναι εισηγµένη εται-
ρεία µε πάρα πολλά προβλήµατα. Ο δε πρόεδρος επιρρίπτει την
ευθύνη για ζηµιές 900 εκατοµµυρίων σε τρεις συγκεκριµένες
αποφάσεις προϊστάµενων Υπουργών του, ενώ µόλις πριν λίγους
µήνες η ΔΕΗ αγόρασε ένα κουφάρι στα Σκόπια. Άλλες συζητή-
σεις γι’ αυτό.

Θέλετε να προχωρήσω για το τι έγινε στην ΕΡΤ τον µήνα Οκ-
τώβριο και τις καταγγελίες στελεχών, που η Κυβέρνησή σας διό-
ρισε; Δεν τους διόρισε η Αντιπολίτευση. 

Για να έρθουµε και στο δικό σας αντικείµενο, κύριε Υπουργέ,
προκλήθηκαν µεγάλες και δικαιολογηµένες συζητήσεις από το
γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση ακύρωσε τη σύµβαση παραχώ-
ρησης του «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ζήτησε τίµηµα. Ξέρω ότι
επιρρίψατε τις ευθύνες στο ΤΑΙΠΕΔ. Το γνωρίζω. Όµως, εδώ µι-
λάµε για εφαρµοσµένη κυβερνητική πολιτική. 

Δεν µπορεί το πολιτικό κόστος να πάει στο ΤΑΙΠΕΔ, καθώς

στην Κυβέρνηση µοιραία πηγαίνει, κύριε Υπουργέ. 
Ήρθε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και σας λέει ότι το τίµηµα είναι

εξευτελιστικό και ζήτησε 131% µεγαλύτερο τίµηµα. Σκεφτείτε τι
θα λέγατε αν ήταν η Νέα Δηµοκρατία στη θέση σας. Θα λέγατε
ότι πήγε να τα αρπάξει, πήγε να τα πάρει, πήγε να εκχωρήσει το
«Ελευθέριος Βενιζέλος» µπιτ παρά. Αυτά θα λέγατε. Εµείς δεν
τα λέµε. Εµείς επισηµάνσεις κάνουµε, κριτική κάνουµε.

Θέλετε να προχωρήσουµε παρακάτω; Τι να πω για τις καταγ-
γελίες Καµµένου εναντίον Κοτζιά; Έχουν δυναµική εξέλιξη τα
πράγµατα. Ο κ. Κοτζιάς απειλεί να προσφύγει στη δικαιοσύνη.
Εδώ κατηγορεί µέλος της Κυβέρνησης, Υπουργός άλλον
Υπουργό ότι τα έπαιρνε µαζί µε την εταιρεία Σόρος, δηλαδή µαζί
µε την εταιρεία του Τζωρτζ Σόρος. Αυτά τα πράγµατα δεν έχουν
γίνει ξανά. Και, µάλιστα, πού έγιναν αυτές οι καταγγελίες; Στο
πλαίσιο συνεδρίασης του Υπουργικού Συµβουλίου. Δεν έγιναν σε
κάποιο µέσο ενηµέρωσης. Και τα προσπερνάµε όλα σαν να µη
συµβαίνει τίποτα.

Ποιο είναι το περιβάλλον; Διότι ναι, κύριε Υπουργέ, καλά είναι
τα εµπορευµατικά κέντρα και πρέπει να προχωρήσουν γρήγορα
και µε διαφάνεια, γιατί κάποιες άλλες κυβερνήσεις -εσείς που
ρωτάτε συνεχώς τι έγινε τα προηγούµενα σαράντα χρόνια- έφε-
ραν κάποιους επενδυτές εδώ, τους κορυφαίους στον κόσµο, και
όχι κάποιους των οποίων η επιφάνεια αµφισβητείται, και οι δου-
λειές ανεβαίνουν -να το πω απλά για να µας καταλάβουν και οι
πολίτες- και υπάρχει ανάγκη νέων υποδοµών. Όµως, αυτό έγινε
γιατί ήρθε η «COSCO» στο λιµάνι του Πειραιά, κύριε Υπουργέ.
Να µην ξεχνιόµαστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, επισηµαίνοντας ότι χθες είδαµε
και το ΦΕΚ για την παραχώρηση των είκοσι τριών περιφερειακών
αεροδροµίων. Στη σωστή κατεύθυνση κινείται, αλλά θα πρέπει
να δούµε και την εφαρµογή. Είδαµε και από τον συνάδελφό σας,
τον Υπουργό Ναυτιλίας, τις παραχωρήσεις για τα δέκα περιφε-
ρειακά λιµάνια. 

Θα τα παρακολουθούµε όλα αυτά, γιατί, ναι, η Νέα Δηµοκρα-
τία είναι υπέρ των επενδύσεων, αλλά µε διαφάνεια και κυρίως µε
πολλές πιθανότητες βιωσιµότητας.

Όµως, κύριε Υπουργέ, για να επιβιώσουν οι επιχειρήσεις και
οι επενδύσεις σε µια χώρα, όπως η Ελλάδα, πρέπει να συντρέ-
χουν και άλλοι λόγοι. Πολύ φοβάµαι πως στη δική σας περί-
πτωση δεν συντρέχουν. Άλλωστε, η Παγκόσµια Τράπεζα στην
έκθεση για το 2019 κατέταξε την Ελλάδα από πλευράς επιχειρη-
µατικού περιβάλλοντος στο ίδιο επίπεδο µε την Κιργιζία και τη
Σουαζιλάνδη.

Και µέσα σε όλα αυτά µας φέρνετε µετά από δύο χρόνια στα
συρτάρια µια συζήτηση περί συνταγµατικής αναθεώρησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπουκώρο,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να πω ότι αυτή δεν είναι εικόνα σοβαρής Κυ-

βέρνησης, Κυβέρνησης την οποία απαιτούν οι κρίσιµες περιστά-
σεις.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αυγενάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά θα ακολουθήσει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Κεφα-
λογιάννης, µετά ο κ. Ξυδάκης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ, και ο κ. Μαυραγάνης. Τέλος, ο κατάλογος θα κλείσει
µε την κ. Καφαντάρη.

Παρακαλώ, κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η σύµβαση παραχώρησης για την κατασκευή και
λειτουργία εµπορευµατικού κέντρου στο Θριάσιο αποτελεί ένα
σχέδιο που εµείς ως Νέα Δηµοκρατία οραµατιστήκαµε, σχεδιά-
σαµε, αλλά και διαµορφώσαµε. 

Σήµερα θα έπρεπε να είχαµε εορταστικό κλίµα και να υπερψη-
φίζαµε τη σύµβαση παραχώρησης. Δυστυχώς, όµως, βρισκόµα-
στε στη δυσάρεστη θέση να συζητάµε για ένα ακόµα σκάνδαλο
της Κυβέρνησής σας, αντί να συζητάµε για ένα αναπτυξιακό σχέ-
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διο που θα συµβάλλει στην ανάπτυξη της περιοχής, που θα συµ-
βάλλει στη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, που θα συµβάλλει
στην οικονοµική ανάκαµψη της χώρας µας και που θα λειτουρ-
γήσει ως µεγάλος εµπορευµατικός σταθµός για τη χώρα και µε
σηµαντικές διεθνείς προοπτικές. 

Αντί, λοιπόν, να συζητάµε για την αναπτυξιακή δυναµική της
χώρας, βρισκόµαστε στη δυσάρεστη θέση να συζητάµε για µια
σκανδαλώδη σύµβαση της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Τελικά, στην Κυβέρνηση δεν είστε µόνο ανίκανοι, αλλά είστε
και επικίνδυνοι για τη χώρα. Έχετε µια ικανότητα να δηµιουργείτε
σκάνδαλα σε κάθε ζήτηµα µε το οποίο καταπιάνεστε. Έχετε γίνει
η κυβέρνηση των σκανδάλων. Τι να πρωτοθυµηθούµε, άλλωστε;
Να αναφέρουµε τις πρόσφατες κατηγορίες Καµµένου προς Κο-
τζιά στο Υπουργικό Συµβούλιο, όπου κατηγόρησε κυβερνητικά
στελέχη πως πήραν χρήµατα από τον Σόρος, για να υπερασπι-
στούν τη Συµφωνία των Πρεσπών; Καταγγελίες από Υπουργό
προς άλλους Υπουργούς, παρουσία του ίδιου του Πρωθυπουρ-
γού; Τη µνηµειώδη και ύποπτη σιγή του Πρωθυπουργού για αυτό
το θέµα; Την απόκρυψη της επιστολής παραίτησης Κοτζιά και τις
απειλές Κοτζιά προς τον Πρωθυπουργό να τη δηµοσιοποιήσει;

Να αναφέρουµε το θέµα της αγοράς από την ήδη ζηµιογόνο
ΔΕΗ της ζηµιογόνου εταιρείας του Αντιπροέδρου της Κυβέρνη-
σης των Σκοπίων έναντι του ποσού των 4,8 εκατοµµυρίων ευρώ;
Ακόµα δεν έχετε απαντήσει για τη σκοπιµότητα αυτής της φοβε-
ρής και τροµερής επένδυσης ούτε για τη ζηµία που έχει δηµι-
ουργήσει και θα δηµιουργήσει στο µέλλον και στη ΔΕΗ. 

Να αναφερθούµε στο θέµα των 1,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ
που έχουν κατασπαταληθεί για τον χειρότερο καταυλισµό που
έχει φτιαχτεί ποτέ για το µεταναστευτικό στη Μόρια από τους
υποτιθέµενους ευαίσθητους «αριστερούληδες»; Πού πήγαν αυτά
τα χρήµατα; Ακόµα δεν έχετε δώσει καµµία απάντηση στην
έρευνα που διεξάγει η Υπηρεσία Καταπολέµησης της Απάτης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για αυτό το θέµα. 

Δυστυχώς, διασύρετε τη χώρα µας διεθνώς. 
Να αναφέρουµε το περίφηµο σκάνδαλο Καµµένου µε τα τρια-

κόσιες χιλιάδες βλήµατα στη Σαουδική Αραβία; Άλλο ένα δυσώ-
δες σκηνικό µε πρωταγωνιστή τον κ. Καµµένο, τον κ. Κοτζιά,
µεσάζοντες, λαθρέµπορους και τριακόσιες χιλιάδες βλήµατα.
Και να θυµίσω ότι εκατό χιλιάδες βλήµατα είχε ζητήσει η Σαου-
δική Αραβία και φυσικά, ο κ. Καµµένος πάσχιζε να πουλήσει και
άλλες διακόσιες χιλιάδες βλήµατα. Πού, όµως; Πού θα πήγαιναν;
Τα χρήµατα ποιος θα τα έπαιρνε; 

Να αναφέρουµε ακόµα την εν κρυπτώ εκχώρηση των δέκα χι-
λιάδων εκατόν δεκαεννέα ακινήτων κυριότητας του ελληνικού
δηµοσίου για ενενήντα εννιά χρόνια στο υπερταµείο, χωρίς η Κυ-
βέρνηση για µία ακόµα φορά να έχει δώσει πληροφορίες αναφο-
ρικά µε το ποια είναι αυτά τα ακίνητα, παρά τις ερωτήσεις που
έχουµε κάνει, σε µια απέλπιδα προσπάθεια να αποφύγει τις αν-
τιδράσεις.

Να σας θυµίσω ότι από τη θέση της Αντιπολίτευσης κατηγο-
ρούσατε τους πολιτικούς σας τότε αντιπάλους για προδοσία. Τι
εννοούσατε; Για ξανακάντε λίγο ένα restart!

Τώρα παραδίδετε εν κρυπτώ τη διαχείριση της δηµόσιας πε-
ριουσίας και δεν ενοχλείται κανένας αριστερός, παρά τις ευαι-
σθησίες που είχατε. 

Να αναφέρουµε τι έχει γίνει µετά από τις σοβαρότατες καταγ-
γελίες του προσωπικού της ΕΡΤ; Να αναφέρουµε ότι βρίσκεται
σε απόλυτη παρακµή; 

Για να σταθούµε µόνο στο πλέον πρόσφατο σκάνδαλο του τε-
λευταίου τριµήνου. Καµµία απάντηση για κανένα σκάνδαλο, συγ-
κάλυψη, σιωπή, ένοχη σιωπή!

Και έρχεται ο κ. Σπίρτζης, ο αγαπητός Χρήστος, ο Υπουργός
να φέρει ένα ακόµα σκάνδαλο, αυτό της σύµβασης παραχώρη-
σης για την κατασκευή και τη λειτουργία εµπορευµατικού κέν-
τρου στο Θριάσιο. 

Κύριε Υπουργέ, σας κληροδοτήσαµε µία επικερδή σύµβαση
για το ελληνικό δηµόσιο και καταφέρατε να τη µετατρέψετε σε
ένα ακόµα σκάνδαλο -και κρατήστε αυτή τη λέξη- όπου ζηµιώνε-
ται το ελληνικό δηµόσιο. Γιατί άραγε; Οφείλετε να απαντήσετε. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, διαφοροποιήσατε τους όρους της προ-
κήρυξης, επί της οποίας κατατέθηκε και η µοναδική προσφορά,

σε σχέση µε τους όρους της τελικής σύµβασης που υπογράφηκε
και έρχεται σήµερα προς κύρωση στη Βουλή µε το παρόν νοµο-
σχέδιο;

Γιατί, κύριε Υπουργέ, µειώσατε µε τη σύµβαση παραχώρησης
το εφάπαξ τίµηµα –κοινώς προκαταβολή- που θα πρέπει να κα-
ταβάλλει ο παραχωρησιούχος σε 10 εκατοµµύρια ευρώ; Γιατί αλ-
λάξατε την απόφαση της Γενικής Συνέλευσης της «ΓΑΙΑΟΣΕ», η
οποία αναρτήθηκε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» στις 21-3-2018 και η οποία
αναφέρει ότι το εφάπαξ τίµηµα που θα πρέπει να καταβάλλει ο
παραχωρησιούχος ανέρχεται στα 20 εκατοµµύρια ευρώ; 

Να σας θυµίσω ότι τα 20 εκατοµµύρια ευρώ ήταν το εφάπαξ
τίµηµα της σύµβασης, που είχε ετοιµάσει η Νέα Δηµοκρατία το
2006. Μάλιστα, κύριε Σπίρτζη, µειώνετε το εφάπαξ τίµηµα κατά
10 εκατοµµύρια ευρώ την ίδια στιγµή που διπλασιάζετε από
τριάντα σε εξήντα τα έτη παραχώρησης. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, αλλάξατε τη σύµβαση; Τι µεσολάβησε,
άραγε, και από την προκήρυξη του διαγωνισµού µέχρι την υπο-
γραφή της σύµβασης το εφάπαξ τίµηµα µειώθηκε κατά 50%;
Γιατί αλλάξατε το εφάπαξ τίµηµα; Γιατί είστε τόσο «large», αλή-
θεια, προς όφελος του παραχωρησιούχου και εις βάρος του ελ-
ληνικού δηµοσίου ζηµιώνοντάς το κατά 10 εκατοµµύρια ευρώ;

Γιατί, κύριε Υπουργέ, αλλάξατε τον συντελεστή δόµησης; Γιατί
από 0,4% που ίσχυε κατά την κατάθεση των προσφορών και το
µέγιστο ποσοστό κάλυψης ήταν 40% το αυξήσατε εν µία νυκτί
στο 1,65% και το µέγιστο ποσοστό κάλυψης στο 60%;

Γιατί υπερτετραπλασιάσατε τη συνολική δυνατότητα δόµησης
και από τα αρχικά 235.330 τετραγωνικά µέτρα φτάνετε στα
970.000 τετραγωνικά µέτρα;

Γιατί, κύριε Υπουργέ, αλλάξατε τη δυνατότητα που παρέχεται
από τη σύµβαση στον παραχωρησιούχο να κατασκευάζει και να
εκµεταλλεύεται εγκαταστάσεις παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας για την εξυπηρέτηση
των χρηστών, αλλά και την πώληση ηλεκτρικής ενέργειας σε τρί-
τους; 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε τη σύµβαση, ο παραχωρη-
σιούχος απαλλάσσεται από τα δηµοτικά τέλη, υφιστάµενα, αλλά
και τα µελλοντικά;

Γιατί, κύριε Υπουργέ, δεσµεύεται το ελληνικό δηµόσιο κατά τη
διάρκεια της περιόδου παραχώρησης, δηλαδή τα εξήντα χρόνια,
να µην επέλθει, σύµφωνα µε αυτά που λέτε και ψηφίζετε σήµερα,
καµµία τροποποίηση της ελληνικής νοµοθεσίας που τυχόν να
βλάπτει τον παραχωρησιούχο;

Γιατί, κύριε Υπουργέ, δεσµεύεται το ελληνικό κράτος ότι δεν
θα µπορεί να νοµοθετεί, για παράδειγµα, για το καθεστώς που
διέπει την ευρύτερη περιοχή του Θριασίου; Πώς, κύριε Σπίρτζη,
η εν λόγω πρόβλεψη υπερισχύει του εσωτερικού δικαίου της
χώρας µας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Υπουργέ, οι αλλαγές που κάνετε στη σύµβαση είναι
όλες προς το συµφέρον του παραχωρησιούχου και ζηµιώνουν
το ελληνικό δηµόσιο. Όλες οι αλλαγές πραγµατοποιήθηκαν µετά
την κατάθεση της δεσµευτικής προσφοράς και χωρίς καµµία
απολύτως µετατροπή του προτεινόµενου τιµήµατος. 

Κύριε Υπουργέ, συνεχίζετε επάξια το έργο των σκανδάλων και
της ζηµίας του ελληνικού δηµοσίου, που κάνει η Κυβέρνησή σας.
Συνεχίζετε επάξια να είστε µέλος της Κυβέρνησης, αλλά της Κυ-
βέρνησης των σκανδάλων, της Κυβέρνησης που ζηµιώνει τη
χώρα και τον ελληνικό λαό.

Για όλους αυτούς τους λόγους φυσικά θα καταψηφίσουµε το
σηµερινό νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα δύο
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το Γυµνάσιο Καµάρων Αχαΐας (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
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(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Με βάση τον σχεδιασµό, όπως τον βρήκα µε την αλλαγή στο

Προεδρείο, αµέσως µετά θα ακολουθούσαν οι παρεµβάσεις των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, όπως προείπα, του κ. Κεφαλο-
γιάννη και του κ. Ξυδάκη, κατόπιν του κυρίου Υπουργού και τε-
λευταία θα µιλούσε η κ. Καφαντάρη από τους οµιλητές.

Ο κύριος Υπουργός ζήτησε να παρέµβει τώρα. Έχετε διαφω-
νία οι δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να δώσουµε τον λόγο
στον κ. Μαυραγάνη, να ακολουθήσουν οι δύο Κοινοβουλευτικοί,
η κ. Καφαντάρη και να κλείσει ο Υπουργός τον πρώτο κύκλο πριν
τις δευτερολογίες;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, γιατί µε α-

φήνετε τελευταία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Καφαντάρη,

γιατί κάνετε έτσι; Συνεννοηθείτε µε τον κ. Ξυδάκη ή µε τον κ. Κε-
φαλογιάννη αν σας δίνουν τη σειρά. Γιατί απευθύνεστε στο Προ-
εδρείο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Η παγία τακτική είναι να υπάρχει µία
εναλλαγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μία οµιλήτρια
έµεινε εκ των Βουλευτών. Αν µετά τον Υπουργό παραχωρείτε οι
δύο Κοινοβουλευτικοί τον λόγο στην κ. Καφαντάρη, το Προ-
εδρείο δεν έχει καµµία αντίρρηση.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για εννέα λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω να είµαι
όσο πιο σύντοµος γίνεται.

Πάω, λοιπόν, κατευθείαν στην καρδιά των γεγονότων. Ακού-
στηκε εδώ από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, που συµπί-
πτουν απολύτως στις απόψεις τους –αυτό δεν µας κάνει καµµία
εντύπωση, έχουν συµπέσει εδώ και αρκετά χρόνια, απλώς και
µόνο προσπαθούσαν να παραπλανήσουν την κοινωνική πλειοψη-
φία ότι είναι κάτι διαφορετικό- ότι εφόσον υπάρχει µία µεγάλη
εταιρεία που έχει επενδύσει –και πολύ καλά έχει κάνει αυτή η µε-
γάλη εταιρεία- στο λιµάνι του Πειραιά, θα έπρεπε να έχουµε δια-
φορετική εκτίµηση από το 2007, 2008 και εντεύθεν για τη δη-
µοπρασία αυτή και άρα, θα έπρεπε να υπάρχει διαφορετικό τί-
µηµα, διαφορετική οικονοµική προσφορά.

Έχει διαλάθει της προσοχής τους, πρώτον, ότι έχουν οι ίδιοι
κάνει κάποιους διαγωνισµούς από το 2006 µέχρι και το 2014, φυ-
σικά άκαρπους, φυσικά χωρίς να έχει συµβασιοποιηθεί ουδείς,
φυσικά χωρίς να έχει γίνει κατακύρωση σε κανέναν εξ αυτών.
Άρα, ουσιαστικά και αν ακόµα είχαν κατατεθεί κάποτε κάποιες
προσφορές, αυτές οι προσφορές ουδέποτε ήρθαν στο τελικό
τους στάδιο και υπαναχώρησαν αυτοί που προσέφεραν αυτό το
οποίο προσέφεραν.

Συνεπώς, θα πρέπει να δούµε ότι στα χρόνια που διακυβέρνη-
σαν πέτυχαν το απόλυτο µηδέν. Γιατί πέτυχαν το απόλυτο µηδέν,
ρωτάει κάποιος, αφού είναι φιλέτο και συµφωνούµε όλοι µας; Κι
εµείς θεωρούµε ότι είναι ένα κοµβικό σηµείο.

Η µία εξήγηση είναι ότι οι εµπορευµατικοί σταθµοί για τη Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ ήταν περίπου άγνωστοι. Ήταν περί-
που ένα συνονθύλευµα από νταλίκες που πηγαινοέρχονταν -έτσι
το είχαν στο µυαλό τους- χωρίς καµµία στρατηγική για το σχέδιο
των µεταφορών, χωρία καµµία στρατηγική για τους εµπορευµα-
τικούς σταθµούς και τα εµπορευµατικά κέντρα. 

Είχαν κάνει έναν νόµο προς τη σωστή κατεύθυνση, τον ν.3333/
2005, τον οποίο κατήργησαν οι ίδιοι το 2013 - 2014. Ήρθαν στο
απόλυτο κενό χωρίς καµµία στρατηγική, την οποία δοµήσαµε και
φτιάξαµε. 

Είχαν ευαισθησία απέναντι στο γενικό θεσµικό πλαίσιο ίδρυ-
σης των εµπορευµατικών σταθµών, αυτοί που σήµερα λένε εδώ
ότι θέλουµε να τρέξουµε προς το να εξασφαλίσουµε ίσους
όρους προς όλες τις κατευθύνσεις για τους εµπορευµατικούς
σταθµούς; Όχι, ποτέ. Γιατί; Γιατί είχαν εντάξει στην αυστηρότερη
περιβαλλοντική νοµοθεσία, ενώ δεν έπρεπε, κάποιους µικρούς
εµπορευµατικούς σταθµούς και γιατί απαιτούσαν τη σκληρότερη
διαδικασία για την ίδρυση τέτοιων εµπορευµατικών σταθµών. Τα
απλοποιήσαµε αυτά, για να µην σας κουράζω, µε πρωτογενή και
δευτερογενή νοµοθεσία, δηλαδή µε απλούς νόµους και βεβαίως

µε υπουργικές αποφάσεις. 
Η δεύτερη αιτία, όµως, για την οποία δεν κατόρθωσαν ποτέ να

προχωρήσουν σε αξιοποίηση αυτού του πράγµατι σηµαντικού οι-
κονοµικού στοιχείου για την κοινωνία, το κράτος και την οικονο-
µία, είναι πιο ουσιώδης. 

Η απαίτηση για δόµηση, για κτήρια ήταν πάντοτε περί τα
240.000 τετραγωνικά µέτρα. Σας παρακαλώ, δώστε λίγη προ-
σοχή για να καταλάβετε -και εσείς και ο ελληνικός λαός που α-
κούει- πού ακριβώς είναι το πρόβληµα. Καµµιά φορά, όταν θέλεις
να πεις κάτι και να αντιπαλέψεις κάποιον, πέφτεις ο ίδιος στην
παγίδα. 

Τι είπαν όλοι ως κύριο άξονα του αντίλογού τους; Ότι δώσαµε,
λέει, µε διαφοροποίηση του συντελεστή δόµησης τετραπλάσια
δυνατότητα οικοδοµής. Ουδέν ψευδέστερον αυτού! Γιατί; Θα το
πω µε απλά λόγια. Το περίγραµµα της οικοδοµής είναι όγκος.
Ό,τι και να δώσεις σε συντελεστή δόµησης, αν το περίγραµµα
είναι συγκεκριµένο, δεν µπορείς να βγεις στα τετραγωνικά
µέτρα.

Τι συνέβαινε, όµως, εδώ; Με τους όρους δόµησης, όπως είχαν
καθοριστεί τη δεκαετία του 2000, µπορούσαν να οικοδοµηθούν
87.000 τετραγωνικά µέτρα, ενώ στη δηµοπρασία του 2004, του
2006, του 2009, του 2010, του 2011, του 2012, του 2013, του
2014 απαιτούσαν να κτίσει κάποιος 240.000 τετραγωνικά µέτρα.

Και λέει κάποιος: Μα, ποιος τρελός θα πήγαινε να συµµετάσχει
σε µία δηµοπρασία που του λένε από τη δηµοπρασία ότι είσαι
υποχρεωµένος να κτίσεις 240.000 τετραγωνικά µέτρα και οι όροι
δόµησης του επιτρέπουν να κτίσει 87.000 τετραγωνικά µέτρα; 

Την ίδια ώρα φτιάχνουν νοµοθεσία -το 2010, αν θυµάµαι καλά
είναι ο ν.3810, το άρθρο 63Α- που λέει ότι µπορούν κατ’ εξαί-
ρεση, εφόσον ο Υπουργός το προτείνει να βγει προεδρικό διά-
ταγµα ειδικό για να επαυξήσει τους όρους δόµησης στα
εµπορευµατικά κέντρα.

Δηλαδή, έθεταν υπό καθεστώς οµηρίας, αν και εφόσον ο εκά-
στοτε Υπουργός ήθελε, µετά τη συµβασιοποίηση ίσως και µετά
τη δηµοπρασία αυτού του εµπορευµατικού κέντρου, να επαυξή-
σει. Ρωτάω το εξής: Δηµιουργούσε αυτό εσµό ακολασίας, ναι ή
όχι; Δηµιουργούσε δυνατότητα τέτοιου εσµού ακολασίας, όταν
από τη µία σε υποχρεώνει να χτίσεις 240.000 τετραγωνικά µέτρα
και να συµµετάσχεις σε µια δηµοπρασία και από την άλλη σου
δίνει τη δυνατότητα να χτίσεις 87.000 τετραγωνικά µέτρα και σου
κλείνει το µάτι, λέγοντάς σου «Έχω κατ’ εξαίρεση νοµοθεσία που
θα µπορούσε να λειτουργήσει διαφορετικά»; 

Τι κάναµε, λοιπόν; Κάναµε το πιο τίµιο, δηλαδή τον ν.4530/
2018. Διαφοροποιήσαµε τους όρους δόµησης ώστε να χτίζει
στον εµπορευµατικό σταθµό –αυτό που πάντοτε ήθελε η ελλη-
νική πολιτεία διαχρονικά- 240.000 τετραγωνικά µέτρα. Αυτό κά-
ναµε, για να είµαστε τίµιοι και να µην υπάρχει συναλλαγή. Και
έρχονται και µας καταγγείλουν, ο ένας µηχανικός, ο άλλος πάλι
µηχανικός. Τάχα δεν ξέρουν ότι δεν µπορείς να χτίσεις παρα-
πάνω από τον όγκο! Είχαν φέρει και τον πρόεδρο από το Τεχνικό
Επιµελητήριο. Τι να πει; Να πει ότι δεν ισχύουν αυτά, όταν ξέ-
ρουµε ότι ο συντελεστής δόµησης πολλαπλασιάζεται µε το «5»,
για να πιάνει τον συντελεστή όγκου και ότι είναι συγκεκριµένη η
δόµηση; Και έγινε ακριβώς για τον λόγο αυτόν που σας λέω. 

Ερωτώ, λοιπόν, το εξής: Κύριοι, αν πράγµατι θέλατε να αξιο-
ποιήσετε αυτό το περιουσιακό στοιχείο του ελληνικού κράτους
–και δεν είναι τόσο τα χρήµατα που έρχονται στο ελληνικό κρά-
τος, όσο η µεγάλη ωφέλεια και σας το λέω εν τιµή από την ενα-
σχόλησή µου µε τις µεταφορές, είναι η κινητικότητα στις
µεταφορές και η µόχλευση των προϊόντων που µπορεί να δώσει
αυτό το εµπορευµατικό κέντρο- αν θέλατε να προχωρήσετε προς
αυτήν την κατεύθυνση, θα είχατε διαφοροποιήσει τους όρους
δόµησης, όπως το κάναµε εντίµως και εµείς; Ναι. Γιατί δεν το
έκαναν; 

Την ίδια στιγµή, σας υπενθυµίζω ότι υπάρχει όµορη έκταση
1.450 στρεµµάτων, στην οποία έχουν επενδυθεί 200 εκατοµµύρια
ευρώ από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Υπάρχει «dead line», δηλαδή
χρονική προθεσµία, µέχρι τον Μάρτιο του 2019 να έχει προχω-
ρήσει η συµβασιοποίηση αυτού του εµπορευµατικού σταθµού,
διαφορετικά θα ανακληθούν και θα αναζητηθούν τα 200 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Διπλανή έκταση, λοιπόν, είναι µήλον της έριδος και

786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



εζητείτο από την αγορά να βγουν πακέτο και τα δυο. 
Μήπως, λοιπόν, κάποιοι ήθελαν να γίνονται συνεχώς άγονοι

διαγωνισµοί µε τέτοιες αντιφατικές διατάξεις στην προκήρυξη
και τους όρους δόµησης για να καταλήξουµε εν τέλει υπό τη δα-
µόκλειο σπάθη της ανάκλησης των κονδυλίων από την Ευρω-
παϊκή Ένωση για να τα δώσουµε όλα µαζί; 

Κύριοι, τα όνειρά σας είναι εφιάλτης του ελληνικού λαού. Δεν
θα γυρίσουµε ποτέ σε σας ξανά.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δώδεκα φοι-
τητές από τη Νορβηγία.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα δώσουµε τον λόγο στην κ. Καφαντάρη, καθώς βλέπω
ότι δεν υπάρχει κάποια αντίρρηση και µετά θα λάβουν τον λόγο
οι δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο κ. Κεφαλογιάννης και ο
κ. Ξυδάκης.

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κατ’ αρχάς ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε, όσους µου έδωσαν τον λόγο.
Το θέµα µας σήµερα είναι το εµπορευµατικό κέντρο στο Θριά-

σιο Πεδίο. Όµως, θα υποκύψω στον πειρασµό να απαντήσω σε
κάποια ζητήµατα, διότι βλέπω παρακολουθώντας την Ολοµέλεια,
την Αντιπολίτευση ουσιαστικά να έχει χάσει τα αφηγήµατά της
το ένα πίσω από το άλλο.

Αναφέρθηκα σε µια σειρά ζητήµατα και πρώτα απ’ όλα στο µε-
γάλο ζήτηµα της ανάπτυξης στην οικονοµία και στη χώρα. Βγαί-
νουµε από µία δύσκολη οκταετία. Είµαστε στη µεταµνηµονιακή
περίοδο, όπως λέµε. Η χώρα µας σταδιακά ανακάµπτει. Αυτό δεν
είναι κάτι γενικό και αόριστο. Τα διάφορα οικονοµικά στοιχεία το
αποδεικνύουν. Η Ελλάδα το πρώτο εξάµηνο του 2018 γνώρισε
µια ενδυνάµωση της εµπιστοσύνης των διεθνών αγορών και της
οικονοµικής της ανάκαµψης.

Βασική κινητήρια δύναµη αυτής της ανάπτυξης ήταν οι καθα-
ρές εξαγωγές και η ιδιωτική κατανάλωση, ενώ συνέβαλε και η
αύξηση αποθεµάτων, που υποδηλώνει προσδοκίες για αύξηση
της ζήτησης. 

Ειδικότερα, στη διάρκεια του πρώτου εξαµήνου σηµειώθηκε η
δεύτερη µεγαλύτερη σε όγκο αύξηση εξαγωγών, αγαθών και
υπηρεσιών της τελευταίας τουλάχιστον δεκαετίας: 8,7% έναντι
12,2% το 2015, µε τις εξαγωγές αγαθών να αυξάνουν 8,7% και
τις εξαγωγές υπηρεσιών 9%.

Επιπλέον, θετική εξέλιξη κρίνεται η αύξηση του όγκου της
ιδιωτικής κατανάλωσης κατά 0,5% στο εξάµηνο, 1% στο δεύτερο
τρίµηνο, ενώ ο ρυθµός ανάπτυξης του ΑΕΠ πρώτη φορά συγκλί-
νει απόλυτα µε την Ευρωπαϊκή Ένωση το ’19. Αυτό είναι από το
δελτίο Τύπου του Υπουργείου Οικονοµίας. 

Θα ήθελα -και κάποιος κακοπροαίρετος µπορεί να πει οτιδή-
ποτε- να καταθέσω εδώ ένα άρθρο, το οποίο δηµοσιεύθηκε στις
11-7-2018 σε µια εφηµερίδα η οποία δεν νοµίζω ότι είναι ΣΥΡΙΖΑ.
Είναι η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και αναφέρει τα στοιχεία της «ERNST &
YOUNG». Συγκεκριµένα, λέει ότι στην Ελλάδα οι άµεσες ξένες
επενδύσεις σχεδόν διπλασιάστηκαν το 2017, προσφέροντας
γύρω στις χίλιες εκατόν ενενήντα πέντε νέες θέσεις εργασίας.
Αναφέρει µέσα και πιο συγκεκριµένα πράγµατα. Να πω επίσης
ότι το 2017 έκλεισε µε άµεσες ξένες επενδύσεις γύρω στα 4 δι-
σεκατοµµύρια, κάτι λιγότερο, κλπ. Να µην πούµε και για την
απορροφησιµότητα του Πακέτου Γιούνκερ όπου είµαστε πρώτοι
στην Ευρώπη κ.λπ.. Θα ήθελα, λοιπόν, να καταθέσω αυτό το δη-
µοσίευµα του Ιουλίου.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα (Χαρά) Καφαντάρη
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, παράλληλα υπάρχουν και οι µεγάλες επενδύσεις. Η γε-
ωστρατηγική θέση της χώρας µας, η γεωγραφική και η γεωπολι-
τική της θέση είναι σηµαντική. Είµαστε στο κατώφλι ουσιαστικά

των τριών ηπείρων και ενεργειακά, µε µεγάλα ενεργειακά έργα,
τα οποία υπενθυµίζω, είτε τον TAP, είτε τον IGB, είτε άλλα στο
επίπεδο της ενέργειας. Επίσης να θυµίσω και το µεγάλο επενδυ-
τικό ενδιαφέρον διεθνών κολοσσών για την έρευνα και εξόρυξη
υδρογονανθράκων. Όλα αυτά είναι ψήφος στην ελληνική οικο-
νοµία και δείχνουν το µεγάλο επενδυτικό ενδιαφέρον που υπάρ-
χει. Θα έλεγα, λοιπόν, ότι εκτός από κόµβος ενεργειακός, εµπο-
ρικός, ψηφιακός, η χώρα µας τείνει να γίνει και ένας διαµετακο-
µιστικός κόµβος, αξιοποιώντας και τη γεωγραφική και γεωπολι-
τική της θέση. 

Τα τελευταία χρόνια οι εµπορευµατικές µεταφορές επιδει-
κνύουν ιδιαίτερη ανάπτυξη και επίκειται προσεχώς να εκτοξευ-
τούν µε την ανάπτυξη οργανωµένων εµπορευµατικών κέντρων,
όπως είναι αυτό του Θριασίου που συζητάµε σήµερα. Αναµέ-
νουµε, µε τις καινοτόµες µεταφορικές υπηρεσίες, το κόστος µε-
ταφοράς να µειωθεί και το τελικό κόστος των µεταφερόµενων
εµπορευµάτων. Η συγκεκριµένη επένδυση περιµένουµε να ξεπε-
ράσει τα 200 εκατοµµύρια και να δηµιουργήσει σε βάθος δεκαε-
τίας περίπου τρεις χιλιάδες µε πέντε χιλιάδες θέσεις εργασίας. 

Οι εµπορευµατικές µεταφορές αποτελούν έναν από τους ση-
µαντικότερους παράγοντες οικονοµικής ανάπτυξης µιας χώρας.
Με τα εµπορευµατικά κέντρα επιτυγχάνεται η καλύτερη οργά-
νωση µεταφορικών συστηµάτων, που συντελεί στην ελαχιστοποί-
ηση του κόστους µεταφοράς, όπως είπαµε πριν, καθώς και η
προσαρµογή στις ευνοϊκές διεθνείς συνθήκες για την ανάπτυξη
των συνδυασµένων µεταφορών, που αποτελεί πρωταρχική πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Προσδοκώµενα οφέλη: Εφάπαξ αντάλλαγµα παραχώρησης
χρήσης ύψους 10 εκατοµµυρίων, ενώ πέραν αυτών η ανάδοχος
εταιρεία οφείλει να καταβάλλει σε ετήσια βάση και καθ’ όλη τη
διάρκεια των εξήντα ετών της περιόδου παραχώρησης ποσό που
αντιστοιχεί στο 2,51% επί των ακαθάριστων ετήσιων εσόδων της,
εγγυώµενη παράλληλα και για ποσό ελάχιστης καταβολής που
ξεκινά από 350.000 κατ’ έτος. Επίσης, η σύµβαση παραχώρησης
επιβάλλει στον παραχωρησιούχο υποχρέωση υλοποίησης προ-
γράµµατος δεσµευτικής επένδυσης. 

Είναι πολύ σηµαντικό το άρθρο 3, ότι στον κλάδο ελέγχου και
κίνησης αµαξοστοιχιών, στον ΟΣΕ, δύνανται να επανέλθουν κα-
λύπτοντας ανάγκες σε κρίσιµες ειδικότητες του Οργανισµού οι
υπάλληλοι αυτοί που είχαν αποµακρυνθεί από τον ΟΣΕ από την
προηγούµενη συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ και
έχουν τις απαραίτητες γνώσεις και εµπειρία να αναλάβουν άµεσα
θέσεις σε κρίσιµες ειδικότητες. 

Θα πω δυο λόγια για το ιστορικό, γιατί πολλά ακούστηκαν
«ποιος, τι, γιατί τόσα χρόνια». 

Η πρώτη διαγωνιστική διαδικασία έγινε το 2006 µέχρι το 2009.
Υπήρχαν δύο υποψήφιοι, µαταιώθηκε ο διαγωνισµός γιατί απο-
σύρθηκε η προσφορά του προσωρινού αναδόχου. Τότε, το τί-
µηµα ήταν 1,5 εκατοµµύριο µε µία εταιρεία. Το 2006 η αγορά θα
µπορούσε τότε ίσως να ανταποκριθεί και σε µεγαλύτερο τίµηµα.
Σήµερα είναι 10 εκατοµµύρια ευρώ εφάπαξ αρχικό τίµηµα.
Έχουµε τρεις προσφορές και τέσσερις µεγάλες εταιρείες. 

Η δεύτερη διαγωνιστική διαδικασία έγινε το 2010 µέχρι το
2011. Ο προηγούµενος διαγωνισµός είχε µαταιωθεί και αυτός.
Ο διαγωνισµός πραγµατοποιήθηκε σε µια φάση και µαταιώθηκε
το 2011 χωρίς να υποβληθεί καµµία προσφορά. Κρίθηκε άγονος. 

Η τρίτη διαγωνιστική διαδικασία έγινε το 2012. Η διαδικασία
πάλι µαταιώθηκε.

Η τέταρτη διαγωνιστική διαδικασία ήταν από το 2014 µέχρι το
2018, όπου άλλαξαν σηµαντικοί όροι της διακήρυξης. 

Δηλαδή, πραγµατικά υλοποιείται µια συνολική στρατηγική
υποδοµή, που περιλαµβάνει σηµαντικά οφέλη, θα προσελκύσει
παραγωγικές επενδύσεις. Επίσης, να πούµε ότι δεν είναι µόνο το
Θριάσιο. Είναι η αρχή µεγάλου εµπορευµατικού κέντρου. Ακόµα,
είναι η Θεσσαλονίκη που προχωρεί, ακολουθεί ο Βόλος, η Λά-
ρισα, η Καβάλα, η Αλεξανδρούπολη, η Πάτρα.

Η χώρα µας λοιπόν είναι ένας κόµβος ενεργειακός, ψηφιακός,
εµπορικός και διαµετακοµιστικός στην κρίσιµη γεωγραφική θέση
στην οποία βρίσκεται, στο σταυροδρόµι των τριών ηπείρων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Καφαντάρη, µε την οποία ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµι-
λητών.

Θα δώσουµε τον λόγο στους δύο Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, µε τις παρεµβά-
σεις των οποίων θα ολοκληρωθούν και οι οµιλίες όσων επιθυ-
µούσαν να µιλήσουν. Μετά θα δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό
και θα µπούµε στη διαδικασία των δευτερολογιών.

Κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε δύο εισαγωγικές παρατηρήσεις. Η µία αφορά

τον εισηγητή της  Πλειοψηφίας. Τον άκουσα το πρωί να λέει ότι
δήθεν ο Κυριάκος Μητσοτάκης αποτρέπει τους επενδυτές να έλ-
θουν τώρα να επενδύσουν στη χώρα. Θα έλεγα να είµαστε γενι-
κότερα προσεκτικοί και να µην κοιτάµε µόνο τα non paper που
στέλνονται από το Μαξίµου. Πουθενά ο Κυριάκος Μητσοτάκης
δεν είπε «µην έλθετε να επενδύσετε στη χώρα». Υπάρχουν του-
λάχιστον είκοσι δηλώσεις του, τις οποίες µπορώ να καταθέσω
και στα Πρακτικά, στις οποίες λέει ότι «ακόµα και τώρα που εί-
µαστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση τους προτρέπουµε όλους να
έλθουν να επενδύσουν στη χώρα, γιατί πιστεύουµε ότι σε µερι-
κούς µήνες που θα είµαστε Κυβέρνηση θα µπορέσουµε να «τρέ-
ξουµε» τις διαδικασίες», σε αντίθεση βέβαια µε τον κ. Τσίπρα -και
το καταθέτω αυτό στα Πρακτικά-, που το 2013 έλεγε ότι «όσοι
έλθουν να κερδοσκοπήσουν θα βρεθούν και υπόλογοι έναντι του
νόµου». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θυµάστε πολύ καλά πόσες φορές ο νυν Πρωθυπουργός, τότε
Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, απέτρεπε τους
επενδυτές το 2013, το 2014 µέχρι που κατέλαβε την εξουσία, να
έλθουν. Άρα, νοµίζω ότι όταν υπάρχει αυτό το προηγούµενο,
καλό είναι να είµαστε πιο προσεκτικοί.

Πριν πάω στα της επικαιρότητας και στο νοµοσχέδιο, θα µου
επιτρέψει  ο κύριος Υπουργός να κάνω µια παρατήρηση σε αυτά
τα οποία λέχθηκαν προηγουµένως. Αν κατάλαβα καλά, κύριε
Υπουργέ -στην προσπάθειά σας να δικαιολογήσετε τον λόγο αύ-
ξησης του συντελεστή δόµησης-, είναι ότι µε το προηγούµενο
καθεστώς επιτρεπόταν να χτιστούν γύρω στα ογδόντα επτά χι-
λιάδες τετραγωνικά µέτρα και παρ’ όλα αυτά η προκήρυξη έλεγε
ότι θα έπρεπε να χτιστούν γύρω στα διακόσια σαράντα χιλιάδες.
Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, έχω µια µανία µε τα µαθηµατικά. Αν δείτε
τον πολλαπλασιασµό, αυτό σηµαίνει ότι στην ουσία έπρεπε να
αυξήσετε τον συντελεστή κατά 2,6%. Εσείς ξέρετε πόσο τον αυ-
ξήσατε; Τον αυξήσατε 4,1%. Από 0,4% φθάσατε στο 1,65%.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Κάνετε λάθος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα µας τα πείτε στη δευτερο-
λογία σας.

Στο 1,65%, λοιπόν. Δείτε τον νόµο. Εγώ δεν είχα σκοπό να µπω
σε θέµατα, αν θέλετε, συντελεστών δόµησης διότι θεωρώ ότι
κάπου αλλού υπάρχουν τα πιο πονηρά σηµεία όσον αφορά τη
σύµβαση. Ακόµα, όµως, και σε αυτό νοµίζω ότι η επιχειρηµατο-
λογία σας είναι πίσω.

Πολύ γρήγορα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-
ψετε ακόµα µια παρατήρηση για τη συνταγµατική αναθεώρηση,
στην οποία αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός τις προηγούµενες
ηµέρες. Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία δεν θα αφήσουµε σε καµµία
περίπτωση ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ να ευτελίσουν µια πάρα πολύ
σηµαντική διαδικασία για τη χώρα. Μάλιστα ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης έχει ήδη ανακοινώσει ότι την Τρίτη στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας θα ανακοινώσει και τις προτάσεις
του όσον αφορά την αλλαγή του καταστατικού χάρτη της χώρας.
Μάλιστα, να σας θυµίσω ότι και από αυτήν εδώ την Αίθουσα ήδη
από το 2016 ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας είχε πει ότι
πράγµατι είναι ώριµες οι συνθήκες ώστε να προχωρήσουµε σε
µια αναθεώρηση του Συντάγµατος.

Μάλιστα είχε κάνει µια πολύ γενναία πρόταση προς τον κ. Τσί-
πρα, την οποία επανέλαβε και τις προηγούµενες ηµέρες: «Ελάτε

εδώ να συµφωνήσουµε ποια άρθρα είναι προς αναθεώρηση,
ώστε η επόµενη Βουλή να είναι εκείνη η οποία µε απλή πλειοψη-
φία θα προχωρήσει και στην πραγµατική αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος», δηλαδή στο περιεχόµενο των συγκεκριµένων άρ-
θρων. Ας αποφασίσουµε, δηλαδή, επί της αρχής ποια άρθρα
πρέπει να αλλάξουµε, να συναινέσουµε όλοι σε αυτό και στην
επόµενη Βουλή όποιος είναι πρώτος, κερδίσει βεβαίως τις εκλο-
γές, έχει και την πλειοψηφία, να έχει τη δυνατότητα να αλλάξει
και το Σύνταγµα. 

Καταλαβαίνω βέβαια ότι όλοι πιστεύουµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα ητ-
τηθεί στις επόµενες εκλογές, άρα µια τέτοια πρόταση είναι πολύ
δύσκολο να γίνει αποδεκτή, γιατί ξέρουµε πολύ καλά ποιος θα
έχει την πλειοψηφία στην επόµενη Βουλή. Παρ’ όλα αυτά, αν
πράγµατι, κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης, θέλετε να προ-
χωρήσουµε σε µια γενναία συνταγµατική αναθεώρηση, ας συµ-
φωνήσουµε επί των βασικών -ούτως ή άλλως αυτό απαιτεί και το
Σύνταγµα- και από εκεί και πέρα, η επόµενη Βουλή θα είναι
εκείνη η οποία θα µπει και στο περιεχόµενο των συγκεκριµένων
άρθρων.

Αυτό το οποίο µου έκανε πολύ µεγάλη εντύπωση είναι ότι ο κ.
Τσίπρας - εννοώ το Μέγαρο Μαξίµου στην ανακοίνωσή του- χρη-
σιµοποίησε την λέξη «κυβίστηση». Προφανώς ντρέπεται να χρη-
σιµοποιήσει τη λέξη κωλοτούµπα, η οποία πλέον παγκοσµίως
έχει κατοχυρωθεί δίπλα στον κ. Τσίπρα. Να του θυµίσω ότι κυβί-
στηση σηµαίνει να επιδιώκεις να καθιερώσεις και στο Σύνταγµα
τα δηµοψηφίσµατα, όταν είχες γίνει περίγελος το 2015 και άλλα
σου έβγαζε το δηµοψήφισµα και άλλα τελικά έκανες. Κυβίστηση
σηµαίνει να θέλεις να αποσυνδέσεις την προεδρική εκλογή από
την πρόκληση νέων εκλογών, όταν στην ουσία εργαλειοποίησες
αυτήν τη ρύθµιση προκειµένου να ανέλθεις στην εξουσία. Και βε-
βαίως κυβίστηση είναι όταν τάχα µου νοιάζεσαι για τον δηµόσιο
χαρακτήρα του ηλεκτρισµού και του νερού και τα έχεις ξεπου-
λήσει για ενενήντα εννιά χρόνια στο υπερταµείο και όταν τάχα
µου κόπτεσαι για το άρθρο περί ευθύνης Υπουργών, αλλά το
2006, δηλαδή δώδεκα χρόνια πριν, όταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης
ως απλός Βουλευτής τότε της Συµπολίτευσης είχε κάνει πρό-
ταση, κανείς από τον ΣΥΡΙΖΑ, κανείς από την Αριστερά δεν είχε
συνυπογράψει τότε τη συγκεκριµένη πρόταση. Άρα, θα έλεγα ότι
ο κ. Τσίπρας θα πρέπει να είναι πολύ πιο προσεκτικός όταν ανα-
φέρεται στα περί κυβιστήσεων.

Πάµε τώρα και στα του νοµοσχεδίου. Αν πράγµατι, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, θεωρείτε τόσο µεγάλη
τοµή τη συγκεκριµένη -αν θέλετε- ιδιωτικοποίηση και µε τους
όρους που θα έχει πραγµατοποιηθεί, νοµίζω ότι σήµερα θα ήταν
σχεδόν κατάµεστη η Αίθουσα από Βουλευτές που να προσπα-
θούν να υπερασπιστούν αυτό το νοµοσχέδιο. Ξέρετε, κύριε
Υπουργέ, πόσοι Βουλευτές από τη Συµπολίτευση ήρθαν σήµερα
να υπερασπιστούν το νοµοσχέδιό σας; Μόλις δύο θαρραλέοι
Βουλευτές από τον ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Καφαντάρη προηγουµένως και
ένας άλλος συνάδελφος, ήρθαν και είπαν πόσο µεγάλη είναι
αυτή η ιδιωτικοποίηση. Αυτό και µόνο θα έπρεπε να σας προβλη-
µατίσει, αν πράγµατι πιστεύετε αυτό το οποίο λέγατε ως Κυβέρ-
νηση, ότι είναι µια τεράστια τοµή, ότι είναι µια πολύ µεγάλη
επένδυση.

Δυστυχώς, όµως και οι ίδιοι καταλαβαίνουν -και, αν θέλετε,
αυτοσυντηρούνται και προσπαθούν να προστατευτούν- ότι δεν
µπορούν να πουν πολύ µεγάλες κουβέντες. Δυστυχώς, σε µια
επένδυση - σταθµό πραγµατικά για την αποτελεσµατική λειτουρ-
γία της εφοδιαστικής αλυσίδας και όχι µόνο και µια -αν θέλετε-
επένδυση που εµείς ως Νέα Δηµοκρατία επί της αρχής θα µπο-
ρούσαµε να τη στηρίξουµε, µε τους όρους τους οποίους τη φέρ-
νετε είµαστε απέναντι, είµαστε «κατά».

Θεωρώ πως η µεγαλύτερη ζηµιά την οποία επιφέρετε µε τον
τρόπο που έρχεστε είναι το κακό προηγούµενο το οποίο δηµι-
ουργείτε, δηλαδή το ότι δηµιουργείτε ένα προηγούµενο προώθη-
σης µιας παραχώρησης µε όρους που δεν συνάδουν σε µια
ευρωπαϊκή χώρα, σε ένα κράτος δικαίου όπου το παιχνίδι παίζε-
ται δίκαια και µε κανόνες που τηρούνται από όλους. Και αυτό
γιατί, σε τελική ανάλυση κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη επέν-
δυση γίνεται η θρυαλλίδα και ένα πολύ κακό µήνυµα που εκπέµ-
πει η Κυβέρνησή σας σε κάθε εν δυνάµει επενδυτή, δηλαδή το
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ότι ο καθένας µπορεί να έρθει εδώ πέρα να επενδύσει και αν οι
όροι τους οποίους η Κυβέρνηση θέτει –προσέξτε- προς όφελος
του ελληνικού δηµοσίου, προς όφελος της ελληνικής οικονοµίας
και της κοινωνίας, δεν είναι αρεστοί στον επενδυτή, αυτοί µε µια
νοµοθετική παρέµβαση µπορεί να αλλάξουν.

Ένα δεύτερο πολύ µεγάλο αρνητικό προηγούµενο, που δηµι-
ουργείται µε τον τρόπο παραχώρησης του Θριασίου είναι ότι για
πρώτη φορά σε µια πολύ µεγάλη ιδιωτική επένδυση το µεγαλύ-
τερο µέρος του επιχειρηµατικού ρίσκου για την υλοποίησή της
δεν το αναλαµβάνει ο ιδιώτης επενδυτής, αλλά το ίδιο το ελλη-
νικό δηµόσιο. Εγώ, κύριε Υπουργέ, θα σας αναφέρω πολύ συγ-
κεκριµένα σηµεία της σύµβασης και θα ήθελα σε αυτά πραγ-
µατικά µια απάντηση. 

Και εξηγούµαι: Στον αρχικό πίνακα πηγών και χρήσεων κεφα-
λαίων της δεσµευτικής προσφοράς, που η κοινοπραξία κατέ-
θεσε, προβλεπόταν ότι η δεσµευτική επένδυση –δηλαδή µετο-
χικό κεφάλαιο- θα ήταν 36 εκατοµµύρια ευρώ και το δευτερογε-
νές χρέος µηδέν. Προβλεπόταν, επίσης, ότι ο δανεισµός της πε-
ριόδου Τ1 των κατασκευών, τον οποίο εγγυάται το δηµόσιο, θα
ήταν 49 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ την περίοδο Τ2 ο δανεισµός,
που δεν αφορά το δηµόσιο θα ήταν περίπου άλλα 50 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. 

Με την εκ των υστέρων τροποποίηση των όρων της προκήρυ-
ξης και την επικύρωσή της στο άρθρο 16.5. Α της σύµβασης δί-
νετε το δικαίωµα στην κοινοπραξία να αυξήσει τον δανεισµό της
την περίοδο Τ1, την πρώτη περίοδο, και να µειώσει αντίστοιχα
τη δεσµευτική της επένδυση των 36 εκατοµµυρίων ευρώ που
έβαλε στην προσφορά της.

Άρα, έρχεται το ελληνικό δηµόσιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, όχι µόνο εγγυάται τον αρχικό δανεισµό του αναδόχου, αλλά
και τον επιπρόσθετο που µεταφέρεται από την περίοδο Τ2 προς
Τ1. 

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, υπάρχει και χειρότερο. Στο σηµείο
9.4 της σύµβασης η εγγύηση δανειοδότησης από την πλευρά
του δηµοσίου θα ισχύει ακόµα και στην περίπτωση που υποκα-
τασταθεί η «ΓΑΙΑΟΣΕ» από έναν οποιονδήποτε διάδοχο. 

Για να το πω, κυρίες και κύριοι, πιο πρακτικά, έστω ότι η «ΓΑΙ-
ΑΟΣΕ» αποφασιστεί να ιδιωτικοποιηθεί κάποια στιγµή. Η εγ-
γύηση της δανειοδότησης του ελληνικού δηµοσίου παραµένει.

Εγώ θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, σε αυτά που σας αναφέρω
πολύ συγκεκριµένα και από την πλευρά σας να µου δώσετε πολύ
συγκεκριµένες απαντήσεις το για ποιον λόγο συνέβησαν αυτές
οι αλλαγές τροποποίησης. Δεν µπαίνω καθόλου σε θέµατα δό-
µησης και κάλυψης. Αυτά νοµίζω ότι όποιοι µας άκουσαν µπο-
ρούν να βγάλουν τα συµπεράσµατά τους. Αυτά, όµως, που σας
λέω είναι πολύ πιο συγκεκριµένα.

Έχουµε και λέµε, λοιπόν: µε τη σύµβαση που κυρώνουµε η Κυ-
βέρνηση µειώνει κατά το 1/3 την κατατεθειµένη, δεσµευµένη
επένδυση και αύξησε κατά 1/3, από 50 εκατοµµύρια σε 75 εκα-
τοµµύρια, τον δανεισµό που θα κληθεί το ελληνικό δηµόσιο να
εγγυηθεί αναλαµβάνοντας και το επιχειρηµατικό ρίσκο.

Βεβαίως θα µπορούσατε να µου απαντήσετε ότι το δηµόσιο
πολλές φορές εγγυάται έργα, που αφορούν υποδοµές και ίσως
να είχατε δίκιο, κύριε Υπουργέ, αλλά εδώ δεν µιλάµε για υποδο-
µές, µιλάµε για εµπορική δραστηριότητα. Στην περίπτωσή µας
έχουµε µια καθαρή εµπορική δραστηριότητα. Όταν δίνεις στον
ανάδοχο για παράδειγµα δυνατότητα κατασκευής εγκαταστά-
σεων και πώλησης ηλεκτρικής ενέργειας σε τρίτους, νοµίζω ότι
έχεις ξεκάθαρα µια επιχειρηµατική δραστηριότητα.

Συνοψίζω: τον Αύγουστο του 2016 σε δηλώσεις σας κάνατε
λόγο για µια επένδυση ύψους 250 εκατοµµυρίων ευρώ. Με τη
δεσµευτική αυτή προσφορά υποχώρησε στα 150 εκατοµµύρια
ευρώ και τελικά στην ουσία η δεσµευτική επένδυση είναι µόλις
10 εκατοµµύρια. Τα υπόλοιπα είναι δανεισµός που θα εγγυηθεί
στην ουσία το ελληνικό δηµόσιο.

Και σας ρωτώ: Αυτές τις επενδύσεις, κύριε Υπουργέ, ονειρεύε-
στε ως Κυβέρνηση; Αυτό µας ζητούν να ψηφίσουµε οι διαπρύσιοι
κήρυκες του ξεπουλήµατος της δηµόσιας περιουσίας; Το 2016
στις δηλώσεις σας κάνατε λόγο για διαφάνεια και προστασία του
δηµοσίου συµφέροντος. Αλήθεια, πώς υπηρετείτε αυτή τη δια-
φάνεια όταν υπάρχουν αυτές οι αλλαγές των όρων που σας πε-

ριέγραψα προηγουµένως; Πώς µπορείτε να µιλάτε για ισονοµία
όταν απαλλάσσετε µια ιδιωτική επένδυση από τα δηµοτικά τέλη,
υφιστάµενα και µελλοντικά; Νοµίζω ότι αυτό σας το επισήµανε
και ο Δήµαρχος Ασπροπύργου. Και πώς είναι δυνατόν όλες οι
παραπλήσιες επενδύσεις να πληρώνουν ένα σηµαντικό τέλος σε
δηµόσια τέλη και φόρους και ο παραχωρησιούχος αυτής της
σύµβασης στην ουσία δεν πληρώνει τίποτα;

Ερωτώ: Δεν υπάρχει σε αυτήν την επένδυση ένα περιβαλλον-
τικό αποτύπωµα; Δεν θα πολλαπλασιαστεί η κυκλοφορία οχηµά-
των; Πώς δεν υπάρχουν συνάδελφοι από την οικολογική συ-
νιστώσα του ΣΥΡΙΖΑ αυτήν τη στιγµή που να αντιδρούν µε τον
τρόπο που φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο;

Ένα σχόλιο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω για το άρθρο
28.1.3 της σύµβασης. Αυτό πράγµατι είναι πρωτόγνωρο. Στην
ουσία αυτοδεσµεύεται το ελληνικό δηµόσιο, το οποίο απαγο-
ρεύει στον εαυτό του για τα επόµενα εξήντα χρόνια να προχω-
ρήσει σε κάποια τροποποίηση της νοµοθεσίας αν τυχόν αυτή
βλάπτει τον παραχωρησιούχο. Δεν είναι δηλαδή µόνον ζήτηµα
αντισυνταγµατικότητας. Είναι κι ότι για εξήντα χρόνια στην ουσία
αναγνωρίζετε προκαταβολικά στον παραχωρησιούχο ότι θα µπο-
ρεί να αξιώσει αποζηµίωση εις βάρος του δηµοσίου. Και αυτό
είναι πρωτόγνωρο.

Σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, ευθέως αν πράγµατι θέλετε να
προχωρήσετε µε ανοιχτούς όρους, αφού θέλετε πράγµατι -όπως
εξήγησε και ο κ. Μαυραγάνης προηγουµένως- για συγκεκριµέ-
νους λόγους να αλλάξουν οι συντελεστές δόµησης και κάλυψης,
να πάρετε πίσω αυτό τον διαγωνισµό µε τους νέους όρους, για
να είναι ανοιχτοί οι όροι σε όλους όσους θέλουν πραγµατικά να
επενδύσουν στη χώρα.

Με τον τρόπο που το κάνετε, µε τη νοµοθετική παρέµβαση η
οποία είχε προηγηθεί και µε αυτή την οποία κάνετε, δυστυχώς
αφήνετε πάρα πολλά κενά, πάρα πολλές «γκρίζες ζώνες».

Πολύ σύντοµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι και στις
τροπολογίες. 

Όσον αφορά την υπουργική τροπολογία 1790/40, την οποία
είχε προαναγγείλει ο κύριος Υπουργός στην τρίτη συνεδρίαση
της επιτροπής, εµείς θα είµαστε θετικοί, διότι πράγµατι ικανο-
ποιείται ένα αίτηµα τόσο της Αντιπολίτευσης όσο και του Προ-
έδρου των εργαζοµένων του ΟΣΕ.

Προχωρώ στην τροπολογία 1792/42. Εδώ, κύριε Υπουργέ, έχω
και ένα προσωπικό ερώτηµα. Σας ρωτώ: Αυτήν την τροπολογία
µε την προηγούµενή σας ιδιότητα ως Πρόεδρος του ΤΕΕ θα την
υποστηρίζατε; Δηλαδή, θα υποστηρίζατε το να µην υπάρχει ο εκ-
πρόσωπος του ΤΕΕ στην ουσία σε αυτήν τη διαδικασία; 

Εγώ καταθέτω για τα Πρακτικά το δελτίο Τύπου που έβγαλε
το ΤΕΕ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δελτίο Τύπου, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, ότι αν αυτήν τη στιγµή υπάρχει
µια διοίκηση στο ΤΕΕ που ενδεχοµένως δεν συµπλέετε πολιτικά,
ότι θα πρέπει να του αφαιρείται...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Συµφωνώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Συµφωνείτε ότι πρέπει να απο-
συρθεί;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Συµφωνώ σε αυτό που είπατε, ότι αν έχει το ΤΕΕ µια άλφα
διοίκηση δεν πρέπει...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι, αλλά παρ’ όλα αυτά, κύριε
Υπουργέ, φέρνετε µια τροπολογία…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Το εξήγησα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εντάξει, έλειπα εκτός Αιθού-
σης.

Όσον αφορά την τροπολογία 1791/41 για το ΚΕΕΛΠΝΟ, η θέ-
ση µας εδώ είναι αρνητική. 

Όσον αφορά την τροπολογία 1794/44 θα είµαστε θετικοί. 
Και τέλος για την τροπολογία 1793/43, που προχωράτε επίσης

σε αλλαγή της περιβαλλοντικής οικοδοµικής αδειοδότησης στο
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Ελληνικό, θα πούµε «παρών». Θεωρούµε, δυστυχώς, ότι και εδώ
πέρα υπάρχουν κάποια ζητήµατα τα οποία δεν έχουν εξηγηθεί
επαρκώς. Παρ’ όλα αυτά, για να µην υπάρξει καµµία παρερµη-
νεία ότι δήθεν η Νέα Δηµοκρατία παρεµβαίνει στο να καθυστε-
ρήσει µια πράγµατι εµβληµατική επένδυση, γι’ αυτό το λόγο λέµε
«παρών». Παρ’ όλα αυτά, όµως, θα την παρακολουθούµε στη συ-
νέχεια και αν είµαστε πιο συγκεκριµένοι θα είµαστε απέναντι σε
κάθε µεθόδευση από πλευράς της Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κεφαλογιάννη. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Ξυδάκη, έχει ζητήσει τον λόγο ο
κ. Σπίρτζης για να υποστηρίξει µια τροπολογία και να κάνει κά-
ποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Με την προτεινόµενη τροπολογία αποκαθιστούµε τις στρε-
βλώσεις του ν.3891/2010 απέναντι στον ΟΣΕ, έναν ΟΣΕ που η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ αφού πρώτα τον τεµάχισαν και
τον αποψίλωσαν από το ειδικευµένο προσωπικό του, στη συνέ-
χεια τον απαξίωσαν αφήνοντάς τον άδειο κουφάρι.

Με την τροπολογία επαναφέρουµε τον ΟΣΕ ως πρωταγωνιστή
στον σιδηρόδροµο και τον καθιστούµε οριστικά και άπαξ δι-
καιούχο διαχείρισης και εκµετάλλευσης του σιδηροδροµικού εµ-
πορευµατικού κέντρου στο Θριάσιο Πεδίο. Έτσι ολοκληρώνεται
σήµερα το θεσµικό πλαίσιο µε το οποίο θα προχωρήσουµε
άµεσα στον διαγωνισµό για την εκµετάλλευση του διαµετακοµι-
στικού κέντρου του ΟΣΕ στο Θριάσιο και τους επόµενους µήνες
θα έχουµε σε πλήρη λειτουργία το µεγαλύτερο και πιο σύγχρονο
σιδηροδροµικό εµπορευµατικό κέντρο της νότιας Ευρώπης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
συγγνώµη που σας διακόπτω, αυτό γίνεται για τις ανάγκες κατα-
γραφής στα Πρακτικά. 

Αυτά που µόλις είπατε αναφέρονται στην τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 1790 και ειδικό 40.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ακριβώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, έχετε
τον λόγο. Συνεχίστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Έχουµε και δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Στη µια -που την έχει ζητήσει το ΚΚΕ- προσθέτουµε στις ειδι-
κότητες που θα επιστρέψουν από άλλους φορείς στο  Υπουργείο
και ιδίως στον ΟΣΕ τις ειδικότητες των εργατών γραµµής, τεχνι-
τών γραµµής και µηχανικών. 

Επί της υπ’ αριθµόν 1790/40 τροπολογίας διευκρινίζουµε ότι
ο ΟΣΕ...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Διευκρινιστικά, κύριε Υπουργέ, να ρω-
τήσω...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Περιµένετε να ολο-
κληρώσει ο κύριος Υπουργός.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Συµπληρώνουµε τις ειδικότητες που θα γυρίσουν στον
ΟΣΕ και είχαν µεταταγεί σε άλλους φορείς και στις ειδικότητες
αυτές περιλαµβάνουµε τους εργάτες γραµµής, τους τεχνίτες
γραµµής και τους µηχανικούς. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Άρα, βελτιώνετε τη δική σας τροπολο-
γία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Μάλιστα, είναι νοµοτεχνική βελτίωση της τροπολογίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Νοµοτεχνική βελ-
τίωση είναι, κύριε Μανιάτη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Επί της υπ’ αριθµόν 1790/40 τροπολογίας διευκρινίζουµε,
επίσης, ότι ο ΟΣΕ αποκτά πάλι όλα τα δικαιώµατα και τις υπο-
χρεώσεις οποιουδήποτε προηγουµένου διαχειριστή.

Αναφορικά µε αυτό που ζήτησε το ΚΚΕ πάλι, για τις ειδικότη-
τες που εργάζονταν στις κλινάµαξες, επειδή δεν ήταν µόνιµο
προσωπικό και ήταν σε εργολάβο, δυστυχώς πρέπει να συνερ-
γαστούµε µε το Υπουργείο Εργασίας για να εξετάσουµε πώς
µπορεί να γίνει νόµιµα η πρόσληψή τους.

Καταθέτω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης, καταθέτει

για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής: 

790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσω τον λόγο
τώρα στον κ. Ξυδάκη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.
Μετά θα ακολουθήσει ο Υπουργός και µετά οι δευτερολογίες
των ειδικών αγορητών και εισηγητών. Καλό είναι να έρχεται µια
εικόνα στο Προεδρείο από τους αγορητές και εισηγητές, όσοι
εκ των οποίων επιθυµούν να παρέµβουν να µας το δηλώσουν.
Σας ευχαριστώ.

Ορίστε, κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω µε µια επισή-

µανση για την τροπολογία που έφερε ο Υπουργός Υγείας για την
κινητροδότηση των γιατρών στις δοµές φιλοξενίας προσφύγων.

Και άλλοι συνάδελφοι την χαιρέτισαν. Κάποιοι άλλοι δεν κατά-
λαβαν καν περί τίνος πρόκειται, περί ποίας δυσκολίας πρόκειται
για να προσελκύσεις γιατρούς σε πραγµατικά δύσκολες συνθή-
κες. Δεν είναι ούτε πανεπιστηµιακή κλινική ούτε ένα οποιοδήποτε
αστικό ιατρείο. Πρόκειται για δύσκολες συνθήκες. Και πράγµατι
τα κίνητρα που δίνει το Υπουργείο Υγείας είναι πολύ γενναι-
όδωρα, και τα µισθολογικά, αλλά και η αναγνώριση, η µοριοδό-
τηση αυτής της υπηρεσίας και η διευκόλυνση των νέων γιατρών.

Δείχνουµε, λοιπόν, εµπράκτως ότι προσαρµοζόµαστε στις δύ-
σκολες και ρευστές συνθήκες. Αλλάζει συνεχώς το τοπίο. Δεν
είναι ένα πρόβληµα το οποίο µε µία κανονιστική διάταξη και ένα
πλαίσιο τελειώνεις. Το πρόβληµα των προσφυγικών και µετανα-
στευτικών ροών, στον βαθµό που υπάρχουν αξεπέραστα προ-
βλήµατα και στην υποσαχάρια Αφρική και πολεµικές εστίες στη
Μέση Ανατολή καθώς και άλλες πολεµικές εστίες εξ ανατολών,
εµφανίστηκε σφοδρά το 2015, αφού υπάρχει –ας θυµηθούµε-
από το 1990 και θα συνεχιστεί αµείωτο και µε ποικίλη ένταση και
µορφές και καινούργια χαρακτηριστικά τα χρόνια που έρχονται.

Είναι ένα φαινόµενο το οποίο αλλάζει ήδη την πολιτική γεω-
γραφία της Ευρώπης προς το χειρότερο –φοβούµαι- δυστυχώς.
Και είναι ένα ζήτηµα στο οποίο θα πρέπει να ανταποκριθούν οι
δηµοκρατίες µε σύνεση, φροντίδα και τη µατιά στο µέλλον και
όχι µε αυτή την περίφηµη ρητορική των ταυτοτήτων και την άρ-
νηση αναγνώρισης µιας µεταβαλλόµενης και δύσκολης πραγµα-
τικότητας και προσφυγή στα λευκά, ξανθά, χριστιανικά έθνη, τα
οποία παραπέµπουν στις πιο σκοτεινές περιόδους του εικοστού
αιώνα. Αυτό είναι το καθήκον των δηµοκρατιών, αυτό είναι το κα-
θήκον των κοινοβουλίων και αυτό είναι το καθήκον των πολιτών
και των πολιτικών, να συνοµιλούν και να χαράζουν.

Σε αυτήν την κατεύθυνση θα ήθελα να επισηµάνω -κάτι που το
έχουµε πει και άλλες φορές µέσα στο Κοινοβούλιο- µία διάθεση
εµπρηστικής ρητορικής και µίας µόνιµης κακολογίας µε βαριά
επίθετα εκ µέρους -ευτυχώς όχι όλης, αλλά µεγάλου µέρους- της
αντιπολίτευσης, να µιλούν διαρκώς για σκάνδαλα χωρίς να κοµί-
ζουν κανένα επιχείρηµα ή κανένα τεκµήριο και να µιλούν µε βα-
ρείς, απαξιωτικούς και µειωτικούς χαρακτηρισµούς οι οποίοι δεν
αφορούν το πρόσωπο ενός Υπουργού ή το πρόσωπο του Πρω-
θυπουργού -που είναι θεσµικά πρόσωπα, αιρετοί και ελεγχόµενοι
διαρκώς-, αλλά αφορούν, δυστυχώς, το πρόσωπο των θεσµών
στην ίδια τη δηµοκρατία και προάγουν τον κλονισµό της πίστης
των πολιτών στη δηµοκρατία και την αξία του διαλόγου που θα
έπρεπε να κάνουµε εδώ µέσα.

Πολύ περισσότερο που µερικοί συνάδελφοι τη στιγµή που ξε-
στοµίζουν αυτά τα εµπρηστικά, ελέγχονται και ερευνώνται για
την ανάµιξή τους σε κυκλώµατα παραδικαστικά και άλλα. Θα
έπρεπε να είναι πολύ προσεκτικοί. Διότι, χάρη στην ανοχή άλλων
ή των κοµµάτων τους εξακολουθούν να υπάρχουν µη διωκόµενοι.
Η σκιά, όµως, των ερευνών και η σκιά των καταγγελιών εξακο-
λουθεί να υπάρχει. 

Με τον ίδιο τόνο ακούσαµε εδώ συναδέλφους µε προπέτεια
και µε ευκολία να µιλούν για τα µεγάλα εθνικά θέµατα και τα ζη-
τήµατα εξωτερικής πολιτικής. Και µε αφορµή τον φόνο του Έλ-
ληνα πολίτη, συµπατριώτη µας στην Βόρειο Ήπειρο και διάφορα
άλλα πράγµατα τα οποία συµβαίνουν, η ελληνική πολιτεία, η ελ-
ληνική δηµοκρατία µε µεγάλη σύνεση και µε περίσκεψη προσπα-
θεί να παίξει έναν σταθεροποιητικό πρωταγωνιστικό ρόλο και να
βάλει –όσο µπορεί- ένα άλλο πλαίσιο στην ταραγµένη Βαλκανική.

Μου κάνει, λοιπόν, εντύπωση πώς υψώνονται οι τόνοι σε ζητή-
µατα και γίνεται και επίκληση πολιτικών ηγετών, όπως του κ. Σα-

µαρά, ο οποίος πρωταγωνίστησε µε τις βιαστικές του και άφρο-
νες ενέργειες στις αρχές της δεκαετίας του 1990, όταν ήταν
Υπουργός Εξωτερικών, στην ερήµωση της Βορείου Ηπείρου από
το ελληνικό οµογενειακό στοιχείο και αµέσως µετά στην ιστορική
εµπλοκή στο µακεδονικό, όταν οδήγησε την κυβέρνηση στην
οποία µετείχε στην πτώση και σε µία ιστορική εµπλοκή διαχρο-
νικά της Ελληνικής Δηµοκρατίας στη Βαλκανική. 

Μου κάνει εντύπωση, λοιπόν, πώς γίνεται επίκληση της στιβα-
ρότητας µε την οποία αντιµετώπιζε αυτά τα θέµατα, όταν στις
µεγάλες εµπλοκές, µετά το τέλος του ψυχρού πολέµου, η στάση
του σε δύο κορυφαία ζητήµατα ήταν τουλάχιστον προς την κα-
τεύθυνση της στασιµότητας, της αδράνειας και των καταστρο-
φικών συνεπειών. Πιο προσεκτικά, λοιπόν, οι κορώνες των υπερ-
πατριωτών και των εθνικιστών.

Προχθές παρεδόθη από τον Πρόεδρο της Βουλής το υλικό
που ευρίσκετο εν υπνώσει στα αρχεία της Βουλής για τον Φά-
κελο της Κύπρου. Θα παραδοθούν εξήντα-εβδοµήντα τόµοι. Ο
πρώτος παρεδόθη ήδη στη Βουλή της Κυπριακής Δηµοκρατίας.
Ήδη µε τις πρώτες αναγνώσεις ιστορικοί, ερευνητές και δηµο-
σιογράφοι διαπιστώνουν στοιχεία συγκλονιστικά τα οποία απου-
σίαζαν από την ιστορική έρευνα. 

Γιατί το λέω αυτό; Ας περιµένουµε, ας είµαστε ψύχραιµοι, ας
είµαστε σοβαροί, ας κάνουµε προσεκτικά βήµατα, διότι οι κορώ-
νες, οι βιασύνες και η κήρυξη βοµβαρδισµών οδήγησαν σε µία
εθνική τραγωδία. Η ελληνική χούντα, υποκινούµενη ή και σχεδια-
σµένη από ξένα κέντρα έως το 1967 στις κορυφώσεις του ψυ-
χρού πολέµου, δεν έφυγε οµαλά από την Ελλάδα. Οι ουλές που
άφησε είναι βαθιές και είναι κυρίως η απώλεια ελληνικού εδά-
φους, κυριάρχου εδάφους της Κυπριακής Δηµοκρατίας, είναι οι
νεκροί, είναι η ταπείνωση, είναι ό,τι απέµεινε και σε µεγάλο
βαθµό και µία νοσταλγία ανόητων, αφρόνων ή ηλιθίων µεταφα-
σιστών, οι οποίοι νοσταλγούν την περίοδο της δικτατορίας.

Μια τελευταία παρατήρηση σε ό,τι αφορά αυτόν τον κερµατι-
σµένο, αποσπασµατικό λόγο της Νέας Δηµοκρατίας, όταν µιλάει
για την Κυβέρνηση των αναξίων, των σκανδάλων, των καταστρο-
φέων, αυτών που κόστισαν 200 δισεκατοµµύρια το πρώτο εξά-
µηνο, ανοησίες και τρολαρίσµατα τα οποία δεν έχουν καµµία
βάση, δεν έχουν καµµία υπόσταση και καµµία επιχειρηµατολο-
γία. 

Μια από τις τελευταίες εµµονές -διότι περί εµµονής πρόκειται
και µάλιστα εντελώς ανιστορικής- είναι η εµµονή για τη συνταγ-
µατική αναθεώρηση στο άρθρο 16 περί δηµόσιου χαρακτήρα της
εκπαίδευσης και αλλαγής αυτού του άρθρου. Και επειδή η Νέα
Δηµοκρατία, που έχει µια παράδοση και κάποιων κεντρώων
ανοιγµάτων και ενός λαϊκού χαρακτήρα στη λεγόµενη λαϊκή
Δεξιά, ξεχνάει το ίδιο της το παρελθόν, ξεχνάει τις ίδιες τις αρχές
του ιδρυτή της, του Κωνσταντίνου Καραµανλή, και φλερτάρει µε
άλλα µοντέλα -στο ασφαλιστικό φλερτάρησε µε το χιλιανό µον-
τέλο- θα τους θυµίσω, επειδή είχα άµεση γνώµη και έκανα επαφή
το περασµένο διάστηµα µε κορυφαίους θεσµούς της Χιλής, της
νυν Δηµοκρατίας της Χιλής, τι συµβαίνει εκεί στην εκπαίδευση,
την οποία φλερτάρετε, µε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. 

Ο δικτάτορας Πινοσέτ µείωσε τις δαπάνες για τα δηµόσια πα-
νεπιστήµια κατά 70%. Η δηµοκρατία, όταν επανέκαµψε, προσπα-
θεί να τις επαναφέρει στα προ της δικτατορίας επίπεδα. Όλο το
νεοφιλελεύθερο εργαστήριο, στο οποίο µετετράπη από τα
Chicago Boys η Χιλή, γέµισε τη Χιλή ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Αυτός είναι ο παράδεισος του νεοφιλελευθερισµού αυτήν τη
στιγµή στη Χιλή. 

Να σας πω ποια είναι τα αποτελέσµατα, σύµφωνα µε αυτά που
µου είπαν κορυφαίοι παράγοντες του Χιλιανού Κοινοβουλίου;
Έχουν ιδρυθεί είκοσι πέντε νοµικές σχολές σε µια χώρα δεκαέξι
εκατοµµυρίων. Έχουν ιδρυθεί τριάντα τέσσερις οδοντιατρικές
σχολές σε µια χώρα δεκαέξι εκατοµµυρίων. Να σας θυµίσω ότι
στην Ελλάδα των έντεκα λειτουργούν δύο οδοντιατρικές σχολές
και υπερκαλύπτουν τις ανάγκες του πληθυσµού, στις δε Ηνωµέ-
νες Πολιτείες, εφευρέτες της οδοντιατρικής επιστήµης, λειτουρ-
γούν δεκαέξι οδοντιατρικές. Αυτό είναι το νεοφιλελεύθερο
εργαστήριο.

Όµως, το συγκλονιστικότερο στοιχείο, που µου το ανέφερε
πρώην Υπουργός της κυβέρνησης και νυν ηγέτης της µείζονος
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αντιπολίτευσης που ελέγχουν και τα δύο νοµοθετικά σώµατα στη
Χιλή, είναι το εξής: Ότι το 65% των ανθρώπων, των φοιτητών, κυ-
ρίως από φτωχά στρώµατα, που φοιτούν στα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια, εγκαταλείπουν στο δεύτερο έτος. Χάνουν τα δίδακτρα και
χάνουν και οποιαδήποτε προοπτική να τελειώσουν τα σχολεία
τους. 

Συνέλθετε. Η µεγάλη αλλαγή στην ελληνική κοινωνία έγινε στη
δεκαετία του 1960, επί πρώτης κυβερνήσεως Γεωργίου Παπαν-
δρέου, όταν επιβλήθηκε ο δηµόσιος χαρακτήρας στο δηµόσιο
πανεπιστήµιο. Αυτές οι µεγάλες αλλαγές έφτιαξαν τη µεγάλη µι-
κροµεσαία θάλασσα, τη µεγάλη θάλασσα των λαϊκών στρωµάτων
και των µικροαστών, οι οποίοι σπούδασαν, ανήλθαν, πρόκοψαν
και έφτιαξαν την ελληνική δηµοκρατία. 

Πίσω από τις ιδεοληψίες σας ή τις ολιγαρχικές δεσµεύσεις,
µην πάτε να υπονοµεύσετε ό,τι κτίστηκε σε όλη την µεταπολε-
µική Ελλάδα. Χρειάζεται µεταρρύθµιση το εκπαιδευτικό σύ-
στηµα, χρειάζονται προσαρµογές στις νέες κοινωνικές συνθήκες,
στις νέες οικονοµικές ανάγκες, αλλά µην οδηγήσετε τα νοικοκυ-
ριά στην τρέλα της κατασπατάλησης του πενιχρού οικογενει-
ακού εισοδήµατος. Εκτός του δηµόσιου χαρακτήρα του δηµό-
σιου πανεπιστηµίου πρέπει να βελτιώσουµε, να εδραιώσουµε, να
στερεώσουµε και να κάνουµε το πανεπιστήµιο ακόµη καλύτερο. 

Προσέφεραν τα δηµόσια πανεπιστήµια στη χώρα. Προσέφε-
ραν εθνικό έργο, προσέφεραν κοινωνικό έργο, προσέφεραν χι-
λιάδες σπουδαίους επιστήµονες, τεχνολόγους και στελέχη της
δηµόσιας διοίκησης και της πνευµατικής ζωής. Να είσαστε προ-
σεκτικοί και να είσαστε πολύ καλύτερα ενηµερωµένοι για το τι
έχει συµβεί στην Ελλάδα και σε ότι αφορά στην εκπαίδευση και
σε ότι αφορά τη σχέση ιδιωτικού και δηµόσιου. 

Η Αριστερά δεν έχει έρθει για να επιβάλει ιδεοληψίες. Η Αρι-
στερά απλώς είναι πιο ενηµερωµένη για τις σηµερινές ανάγκες
και τις λαχτάρες του ελληνικού λαού που µπήκε µέσα σε µια
κρίση και προσπαθεί να βγει, διατηρώντας τα δύο µεγάλα ιδα-
νικά: την ελευθερία και την ισότητα. Η ισότητα βρίσκεται στον
δηµόσιο χαρακτήρα του πανεπιστηµίου. Αυτό να το έχετε υπ’
όψιν σας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Υ-
πουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σπίρτζης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Με την τροπολογία για τον εκπρόσωπο
του ΤΕΕ τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεσµεύτηκε η κ. Παπανάτσιου -επειδή δεν µπορεί να συλ-
λέξει από επτά Υπουργούς τώρα την τροπολογία- ότι θα είναι
στο νοµοσχέδιο για τον αιγιαλό. Το είπε κιόλας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα την ξαναφέρετε την
τροπολογία; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Το Υπουργείο Οικονοµικών δεσµεύτηκε, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, α-
παντήστε κατά τη διάρκεια της οµιλίας σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, να σας ευχηθώ καλό µήνα,
έναν µήνα µε πλήθος αναπτυξιακών και παραγωγικών δράσεων,
νέων συµβάσεων για κρίσιµες υποδοµές που εκκρεµούν για δε-
καετίες. Και θα δοθεί η ευκαιρία στην κακοπροαίρετη Αντιπολί-
τευση να µας καταγγείλει από εδώ και πέρα για πλήθος σκαν-
δάλων. 

Το όραµά µας για τη χώρα µας, αλλά και για την ευρύτερη πε-
ριοχή των Βαλκανίων, περιλαµβάνει κρίσιµες υποδοµές µεταφο-
ρών που στηρίζουν τις υγιείς παραγωγικές δυνάµεις, την πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, τις κοινωνικές ανάγκες
των πολιτών. Σε αυτό το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο του Πρωθυ-
πουργού, του Αλέξη Τσίπρα, στο όραµα για τη χώρα µας, για τα
Βαλκάνια εντάσσονται το σύνολο των συνδυασµένων µεταφο-
ρών, οι ακτοπλοϊκές µεταφορές, τα λιµάνια, τα εµπορευµατικά
κέντρα, οι σιδηροδροµικές υποδοµές, οι διεθνείς συνδέσεις, οι
οδικές µεταφορές.

Η Ελλάδα έρχεται, επιτέλους, να αξιοποιήσει τη θέση της ως
διεθνές κέντρο συνδυασµένων µεταφορών και ταυτόχρονα, µέσα

από αυτήν τη δράση να πετύχουµε, πρώτον, να αναβαθµίσουµε
τη γεωπολιτική µας θέση, δεύτερον, να προσελκύσουµε νέες πα-
ραγωγικές και µεταποιητικές δοµές, τρίτον, να οικοδοµήσουµε
σχέσεις συνεργασίας και αµοιβαίων παραγωγικών δραστηριοτή-
των µε τις βαλκανικές χώρες και, τέταρτον, να µετατρέψουµε ως
πρωτοπόρος χώρα τη χερσόνησο των Βαλκανίων από πυριτιδα-
ποθήκη ιστορικά της Ευρώπης σε µια περιοχή ειρήνης, ασφά-
λειας, συνεργασίας και πραγµατικής φιλίας. Να µετατρέψουµε
τις ξεχασµένες παραµεθόριες περιοχές της βορείου Ελλάδας σε
ζωντανές παραγωγικές περιοχές, σε περιοχές που θα επανακτή-
σουν τον πληθυσµό, τις δραστηριότητες, αλλά και τις καθηµερι-
νές σχέσεις συνεργασίας που είχαµε µε τους βαλκανικούς
λαούς. 

Αυτό το σχέδιο υπηρετούµε µε συνέπεια. Η σηµερινή κύρωση
της σύµβασης για το Θριάσιο Εµπορευµατικό Κέντρο είναι ένα
ακόµη από µια σειρά έργων υποδοµής που υλοποιούµε για την
υλοποίηση του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου.

Ενδεικτικά αναφέρουµε την ολοκλήρωση της οδικής σύνδεσης
της Εγνατίας µε την Κρυσταλλοπηγή, του κάθετου άξονα στη Ρο-
δόπη, την ολοκλήρωση του πρώτου τµήµατος του κάθετου
άξονα της Αλεξανδρούπολης και τους επόµενους µήνες του υπο-
λοίπου άξονα, την έναρξη κατασκευής του τρίτου κάθετου οδι-
κού άξονα στην Ξάνθη, την ολοκλήρωση της κατασκευής της
διπλής σιδηροδροµικής γραµµής από την Αθήνα µέχρι τη Θεσ-
σαλονίκη, την ολοκλήρωση της ηλεκτροδοτούµενης σιδηροδρο-
µικής γραµµής Θεσσαλονίκη-Ειδοµένη, την ολοκλήρωση των
διαγωνιστικών διαδικασιών για τη σιδηροδροµική σύνδεση –επι-
τέλους!- Αθηνών-Πάτρας, την ολοκλήρωση της υποδοµής του
διαµετακοµιστικού κέντρου του Θριασίου -και είναι άλλο το εµ-
πορευµατικό που κυρώνουµε σήµερα- τη διαγωνιστική διαδικα-
σία του εµπορευµατικού κέντρου Θεσσαλονίκης-Στρατοπέδου
Γκόνου και πάρα πολλά ακόµη, που θα δοθεί η ευκαιρία στην Αν-
τιπολίτευση, πάνω στην αµηχανία της, να µας καταγγέλλει για
σκάνδαλα. Κυρίως, όµως, υλοποιούµε τη συµφωνία µε τη Βουλ-
γαρία για τη σύνδεση των λιµανιών της Θεσσαλονίκης, της Κα-
βάλας και της Αλεξανδρούπολης µε τα λιµάνια του Μπουργκάς
και της Βάρνας στον Εύξεινο Πόντο και του Ρούσε στον Δού-
ναβη. 

Το όραµα του Πρωθυπουργού και η σύµφωνη άποψη των ηγε-
τών των βαλκανικών χωρών για έναν δακτύλιο συνδυασµένο πο-
λυτροπικών µεταφορών, µε κέντρο τη Θεσσαλονίκη, που θα
περιλαµβάνει τα λιµάνια της Βουλγαρίας, της Ρουµανίας, της
Σερβίας και της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μα-
κεδονίας, ωριµάζει και προχωρά προς συµφωνία και υλοποίηση.
Και όλα αυτά µε ένα διεθνές και ευρωπαϊκό περιβάλλον να απο-
δέχεται και να στηρίζει την υλοποίηση και τον εθνικό σχεδιασµό
µας και έχει εκφραστεί αυτό τόσο από τον Πρόεδρο Γιουνκέρ
όσο και από τους αρµόδιους Επιτρόπους, την Επίτροπο Μπουλτς
και την Επίτροπο Κρέτσου. 

Σε αυτό το φιλόδοξο, οραµατικό, αλλά και ρεαλιστικά υλοποι-
ήσιµο σχέδιο, το Θριάσιο, ως ενιαία δοµή του εµπορευµατικού
και του διαµετακοµιστικού κέντρου κρίνεται, όχι από εµάς, αλλά
από τις διεθνείς µεταφορές και από τον ευρωπαϊκό σχεδιασµό,
ως αναγκαίο. Αποτελεί ένα από τα µεγαλύτερα εµπορευµατικά
κέντρα και σίγουρα το πιο σύγχρονο της Ευρώπης και αυτός
είναι και ο λόγος που µετά τις καθυστερήσεις και τις παλινωδίες
δεκαετιών τέθηκε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα και συγκεκρι-
µένες υποχρεώσεις της χώρας µας για την υλοποίησή του.

Θα σας καταθέσω την απόφαση της επιτροπής που µας
έστειλε η κ. Κρέτσου. Θα τα διαβάσω από µέσα, για να µην υπάρ-
χει καµµία αµφιβολία. Αποφασίστηκε ότι η Ελληνική Δηµοκρατία,
εκτός από την ένταξη στη χρηµατοδοτική εισφορά του ΕΣΠΑ,
υποβάλλει στην επιτροπή έκθεση ανά εξάµηνο, αρχής γενοµένης
από 31 Μαρτίου 2017, για τα µέτρα που έχουν ληφθεί, προκει-
µένου να ολοκληρωθεί το µεγάλο αυτό έργο. 

Δεύτερον, η Ελληνική Δηµοκρατία υποβάλλει στην επιτροπή
το αργότερο έως τις 31 Μαρτίου 2019 τις ακόλουθες πληροφο-
ρίες σχετικά µε την πρόοδο και την οριστικοποίηση του έργου: 

Πρώτον, έκδοση βεβαίωσης οριστικής παραλαβής των δηµό-
σιων έργων που υλοποιήθηκαν στο εµπορευµατικό συγκρότηµα
του Θριάσιου Πεδίου. Δεύτερον, επικύρωση από το ελληνικό Κοι-
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νοβούλιο της σύµβασης παραχώρησης για την κατασκευή και
λειτουργία του «ιδιωτικού Εµπορευµατικού Κέντρου». Τρίτον, εκ-
θέσεις που συντάσσονται από ανεξάρτητο µηχανικό σχετικά µε
την πρόοδο των έργων και τους κινδύνους κ.λπ.. Τέταρτον, πι-
στοποιητικό ολοκλήρωσης των έργων από ανεξάρτητο µηχανικό
για το «ιδιωτικό Εµπορευµατικό Κέντρο». Πέµπτον, υπογραφή
σύµβασης ΣΔΙΤ για τη συνολική λειτουργία του εµπορευµατικού
συγκροτήµατος του Θριάσιου Πεδίου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα απόφαση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Η παρούσα απόφαση απευθύνεται στην Ελληνική Δηµοκρατία,
µε ηµεροµηνία 19-7-2017, διότι κάποιοι κάνουν ότι δεν ξέρουν. 

Παρ’ ότι, όπως και στους αυτοκινητόδροµους, κανείς δεν πε-
ρίµενε την ολοκλήρωση και της σύµβασης αλλά και του µεγάλου
έργου στο διαµετακοµιστικό κέντρο, ολοκληρώθηκαν. Το ίδιο
έγινε και µε τους αυτοκινητόδροµους. Λάβαµε συγχαρητήρια γι’
αυτό. Ολοκληρώθηκαν οι διαγωνιστικές διαδικασίες για το εµπο-
ρευµατικό κέντρο που σήµερα κυρώνουµε, ένα έργο που θα
φέρει τρεις έως πέντε χιλιάδες µόνιµες θέσεις εργασίας. Στάλ-
θηκε η σύµβαση και εγκρίθηκε από το Ελεγκτικό Συνέδριο και το
τονίζω αυτό. Δηλαδή, τι άλλο να γίνει; Και έρχεται σήµερα για
κύρωση στο Κοινοβούλιο, ακολουθεί ο διαγωνισµός για τη λει-
τουργία του διαµετακοµιστικού κέντρου και στις συνεδριάσεις
των επιτροπών, όπου έγινε πολύ αναλυτική συζήτηση, δόθηκαν
όλες οι απαντήσεις. Θα τις επαναλάβουµε, για να µην υπάρχουν
ερωτηµατικά.

Παρακολουθώντας τη συζήτηση, βλέπουµε έναν πολιτικό ψυ-
χολογικό διπολισµό: Όταν είστε απογοητευµένοι στην αντιπολί-
τευση, σε άσχηµη ψυχολογική κατάσταση, µας καταγγέλλετε για
σκάνδαλα, µας λέτε να παραιτηθούµε, ζητάτε εκλογές και όλα
τα υπόλοιπα. Όταν είστε σε καλή ψυχολογική κατάσταση, µας
καταγγέλλετε για καθυστερήσεις. 

Αυτό, όµως, σήµερα, εκφράστηκε και µε τους δύο τρόπους.
Δηλαδή είναι άλλη η τοποθέτηση που έγινε από τον κ. Μπούρα -
που βλέπω εδώ-, τον κ. Μπουκώρο, και άλλη από τον κ. Αυγε-
νάκη. Δεν λέω για τον κ. Γεωργιάδη, γιατί παραπληροφορήθηκε
και παρασύρθηκε από τον κ. Μανιάτη. 

Αποτελεί, λοιπόν, αδιαµφισβήτητο γεγονός -για να έχουµε όλη
την ιστορία- ότι οι απαλλοτριώσεις για το Εµπορευµατικό Κέντρο
του Θριασίου έγιναν το 1979, πριν από τριάντα εννιά χρόνια.
Αποτελεί, επίσης, αδιαµφισβήτητο γεγονός ότι είναι η πρώτη
φορά που ολοκληρώθηκε η σύµβαση και έρχεται για κύρωση στη
Βουλή, µετά από πολλαπλές προσπάθειες διαγωνιστικών προ-
σπαθειών, που ήταν άγονες, δεν καρποφόρησαν, δεν ολοκληρώ-
θηκαν, αφού υπήρχαν προσφορές που δεν κατέληξαν σε σύµ-
βαση. 

Γιατί, λοιπόν, προσπαθείτε να τη συγκρίνετε µε δικές σας προ-
σπάθειες που δεν καρποφόρησαν; Έχετε την ευθύνη που δεν
καρποφόρησαν. Γιατί όλοι καταλαβαίνουµε τι θα ήταν να έχουµε
από το 2009, πριν από δέκα χρόνια περίπου, το Θριάσιο Πεδίο
σε λειτουργία. 

Μας λέτε ότι είναι πολύ χαµηλό το τίµηµα και ότι είναι φιλέτο.
Μάλιστα. Γιατί τότε τόσες διαγωνιστικές διαδικασίες που κάνατε,
από το 2006 έως το 2009, το 2010 και το 2011, βγήκαν άγονες;
Και γιατί προσήλθε µόνο µια προσφορά το 2016, αφού είναι φι-
λέτο; 

Και µιλάµε για προσφορά µέσα στην κρίση, όχι το 2006 που
ήταν «παχιές οι αγελάδες» και οι τράπεζες λειτουργούσαν δια-
φορετικά. Μιλάµε για το 2016, που ακόµη µας καταγγέλλατε ότι
δεν θα βγάλουµε τη χώρα από τα µνηµόνια, ότι θα συνεχίζονται
και όλα τα υπόλοιπα.

Και ας πούµε -που δεν ισχύει σε καµµία περίπτωση- ότι εσείς
έχετε δίκιο. Θέλετε να δούµε λίγο αν είναι τόσο σκανδαλώδης η
σύµβαση, ποιοι έχουν τη σύµβαση; Ποιοι είναι οι πλειοδότες της
σύµβασης; Το 80% είναι στην ΕΤΒΑ. Το 35% της ΕΤΒΑ το έχει το
ελληνικό δηµόσιο απευθείας και το υπόλοιπο ποσοστό της το
έχει η Τράπεζα Πειραιώς, όπου το ελληνικό δηµόσιο έχει το 26%.
Μας καταγγέλλετε, δηλαδή, για σκανδαλώδη σύµβαση σε µια

σύµπραξη που το 80% το έχει η ΕΤΒΑ, που είναι το ελληνικού δη-
µοσίου; Διαπλεκόµαστε µε το ελληνικό δηµόσιο; Για αυτό µας
καταγγέλλετε; Ακόµη και έτσι όµως, δεν ισχύει. 

Αν υπήρχε αλλαγή των όρων του διαγωνισµού, προφανώς δεν
θα περνούσε ούτε από το Ελεγκτικό Συνέδριο ούτε από µια σειρά
διαδικασιών που έχουν προηγηθεί. 

Προκαλώ, λοιπόν, όσους είπαν για αλλαγή των όρων του δια-
γωνισµού, να µας φέρουν µια προκήρυξη του διαγωνισµού, για
να αποδειχθούν όλα αυτά που λέτε, που προέβλεπε 20 εκατοµ-
µύρια ευρώ και άλλαξε µετά, που προέβλεπε και εγώ δεν ξέρω
τι από αυτά που λέτε. Είναι τρέλα αυτά που ακούµε. 

Πού είναι, κύριε Μανιάτη, µε υπογραφή Σπίρτζη που λέτε, οι
όροι του διαγωνισµού του 2015 και οι άλλοι όροι του 2016; Φέρτε
τα εδώ να τα καταθέσετε, για να τα µάθω και εγώ και να δούµε
πώς βγήκε άλλη σύµβαση στο τέλος. Φέρτε τα να τα δούµε. 

Θα ήθελα να πω κάτι για τον κ. Μπούρα και γι’ αυτά που είπε.
Συµφωνώ και τα θεωρώ απολύτως εύλογα. Βεβαίως και θα πρέ-
πει να υπάρχουν ανταποδοτικά προς την τοπική κοινωνία. Εµείς
βάλαµε τα ανταποδοτικά και στον διαγωνισµό για το Καστέλι και
θα τα επιβάλουµε και σε άλλες παραχωρήσεις που βρήκαµε. 

Αυτά, λοιπόν, προβλέπονται στη διαγωνιστική διαδικασία που
θα γίνει αµέσως µετά για το Διαµετακοµιστικό Κέντρο του Θριά-
σιου, που έχει επενδύσει και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το ελλη-
νικό δηµόσιο, και όχι σ’ αυτήν την επένδυση, που είναι ήδη βε-
βαρηµένη και είχαµε από έναν έως µηδέν συµµετέχοντες. 

Όπως έχετε δίκιο και για την κίνηση των βαρέων οχηµάτων.
Την έχουµε απαγορεύσει από τον αστικό ιστό και τα υπόλοιπα
έργα έχουν δροµολογηθεί. 

Για τον κ. Γεωργιάδη πιστεύω ότι απάντησα επαρκέστατα,
παρά τους βαρείς χαρακτηρισµούς. Θεωρώ ότι παραπληροφο-
ρήθηκε. Αυτό είναι άλλο θέµα που θίχθηκε και θα το πω στο τέ-
λος. 

Θα ήθελα να πω κάτι για τον κ. Καραµανλή. Δεν υπήρξε θε-
σµική παράλυση µε τον νόµο των δηµοσίων συµβάσεων. Γι’ αυτό
και τον ψήφισε και η Νέα Δηµοκρατία. Προφανώς, το ΕΣΗΔΗΣ
εµείς το φτιάξαµε, όταν το παραλάβαµε σε πλήρη διάλυση. Λέει
για πλήρη απουσία νέων έργων και νέων διαγωνισµών. Θα τρε-
λαθούµε πραγµατικά. 

Μίλησε για την εκτόξευση του κόστους έργων και είναι η από-
φαση που έβγαλε το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο. Άκουσα
καλά; Να τη διαβάσει ο κ. Καραµανλής. Αφορά την περίοδο
2010-2014. Για όνοµα του θεού! Αφορά στην περίοδο της διακυ-
βέρνησης της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία, από την αλλαγή
των όρων των συµβάσεων παραχώρησης των αυτοκινητοδρό-
µων. Κατηγορεί εµάς γι’ αυτό; 

Επίσης, κάτι ανέφερε για ρουσφέτια. Για ποια ρουσφέτια µι-
λάει; Οι, περίπου, διακόσιοι της ΕΥΔΑΠ είναι από διαγωνισµό κα-
νονικά. Την ΕΥΔΑΠ την είχαν ξεφτιλίσει. Μιλάει για τη ΣΤΑΣΥ,
αυτούς που τους είχαν απολύσει και τους επαναφέραµε; Μιλάει
γι’ αυτούς που τους είχαν προσλάβει µε ρουσφέτια. Να καταλά-
βουµε τι λέµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αν τους είχαν προσλάβει µε ρουσφέτια,
γιατί τους ξαναπήρατε πίσω; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Γιατί είχαν συµβάσεις, αγαπητέ µου, και τους απέλυσαν.
Σεβόµαστε τον εργαζόµενο, ακόµη και αν είχε τοποθετηθεί µε
ρουσφέτια από τον παλαιοκοµµατισµό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εγώ διαφωνώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ακούστηκαν τροµερά πράγµατα, ότι κάνουµε δωρεά και
στον παραχωρησιούχο από τη δεύτερη περίοδο στην πρώτη. Για
υπερτετραπλασιασµό των όρων δόµησης µίλησε ο κ. Καραµαν-
λής και ότι εύστοχα µας κατήγγειλε ο κ. Μανιάτης. Για να το δού-
µε λίγο αυτό. 

Θα καταθέσω έναν πίνακα που δείχνει τις τρεις διαγωνιστικές
διαδικασίες από το 2006 µέχρι το 2009. Μιλάµε για τα πρώτα ψέ-
µατα που ακούγονται εδώ µέσα ότι αλλάξαµε τους όρους και όλα
τα υπόλοιπα. Ο διαγωνισµός βγήκε άγονος. Το δηµόσιο συµµε-
τείχε µε 15%, ενώ τώρα µετέχει µε ούτε ένα ευρώ. Η περίοδος
παραχώρησης ήταν τριάντα χρόνια. Οι επιφάνειες των κτηρίων
ήταν διακόσες τριάντα πέντε χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα. Πώς
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θα γίνονταν αυτές; Η προκήρυξη του διαγωνισµού έλεγε πενήντα
χιλιάδες την περίοδο Τ1, εκατόν είκοσι οκτώ χιλιάδες την πε-
ρίοδο Τ2 και προαιρετικά άλλες πενήντα επτά χιλιάδες. 

Τι λέει ο διαγωνισµός που φέρνουµε για κύρωση τώρα το
2015; Λέει µηδέν συµµετοχή του ελληνικού δηµοσίου, εµπροσθο-
βαρές τίµηµα δέκα εκατοµµύρια ευρώ. Πόσο ήταν στον διαγωνι-
σµό του 2006 µέχρι το 2009; Ήταν µηδέν ευρώ. Πόσο ήταν στον
διαγωνισµό του 2010-2011; Ήταν µηδέν ευρώ. Έδινε το ελληνικό
δηµόσιο, δεν έπαιρνε, όπως θα γίνει µε το που θα κυρωθεί η σύµ-
βαση τώρα. Βεβαίως, οι επιφάνειες των κτηρίων είναι διακόσες
σαράντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα, όπου υποχρεωτικά γίνον-
ται εκατόν είκοσι χιλιάδες τετραγωνικά την περίοδο Τ1 και άλλα
τόσα, εκατόν είκοσι χιλιάδες την περίοδο Τ2. Δίνουµε κίνητρο να
γίνει εµπροσθοβαρές και το άλλο 50% των έργων της περιόδου
Τ2. Αυτό το βλέπετε κακό; Βλέπετε κακό δηλαδή ο παραχωρησι-
ούχος να έρθει και να κάνει µεγαλύτερο κοµµάτι των υποδοµών.
Τα κτήρια εγγυάται το ελληνικό δηµόσιο. Και τα κτήρια θα του
µείνουν. Υποδοµή είναι. Δεν είναι σαν τον διαγωνισµό που είχε
γίνει από τη Νέα Δηµοκρατία που έµπαινε το ελληνικό δηµόσιο
µε 15% σε όλη την επένδυση. 

Έρχοµαι να δώσω µία-µία τις απαντήσεις. Μίλησαν για δυ-
σµενή µετατροπή των όρων από την αρχική προκήρυξη. Δεν
υπάρχει τέτοιο πράγµα. Προκαλούν να φέρουν διαγωνισµό ή
προκήρυξη διαγωνισµού όλοι όσοι λένε ότι άλλαξαν τα είκοσι
εκατοµµύρια σε δέκα εκατοµµύρια. Τι υπάρχει όµως; Και θα κα-
ταθέσω τα σχετικά, όπως δόθηκαν από τη «ΓΑΙΑΟΣΕ». 

Υπάρχουν οικονοµοτεχνικές προσεγγίσεις και µελέτες που δεί-
χνουν ότι αν γινόταν ο διαγωνισµός µε ελάχιστο τίµηµα 20 εκα-
τοµµυρίων στην αρχή, θα παίρναµε κάθε χρόνο 50.000 ευρώ κατ’
ελάχιστον, δηλαδή, 0,5%. Και αν παίρναµε µπροστά 10 εκατοµ-
µύρια, όπως επιλέχθηκε, στη συνέχεια θα παίρναµε το ελάχιστο
350.000 ευρώ κάθε χρόνο, δηλαδή 2,5% του τζίρου. Αυτό όταν
ήταν µηδέν στους δύο διαγωνισµούς που είχαν γίνει πριν. Θα κα-
ταθέσω τα µοντέλα. Αυτή τη φορά δεν ήταν µηδέν ευρώ το εµ-
προσθοβαρές τίµηµα. 

Θέλω, επίσης, να πω ότι µας κατηγόρησαν ότι υπήρχε στη δια-
γωνιστική διαδικασία επιστολή του αναδόχου και τα αιτήµατά του
για τον ΕΝΦΙΑ, το Κ1 και το Κ2. Τίποτα από αυτά δεν υιοθετή-
θηκε, εκτός από τον υπερκείµενο νόµο που υπήρχε. Γι’ αυτό θα
σας καταθέσω το πρακτικό της επιτροπής, την επιστολή του ανα-
δόχου και τις τρεις υπεύθυνες δηλώσεις. 

Το τρίτο µιλάει για ευνοϊκούς όρους για τον παραχωρησιούχο,
σταθερό ΕΝΦΙΑ κ.λπ.. Δεν ικανοποιήθηκε καµµία από τις επιθυ-
µίες. Τι να κάνουµε; Το Ελεγκτικό Συνέδριο έδωσε οριστική έγ-
κριση τον Γενάρη του 2018. Η διοίκηση της «ΓΑΙΑΟΣΕ» και ο
ανάδοχος περίµεναν µέχρι τον Απρίλιο του 2018 για να στείλουν
τη σύµβαση µε βάση τον νόµο, γιατί δεν θα προλαβαίναµε έτσι
κι αλλιώς αυτό που σας διάβασα πριν που έστειλε η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και θα επιστρέφαµε διακόσια τριάντα πέντε εκατοµµύ-
ρια. 

Θα καταθέσω την επιστολή της ΕΤΒΑ. Θα καταθέσω το σχέδιο
που απεστάλη στο Ελεγκτικό Συνέδριο, όλες τις αλλαγές που τέ-
θηκαν υπ’ όψιν του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που µας είπαν ότι
έβγαλε πράξη και είχε κρύψει η «ΓΑΙΑΟΣΕ» όλα αυτά και την έγ-
κριση του νέου σχεδίου. 

Τέταρτον, λέει ότι δεν µεταβάλλονται οι ευνοϊκοί όροι προς
τον παραχωρησιούχο σε σχέση µε τον πίνακα των πηγών, των
χρήσεων κεφαλαίου κ.λπ.. Δεν µεταβάλλεται το ύψος της ονο-
µαστικής προσφοράς σε καµµία περίπτωση. Και το δηµόσιο, το
ξαναλέω, δεν βάζει 1 ευρώ. 

Πέµπτο: Η εκ των υστέρων µεταβολή των όρων του διαγωνι-
σµού και συγκεκριµένα οι όροι δόµησης. Το έχουµε απαντήσει
επαρκώς. Φαντάζοµαι και στην πρώτη διαγωνιστική διαδικασία
και στην δεύτερη και στην τρίτη ήταν τα ίδια τετραγωνικά µέτρα.
Υπήρχε πρόβληµα. Προέκυψε από τη διαβούλευση το πρόβληµα
αυτό µε το ύψος των κτηρίων.

Να δούµε, όµως, τι είπε ο κ. Κυριτσάκης. Και ξέρετε την σχέση
που έχω διαχρονικά µε τον κ. Κυριτσάκη, την πολεµική που
υπήρχε, µια που µε κατηγορείτε και για πολέµιο των ανεξάρτη-
των αρχών. «Σχετικά µε το ζήτηµα αν τα µέλη προχώρησαν στη
σύνταξη ενός σχεδίου σύµβασης το οποίο παρέχει αθέµιτα πλε-

ονεκτήµατα στον ανάδοχο, τέτοια τα οποία δεν συνάγονται από
το πλαίσιο του διαγωνισµού, εξ όσων διαπιστώσαµε ότι τα έγ-
γραφα που µας εστάλησαν, απασχόλησαν εκτενώς το Ελεγκτικό
Συνέδριο, το οποίο έκρινε αιτιολογηµένα και σε περισσότερα
στάδια πως τέτοιο αθέµιτο πλεονέκτηµα δεν παρέχεται στον ανά-
δοχο κι εποµένως δεν προκαλείται καµµία ζηµιά στο δηµόσιο». 

Σε άλλο σηµείο αναφέρει: «Οι βασικοί όροι του διαγωνισµού
δεν έχουν θιγεί. Το Ελεγκτικό Συνέδριο είναι αποκλειστικά αρµό-
διο. Έλεγξε όλη τη διαδικασία που τη βρήκε νόµιµη». Στη σελίδα
43 αναφέρει: «Το Ελεγκτικό Συνέδριο νοµιµοποίησε τις τροπο-
ποιήσεις της σύµβασης αιτιολογώντας ότι αποσκοπούν στην επι-
τάχυνση των διάφορων διαδικασιών εκτέλεσης του έργου µέσω
της σύντµησης κ.λπ.», που λέτε για τη σύντµηση των διαδικα-
σιών. Είναι προφανή τα πράγµατα. Δεν πειράζει να σπεκουλά-
ρετε. 

Έκτο σηµείο: Τα δικαιώµατα κατασκευής και εκµετάλλευσης
εγκαταστάσεων παρασκευής ηλεκτρικής ενέργειας και διαχείρι-
σης στερεών αποβλήτων. Αυτό υπήρχε στην προκήρυξη. Είναι
το δικαίωµα πλήρους εκµετάλλευσης του έργου σύµφωνα µε το
άρθρο 2 παράγραφος 2 της προκήρυξης, που περιλαµβάνει το
δικαίωµα εµπορικής εκµετάλλευσης των πάσης φύσεως επιτρε-
πόµενων χρήσεων. Μπορείτε να το διαβάσετε. 

Το έβδοµο σηµείο είναι η εγγυητική επιστολή δεσµευτικής
επένδυσης, αν επιτρέπεται να είναι πολυεπίπεδη. Προφανώς
είναι προς το συµφέρον του δηµοσίου. Έτσι έχουµε καλή εκτέ-
λεση όχι µόνο για τον παραχωρησιούχο, αλλά και για όλους τους
υπόλοιπους που συµµετέχουν και προβλέπεται παντού και στους
αυτοκινητόδροµους και παντού. 

Το όγδοο σηµείο που µας κατακεραυνώσατε είναι η µεταφορά
της εγγύησης από τη «ΓΑΙΑΟΣΕ» στο δηµόσιο και ότι δεν υπήρχε
στην αρχική σύµβαση και στις δεσµευτικές συµβάσεις που κατα-
τέθηκαν. Αυτά υπάρχουν σε όλες τις συµβάσεις παραχώρησης
και υπήρχαν αυτολεξεί στους διαγωνισµούς του 2009 και δεν
είναι κάποιο πλεονέκτηµα για τον παραχωρησιούχο. 

Και τέλος, αυτά που µας λέτε, επίσης περιέχονται σε όλες τις
συµβάσεις παραχώρησης όπως είναι οι αυτοκινητόδροµοι που
βρήκαµε τις συµβάσεις έτοιµες. Άρα δείχνει και το τι περιλαµβά-
νεται σε αυτές τις συµβάσεις. 

Το ένατο σηµείο είναι η απευθείας σύµβαση µεταξύ του ελλη-
νικού δηµοσίου και των δανειστών της κοινοπραξίας. Αυτό γίνε-
ται µετά τη σύµβαση, άρα δεν έχει υπογραφεί ακόµη. 

Και το δέκατο σηµείο είναι για τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και πότε αναρ-
τήθηκε. Ο διαγωνισµός βγήκε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» στις 9-6-2016. Στη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» αναρτώνται όλες οι εγκρίσεις πληρωµών της εται-
ρείας, κάθε ευρώ που δαπανάται. Από ό,τι βλέπουµε υπάρχει η
από 22 Νοεµβρίου επιστολή της «ΓΑΙΑΟΣΕ». Είναι το σχετικό έγ-
γραφο 17 που καταθέτω. Θα σας δώσω και τα υπόλοιπα έγγρα-
φα για το Ελεγκτικό Συνέδριο, που δεν τα είχα εδώ.

Θα σας καταθέσω διάφορα έγγραφα, καθώς και την ανακοί-
νωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που έχει τα 10 εκατοµµύρια
και όλα τα υπόλοιπα. Θα σας καταθέσω, επίσης, και το απόσπα-
σµα πρακτικού και πότε εκδόθηκε.

Ζήτησε, λοιπόν, εξηγήσεις από το διοικητικό συµβούλιο της
«ΓΑΙΑΟΣΕ» ο Διευθύνων Σύµβουλος κ. Σχίζας, ο οποίος µου
έστειλε την απάντηση. Η «ΓΑΙΑΟΣΕ» είναι µια εταιρεία που δεν
είναι στο στενό δηµόσιο. Εποµένως, µε την αλλαγή του νόµου
έγινε µε την ΕΑΑΔΗΣΥ µια διαβούλευση τι πρέπει να αναρτά. Δεν
φτάνει που βάζουµε και αναρτά όλες τις αποφάσεις -εµείς το κά-
ναµε αυτό, δεν υπήρχε πριν και στο «ΚΗΜΔΗΣ» και σε όλα τα
υπόλοιπα- µας κάνετε και παρατήρηση. Και εγκρίθηκαν και αναρ-
τήθηκαν, απ’ ότι µου είπε ο διευθύνων σύµβουλος, όλα τα πρα-
κτικά σε δύο ηµεροµηνίες. Θα σας καταθέσω και την επιστολή
του διευθύνοντα συµβούλου.

Όµως, κύριε Μανιάτη, -o κ. Θεοχαρόπουλος έφυγε- και κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Σχίζα, τον διευθύνοντα σύµβουλο
της «ΓΑΙΑΟΣΕ», δεν τον θυµάστε; Εσείς που µας κατηγορείτε για
κοµµατικοποίηση των διαφόρων φορέων του δηµόσιου, εσείς τον
τοποθετήσατε τον κ. Σχίζα. Επί δικών σας κυβερνήσεων τοποθε-
τήθηκε. Εσείς τον βάλατε και τον κρατήσαµε. Τόσο αστοχήσατε
εσείς που είστε άριστοι; 

Τόσο αστοχήσατε, κύριε Μανιάτη.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Μπράβο!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Μα, θα µας τρελάνετε εσείς. Πραγµατικά, θα µας τρελάνε-
τε.

Σας προκαλώ, λοιπόν, να καταθέσετε όλους αυτούς τους ό-
ρους της προκήρυξης που δεν περιέχονται στη σύµβαση, ώστε
να τη δούµε κι εµείς αυτήν την προκήρυξη που λέτε µε τα άλλα
σηµεία για να πειστούµε.

Κύριε Μανιάτη, δεν ξέρω αν είναι η καλύτερη τακτική να µιλάτε
για σκανδαλώδεις συµβάσεις και για σκάνδαλα αυτήν την πε-
ρίοδο. Και θα ήθελα να µεταφερθούµε για λίγο στο παρελθόν.
Περάσατε από το Υπουργείο Μεταφορών ως γενικός γραµµα-
τέας. Μετά από γενικός γραµµατέας, πήγατε -αν θυµάµαι καλά-
Πρόεδρος του ΟΑΣΑ. Μετά εκλεγήκατε Βουλευτής. Μετά γίνατε
Υφυπουργός στην κυβέρνηση Παπανδρέου και µετά Υπουργός
στην κυβέρνηση Σαµαρά.

Οι µισοί συνεργάτες σας είναι ήδη στη Νέα Δηµοκρατία ιστο-
ρικά. Να σας θυµίσω, λοιπόν, -είναι µια γλυκιά νοσταλγία- ότι
όταν εσείς ήσασταν γενικός γραµµατέας και στηρίζατε ανθρώ-
πους -και ειλικρινά πιάνει θλίψη και εµάς και όλον τον ελληνικό
λαό για τους Υπουργούς που υπηρέτησαν, δεν µιλάω για εσάς,
για άλλους µιλάω- τότε εσείς µας καταγγέλλατε για διασπαστές
το 2000. Δεν το θυµάστε καθόλου; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θα πάρετε απαντήσεις.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Θα πάρω ό,τι θέλετε.
Η πρώτη διορισµένη θέση, λοιπόν, που είχα, κύριε Μανιάτη,

για να σας το θυµίσω, είναι αυτή που αποδέχθηκα από την πρό-
ταση του Πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα. Παρ’ ότι µου είχαν κάνει
πλήθος Υπουργών και στελεχών του ΠΑΣΟΚ προτάσεις, ούτε
µέλος στο διοικητικό συµβούλιο δεν είχα πάει. Δεν είχα αποδεχ-
θεί και ρωτήστε τους συντρόφους σας τώρα που έχετε µείνει
εκεί πέρα.

Άρα, µάλλον είναι αυτοκριτική –έτσι το βλέπω εγώ- για τους
ριψασπίδες και τους καρεκλάκηδες ιστορικά αυτά που είπατε και
δεν µας ακουµπάει η λάσπη σας. 

Όµως, καλό είναι κάποια στιγµή να πούνε πραγµατικά όσοι κο-
ρυφώνουν µια τέτοια, αν θέλετε, κριτική κακοπροαίρετη όχι κα-
λοπροαίρετη -το εύχοµαι, τέλος πάντως, να το πω έτσι πιο κοµ-
ψά- να είναι θέµα αντιπολιτευτικής τακτικής ή άλλων επικοινω-
νιακών θεµάτων που σχετίζονται µε άλλες εξελίξεις σε άλλες αί-
θουσες του Κοινοβουλίου.

Το λέω αυτό, γιατί θέλω να καταθέσω την επιστολή των φο-
ρέων του Εµπορικού και Βιοµηχανικού Επιµελητηρίου Πειραιώς,
που φοβάται -λένε οι άνθρωποι ότι πιθανολογείται- ότι µεγάλη
εταιρεία επιθυµεί τη συνολική έκταση του Θριάσιου και ήταν
αυτά που έλεγα στις επιτροπές. Για να επιβεβαιωθούµε, θα σας
καταθέσω απόσπασµα από το business plan του παραχωρησι-
ούχου του λιµανιού του Πειραιά, µη εγκεκριµένου, που ζητά να
γίνει εµπορευµατικό κέντρο µέσα στο λιµάνι και, επίσης, όλο το
business plan και όχι το απόσπασµα, για να δείτε τι άλλο ζητάνε,
που δεν είναι στη σύµβαση του λιµανιού την υποχρεωτική.

Έτσι θα καταλάβουµε όλοι ότι κάποιοι δεν θέλουν τον εθνικό
σχεδιασµό, δεν θέλουν τον ευρωπαϊκό σχεδιασµό, είναι σε πλήρη
αντίθεση µε το δηµόσιο συµφέρον, είναι σε πλήρη αντίθεση µε
όλα αυτά που έχουµε συµφωνήσει µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
αλλά και µε τον Εθνικό Στρατηγικό Σχεδιασµό για τις συνδυα-
σµένες µεταφορές της χώρας.

Θα καταθέσω, επίσης, δηµοσιεύµατα από τον Ιούνιο, πριν να
εγκριθεί καν από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Είναι ακριβώς τα ίδια
που λέει ο κ. Μανιάτης, «Θριάσιο: Πώς άλλαξαν οι όροι του δια-
γωνισµού µε υπογραφή Σπίρτζη». Τελείως τυχαία!

Και έχουν γίνει αυτά που ορίζει ο νόµος για αυτά τα δηµοσι-
εύµατα. 

Είναι, επίσης, γνωστό ότι στη διαβούλευση ο παραχωρησιού-
χος του λιµανιού του Πειραιά ζήτησε την ακύρωση του διαγωνι-
σµού µε αίτηµα να βγει ένας διαγωνισµός για το εµπορευµατικό
κέντρο και για τη διαχείριση του διαµετακοµιστικού κέντρου,
αυτού που είπαµε ότι ακολουθεί. Δηλαδή, επί της ουσίας ζήτησε
να µην γίνει το συνολικό εµπορευµατικό κέντρο του Θριασίου,
να δώσουµε 235 εκατοµµύρια ευρώ πίσω στην Ευρωπαϊκή Επι-

τροπή, για να ικανοποιήσουν κάποιοι τις φιλοδοξίες ή τους εµ-
πορευµατικούς στόχους που έχουν να κάνουν εµπορευµατικό
κέντρο µέσα στο λιµάνι. Αυτές είναι επενδύσεις «all inclusive».
Δεν θα τις υποστηρίξουµε εµείς. Ας µας καταγγείλετε για σκάν-
δαλα όσο θέλετε. 

Κύριε Μανιάτη, αν είναι αντιπολιτευτική τακτική αυτή που τη-
ρείτε και εσείς και η παραπληροφόρηση που κάνατε στον κ. Γε-
ωργιάδη, είναι κατανοητή. Δεν είναι αποδεκτή, αλλά είναι κατα-
νοητή. Αν δεν είναι, είναι σκανδαλώδης η στάση σας, γιατί εσείς
δεν είστε από τους πολιτικούς που δεν ξέρουν. 

Και τα ίδια και χειρότερα λέγατε και για την Πατρών-Πύργου,
κοροϊδεύοντας τον κόσµο. Αντίστοιχα λέγατε και µε πολύ µεγάλη
δηµοσιότητα και τα λοιπά. Τα πήγαµε στον εισαγγελέα εµείς. Άν-
θρακες ο θησαυρός! Αρχειοθετήθηκε. 

Με µεγάλη χαρά θα πάω και αυτά και την επόµενη σύµβαση
που θα έρθει και θα πείτε ότι είναι σκάνδαλο για το αεροδρόµιο
στο Καστέλι και την επόµενη για τον Ε-65 -τώρα, σε έναν µήνα,
ενάµιση έρχονται αυτά- και για τον ΒΟΑΚ, που ήρθε ο κ. Αυγε-
νάκης και ανησυχεί και για τη «Γραµµή 4» του µετρό και για το
εµπορευµατικό κέντρο στον κόµβο της Θεσσαλονίκης και για τις
σιδηροδροµικές συνδέσεις και για όλα τα έργα που κάνουµε, για
να υπηρετήσουµε το εθνικό στρατηγικό σχέδιο και το όραµα του
Πρωθυπουργού και το δικό µας όραµα για µια άλλη χώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο. 

Θα καταθέσω τις προτάσεις και τις επιφυλάξεις και του Εµπο-
ρικού και Βιοµηχανικού Επιµελητηρίου Πειραιά.

Θα σας ευχηθώ ξανά καλό µήνα. 
Εµείς προχωρούµε για να υλοποιήσουµε το όραµά µας, το

εθνικό στρατηγικό σχέδιο του Πρωθυπουργού για δίκαιη ανά-
πτυξη, για σύγχρονη κοινωνική δίκαιη Ελλάδα. Δεν θα κατεβά-
σουµε τα µολύβια, όπως θέλετε. Δεν έχουµε να φοβηθούµε τίπο-
τα. Γι’ αυτό, σας καλούµε και στο πλαίσιο των αναθεωρήσεων
του Συντάγµατος να ψηφίσετε την αλλαγή του νόµου περί ευθύ-
νης Υπουργών που εσείς θεσµοθετήσατε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Στο σηµείο αυτό µπορούµε να προχωρήσουµε στις δευτερο-
λογίες των εισηγητών και ειδικών αγορητών. 

Κύριε Σπαρτινέ, να ξεκινήσουµε από εσάς; Υπάρχει κάποια
άλλη αντίρρηση ή διαφοροποίηση; Όχι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Πρόεδρε –χίλια συγγνώµη- θέλω να καταθέσω κάτι
ακόµα που είναι κρίσιµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε να κατα-
θέσετε, κύριε Υπουργέ; Νοµοτεχνική βελτίωση; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Όχι, θέλω να καταθέσω κάτι για τα Πρακτικά, για τα ανα-
γνωστέα. Χίλια συγγνώµη για αυτή τη διαδικαστική...

Θέλω να καταθέσω µια επιστολή του τότε Υπουργού Μεταφο-
ρών στις 30-4-2009, του κ. Στυλιανίδη –που τον σέβοµαι- προς
τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Παπαθανασίου. Έχει
τελειώσει ο πρώτος διαγωνισµός και είναι έτοιµοι να υπογρά-
ψουν –που δεν υπέγραψαν ποτέ- αυτοί που κέρδισαν τον διαγω-
νισµό. Δεν ήταν στους όρους της Σύµβασης. 

Θα σας πω επιγραµµατικά τι ζητάει: Ζητάει απαλλαγή φόρου
εισοδήµατος επί δεδουλευµένων τόκων, παρεκκλίσεις για τις µε-
λέτες και τις κατασκευές, επιστροφή πιστωτικού υπολοίπου από
την έκπτωση φόρων, ευνοϊκές παρεκκλίσεις για το φορολογητέο
εργολάβων και υπεργολάβων –που µας καταγγέλλατε- συσσω-
ρευµένες ζηµιές του παραχωρησιούχου να µεταφέρονται προς
συµψηφισµό µε φορολογητέα κέρδη επόµενων ετών, συµβάσεις
δανείων και τόκοι να απαλλάσσονται από τα τέλη χαρτοσήµου –
µέχρι και αυτό!- µετά τον διαγωνισµό, χωρίς να είναι στους
όρους της προκήρυξης. 
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Αυτά, όµως, εµείς δεν τα καταγγείλαµε ούτε τότε, ότι είναι
σκανδαλώδεις οι αλλαγές. Δεν τα κάναµε εµείς. Η «ΓΑΙΑΟΣΕ»,
δηλαδή, δεν τα έκανε. Γι’ αυτό και το Ελεγκτικό Συνέδριο ενέ-
κρινε. Τα καταθέτω στα Πρακτικά και πάρτε το για να µην ξεχνιό-
µαστε. Είναι καλό να θυµόµαστε και την αλληλογραφία µεταξύ
των Υπουργών στους προηγούµενους διαγωνισµούς, για τους
διαγωνισµούς που δεν καρποφόρησαν.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Σπαρτινός, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ. Να ορίσουµε τον χρόνο στα
πέντε λεπτά µε µία ανοχή. Απ’ ό,τι βλέπω δεν υπάρχει διαφωνία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να πω ότι χάρηκα πολύ όταν άκουσα πριν

από λίγο τον αγαπητό συνάδελφο, τον κ. Κεφαλογιάννη, να προ-
σπαθεί να µε διορθώσει, γιατί δεν κατάλαβα καλά, γι’ αυτά που
είπε πριν από λίγες ηµέρες ο αρχηγός του κόµµατός του, ότι δη-
λαδή δεν απέτρεψε επενδυτές να έρθουν στην Ελλάδα να επεν-
δύσουν. Είπε ο ίδιος ότι ο κ. Μητσοτάκης είπε: Να έρθετε να
επενδύσετε στην Ελλάδα γιατί σε λίγο θα είµαστε εµείς κυβέρ-
νηση. Αφήνω στην κρίση όποιου άκουσε τη διατύπωση του κ. Κε-
φαλογιάννη, να µας πει αν έχω δίκιο τελικά εγώ ή ο κ. Κεφαλο-
γιάννης. 

Εξάλλου είναι γνωστό ότι πάρα πολλές φορές και ο κ. Μητσο-
τάκης και άλλα υψηλά στελέχη του κόµµατός του, όταν συζητούν
µε ξένους είτε πολιτικούς παράγοντες είτε επενδυτές, παρου-
σιάζουν οικονοµικά στοιχεία και οικονοµικές εκτιµήσεις για την
εξέλιξη στην Ελλάδα, που βρίσκονται σε πλήρη αντίθεση µε οι-
κονοµικές εκτιµήσεις και στοιχεία που δίνουν οι θεσµοί, η Κοµι-
σιόν, διεθνείς αναλυτές -όχι η Κυβέρνηση-, επιµένοντας σε εκείνη
τη γραµµή που χάραξαν από παλιότερα -δεν ξέρω αν ο κ. Μη-
τσοτάκης το είχε πει ποτέ ή δεν το είχε πει µε αυτόν τον τρόπο,
καθώς χρησιµοποιεί πιο διπλωµατικές εκφράσεις- τη γραµµή του
«Βάστα, Σόιµπλε!», «Γερούν, γερά!» κ.λπ.. Εξακολουθούν και σή-
µερα να βρίσκονται σε αυτήν την αδιέξοδη κατά τη γνώµη µου
κατεύθυνση. 

Νοµίζω ότι από τη συζήτηση, το είπα και στην πρωτολογία µου,
αλλά και στη συνέχεια, σύµφωνα και µε τα στοιχεία που ανέφε-
ραν οι Υπουργοί και ο συνάδελφος ο κ. Καραναστάσης, και από
αρθρογραφία που έχουµε δει και πρόσφατα και παλαιότερα είναι
προφανές ότι κάποιοι δεν ήθελαν να γίνει αυτός ο διαγωνισµός.
Και είναι προφανές ότι δεν ήθελαν να γίνει, γιατί είχαν µάθει σε
διαγωνισµούς µε τους οποίους έπαιρναν το έργο κοψοχρονιά και
προχωρούσαν όλα σύµφωνα µε τα συµφέροντά τους. 

Υπάρχουν και αυτοί που δεν ήθελαν να γίνει αυτός ο διαγωνι-
σµός και να ολοκληρωθεί και υπάρχουν και αυτοί, όπως είπε
µόλις πριν από λίγο ο κ. Σπίρτζης, που δεν θέλουν να υπάρχει
ένας εθνικός σχεδιασµός για τις µεταφορές και τις συνδυασµέ-
νες µεταφορές, ο οποίος να είναι ενταγµένος σε έναν ευρωπαϊκό
και σε έναν διεθνή σχεδιασµό. 

Θέλω να πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν οφεί-
λεται σε αυτόν τον λόγο η διαφορά ύφους, έντασης και υψηλών
ή χαµηλών τόνων που υπήρχε ανάµεσα σε συναδέλφους της Αν-
τιπολίτευσης. Πραγµατικά θέλω να πιστεύω ότι αυτό είχε απλώς
σχέση µε το ταµπεραµέντο του καθενός θα έλεγα και το πως αν-
τιλαµβάνεται την αντιπολιτευτική κριτική, που πρέπει να ασκεί
στην Κυβέρνηση.

Και επειδή τέθηκαν σε υψηλούς τόνους και από τον κ. Μανιάτη
κυρίως και από τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη, τον Αντιπρόεδρο της
Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος µάλλον πράγµατι παρασύρθηκε
από τον κ. Μανιάτη, γιατί αποδείχθηκε ότι δεν είχε διαβάσει ο
ίδιος -ούτε µια γρήγορη µατιά δεν είχε ρίξει- τη σύµβαση, ορι-
σµένα κεφαλαιώδη και συγκλονιστικά ερωτήµατα, να θυµίσω ότι
έχει περάσει και από το Ελεγκτικό Συνέδριο αυτή η σύµβαση και
από την Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής.

Κυρίως να πω ότι µετά το 2014, όταν ήρθαµε εµείς ως Κυβέρ-
νηση και κάναµε τη διαβούλευση και στείλαµε τα πορίσµατα στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στη συνέχεια αυτοί που συµµετείχαν στο

διαγωνισµό είχαν υπ’ όψιν τους τα τεύχη µεταβολών που είχαν
προκύψει από όλη αυτή τη διαδικασία της διαβούλευσης. 

Άρα, όλα αυτά που ακούστηκαν ότι έγιναν πράγµατα εν κρυ-
πτώ, ότι άλλες ήταν οι προδιαγραφές στην αρχή και άλλες τη-
ρήθηκαν στο τέλος, νοµίζω ότι δεν στέκουν. Έχουν αποδειχθεί
και αν κάποιος θέλει να τα επαναλάβει, µόνο κακόπιστος θα µπο-
ρούσε να θεωρηθεί ότι είναι.

Ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης µου έδωσε την εντύπωση ότι δεν είχε
διαβάσει καθόλου τη σύµβαση. Του τη χάρισε στη συνέχεια ο
Υπουργός για να έχει να ασχολείται και να διαβάζει, όταν δεν έχει
να κάνει κάτι άλλο. 

Αντίθετα, πιστεύω ότι ο κ. Μανιάτης έχει διαβάσει εξαντλητικά
τη σύµβαση, την έχει διαβάσει πάρα πολλές φορές. Με ποιο
στόχο, όµως; Προσπαθώντας να βρει κάποια σηµεία που είναι,
κατά τη γνώµη του, εύκολα διαστρεβλώσιµα για να έρθει να µας
καταγγείλει για σκάνδαλα µε δέκα, µε είκοσι σηµεία. Δεν ξέρω
αν τώρα τελευταία έχει βρει και κάποια άλλα σηµεία και θα τα
πει, όταν µιλήσει στη συνέχεια. 

Σε όλα αυτά του απάντησε ο Υπουργός και ο Υφυπουργός και
στις δύο συνεδριάσεις των επιτροπών, αλλά και προηγουµένως
στην Αίθουσα. Νοµίζω ότι από εκεί και ύστερα, αν ο κ. Μανιάτης
επιµένει, δεν έχουµε παρά να θυµηθούµε τον Απόστολο Παύλο
που έλεγε «µετά πρώτην και δευτέραν νουθεσίαν παραιτού, τί-
ναξε την σκόνη από τα σανδάλια σου και πήγαινε να βρεις και να
µιλήσεις µε κάποιον άλλον». 

Θα ήθελα να µιλήσω για τη συµπεριφορά του κυρίου Αντιπρο-
έδρου της Νέας Δηµοκρατίας. Ήρθε εδώ, επαναλαµβάνω, χωρίς
να έχει διαβάσει τη σύµβαση, άκουσε δύο-τρία πράγµατα και
στην ουσία τι ήρθε να µας πει; Ήρθε να µας απειλήσει ότι θα µας
πάει σε επιτροπές εξεταστικές, προανακριτικές, ειδικά δικαστή-
ρια κ.λπ.. Χωρίς να το θέλει µάλλον, του βγήκε από µέσα του και
έκανε ο ίδιος αναφορά στην Επιτροπή Υγείας, το ΚΕΕΛΠΝΟ, το
«Ντυνάν» κ.λπ..

Είναι γνωστό ότι σε λίγες µέρες βγαίνει το πόρισµα αυτής της
επιτροπής και µάλλον ο κ. Γεωργιάδης δεν νιώθει πολύ βολικά.
Ήρθε εδώ εκ των προτέρων να µας απειλήσει για να προσέξουµε
τι θα βγάλουµε σε αυτό το πόρισµα. Είδα και έναν εκνευρισµό,
όταν ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Ξανθός, έφερε µία εξαιρετική κατά
τη γνώµη µου τροπολογία που βοηθάει και στη βελτίωση της
ζωής των προσφύγων και µεταναστών και στην απασχόληση
νέων επιστηµόνων για την αποτροπή του brain drain.

Είδα έναν εκνευρισµό και από κάποιους άλλους συναδέλφους
της Νέας Δηµοκρατίας, διότι φαίνεται ότι, όταν ακούν να γίνεται
συζήτηση για τον χώρο της υγείας και το ΚΕΕΛΠΝΟ, νιώθουν ότι
έχουν την υποχρέωση να σηκώσουν τους τόνους και να πουν διά-
φορα που δεν έχουν καµµία βάση, ώστε να αντιµετωπίσουν κα-
ταστάσεις που είναι γι’ αυτούς πιστεύω αρκετά δύσκολες.

Τελειώνω µε µία αναφορά. Συµφωνώ µε τις τροπολογίες που
έχουν κατατεθεί, όπως και µε την προσπάθεια της επιτροπής
αυτής που ασχολείται µε τις άδειες στα τουριστικά δηµόσια κτή-
µατα, σε αιγιαλούς και παραλίες. Να τη δούµε στη συνέχεια και
να συµµετάσχει πράγµατι και ο εκπρόσωπος του Τεχνικού Επι-
µελητηρίου. 

Με αφορµή αυτό, µε συγχωρείτε, αλλά θέλω να κάνω και εγώ
µία παρέκβαση εκτός του νοµοσχεδίου και µε αυτό να τελειώσω.
Πιστεύω ότι γρήγορα πρέπει να έρθει αυτό που µας είπε η Υφυ-
πουργός, η κ. Παπανάτσιου, δηλαδή το σχέδιο νόµου για τη ρύθ-
µιση θεµάτων που αφορούν δηµόσιες και κοινωφελείς εκτάσεις
µέσα σε αιγιαλούς και παραλίες. 

Οι διατάξεις που ισχύουν µέχρι τώρα έχουν ταλαιπωρήσει
πάρα πολλούς δήµους και πρόσφατο παράδειγµα έχω στον
Δήµο της Πάτρας. Η Κτηµατική Υπηρεσία, πατώντας σε αυτά που
ισχύουν σήµερα, κατηγορεί και ξεκινάει νοµικές διαδικασίες κατά
του δηµάρχου, διότι καθάρισε έναν δηµόσιο χώρο που µέχρι
τώρα δεν ήταν καθαρός και έπρεπε να καθαριστεί για λόγους δη-
µόσιας υγείας, αν θέλετε. Του έχει στείλει εντολή ότι πρέπει να
γκρεµίσει κάποιους παραλιακούς δρόµους, οι οποίοι υπάρχουν
από τότε που ήµουν εγώ µωρό παιδί και πηγαίναµε να κάναµε
µπάνιο από το Ρίο προς τον Άγιο Βασίλη και το Μονοδένδρι,
διότι, λέει, στηρίζεται σε µία νοµοθεσία. 

Εγώ δεν αµφιβάλλω ότι αυτοί οι δηµόσιοι υπάλληλοι µπορεί
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τυπικά να έχουν δίκιο, αλλά νοµίζω ότι πρέπει σύντοµα τα συ-
ναρµόδια Υπουργεία να φέρουν την αναθεώρηση αυτού του νο-
µοθετικού πλαισίου, για να προλαβαίνουµε τέτοιες παράλογες
καταστάσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Σπαρτινό.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούω µε έντονο

ενδιαφέρον τους συναδέλφους Βουλευτές της Πλειοψηφίας και
τους κυρίους Υπουργούς να σεµνύνονται διαρκώς ότι έγιναν το
κόµµα των επενδυτών, ότι βελτιώνουν το επιχειρηµατικό περι-
βάλλον, ότι υλοποιούν σπουδαία έργα υποδοµών, ότι η Ελλάδα
έγινε επενδυτικός παράδεισος και ότι όλες οι επενδύσεις συρ-
ρέουν στη χώρα επί ΣΥΡΙΖΑ. Αναλογίζοµαι αν ζω στην Ελλάδα ή
σε κάποια άλλη χώρα. 

Για ποιο επιχειρηµατικό και ποιο επενδυτικό περιβάλλον µας
λέτε, κύριοι συνάδελφοι; Μόλις χθες δηµοσιοποιήθηκε η έκθεση
της Παγκόσµιας Τράπεζας για το 2019. Ξέρετε στο ζήτηµα του
επιχειρηµατικού περιβάλλοντος πού κατατάσσεται η Ελλάδα; Κα-
τατάσσεται ακριβώς στην ίδια σειρά µε την Κιργιζία και τη Ζουα-
ζιλάνδη και είναι λίγο πάνω από τη Μογγολία. Είναι δυνατόν µε
ένα τέτοιο επιχειρηµατικό περιβάλλον να ισχυρίζεστε ότι προ-
σελκύετε επενδύσεις; Ποιο είναι το παρελθόν σας σ’ αυτό το ζή-
τηµα; Τι κάνατε όταν ήρθε η «COSCO» στην Ελλάδα, η µεγαλύ-
τερη επένδυση; Διότι εσείς και κάποιοι άλλοι που βρήκαν στέγη
στον ΣΥΡΙΖΑ από άλλα όµορα κόµµατα τρέχατε στο λιµάνι του
Πειραιά να το αποκλείσετε! Και είναι η «COSCO» που γεννά σή-
µερα το εµπορευµατικό κέντρο, µε τα όποια προβλήµατα αυτό
πάει να υλοποιηθεί! 

Είναι πολλά τα στελέχη σας, αλλά και άλλων πολιτικών χώρων,
που λένε «Η κρατικίστικη Κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή που
έκανε τις µεγαλύτερες ιδιωτικοποιήσεις στη σύγχρονη ιστορία»,
«COSCO», «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ ΑΕΡΟΠΟΡΙΑ» για την οποία ο ελληνι-
κός λαός πλήρωνε 1.000.000 ευρώ ηµερησίως, ΟΤΕ, δίκτυα φυ-
σικού αερίου. Επίσης, µιλάνε και για την Κυβέρνηση Σαµαρά στη
συνέχεια µε τις πολυεθνικές εταιρείες που έκαναν έδρα το λιµάνι
του Πειραιά, µε την ολοκλήρωση της επένδυσης της «COSCO»,
µε τα 6,5 εκατοµµύρια δραχµές χρηµατοδότηση επενδυτικών
προγραµµάτων στην Ελλάδα από κινέζικα κεφάλαια. 

Τι έχετε να επιδείξετε εσείς σήµερα και επαίρεστε από το πρωί
ότι οι επενδύσεις έρχονται και η οικονοµία βελτιώνεται; Έχουµε
7,6% ύφεση. Η Κυβέρνηση που ανέλαβε τον Ιούνιο του 2012 ανέ-
λαβε την οικονοµία να τρέχει µε υφεσιακούς ρυθµούς 7,6% και
την παρέδωσε, σύµφωνα µε τα αναθεωρηµένα στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ –όχι της Νέας Δηµοκρατίας- µε 1% ανάπτυξη. Ξέρετε πότε
αναθεωρήθηκαν αυτά τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ; Αναθεωρήθηκαν
το 2018. Αυτή η πορεία ήταν για δυόµισι χρόνια. Και εσείς τώρα
τέσσερα χρόνια παρά δυο µήνες αγκοµαχάτε να πιάσετε ρυθ-
µούς ανάπτυξης 1,8% και δεν τους έχετε πιάσει και λέτε ότι βελ-
τιώνετε την οικονοµία και φέρνετε επενδύσεις! 

Υπάρχει πιο αψευδής µάρτυρας από τους ρυθµούς ανάπτυξης
για την εικόνα µιας οικονοµίας; Θα µιλήσουµε ποτέ ειλικρινά σε
αυτόν τον τόπο; Θα συντονιστείτε έστω και στο τέλος του κυβερ-
νητικού σας βίου; Η πραγµατική οικονοµία αγκοµαχά, γονατίζει.
Νοµίζετε ότι µε τις δυο-τρεις µονάδες πτώσης της ανεργίας, µε
τις ελαστικές µορφές εργασίας, µε την εκ περιτροπής εργασία,
µε το µειωµένο ωράριο ρίξατε δυο-τρεις µονάδες την ανεργία
και φτιάξατε οικονοµία; Τη γενιά των 360 ευρώ φτιάξατε, όπως
τις µεταπολεµικές εποχές υπήρχε η γενιά των «τρεις και εξήντα».
Όµως, τότε είχαµε βγει και από έναν καταστροφικό πόλεµο και
από έναν αδελφοκτόνο εµφύλιο πόλεµο. 

Για προσγειωθείτε λίγο και να είστε πιο σεµνοί. Και µην λέτε
ότι τα προηγούµενα σαράντα χρόνια δεν έγινε τίποτε. Δείτε µία
φωτογραφία του σπιτιού σας, της γειτονιάς σας πριν σαράντα-
σαράντα πέντε χρόνια και δείτε και την αντίστοιχη τώρα, για να
δείτε τι ακριβώς έγινε σε αυτήν την χώρα, µε τα όποια λάθη, πα-
ραλείψεις, εγκληµατικές πολλές φορές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα έρθουµε τώρα στη σύµβαση. Ο ν.4530 για τα ταξί ψηφί-

στηκε µετά το πέρας του διαγωνισµού και µετά την ανάδειξη του
παραχωρησιούχου, που σηµαίνει ότι ο διαγωνισµός ήταν περα-
τωµένος, είχε ολοκληρωθεί. Τι λέµε εµείς; Ότι έρχεται µε µια νο-
µοθετική πρωτοβουλία η ηγεσία του Υπουργείου και αλλάζει
τους όρους δόµησης από 0,4 σε 1,65. Το τι σηµαίνει αυτό ακρι-
βώς δεν θα το πούµε εµείς, το είπαν οι αρµόδιοι φορείς. Και θα
σας πω τι είπαν. Όµως, λέµε ότι έστω και αν αυτή η αλλαγή αφο-
ρά όλα τα οικόπεδα της ΓΑΙΑΟΣΕ, και µπορεί να είναι στη θετική
κατεύθυνση για την προσέλκυση επενδύσεων, αφορά και έναν
διαγωνισµό ο οποίος είχε ολοκληρωθεί. Δεν συνιστά αυτό µετα-
βολή των όρων του διαγωνισµού; Τι πιο αυταπόδεικτο από αυτό; 

Το εάν θα σας πάµε εµείς, γιατί δηµιουργούνται και εντυπώ-
σεις, σε εξεταστικές επιτροπές και τέτοια, είναι άλλης τάξεως
ζήτηµα. Όµως, κανείς δεν µπορεί να αποκλείσει το ενδεχόµενο
ένας ενδιαφερόµενος, ένας ανταγωνιστής να προσφύγει, γιατί
δεν υπάρχουν µόνο οι διαδικασίες, το Βουλευτήριο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν διακριτές εξουσίες σε αυτή τη
χώρα, υπάρχουν και άλλες διαδικασίες, δικαστικές. Αν λοιπόν
έχουµε προσφυγές εκεί στο άµεσο µέλλον από οποιονδήποτε θε-
ωρεί ότι θίγονται τα συµφέροντά του, µε τον τρόπο που τελικά
θα συµβασιοποιηθεί αυτός ο διαγωνισµός, ενδεχοµένως να αν-
τιµετωπίσετε προβλήµατα. Και σας το επισηµαίνουµε. Είναι κακό
αυτό; Δεν θα µπω εγώ στο ζήτηµα της χρηµατοδότησης και της
εγγυοδοσίας του δηµοσίου. Τα ανέλυσε πάρα πολύ καλά ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Κεφαλογιάννης. 

Αυτά λοιπόν, είναι τα σπουδαιότερα ζητήµατα που κάνουν τη
Νέα Δηµοκρατία να είναι επιφυλακτική σε ένα νοµοσχέδιο που
αφορά επένδυση, γιατί µαθήµατα από τη σηµερινή Κυβέρνηση,
ακόµα και από τα χρόνια της κρίσης, αλλά και νωρίτερα για το
ζήτηµα των επενδύσεων, και από καµία άλλη πολιτική δύναµη
δεν δέχεται η Νέα Δηµοκρατία. Αυτό να γίνει ξεκάθαρο. Και ναι,
µην θεωρείτε αδυναµία ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι φιλική προς
τις επενδύσεις και ο Πρόεδρός µας, όντας Αρχηγός της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, καλεί τους επεν-
δυτές να επενδύσουν στην Ελλάδα και δεν τους φοβερίζει
λέγοντας ότι θα χάσουν τα λεφτά τους, όπως έκανε ο σηµερινός
Πρωθυπουργός, όταν ήταν επικεφαλής της Αντιπολίτευσης. Μην
το θεωρείτε αδυναµία αυτό και σκέφτεστε ότι µπορείτε να νοµο-
θετείτε όπως θέλετε. Άλλο το ένα, άλλο το άλλο.

Κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω. Ο συνάδελφος της Πλειοψη-
φίας µίλησε εννιά λεπτά και τριάντα δευτερόλεπτα. Σε ένα λεπτό
ολοκληρώνω, όµως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ δεν σας διέ-
κοψα, σας έκανα νόηµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι, εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αλλά επειδή µε

προκαλείτε, σας διακόπτω τώρα και σας λέω ότι ακόµη και τον
χρόνο που δικαιούσθε, όχι µόνο εσείς, αλλά και όλοι οι εισηγητές
- αγορητές των επτάµισι λεπτών, ήδη τον έχετε υπερκαλύψει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, κατανοητό.
Λέω, λοιπόν, µην θεωρείτε αδυναµία την φιλικότητα και την

προσήλωση της Νέας Δηµοκρατίας στις επενδύσεις και πι-
στεύετε ότι θα νοµοθετείτε όπως θέλετε. Είναι άλλο ζήτηµα το
ένα, άλλο ζήτηµα το άλλο. Και εγώ πιστεύω ότι ο Πρόεδρος του
Τεχνικού Επιµελητηρίου κ. Στασινός, κύριε Υπουργέ, που τον κα-
λέσαµε στις Επιτροπές, είπε αυτό ακριβώς: Αλλαγή των όρων
δόµησης συνιστά αλλαγή της αξίας του ακινήτου. Δεν το είπε η
Νέα Δηµοκρατία αυτό. Εν πάση περιπτώσει, το κύρος του Τεχνι-
κού Επιµελητηρίου δεν άκουσα να το αµφισβητεί ούτε ο κ. Σπίρ-
τζης ούτε ο κ. Φλαµπουράρης ούτε ο κύριος Εισηγητής της
Πλειοψηφίας. 

Μην, λοιπόν, µεταβάλλετε την πραγµατικότητα και επιχειρείτε
να την προσαρµόσετε στα δικά σας πιστεύω. Για τέτοια ζητήµατα
χρειάζεται σοβαρότερος και γονιµότερος διάλογος, για να είναι
αποδοτικός επ’ ωφελεία των Ελλήνων, γιατί αυτούς εκπροσω-
πούµε εδώ όλοι µας, χωρίς εξαιρέσεις: Το σύνολο των Ελλήνων
και το δηµόσιο συµφέρον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μανιάτης, ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, στην πολιτική
βρίσκεσαι πολύ συχνά µπροστά σε ένα δίληµµα, όταν αντιπαρα-
τίθεσαι πολιτικά µε έναν πολιτικό αντίπαλο. Και αναρωτιέσαι και
επιλέγεις αν χαίρεσαι που ανταλλάσσεις ισχυρά επιχειρήµατα µε
τον πολιτικό αντίπαλο ή αν θλίβεσαι που τον έχεις απέναντί σου.

Λυπάµαι να πω ότι ο κ. Σπίρτζης ανήκει στην κατηγορία των
θλιβερών ανθρώπων, αυτών που επειδή είναι ριψάσπιδες και
αποστάτησαν, υποχρεώνονται να γίνονται ακραίοι, προκειµένου
να αποδεικνύουν διαρκώς την πίστη τους στο νέο τους αφεντικό.
Δεν µου είναι ευχάριστο να αντιπαρατίθεµαι µε τον κ. Σπίρτζη.

Χθες, ξέρετε ήµουν στην Πάτρα. Είχαµε µία µεγάλη οµιλία σε
περίπου εκατόν πενήντα φοιτητές της ΠΑΣΠ του Πολυτεχνείου
της Πάτρας. Και θυµήθηκαν εκεί οι φίλοι και οι σύντροφοί µου
της Πάτρας τον κ. Σπίρτζη, τον Δεκέµβριο του 2014, να επισκέ-
πτεται την Πάτρα ως ΠΑΣΟΚ και να προσπαθεί να κουβεντιάσει
µαζί τους, την ίδια στιγµή που διαπραγµατευόταν µε τον κ. Τσί-
πρα, ώστε σε έναν µήνα να γίνει Υπουργός του. Δεν µου είναι,
λοιπόν, καθόλου, µα καθόλου, ευχάριστο να αντιπαρατίθεµαι µε
τον κ. Σπίρτζη.

Πολύ περισσότερο που ως καθηγητής του Πολυτεχνείου της
Θεσσαλονίκης έχω στηρίξει πολλούς πρώην φοιτητές µου, που
µου ζητούσε ο κ. Σπίρτζης να µπουν στο ψηφοδέλτιό του, προ-
κειµένου να εκλεγεί Πρόεδρος του Τεχνικού Επιµελητηρίου και
εγώ έπειθα τους φοιτητές µου ότι αξίζει τον κόπο να κάνουµε
Πρόεδρο του ΤΕΕ τον κ. Σπίρτζη. Ας µην γυρνάει λοιπόν, τόσο
πίσω, γιατί εγώ δεν θέλω να κάνουµε τέτοιου είδους πολιτική αν-
τιπαράθεση. Θέλω να κάνουµε πολιτική αντιπαράθεση µε επιχει-
ρήµατα και καθαρό τρόπο.

Ο κ. Ξυδάκης -και θα περάσω αµέσως στη σύµβαση που συ-
ζητούµε-, ορθά είπε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι θα πρέπει το πρόσωπο του Πρωθυπουργού, του κ.
Τσίπρα, επειδή είναι ένα θεσµικό πρόσωπο, να το αντιµετωπί-
ζουµε µε τον αναγκαίο σεβασµό που αντιµετωπίζονται ή πρέπει
να αντιµετωπίζονται οι Πρωθυπουργοί. Μόνο που θα έπρεπε να
θυµίσει ο κ. Ξυδάκης στον κ. Τσίπρα, ότι ο κ. Τσίπρας αποκα-
λούσε τον Γιώργο Παπανδρέου, Πρωθυπουργό τότε της Ελλά-
δας, Πινοσέτ. Τα µαθήµατα, λοιπόν, καλής πολιτικής συµπερι-
φοράς και διαγωγής όχι στο ΠΑΣΟΚ ούτε στο Κίνηµα Αλλαγής.

Χαίροµαι, αγαπητοί Υπουργοί, που αποσύρατε την τροπολογία
µε την οποία βγάζετε το Τεχνικό Επιµελητήριο από την επιτροπή
για τα τουριστικά ακίνητα του αιγιαλού και τις παραλίες. Έστω
και έτσι ο λόγος µας έπιασε τόπο και χαιρόµαστε πραγµατικά
γιατί το Τεχνικό Επιµελητήριο θα συµµετέχει και δεν το φοβάστε
ή δεν γίνεται να το αποφύγετε.

Τώρα, θα καταθέσω για τα Πρακτικά τα πρώτα συµπτώµατα
του παραλογισµού της σύµβασης που συζητούµε. Είναι η πρώτη
προσφυγή που ανακοινώθηκε από ένα σωµατείο µε την επωνυµία
«Καλλιγαία», που εκπροσωπεί όλους τους ιδιοκτήτες ακινήτων
και εκτάσεων της ευρύτερης περιοχής του Θριάσιου, οι οποίοι
κάνουν την ίδια δουλειά µε αυτήν την οποία πρόκειται να κάνει
το συγκεκριµένο εµπορευµατικό κέντρο. Και οι άνθρωποι αυτοί
οι οποίοι προσέφυγαν στο Συµβούλιο Επικρατείας και στην Επι-
τροπή Ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης λένε κάτι απλό:

«Από τη στιγµή που αυτοί οι όροι, τους οποίους δίνετε µε τη
σύµβαση που εισηγείστε στη Βουλή, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν
ισχύουν και για τους υπολοίπους, τότε πρόκειται για χαριστικούς
και αποικιοκρατικού χαρακτήρα όρους τους οποίους εµείς θα
προσβάλουµε στα όργανα της ελληνικής δικαιοσύνης και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης». Άρχισαν, λοιπόν, αυτά που σας προειδοποι-
ούσαµε ότι πρέπει να αποφύγουµε.

Θα καταθέσω, επίσης, για τα Πρακτικά την ανακοίνωση του
Προέδρου της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων που εκπροσω-
πεί όλα τα επιµελητήρια του κράτους που ζητά, µετά τον
ν.4530/2018, ό,τι ισχύει για τη σύµβαση του Θριάσιου να ισχύει
και για την υπόλοιπη Ελλάδα και όχι µόνο γι’ αυτήν τη σύµβαση. 

Και φαντάζοµαι ότι θα µου πείτε ότι ο κ. Μίχαλος είναι όργανο
του ΠΑΣΟΚ ή του Κινήµατος Αλλαγής. Ο κ. Μίχαλος, λοιπόν, σας
καταγγέλλει ότι αυτό που κάνετε είναι χαριστικό και ζητά την ίδια
συµπεριφορά στον ν.4530/2018 και για όλες τις υπόλοιπες εγκα-
ταστάσεις και µονάδες.

Παρακαλώ για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα επειδή ο Υπουργός κ. Σπίρτζης έχει την άνεση να προ-
σπαθεί να παίζει µε την απλή νοηµοσύνη, εγώ δεν θα επαναλάβω
την επιχειρηµατολογία που κατέθεσα και στην επιτροπή και στην
Ολοµέλεια  κατά την πρωτολογία µου.

Θεωρώ ότι περιττεύει να αποδείξω το σκανδαλώδες της σύµ-
βασης. Θα σηµειώσω, όµως, ένα πράγµα, γιατί για την ταµπα-
κιέρα δεν µιλάει ο κ. Σπίρτζης και η ταµπακιέρα είναι µία, υπάρχει
ή δεν υπάρχει απόφαση του διοικητικού συµβουλίου της ΓΑΙ-
ΑΟΣΕ, µία και µοναδική, που δεν έχει ανατραπεί, η οποία προ-
βλέπει εφάπαξ εισφορά 20 εκατοµµύρια ευρώ και εγγυητική
επιστολή 20 εκατοµµύρια ευρώ;

Πώς έρχεται σύµβαση, παρά την απόφαση του ανώτατου ορ-
γάνου του διοικητικού συµβουλίου του φορέα που είναι ο ιδιο-
κτήτης και διαχειριστής και  υπεύθυνος για την έκταση; Αυτό
είναι το συνολικό πρόβληµα που έχει αναδειχθεί. 

Και βεβαίως, για να αποκρυβεί η απόφαση αυτή, γιατί δεν συ-
νέφερε, την κρατήσατε στο συρτάρι ενάµιση χρόνο και δεν την
ανεβάσατε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Όποιος ενδιαφέρεται να ψάξει, ας
µπει στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» να δει πόσες αποφάσεις έχει αναρτήσει στη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» η ΓΑΙΑΟΣΕ από τον Ιούνιο του 2016 µέχρι και σή-
µερα. Δεκάδες και εκατοντάδες. Μόνο µία δεν ανήρτησε, την
απόφαση για τους όρους του διαγωνισµού για το Θριάσιο. Όλα
τα υπόλοιπα περιττεύουν.

Όπως, επίσης, περιττεύει να απαντήσουµε για το ότι το 2009
το 15% του δηµοσίου που πάρθηκε ως µετοχές δόθηκε δωρεάν.
Ο κ. Σπίρτζης συνηθίζει, προσπαθώντας να αποφύγει τις τροµα-
κτικές πολιτικές του ευθύνες, να τα ανακατεύει όλα και κυρίως
να λέει χονδροειδή ψέµατα. Και το χονδροειδέστερο ψέµα είναι
ότι είπε στο Εθνικό Κοινοβούλιο ότι δεν υπάρχει ούτε µία από-
φαση της ΓΑΙΑΟΣΕ στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», γιατί δεν µπορούσε να αναρ-
τήσει καµµία, και υπάρχουν δεκάδες. Και απαιτεί πολύ πολιτικό
θράσος να έρχεται στην Ολοµέλεια και να προσπαθεί να υπερα-
σπιστεί τα κραυγαλέα και αυταπόδεικτα ψέµατά του.

Δεν θα µιλήσω, επίσης, ούτε για τις πρόσθετες κατασκευές.
Από τις διακόσιες τριάντα πέντε χιλιάδες, αγαπητέ συνάδελφε
της Πλειοψηφίας και εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, είναι τα τετραγωνικά
µέτρα που υπάρχουν στη σύµβαση και µε βάση τους όρους µπο-
ρεί ο ανάδοχος να χτίσει πάνω από εννιακόσιες χιλιάδες, είναι
υπερτετραπλασιασµός. Και εσείς αισθάνεστε άνετα που συµφω-
νείτε µε αυτήν την αλλαγή των όρων της προκήρυξης που δεν
υπήρχε πουθενά και την αποφάσισε µετά εκ των υστέρων ο κύ-
ριος Υπουργός µε τον διευθύνοντα σύµβουλο ή άλλο όργανο της
ΓΑΙΑΟΣΕ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μανιάτη, τε-
λειώνετε παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε.
Και προφανώς οι ενοχές είναι εµφανείς. Ο κ. Σπίρτζης -εγώ

δεν τον γνωρίζω τον διευθύνοντα σύµβολο της ΓΑΙΑΟΣΕ και ούτε
και µε ενδιαφέρει να τον γνωρίσω- προφανώς αισθάνεται ένοχος
που συγχρωτίζεται µε τέτοιους ανθρώπους όπως είναι ο κ. Κο-
τσακάς, ο κ. Κουρουµπλής, η κ. Ξενογιαννακοπούλου. Είναι όλοι
αυτοί οι άνθρωποι που ανήκαν στο ΠΑΣΟΚ και αποφάσισαν να
τραβήξουν το δικό τους δρόµο. 

Εάν ο κ. Σχίζας δεν του κάνει -τον οποίο δεν γνωρίζω-, είναι
τέσσερα χρόνια Υπουργός, µπορούσε να τον αντικαταστήσει. Συ-
νιστά δικαιολογία το ότι κάποτε αυτός ο άνθρωπος ήταν στη
ΔΗΜΑΡ ή δεν ξέρω πού αλλού ήταν; Είναι δικαιολογία για τον κ.
Σπίρτζη; Δείχνει ή δεν δείχνει αυτό όχι απλώς αµηχανία, αλλά
ανυπαρξία επιχειρηµάτων;

Θα τελειώσω, κύριοι συνάδελφοι, ελπίζοντας ότι έστω και την
τελευταία στιγµή µπορεί να υπάρξει αναστροφή αυτού του σκαν-
δάλου που έχουµε µπροστά µας. Φοβάµαι ότι η Κυβέρνηση και
ο κ. Σπίρτζης έχει πάρει τις αποφάσεις του. Και βεβαίως ο καιρός
γαρ εγγύς και θα υπάρξει η αντίστοιχη λογοδοσία στα αντίστοιχα
όργανα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η ει-
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δική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, η κ. Μα-
νωλάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ο κύριος Υπουργός µίλησε και
είπε για πολλά και µεγάλα έργα. Έργα «να φάνε και οι κότες»,
όπως έλεγε ο κ. Φλαµπουράρης.

Πρόκειται για µεγαλεπήβολο επιχειρηµατικό σχέδιο, µόνο που
θα είναι λίγοι αυτοί -οι κοινοπραξίες και οι επιχειρηµατικοί όµι-
λοι- που θα αποκοµίσουν τα τεράστια κέρδη. Όµως και η ιεράρ-
χησή τους είναι οι ανάγκες του κεφαλαίου και όχι οι ανάγκες της
εργατικής τάξης και των λαϊκών στρωµάτων. Πάλι παιδικοί σταθ-
µοί δεν θα φτιαχτούν, παιδιά θα µείνουν έξω. Τα αντίµετρα που
ήταν κάτι να γίνει πάνε στον Καιάδα και ας είναι υποχρεωτική η
προσχολική αγωγή, δηµόσιες και δωρεάν υποδοµές, όµως δεν
υπάρχουν. Πάλι θα υπάρχουν σχολεία προβληµατικά µε ταβάνια
που απειλούν να πέσουν και µουχλιασµένους τοίχους, όπως το
3ο Γυµνάσιο της Χίου που επισκέφτηκα πριν δέκα µέρες και οι
καθηγητές ήταν µέσα στην αγωνία και αγανάκτηση και µε το
δίκιο τους.

Εσείς, συνεχίζετε να καυγαδίζετε, Κυβέρνηση και Αντιπολί-
τευση τα κόµµατα που είχαν κυβερνήσεις πριν. Και σε αυτό το
νοµοσχέδιο καυγάς, που όµως στην ουσία συµφωνείτε. Γιατί;
Γιατί είσαστε υπέρ των επιχειρηµατιών. Ο καυγάς, οι δηλώσεις
του Μητσοτάκη, αν φέρνει ή διώχνει επιχειρηµατίες. Μα, ούτως
ή άλλως την ίδια στρατηγική έχετε υπέρ των συµφερόντων και
των αναγκών των επιχειρηµατικών οµίλων. Ουσιαστικά, αυτό εν-
νοείτε όταν λέτε δηµόσιο συµφέρον και πώς θα εξυπηρετήσετε
το δηµόσιο συµφέρον. 

Συνεπώς είναι αποπροσανατολιστικός ο καυγάς σας. Απλώς,
στηρίζετε ή στηριζόσαστε, όπως θέλετε πείτε το, από διαφορε-
τικούς επιχειρηµατικούς οµίλους. Και µερικές φορές παραδοσια-
κοί επιχειρηµατικοί όµιλοι που υποστήριζαν το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας στηρίζουν τώρα τον ΣΥΡΙΖΑ, κάνει καλύτερα τη
δουλειά φαίνεται.

Θα ήθελα να διευκρινίσω, όµως, ορισµένα πράγµατα. 
Στο άρθρο 3 του νοµοσχεδίου εµείς ψηφίζουµε την πρώτη πα-

ράγραφο, γιατί αφορά τους εργαζόµενους. Σαν σύνολο, όµως,
στο άρθρο 3 εκφραζόµαστε µε το «παρών».

Επίσης, «παρών» λέµε και στην πρώτη τροπολογία, την υπουρ-
γική, που αφορά τον ΟΣΕ. Δεν αλλάζει στο ποιος θα είναι ο δια-
χειριστής, αλλά το περιεχόµενο έχει ουσία, που όµως δεν εξα-
σφαλίζει την ανατροπή της ιδιωτικοποίησης.

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία που έφερε το Υπουργείο Υγείας
για το ΚΕΕΛΠΝΟ την ψηφίζουµε, για να συνεχίσουν να έχουν
δουλειά έστω και τόσους λίγους µήνες οι εργαζόµενοι, αλλά και
για µην επιδεινωθεί η υγειονοµική περίθαλψη των προσφύγων
και µεταναστών. Να πω, όµως, ότι αυτά είναι µπαλώµατα.

Ψηφίζουµε, επίσης, και την τροπολογία του Υπουργείου Παι-
δείας. 

Δεν θα πω περισσότερα, γιατί θέλω να πω πολλά περισσότερα
για την τροπολογία για το Ελληνικό. Λέτε για νοµοτεχνικές ρυθ-
µίσεις ευθυγράµµισης της νοµοθεσίας, την ώρα που πρόκειται
για νέες δραστικές παραχωρήσεις στην «LAMDA DEVELOP-
MENT», µε στόχο τη διευκόλυνση και την επιτάχυνση της επέν-
δυσης µέσα από ένα περιβαλλοντικό πραξικόπηµα. Αυτό κάνετε. 

Η τροπολογία, βεβαίως, δεν έρχεται σε τυχαίο χρόνο. Βρίσκε-
ται σε εξέλιξη η συζήτηση-διαπραγµάτευση µεταξύ της Κυβέρ-
νησης, της «LAMDA DEVELOPMENT» και των ενδιαφερόµενων
για την άδεια καζίνο, για το ύψος του µισθώµατος αλλά και την
έκταση που θα κατασκευαστεί το καζίνο.

Η τροπολογία τι ρυθµίζει; Ρυθµίζει την αδειοδότηση όχι σε επί-
πεδο κτηρίων, αλλά σε επίπεδο κτηριακών ενοτήτων. Και µάλιστα
διατείνεται πως αυτό επιβάλλεται λόγω της νέας οικοδοµικής νο-
µοθεσίας. Αποδείξτε το. Δεν ισχύει σε καµµία περίπτωση. Η αδει-
οδότηση σε επίπεδο κτηριακών ενοτήτων σηµαίνει µεγαλύτερη
ελευθερία στην κοινοπραξία να µεταβάλει τα συγκεκριµένα κτή-
ρια που απαρτίζουν την κτηριακή ενότητα κατά το δοκούν στη
συνέχεια. Πρόκειται για άνευ προηγουµένου διάταξη, προκατα-
βολικής αδειοδότησης κάθε είδους αλλαγών που χρειάζεται ο
κατασκευαστικός όµιλος.

Ρυθµίζει ακόµα την εκπόνηση µιας ενιαίας µελέτης περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων για το σύνολο του έργου, µε τον εκάστοτε

Υπουργό να διατηρεί το δικαίωµα –µε υπουργική απόφαση- του
καθορισµού και των στοιχείων που πρέπει να περιλαµβάνει ο φά-
κελος της µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων, ενώ οι προθε-
σµίες για την έγκρισή της συρρικνώνονται περαιτέρω. Και µετά
λέτε ότι είστε και οικολογικό κόµµα!

Η ρύθµιση, λοιπόν, αποτελεί δώρο της Κυβέρνησης προς την
κοινοπραξία, αφού µε αυτή σε ελάχιστο χρόνο η εταιρεία θα
λάβει την επιδιωκόµενη έγκριση των περιβαλλοντικών όρων.
Όταν, λοιπόν, είναι εµπόδιο η νοµοθεσία, κακό για τη νοµοθεσία!
Τελικά σχεδόν το σύνολο των όρων έγκρισης θα προχωρήσει
από το Υπουργείο.

Εµείς την καταψηφίζουµε και τη θεωρούµε προκλητική.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Μανωλάκου, µε την οποία ολοκληρώθηκαν και οι δευτερολο-
γίες των εισηγητών και των ειδικών αγορητών.

Κύριε Μαυραγάνη, εκτιµάτε ότι θα χρειαστεί να παρέµβει ο
Υπουργός να παρέµβει σε κάτι;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Δεν νοµίζω, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια διευκρίνιση. Η τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1792 θα τεθεί σε ψηφοφορία; Δεν έχει
αποσυρθεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν αποσύρ-
θηκε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Έτσι µας είπε ο Υπουργός. Είναι για τη
συµµετοχή του ΤΕΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είπε ότι θα την
φέρει σε επόµενο νοµοσχέδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άρα θα το ψηφίσουµε τώρα και θα το ξε-
ψηφίσουµε στο επόµενο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει πει και η κ. Πα-
πανάτσιου, αν δεν κάνω λάθος, γιατί δεν προήδρευα εγώ, ή
τέλος πάντων δεσµεύτηκε ο Υπουργός, ότι θα φέρει σε επόµενο
νοµοσχέδιο και τη ρύθµιση αυτή για την οποία εσείς, κύριε Αµυ-
ρά, ρωτήσατε τον Υπουργό. Η τροπολογία υφίσταται στο παρόν
νοµοσχέδιο και θα µπει προς ψήφιση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να ρωτήσω τον
κύριο Υπουργό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο, κύ-
ριε Μανιάτη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σχετικά µε την τροπο-
λογία αυτή για το ΤΕΕ, που µας είπατε ότι θα την αποσύρετε,
εσείς είστε ο Υπουργός –είναι δικό σας το νοµοσχέδιο- που απο-
δέχεται ή δεν αποδέχεται τις υπογραφές ενός ή εκατό Υπουρ-
γών.

Εµείς καταλάβαµε ότι, επειδή είστε ο αποφασίζων, εσείς είστε,
δεν θα την κάνετε αποδεκτή και κάποια στιγµή σε επόµενο νο-
µοσχέδιο θα έρθει τροποποιηµένη µε το ΤΕΕ µέσα. Αυτό τουλά-
χιστον εγώ αντελήφθην και ο συνάδελφος και άλλοι νοµίζω. Τι
ακριβώς συµβαίνει; Την κάνετε αποδεκτή;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Και βέβαια την κάνουµε αποδεκτή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Το αν την κάνει αποδεκτή είναι δικαίω-
µά του. Εκατό Υπουργοί να έχουν υπογράψει, αν ο Υπουργός
που εισηγείται το νοµοσχέδιο δεν το κάνει αποδεκτό, δεν γίνεται
αποδεκτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μανιάτη, προ-
φανώς ολοκληρώσατε.

Κύριε Υπουργέ, επαναλάβατε παρακαλώ. Δεν ξέρω αν µε α-
κούσατε προηγουµένως. Εξηγήστε λίγο, για να µη δηµιουργούν-
ται και παρεξηγήσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Άκουσα πάρα πολύ καλά.

Είπα ότι θα επικοινωνήσω µε τον Υπουργό Οικονοµικών, τον κ.
Τσακαλώτο, προκειµένου να υπάρχει νοµοτεχνική βελτίωση. Δεν
ήταν δυνατό να συλλεχθούν επτά υπογραφές Υπουργών και δε-
σµεύτηκε η κ. Παπανάτσιου ότι θα την τροποποιήσει στο νοµο-
σχέδιο που θα φέρει για τον αιγιαλό και την παραλία. 

Για να λειτουργήσει η επιτροπή, όµως, γιατί στον νόµο που
έχει περάσει υπήρχαν οκτώ µέλη στην επιτροπή και αυτός ήταν
και ο λόγος που το Υπουργείο Οικονοµικών αφαίρεσε το ένα
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µέλος -κακώς ίσως, εντάξει, θα διορθωθεί όπως δεσµεύτηκε-
αλλά πρέπει να λειτουργήσει η επιτροπή και δεν µπορεί να λει-
τουργήσει µε οκτώ µέλη. 

Άρα γίνεται αποδεκτή η τροπολογία µε τη δέσµευση του Υ-
πουργείου Οικονοµικών ότι θα συµπληρώσει το νοµοσχέδιο που
θα φέρει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Εποµένως κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,

των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της Σύµβασης Πα-
ραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της εταιρείας
“ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟ-
ΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ”, της εταιρείας “ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑ-
ΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, της εταιρείας “ΕΤΒΑ
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ” και της εται-
ρείας “ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΕΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ
ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, για την “ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΕΜ-
ΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ ΘΡΙΑΣΙΟΥ ΠΕΔΙΟΥ” και άλλες δια-
τάξεις». 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Να επισηµάνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, τρία άρθρα, πέντε τροπολογίες, το ακροτελεύτιο
άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ οι εισηγητές και οι αγορητές –σε όλους απευθύνε-
ται αυτό- να µη φύγετε µετά το πέρας της ψηφοφορίας γιατί
χρειάζεται να υπογράψετε στα Πρακτικά.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

Κύρωση της Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού
Δηµοσίου και της εταιρείας ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ”, της εταιρείας
“ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ”,
της εταιρείας “ΕΤΒΑ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ” και της εταιρείας “ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
ΔΙΕΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ”, για την “ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ ΘΡΙΑ-
ΣΙΟΥ ΠΕΔΙΟΥ” και άλλες διατάξεις

Ηµ/νία: 1/11/2018

Επί της Αρχής   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 1 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 2 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 3 όπως τροπ.   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία 1790/40 όπως τροπ.   ΔΕΚΤΟ
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
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ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία 1791/41 ως έχει   ΔΕΚΤΟ
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία 1792/42 ως έχει   ΔΕΚΤΟ
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΌΧΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία 1793/43 ως έχει   ΔΕΚΤΟ
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΠΡΝ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Υπουργική Τροπολογία 1794/44 ως έχει   ΔΕΚΤΟ
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙ-
ΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Επί του συνόλου   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της
Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και
της εταιρείας “ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ
ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ”, της εταιρείας “ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜ-
ΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, της εταιρείας
“ΕΤΒΑ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ” και της
εταιρείας “ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΕΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟ-
ΡΩΝ ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, για την “ΑΝΑ-
ΠΤΥΞΗ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ ΘΡΙΑΣΙΟΥ ΠΕΔΙΟΥ” και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Κύρωση της Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του Ελληνι-
κού Δηµοσίου και της εταιρείας “ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ”, της
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εταιρείας “ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, της εταιρείας “ΕΤΒΑ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ” και της εταιρείας “ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΕΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, για την “ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ
ΘΡΙΑΣΙΟΥ ΠΕΔΙΟΥ” και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου δέκα (10) ηµέρες από τη δη-
µοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως η Σύµβαση Παρα-
χώρησης µε τα Παραρτήµατά της, η οποία αφορά το έργο
«ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ ΘΡΙΑΣΙΟΥ ΠΕΔΙΟΥ»,
που έχει υπογραφεί στην Αθήνα στις 30 Ιουλίου 2018 µεταξύ
αφενός α) της Ελληνικής Ανώνυµης Εταιρείας µε την επωνυµία
«ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟ-
ΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ» αφετέρου β) της Ανώνυµης Εταιρείας µε
την επωνυµία «ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ» που εδρεύει στην Αθήνα και εκ τρίτου γ) του Ελληνι-
κού Δηµοσίου, δ) της Ανώνυµης Εταιρείας µε την επωνυµία
«ΕΤΒΑ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» που
εδρεύει στην Αθήνα και ε) της Ανώνυµης Εταιρείας µε την επω-
νυµία «ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΕΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ
ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑ», που εδρεύει στον
Ασπρόπυργο Αττικής. Το περιεχόµενο της κυρούµενης Σύµβα-
σης Παραχώρησης µε τα Παραρτήµατά της στην ελληνική
γλώσσα έχει ως εξής:

Άρθρο 2
Πολεοδοµικές διατάξεις και άλλες ρυθµίσεις για 
το εµπορευµατικό κέντρο του Θριάσιου Πεδίου

1. Για την έκδοση των αναγκαίων εγκρίσεων και οικοδοµικών
αδειών που αφορούν στην ανέγερση του Συγκροτήµατος Εµπο-
ρευµατικού Κέντρου Θριασίου Πεδίου εφαρµόζονται οι διατάξεις
της περίπτωσης β’της παρ. 11 του άρθρου 6 του ν. 3891/2010,
όπως αυτή προστέθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 99 του ν. 4530/
2018 (Α’ 59). 

2. Εφαρµόζονται οι όροι και περιορισµοί δόµησης της παρ. 4
του άρθρου 79 του ν. 4530/2018 (Α’ 59).

3. Ο Παραχωρησιούχος απαλλάσσεται των δηµοτικών και κοι-
νοτικών τελών, σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 79 του ν.
4530/2018 (Α’ 59).

Άρθρο 3
Λοιπές διατάξεις

1. Η παρ. 11 του άρθρου 79 του ν. 4530/2018 (Α’ 59) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«11. Υπάλληλοι, που υπηρετούσαν µε την ειδικότητα του οδη-
γού ή µηχανοδηγού ή σταθµάρχη ή κλειδούχου ή εργάτη γραµ-
µής ή τεχνίτη γραµµής ή µηχανικού ΠΕ και ΤΕ ή στον κλάδο
ελέγχου και κίνησης αµαξοστοιχιών και έχουν µεταφερθεί σε φο-
ρείς του Δηµοσίου και στους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, δυνάµει
των διατάξεων των άρθρων 16 του ν. 3891/2010 (Α’ 188) και 9
του ν. 3920/2011 (Α’ 33), δύνανται να επανέλθουν σε εποπτευό-

µενους φορείς του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, κα-
τόπιν υποβολής σχετικής αίτησης και µετά από γνώµη του αρµό-
διου οργάνου του φορέα υποδοχής, του οποίου οι οργανικές
διατάξεις προβλέπουν µία ή περισσότερες εκ των ανωτέρω ειδι-
κοτήτων. Η µεταφορά διενεργείται µε κοινή απόφαση του Υπουρ-
γού Υποδοµών και Μεταφορών και του αρµόδιου προς διορισµό
οργάνου του φορέα προέλευσης, στις θέσεις που έχει αιτηθεί ο
φορέας υποδοχής, υπό την προϋπόθεση ότι ο υπάλληλος καλύ-
πτει τις προϋποθέσεις και κατέχει τα απαραίτητα τυπικά προ-
σόντα της θέσης, όπως αυτά ορίζονται από την κείµενη
νοµοθεσία και τυχόν ειδικότερους κανονισµούς. Σε περίπτωση
εφαρµογής του προηγούµενου εδαφίου δεν αναζητούνται τυχόν
ποσά που θα ελάµβαναν οι υπάλληλοι, εάν δεν είχαν µεταφερθεί
µε βάση τις διατάξεις του πρώτου εδαφίου. Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης καθορίζονται όλες οι λεπτοµέρειες εφαρµογής της
παρούσας παραγράφου.»

2. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µπο-
ρεί να ανατίθεται σε οποιαδήποτε οργανωτική µονάδα, Διεύ-
θυνση ή Ειδική Υπηρεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών η αποκλειστική αρµοδιότητα για την προετοιµασία, προ-
κήρυξη και διενέργεια της διαγωνιστικής διαδικασίας για την
ανάθεση σύµβασης για την εκµετάλλευση του Εµπορευµατικού
Σιδηροδροµικού Σταθµού και Σταθµού Διαλογής (ΕΣΣΣΔΙ) στο
Θριάσιο Πεδίο, ιδιοκτησίας της εταιρείας Ο.Σ.Ε. Α.Ε.. Η κατά τα
ανωτέρω αρµόδια υπηρεσία ασκεί, για λογαριασµό της ιδιοκτή-
τριας εταιρείας Ο.Σ.Ε. Α.Ε., τα καθήκοντα και τις υποχρεώσεις
της Αναθέτουσας Αρχής έως την κατακύρωση και υπογραφή της
σχετικής σύµβασης εκµετάλλευσης, καθώς και κάθε άλλης σύµ-
βασης αναγκαίας υποστηρικτικής δράσης, στα πλαίσια της ως
άνω διαδικασίας ανάθεσης.

Άρθρο 4

1. Η αποκλειστική διαχείριση, αξιοποίηση και εµπορική εκµε-
τάλλευση του Εµπορευµατικού Σιδηροδροµικού Σταθµού και
Σταθµού Διαλογής (ΕΣΣΣΔΙ) και του ακινήτου ιδιοκτησίας της
εταιρείας Ο.Σ.Ε. Α.Ε. στο Θριάσιο Πεδίο, εµβαδού 1.758.240 τ.µ.
πλέον ή έλαττον, µε ΚΑΕΚ 050254903002, επί του οποίου ο ανω-
τέρω Σταθµός έχει κατασκευασθεί, καθώς και όλων των κτισµά-
των και εγκαταστάσεων που βρίσκονται επί του ακινήτου αυτού
, ανήκει στην Ο.Σ.Ε. Α.Ε., η οποία µπορεί να ενεργεί κάθε πράξη
διαχείρισης και διάθεσης για δικό της λογαριασµό και στο όνοµά
της, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης.

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, η εταιρεία
Ο.Σ.Ε. Α.Ε. υπεισέρχεται αυτοδικαίως και χωρίς άλλη διατύπωση
σε όλα τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις οποιουδήποτε προ-
ηγούµενου δικαιούχου διαχείρισης και εκµετάλλευσης που
απορρέουν από έννοµες σχέσεις που έχουν τυχόν γεννηθεί µέχρι
την έναρξη ισχύος του παρόντος στο ακίνητο, τα κτίσµατα και
σε όλες τις εγκαταστάσεις επί του ακινήτου της προηγούµενης
παραγράφου, όπως αυτά εµφαίνονται στο συνηµµένο, ως Πα-
ράρτηµα I του παρόντος άρθρου, σχετικό απόσπασµα προσωρι-
νού κτηµατολογικού διαγράµµατος ανάρτησης του Εθνικού
Κτηµατολογίου και αναφέρονται στο συνηµµένο, ως Παράρτηµα
II του παρόντος άρθρου, σχετικό απόσπασµα κτηµατολογικού πί-
νακα ανάρτησης του Εθνικού Κτηµατολογίου.
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Άρθρο 5

1. Παρατείνονται αυτοδικαίως για τρεις (3) µήνες από τη λήξη
τους, οι συµβάσεις έργου που προβλέπονται στην παρ. 1 του άρ-
θρου 6 του ν. 4558/2018 (Α’140). Με απόφαση του Υπουργού
Υγείας, ύστερα από γνώµη του Διοικητικού Συµβουλίου του
ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ., διαπιστώνεται η παράταση των ανωτέρω συµβά-
σεων. Η δαπάνη που προκύπτει από την αυτοδίκαιη παράταση
των ανωτέρω συµβάσεων καλύπτεται από τον προϋπολογισµό
του ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ.. Για το σκοπό αυτόν µπορεί να δοθεί έκτακτη
επιχορήγηση από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας.

2. Οι παράγραφοι 4 και 5 του άρθρου 123 του ν. 4549/2018 (Α’
105) αντικαθίστανται ως εξής:

«4. Οι ιατροί και οδοντίατροι που συµµετέχουν στο ανωτέρω
πρόγραµµα λαµβάνουν τις αποδοχές των ιατρών υπηρεσίας
υπαίθρου, όπως αυτές καθορίζονται από τις διατάξεις του Κεφα-
λαίου Ε’ του Μέρους Α’ του ν. 4472/2017 (Α’ 74). Πλέον των απο-
δοχών του προηγούµενου εδαφίου, στους ιατρούς και οδο-
ντίατρους που συµµετέχουν στο ανωτέρω πρόγραµµα καταβάλ-
λεται:

α) ένας (1) επιπλέον µηνιαίος µισθός ιατρού υπηρεσίας υπαί-
θρου, όπως καθορίζεται στην παρ. 3 του άρθρου 138 του ν.
4472/2017, εφόσον εργάζονται στα Κέντρα Φιλοξενίας Προσφύ-
γων και Μεταναστών (ΚΦΠΜ) και στα Κέντρα Υποδοχής και Ταυ-
τοποίησης (ΚΥΤ) της Επικράτειας,

β) το µηνιαίο επίδοµα που έχει καθοριστεί κατ’ εξουσιοδότηση
της παρ. 5 του άρθρου 28 του ν. 2646/1998 (Α’236), εφόσον ερ-
γάζονται στα Κέντρα της προηγούµενης περίπτωσης και στις πε-
ριοχές της Χίου, Λέσβου, Σάµου, Κω, Λέρου και Έβρου,

γ) το επίδοµα νοσοκοµειακής απασχόλησης του Επιµελητή Β’,
αν πρόκειται για ειδικευµένους ιατρούς και οδοντιάτρους σε νο-
σοκοµεία και στις δηµόσιες δοµές του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας (ΕΣΥ).

Οι ανωτέρω αποδοχές και επιδόµατα χορηγούνται σωρευτικά.
Ιατρικό προσωπικό που υπηρετεί ήδη στο Υπουργείο Υγείας ή
στους φορείς που αυτό εποπτεύει και τοποθετείται ή αποσπάται
για τις ανάγκες του προγράµµατος, διατηρεί τις αποδοχές του,
όπως έχουν καθοριστεί µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου Ε’ του
Μέρους Α’ του ν. 4472/2017, χωρίς την καταβολή επιδοµάτων και
επιπρόσθετων αποδοχών που συνδέονται µε την ενεργό άσκηση
των καθηκόντων του. Οι αποδοχές του προηγούµενου εδαφίου
δεν µπορεί να είναι χαµηλότερες των ιατρών υπηρεσίας υπαί-
θρου του Κεφαλαίου Ε’ του Μέρους Α’ του ν. 4472/2017. Το σύ-
νολο των αποδοχών του λοιπού προσωπικού, πλην ιατρών, που
θα προσληφθεί µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου καθορί-
ζεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Λοιπό
προσωπικό, πλην ιατρών, που υπηρετεί ήδη στο Υπουργείο
Υγείας ή στους φορείς που αυτό εποπτεύει και τοποθετείται ή
αποσπάται για τις ανάγκες του προγράµµατος, διατηρεί τις απο-
δοχές του, όπως αυτές έχουν καθοριστεί µε τις διατάξεις του ν.
4354/2015, χωρίς την καταβολή επιδοµάτων και πρόσθετων απο-
δοχών που συνδέονται µε την ενεργό άσκηση καθηκόντων του.
Πρόσωπα που απασχολούνται µε συµβάσεις έργου στο ανωτέρω
πρόγραµµα λαµβάνουν το οικονοµικό αντάλλαγµα που καθορί-
ζεται στην οικεία σύµβαση, το οποίο δεν δύναται κατά περίπτωση
να υπερβαίνει τις τυχόν καθοριζόµενες στο ν. 4354/2015, µηνι-
αίες αποδοχές για τον αντίστοιχο χρόνο παροχής υπηρεσιών.

5. Όλο το προσωπικό που απασχολείται στο πρόγραµµα ερ-
γάζεται µε καθεστώς πλήρους απασχόλησης. Είναι δυνατή και η
πρόσληψη ιατρών άνευ ιατρικής ειδικότητας. Η υπηρεσία των ει-
δικευµένων ιατρών στο πρόγραµµα λογίζεται ως προϋπηρεσία
στο ΕΣΥ. Το χρονικό διάστηµα της υπηρεσίας των υπόχρεων ια-
τρών  υπηρεσίας υπαίθρου στα Κέντρα Φιλοξενίας Προσφύγων
και Μεταναστών (ΚΦΠΜ) και στα Κέντρα Υποδοχής και Ταυτο-
ποίησης (ΚΥΤ) αναγνωρίζεται ως χρόνος εκπλήρωσης της υπο-
χρέωσης υπηρεσίας υπαίθρου που προβλέπεται στο ν.δ. 67/1968
(Α’ 303), συµπεριλαµβανοµένης και της προεκπαίδευσης της
υπηρεσίας υπαίθρου. Η υπηρεσία του προσωπικού στο πρό-
γραµµα λογίζεται ως προϋπηρεσία στο δηµόσιο τοµέα.»

3. Στην παρ. 1 του άρθρου 63 του ν. 4430/2016 (Α’205), προ-
στίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Οι ανωτέρω φορείς, µε απόφαση του µονοµελούς ή συλλογι-
κού οργάνου της Διοίκησής τους, δύνανται να παρατείνουν χρο-
νικά τις ατοµικές συµβάσεις ορισµένου χρόνου που έχουν συ-
ναφθεί µε τη διαδικασία της παραγράφου 3, εφόσον εξακολου-
θούν να συντρέχουν οι προϋποθέσεις του παρόντος άρθρου.»

4. Η ισχύς της παραγράφου 3 του παρόντος άρθρου αρχίζει
από τη δηµοσίευση του ν. 4430/2016.

Άρθρο 6
Τροποποίηση του άρθρου 14 του ν. 2971/2001

1. Στην περίπτωση α’ της παρ. 6 του άρθρου 14 του ν. 2971/
2001 (Α’285) η φράση «µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού
και Τουρισµού, µε τη διαδικασία της επόµενης περίπτωσης» αν-
τικαθίσταται µε τη φράση «µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Τουρισµού».

2. Η περίπτωση β’ της παρ. 6 του άρθρου 14 του ν. 2971/2001
αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Τουρι-
σµού συγκροτείται επταµελής Επιτροπή αποτελούµενη από τον
Γενικό Γραµµατέα Τουριστικής Πολιτικής και Ανάπτυξης του
Υπουργείου Τουρισµού, τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού, έναν εκπρόσωπο του Γενικού Επιτε-
λείου Ναυτικού του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, έναν εκπρό-
σωπο της Γενικής Διεύθυνσης Δηµόσιας Περιουσίας και Κοινω-
φελών Περιουσιών του Υπουργείου Οικονοµικών, έναν εκπρό-
σωπο της Γενικής Διεύθυνσης Περιβαλλοντικής Πολιτικής του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, έναν εκπρόσωπο της
Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών και έναν εκπρόσωπο της Γενικής Γραµµατείας Λιµέ-
νων, Λιµενικής Πολιτικής και Ναυτιλιακών Επενδύσεων του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Πρόεδρος της
Επιτροπής ορίζεται ο Γενικός Γραµµατέας Τουριστικής Πολιτικής
και Ανάπτυξης του Υπουργείου Τουρισµού, αναπληρούµενος
από τον Γενικό Διευθυντή της Γενικής Γραµµατείας  Λιµένων, Λι-
µενικής Πολιτικής και Ναυτιλιακών Επενδύσεων του Υπουργείου
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Με την ίδια απόφαση ορί-
ζονται οι αναπληρωτές των µελών και ο Γραµµατέας της Επιτρο-
πής µε τον αναπληρωτή του. Η Επιτροπή µπορεί, µετά από
σχετική εισήγηση του Προέδρου της, να υποβοηθείται στο έργο
της από εξειδικευµένους υπαλλήλους, οι οποίοι υπηρετούν σε
οποιαδήποτε δηµόσια υπηρεσία ή σε φορείς της Γενικής Κυβέρ-
νησης.»

3. Στην περίπτωση γ’ της παρ. 6 του άρθρου 14 του ν. 2971/
2001 η φράση «µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Του-
ρισµού» αντικαθίσταται µε τη φράση «µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Τουρισµού».

4. Στην περίπτωση δ’ της παρ. 6 του άρθρου 14 του ν. 2971/
2001 η φράση «προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού για
τη συνδροµή των προϋποθέσεων εκτέλεσης έργων του πρώτου
εδαφίου της παραγράφου αυτής» αντικαθίσταται µε τη φράση
«προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Τουρισµού για τη συν-
δροµή των προϋποθέσεων εκτέλεσης έργων της περίπτωσης α’».

Άρθρο 7
Τροποποίηση των άρθρων 3, 5 και 6 του ν. 4062/2012

1.α. Στην περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4062/
2012 (Α’ 70), οι λέξεις «σχετικών κτιρίων και εγκαταστάσεων» αν-
τικαθίστανται µε τις λέξεις «κτιριακών ενοτήτων».

β. Η περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4062/2012
καταργείται.

γ. Τα δύο τελευταία εδάφια της περίπτωσης δ’ της παρ. 1 του
άρθρου 3 του ν. 4062/2012 καταργούνται.

2. Η περίπτωση δ’ της παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 4062/2012
καταργείται.

3.α. Οι υποπεριπτώσεις αα’ και ββ’ της περίπτωσης α’της παρ.
3 του άρθρου 3 του ν. 4062/2012 αντικαθίστανται ως εξής:

«αα. η ειδικότερη χωρική οργάνωση της ζώνης ανάπτυξης, µε
τον καθορισµό της διάταξης των κτιριακών ενοτήτων, οι χρήσεις
γης και οι όροι δόµησης, τηρουµένων συνολικά των ορίων που
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ορίζονται για το σύνολο της ζώνης,
ββ. η διαµόρφωση των ελεύθερων χώρων, µε αναφορά σε σχέ-

διο γενικής διάταξης κλίµακας 1:2.000 ή άλλης κατάλληλης κλί-
µακας.»

β. Η υποπερίπτωση γγ’ της περίπτωσης α’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 3 του ν. 4062/2012 καταργείται.

γ. Η υποπερίπτωση γγ’ της περίπτωσης δ’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 3 του ν. 4062/2012 καταργείται.

4. Στο άρθρο 3 του ν. 4062/2012 η υπάρχουσα παράγραφος 4
αναριθµείται σε παράγραφο 5 και προστίθεται νέα παράγραφος
4 ως εξής:

«4.α. Με τις κοινές υπουργικές αποφάσεις (κ.υ.α.) των παρα-
γράφων 1, 2 και 3 εγκρίνονται και οι περιβαλλοντικοί όροι της
εφαρµογής του Σχεδίου Ολοκληρωµένης Ανάπτυξης (Σ.Ο.Α.) και
οι περιβαλλοντικοί όροι των έργων υποδοµής που εξυπηρετούν
τη συνολική λειτουργία του Μητροπολιτικού Πόλου. Για την έγ-
κριση των ανωτέρω όρων, υποβάλλεται ενιαία Μελέτη Περιβαλ-
λοντικών Επιπτώσεων (Μ.Π.Ε.) για τις περιοχές των παραγράφων
1, 2 και 3. Για τις ανάγκες υπολογισµού της δυναµικότητας
έργων ή δραστηριοτήτων που εξυπηρετούν το σύνολο του Μη-
τροπολιτικού Πόλου, λαµβάνονται υπόψη τα συνολικά εκτιµώ-
µενα µεγέθη αυτών. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος
και Ενέργειας µπορεί να εξειδικεύεται η κατηγοριοποίηση των
έργων, σύµφωνα µε το ν. 4014/2011 (Α’ 209) και να καθορίζεται
ειδικά το περιεχόµενο του φακέλου της ενιαίας Μ.Π.Ε. και τα
λοιπά συνοδευτικά στοιχεία της. Για τη διαδικασία έγκρισης πε-
ριβαλλοντικών όρων της παρούσας περίπτωσης οι προθεσµίες
που προβλέπονται στην περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 3
και στην παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4014/2011 και οι οποίες είναι
άνω των πέντε (5) εργάσιµων ηµερών και έως είκοσι (20) εργά-
σιµες ηµέρες, µειώνονται κατά πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες, ενώ
οι προθεσµίες που είναι άνω των είκοσι (20) εργάσιµων ηµερών
µειώνονται κατά δέκα (10) εργάσιµες ηµέρες.

β. Οι περιβαλλοντικοί όροι των λοιπών έργων και δραστηριο-
τήτων που πραγµατοποιούνται εντός των κτιριακών ενοτήτων
του Μητροπολιτικού Πάρκου Πρασίνου και Αναψυχής, εντός των
κτιριακών ενοτήτων των Ζωνών Ανάπτυξης και εντός των οικο-
δοµικών τετραγώνων των Περιοχών προς Πολεοδόµηση, και τα
οποία κατατάσσονται στην κατηγορία Α’ (υποκατηγορίες Α1 και
Α2), εγκρίνονται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και η σχετική διαδικασία διεκπεραιώνεται από τις κεντρικές υπη-
ρεσίες του Υπουργείου, ανεξαρτήτως υποκατηγορίας έργων και
δραστηριοτήτων. Για έργα και δραστηριότητες της κατηγορίας
Β’ εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 8 του ν. 4014/2011.»

5.α. Η παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 4062/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Για όλες τις οικοδοµικές εργασίες που θα εκτελεσθούν
εντός του Μητροπολιτικού Πόλου Ελληνικού - Αγίου Κοσµά απαι-
τείται η έκδοση άδειας κατά τις διατάξεις του ν. 4495/2017 (Α’
167). Οι άδειες χορηγούνται από το Γραφείο Ελληνικού του άρ-
θρου 6 του παρόντος, εντός των προθεσµιών που ορίζονται στο
ν. 4495/2017, ύστερα από υποβολή αίτησης από τον κύριο ή τον
έχοντα νόµιµο δικαίωµα. Η αίτηση συνοδεύεται από τα δικαιολο-
γητικά στοιχεία και τις µελέτες που ορίζονται στο ν. 4495/2017 ή
µετά από την έκδοση της απόφασης της παραγράφου 2 του πα-
ρόντος άρθρου, από τα ειδικά δικαιολογητικά στοιχεία και µελέ-
τες που ορίζονται στην πιο πάνω απόφαση. Εφόσον απαιτείται
κατά τις κείµενες διατάξεις γνωµοδότηση Συµβουλίου Αρχιτε-
κτονικής επί των αρχιτεκτονικών µελετών που υποβάλλονται για
την έκδοση οικοδοµικής άδειας, αυτή παρέχεται από το Κεντρικό
Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής του άρθρου 13 του ν. 4495/2017.»

β. Στην παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 4062/2012, οι λέξεις
«αδειών δόµησης» αντικαθίστανται µε τις λέξεις «οικοδοµικών
αδειών».

6. Η περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 4062/2012
αντικαθίσταται ως εξής:

«γ. Εκδίδει τις οικοδοµικές άδειες όλων των κατηγοριών εντός
του Μητροπολιτικού Πόλου Ελληνικού - Αγίου Κοσµά, όπως οι
κατηγορίες αυτές ορίζονται στο άρθρο 28 του ν. 4495/2017, στο

πλαίσιο των οποίων θα ελέγχεται και η τήρηση των όρων και πε-
ριορισµών που ορίζονται µε το προεδρικό διάταγµα του άρθρου
2 και µε τις κοινές υπουργικές αποφάσεις του άρθρου 3, όπου
απαιτείται.»

Άρθρο 8
Επιπλέον µοριοδότηση µόνιµων εκπαιδευτικών 

που υπηρετούν σε αποµακρυσµένες σχολικές µονάδες

1. Η παρ. 1 του άρθρου 4Α του ν. 3848/2010 (Α’ 71) τροποποι-
είται ως εξής:

«1. Ο χρόνος πραγµατικής εκπαιδευτικής υπηρεσίας των µό-
νιµων εκπαιδευτικών που διανύεται σε δηµόσιες σχολικές µονά-
δες της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, οι
οποίες ανήκουν στις κατηγορίες µοριοδότησης Ι’, ΙΑ’, IB’ και ΙΓ’
της περίπτωσης α’της παρ. 8 του άρθρου 16 του π.δ. 50/1996
(Α’45), στην Αθωνιάδα Εκκλησιαστική Ακαδηµία και στην Πα-
τµιάδα Εκκλησιαστική Σχολή, υπολογίζεται στο διπλάσιο για τον
προσδιορισµό των µονάδων συνθηκών διαβίωσης, εφόσον έχει
διαρκέσει κάθε φορά τουλάχιστον δύο (2) συνεχόµενα διδακτικά
έτη.»

2. Η ισχύς της παραγράφου 1 αρχίζει από το διδακτικό έτος
2018-2019.

3. Για την επιπλέον µοριοδότηση των µόνιµων εκπαιδευτικών
για το χρόνο πραγµατικής εκπαιδευτικής υπηρεσίας που διανύ-
θηκε σε αποµακρυσµένες σχολικές µονάδες έως και το διδακτικό
έτος 2017-2018, εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 4Α του
ν. 3848/2010, σε συνδυασµό µε τις διατάξεις της παρ. 8 του άρ-
θρου 16 του π.δ. 50/1996, όπως ίσχυαν κατά τη λήξη του διδα-
κτικού έτους 2017- 2018. Κατ’ εξαίρεση, οι διατάξεις αυτές, όπως
ίσχυαν κατά τη λήξη του διδακτικού έτους 2017-2018, εφαρµό-
ζονται και για το διδακτικό έτος 2018-2019 για τους µόνιµους εκ-
παιδευτικούς για τους οποίους το έτος αυτό αποτελεί το δεύτερο
συνεχές έτος πραγµατικής εκπαιδευτικής υπηρεσίας σε σχολική
µονάδα για την οποία προβλεπόταν επιπλέον µοριοδότηση, σύµ-
φωνα µε τις ίδιες διατάξεις.

Άρθρο 9
Εξασφάλιση πιστώσεων 

για απασχόληση εκπαιδευτικών

Το άρθρο 19 του ν. 4283/2014 (Α’189) αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 19

Για την πληρωµή αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτι-
κών, καθώς και Ειδικού Εκπαιδευτικού και Ειδικού Βοηθητικού
Προσωπικού, µπορεί να γίνει χρήση πόρων του εθνικού σκέλους
του Προγράµµατος Δηµόσιων Επενδύσεων του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Η σχετική δαπάνη µπορεί να
βαρύνει τη Συλλογική Απόφαση Έργων (ΣΑΕ) 047 µε Κωδικό
Έργου 2014ΣΕ04700000 του έτους 2018 και τίτλο «Πληρωµή
αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών, καθώς και Ειδικού
Εκπαιδευτικού και Βοηθητικού Προσωπικού (ΕΕΠ-ΕΒΠ) του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, βάσει του
άρθρου 28 του ν. 4559/2018 (Α’142)», έως το ποσό των είκοσι
εννέα εκατοµµυρίων πεντακοσίων χιλιάδων (29.500.000) ευρώ
και την οικεία Συλλογική Απόφαση του έτους 2019 έως του
ποσού των είκοσι τεσσάρων εκατοµµυρίων τριακοσίων χιλιάδων
(24.300.000) ευρώ.»

Άρθρο 10
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται στις
επιµέρους διατάξεις του.
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ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ»                

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 17.07’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 2 Νοεµβρίου 2018 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων.
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